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REDACTIONEEL 

Op 24 november waren een aantal leden in uitzinnige feestvreugde en 
gloorde al het eerste ochtendlicht, dat er helaas geen mogelijkheid meer 
was om een paar woorden tot u te richten. Gelukkig bood de nieuwe hoofd-

' redacteur Ursula Doorduyn mij de gelegenheid om dat als nog te doen. 

Allereerst wil ik u bedanken voor de 

bijdragen die u geleverd hebt in de 

periode dat ik hoofdredacteur was. 

Misschien ontzettend cliché, maar 

zonder u beste lezer had de Drie-

I master niet bestaan uit inhoudelijk 

goede artikelen en was hij niet zo 

goed gevuld geweest. Ik zou ook de 

volgende personen in het bijzonder 
willen bedanken. Ferdi de Lange, 

redacteur vanaf het prille begin, 

arrangeur van de interviews en 

iemand die altijd klaar stond om een 

artikel te schrijven. Verder René van 

Wissen, het conservatieve geweten 

I 

binnen de redactie. En last but not 
least, Charlotte Lafort, de criticus 

binnen de redactie en altijd stipt op 

tijd met de achterkant van het gelijk. 

Rest mij nog om Ursula heel veel 

succes te wensen. Ze heeft goede 
plannen en veel ambities. Ik heb er 

alle vertrouwen in dat ze een aantal 

mooie Driemasters aan u gaat pre

senteren, immers ambitie is een scho

ne zaak. 

Uw oud-ho()fdredacteur 

REDACTIONEEL URSULA 

Op 25 november om 03.30 was het zover. Eindelijk zat ik in het zadel en 
1 met mij ook het gehele hoofdbestuur van Rense Weide. Emoties werden 

mij en vele anderen te veel. Na ruim twee maanden keiharde voorbe
reiding voor het congres en de kandidatuur kwam toen de beloning! 

I Velen van u waren op het congres af 

gekomen en zijn de hele dag met 

politiek bezig geweest, zowel in de 

politiek werkgroepen als in de zaal. 

Na een weckend vol spanning kan ik 

dan eindelijk aan de slag om een 

mooie Driemaster te maken. 

De eerste is er al na een maand, maar 

het moet wel gezegd dat het een 

samenwerking is tussen Martijn 

Bruijstens en mij. Deze Driemaster 

ziet er dan ook nog net zo uit zoals 

u hem kent van het afgelopen jaar. 

I Kijk nog maar een keer goed, want 

de volgende die bij u in de bus komt 

Lal wel even wennen zijn .... 

In deze Driemaster vindt u o.a. een 

interview met Nicoline van den 
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Broek-Laman Trip, een artikel over 

de toekomst van het publieke bestel 

en blik op de situatie in de JOVD! 

Vanaf deze plaats wil ik dan ook 

Martijn Bruijstens bedanken voor 

zijn inzet het afgelopen jaar en zijn 

begeleiding in het vinden van mijn 

3 

draai als Hoofdredacteur, ook na 25 

november! 

Rest mij nu niets anders dan u een 

warme Kerst toe te wensen en een 

vrij en gelukkig 2002! 

Uw Hoqfdredacteur 

Driemaster 



INTERVIEW 

Interview met Nicoline van den Broek-Laman Trip 

Door Ursula Doorduyn en Ferdi de Lange 

Sinds de bekendmaking van de lijst van de VVD wordt er geklaagd over 
het weinige aantal vrouwen op de VVD-lijst. Hoe anders is de situatie 
in de Eerste Kamer. Nicoline van den Broek-Laman Trip is fractie
voorzitter van de Eerste Kamerfractie van de VVD. De 19 leden tellen
de VVD-fractie heeft 8 vrouwelijke VVD Eerste Kamerleden. De Driem
aster sprak met haar over haar werk als fractievoorzitter en haar passie 
voor politiek die begon met de JOVD! 

Hoe bent u voor het eerst in con
tact gekomen met het liberalisme 
en de VVD? Wat trok u aan in de 

VVD? 
Wat dacht je: via de JOVD! Ik kwam 
net terug uit Amerika waar ik heel 

veel jonge mensen actief bezig had 
gezien met de politiek. Ik heb toen 
in Bilthoven een JOVD-afdeling 

opgericht. Ik ben toen heel veel jaren 
zeer actief geweest in de JOVD. 

Daarna ben ik actief geworden in de 
VVD. Het liberalisme is er bij mij 
vanuit de JOVD ingegoten. Ik kom 
helemaal niet uit een VVD-nest, mijn 
ouders stemden CHU. 

Naast uw Eerste Kamerlidmaat

schap bent u ook burgemeester van 
Heemstede geweest. Wat heeft op u 

het meeste indruk gemaakt t~jdens 
het vervullen van deze functies? 

Wat me het meest is bijgebleven, is 
hoe ik burgemeester en Eerste 
Kamerlid werd. Ik stond voor de Eer

ste Kamer op de eerste opvolgende 
plaats. De dag voordat bekend werd 

dat ik burgemeester van Heemstede 
zou worden, overleed een Eerste 

Kamerlid. Binnen een week werd 
bekend dat ik burgemeester zou wor

den en tot Eerste Kamerlid worden 
benoemd. De wethouders in Heem
stede vonde dat ik het Eerste Kamer
lidmaatschap moest aanvaarden. 

Welke zaken die u in uw dagelijks 
leven meemaakt neemt u mee in uw 
werk als Eerste Kamerlid? 
Toen ik nog burgemeester was, nam 
ik mijn werkzaamheden als burge
meester mee in mijn werk als lid van 

de Eerste Kamer. Ik kon zo de prak
tijk gebruiken voor mijn werk in de 

Eerste kamer. Nu ik geen burge
meester meer ben, moet ik dat anders 
gaan invullen. Vooral door contacten 
te houden met allerlei mensen in de 
gemeente probeer ik die invulling 

daaraan te geven. 

De partij Leefbaar Nederland doet 
het vooralsnog erg goed in de 

peilingen. Bij de laatste peilingen 

stonden ze al op JO zetels. Hoe 
verklaart u dit en is dit een bedrei

ging voor de VVD? 
Ik verklaar door het feit dat mensen 

als het goed hebben wat te klagen 
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willen hebben. Dan zullen ze stem
men op een klaagpartij. Voorbeel
den uit het verleden zijn onder ande
re de Ouderenpartij en de 
Boerenpartij. Ik denk dat alle partij
en daar last van kunnen hebben. Ik. 
en ook onze partijleider, heb zelf een 
heel duidelijk standpunt hoe je daar

mee om moet gaan. Niet de lijst
trekker aanvallen. ook niet dat er een 
ander pm1ij in Nederland komt. Waar 
je ze op moet aanspreken is hun ver
kiezingsprogramma. Ik moet het 
eerst nog eens zien, vooralsnog stelt 

het weinig voor. 

Er bestond wat kritiek op de VVD 

dat er zo weinig \'rouwen op de 
lijst staan. In de Eerste Kamer 

kent de VVD een andere situatie. 
Ziet u het als een probleem dat de 
VVD relatiefweinig \'rouwen op de 
lijst hee.ff staan? 
Ik vind het ontzettend jammer en 
onnodig. Er zijn genoeg gebekte 
vrouwen die helaas niet boven 

komen drijven. Je kunt het de com
missie-Kamminga ook niet kwalijk 

nemen, ze hebben zich blijkbaar niet 
overtuigend gepresenteerd. In de 
Eerste Kamer merk ik hoe fantas

tisch het werk met vrouwen is: 8 van 
de 19 Eerste Kamerleden zijn vrouw. 
De vorige periode hadden we 23 
leden en maar 4 vrouwen. 

De Tweede Kamer kent vooralsnog 

geen vrouwelijke fractiel'oor::.itters. 
In de Eerste Kamer doet de VVD 

het wat dat betreft heel goed. 
Verwacht u dat daar sneiJ•emnde

ring in komt? 
Ik denk zeker dat daar verandering 
komt. Ik denk dat vrouwen in de 

politiek stevig aan de macht zullen 
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komen. In gemeentes zie je dat al 
zo. Het is in de Eerste Kamer ook 
heel snel gegaan. Ik denk wel dat 
het een golfbeweging is. Ik blijf het 
jammer vinden. 

1 Er is, sinds de oprichting van de 
Eerste Kamet; discussic over het 

bestaansrecht van de Eerste 

Kamer: Het zou slechts een dupli
mar van de T·weede Kamer zijn die 

dubbel werk doet. Hoe staat u 

hiertegenover? 

Het zal je niets verbazen dat ik het 
daar hardgrondig mee oneens ben. Ik 
vind ook zeker niet dat we dubbel 
werk doen. Ik denk dat het zeer 
noodzakelijk is. Je ziet het in landen 

met een enkele Kamer. De Eerste 
Kamer zorgt voor een rustmoment, 
na soms hectische stemmingen, en 
zorgt voor een grondige overweging 
van een wetsvoorstel. Ons doel is 

1 om te komen tot ordentelijke wet
geving: De Eerste Kamer kan van-

1 tevoren de Tweede Kamer beïnvloe

den. Vaak worden wetten aangepast 
omdat de Tweede Kamer weet dat de 

Eerste kamer aanmerkingen heeft. 
De Eerste Kamer kent een soort pre-

i ventieve werking. Een voorbeeld is 
de herindeling van Den haag, daar 
heeft de Tweede Kamer het wets
voorstel zo aangepast dat ze ervan uit 

nr. 7 - december 2001 

INTERVIEW 

konden gaan dat de Eerste Kamer 
het goed zou keuren. Daarnaast is 
het verfrissend dat Eerste Kamerle
den geen full-time politici zijn. Het 
zijn mensen die overal uit Neder
land komen, strak en intensief ver

gaderen. Ieder heeft zijn eigen ach
tergrond en maatschappelijke kennis 
om hun Eerste Kamerlidmaatschap 
uit te oefenen. 

Aan de Eerste Kamer wordt vaak 

het verwijt gemaakt dat zij te vaak 

zwicht voor partijdiscipline en 
politieke overwegingen. Het lijkt 

wel eens (~f de Eerste Kamerleden 

ook vast zitten aan het regeerak

koord. Vindt u dit verwijt terecht? 

Dat is een heel gevoelige vraag. Ik 
zal daar zorgvuldig antwoord opge
ven. Wij achten ons niet gebonden 
aan het regeerakkoord. Dat wordt in 
de Tweede Kamer gemaakt en de 
Tweede Kamer is daar verantwoor
delijk voor de uitvoering. Maar, en 
dit is een maar met een grote hoofd

letter, we zijn natuurlijk wel alle
maallid van een politieke partij. We 
zijn door een politieke partij op de 
lijst gezet. Je hebt dus wel degelijk 
een politieke verantwoordelijkheid 
voor de westvoorstellen die bij ons 
worden neergelegd. Het regeerak
koord betreft immers ook de conti-

nuïteit van de regering. Dit laat ech
ter onverlet dat we ons niet gebon
den achten aan het regeerakkoord. 

Om de Eerste Kamer te verbeteren 

is het wellicht een idee om de 

Eerste Kamer een terugzendrecht 

te geven. Daarnaast is het wellicht 

wenselijk om de verkiezing van de 

Eerste Kamer te herstellen zoals 

het was voor 1983, toen de he(ft 

van de Eerste Kamer werd ver

nieuwd. Zodat de Eerste Kamer 

geen duplicaat is van de Tweede 
Kamer: Hoe staat u tegenover deze 

voorstellen? 
We hebben daar een aantal weken 
binnen de Eerste Kamer een heftige 
discussie over gehad naar aanleiding 
notititie van ex-minister Peper die 
minister de Vries heeft overgeno
men. Daar staan punten in over hoe 
je de werkwijze van de Eerste Kamer 
kunt verbeteren. We zijn daar als 
VVD-fractie heel fel tegen in gegaan. 
We vinden het een mode-gril van 
D66. Onder het motto: het moet 
anders. In de hele analyse van 
Peper/De Vries staat niet wat er fout 
is. Dan pas kun je veranderen. 
We zijn tegen terugzendrecht, je 
kunt dan beter de Eerste Kamer 
afschaffen. De bedoeling is dan dat 
als er fouten in een wet zitten dat het 
wetsvoorstel aan de Tweede Kamer 

moet worden teruggezonden. De 
Tweede Kamer krijgt er dan het laat
ste woord over, met of zonder ver
betering. Dat is voor ons volstrekt 
onbespreekbaar. Zoals het nu gaat, 
gaat volgens de VVD-fractie goed. 
Het andere punt over de verkiezin
gen, daar kunnen we ons wel wat 
bij voorstellen. Het is nu soms wat 

lastig, omdat onze samenstelling 
recenter is dan de Tweede Kamer. Op 
dit moment moet iedereen er zijn , 
omdat de paarse coalitie een kleine 
meerderheid heeft. Wanneer gedeel
telijk wordt gekozen is de Eerste 
Kamer niet meer zo gebonden aan de 
actuele politiek. 

---- ~~-----~~~---- ----- ---------~ 
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Binnen de Eerste Kamer heeft u 
onder meer in uw portefeuille 
cultuur en sociale zaken. Binnen 
het liberalisme rust een taboe op 
het subsidiëren van de kunsten. 
Desalniettemin kan de stelling 

verdedigd worden dat op het 
gebied van cultuur niet alles aan 
de markt overgelaten kan worden. 
Hoe staat u hiertegen over? 
Ik ben het van harte eens met de stel
ling dat op het gebied van cultuur niet 
alles aan de markt overgelaten kan 
worden. Cultuurbeleid is ontzettend 
belangrijk. Of het nu gaat om monu
menten, archeologie of moderne 
beeldende kunst. We hebben een 
gigantische scala aan cultuuruitin
gen. Ook wat betreft moderne 
kunst, moet je moderne kunst 
de ruimte geven. Ik ben zelf erg 
voor het mogelijk maken voor 
kunstenaars om hun vak uit te 
oefenen. Ik ben zelf een minder 
groot fan van aankopen door 
de overheid. Al vind ik een ini
tiatief van Heemstede om van 
lokale kunstenaars eens in de 
zoveel tijd kunst te kopen en 
tentoon te stellen een goede. 
Niet op rijksniveau. Cultuur is 
toch een extra dimensie die in 
een maatschappij erg belang
rijk is. Het is natuurlijk ondenkbaar 
dat musea en orkesten niet gesubsi
dieerd worden, dat hoort erbij. 

Aantallen bezoekers en beleid ten 

opzichte van allochtonen en jonge
ren is dan ook niet gewenst? 
Ik ben het op dit moment absoluut 
niet eens met het beleid van staats
secretaris van der Ploeg. Dat geha
mer op jongeren en aantallen bezoe

kers en dat musea zich daar helemaal 
op moeten richten vind ik niet juist. 
Natuurlijk hoop je dat jongeren en 
allochtonen ook veel gaan genieten 
van de cultuur, maar om dit het uit
gangspunt van je beleid te maken, 
vind ik niet juist. Ik denk dat bij

voorbeeld de subsidiestopzetting aan 

Driemaster 

INTERVIEW 

Huis Doorn een zeer slechte zaak. 
Huis Doorn kent een grote culture
le waarde met betrekking tot de rol 
van Nederland in de Eerste Wereld
oorlog. Misschien gaan daar relatief 
weinig mensen naar toe en dan ook 

nog de beter opgeleide mensen. Maar 
dat is toch geen schande! Door de 
eeuwen heen is dat een gegeven en 
waarom je zulke mooie kunst en 
composities hebt als de elite het niet 
had gekocht. Ik vind het een volstrekt 
overtrokken beeld dat Van der Ploeg 
schetst. De overheid moet net als op 
gezondheidsgebied niet zo betutte
lend zijn. Mensen weten zelf wel 
wat ze willen en wat goed voor ze is. 
Mensen moeten en kunnen hun eigen 

verantwoordelijkheid nemen. 

De Eerste Kamer bestaat vooral 
uit leden die hun sporen al ruim
schoots verdiend hebben. De leden 
hebhen jarenlange bestuurlUke en 
vaakjuridische ervaring goed van 
pas komt bU de werkzaamheden in 
de Eerste Kamer. In hoeverre 
kunnen mensen van jongere leeftUd 
hun bijdrage leveren aan de Eerste 

Kamer? 
Het is een beetje een gewetensvraag. 
Als ik zeg dat dat helemaal niet zo 
erg is dat er weinig jonge mensen in 
de Eerste Kamer zitten dan neemt de 
lezer van de Driemaster me dat niet 
in dank af. Toch vind ik het niet zo 
erg. De kracht van de Eerste Kamer 
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zit er ook in dat de leden neit meer 
ambitieus zijn. Het zijn mensen die 
hun sporen hebben verdiend in de 
maatscahppij. Die kunnen vanuit die 
kennis en die achtergrond, zonder 
ambities, daar met elkaar eerlijk over 
spreken. In de Tweede Kamer ligt 
dat heel anders. We moeten natuur
lijk wel rekening houden met de 
geluiden die jongeren laten horen en 
dit mee te nemen in onze besluit
vorming. We proberen die geluiden 
op te vangen door onder meer het 
lezen van de Driemaster, de con
gressen en verder de andere contac
ten met jongeren, maar we zouden er 
meer aan kunnen doen. 

Wie is uw politieke voorbeeld 
en waarom! 
Ik ben een groot fan van Bol
kestein. Een ander groot voor
beeld voor mij is Els Veder. Bol
kestein is een groot denker met 
orginele en creatieve gedachte. 
Geweldig de manier hoe hij kan 
denken. Ik ben ook zeer gesteld 
op Dijkstal. Ik vind dat hij vaak 
wordt afgeschilderd als een vro
lijk iemand met een saxofoon. 
Hij is zo diepgaand als liberaal 
en goed formulerend. Dat kon je 
zien bij het interview dat hij had 

1 

met Theo van Gogh. Els Veder is 1 

een voorbeeld voor mij als iemand 1 

die zeer bewogen in de sociale 
gezondheidssector keihard werkte 
en haar sporen verdiend heeft. Een 
heel machtig mens. Iemand voor wie. i 

net als mij, de politiek zeer versla
vend is. 
Aan het einde van het gesprek 
blijkt dat Nicoline van den Broek 
een grote passie voor het libera
lisme en de liberale politiek heeft. 
Een passie die zich uit in een ster
ke, maar verantwoorde rol van de 
VVD Eerste Kamerfractie. Nico
line van den Broek, liberaal in hart 
en nieren. 
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VOORZITTERSWOORD r-
WOORD VAN DE VOORZITTER 

Waarde leden, 

, Onlangs heeft het novembercongres van de JOVD plaatsge
l vonden in Goes. Een bijzonder en belangrijk moment. Niet 
1 alleen ben ik -en samen met mij- het kandidaat hoofdbestuur 

gekozen, maar tevens -en dat is voor een Politieke vereniging 
als die van ons veel belangrijker- is hét Politiek Kernpunten 

1

1 

Programma, ons verkiezingsprogramma, vastgesteld!!! Deze 
zal de komende maanden veelal onder uw aandacht worden 
gebracht niet alleen in de pers, maar ook in discussies in uw 
afdeling. Binnenkort zal deze in boekvorm op het Algemeen 

I 

' Secretariaat te verkrijgen zijn. 

I 

Vrijheid en verantwoordelijkheid, 
I twee primaire beginselen van het 

liberalisme, zijn na 11 september 
! veel onderwerp van gespreksstof 

I geweest. Immers hoe gaan we ons 
zelf beveiligen, hoe voorkomen in 

1 

de toekomst terroristische aanslagen, 
welke vrijheden moeten we inleve
ren om veilig te kunnen leven? 

Laat ik beginnen met het volgende. 
De klap die de wereld heeft gekre
gen is heel hard aangekomen. Op dit 
moment zijn er discussies gaande 
ten aanzien van privacy gevoelige 

I maatregelen om het veiligheidsge
voel onder burgers groter te maken. 
Het CDA stelde voor om van alle 
Nederlanders een vingerafdruk te 
maken, iets wat de JOVD op dit 

i moment onmiddellijk afwijst. Maat
regelen om de veiligheid te vergro
ten en om Nederland te beschermen 
zijn prima en ook noodzakelijk, maar 

i maatregelen die alle perken te buiten 
gaan en die in geen verhouding staan 

1 

tot het doel zijn absoluut onaan
: vaardbaar. Een klimaat in Nederland, 

waarin vrijheid, wezenlijk is, gaan we 
niet opgeven. 

Terug naar het congres: de Algeme
ne Vergadering heeft een nieuw 
hoofdbestuur verkozen. Na een lange 
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dag, avond en nacht kwam er om 
0300u 's nacht witte rook uit de 
kamer waar het Centraal Stembu
reau de stemmen heeft geteld. Uit

slag: het kandidaat bestuur Weide is 
gekozen als nieuw Hoofdbestuur. 
Het beleidsplan is de volgende dag 
met algemene stemmen aangeno
men. Nu wacht de zware taak van de 
uitvoering, uitvoering die het hoofd
bestuur niet alleen kan. Het is name
lijk ons verenigingsplan voor 
komend jaar. Punten die ik nogmaals 
onder uw aandacht wil brengen zijn 
de verkiezingen voor komend jaar 
en gedachtewisselingen met de ver
eniging over het uitwisselen van 
ideeën en kennis. 
Persoonlijke communicatie is in deze 
Digi wereld een absolute must. Van
daar dat dit een prioriteit is geweest 
van het nieuwe bestuur. In februari 
zal daarom een avond worden belegd 
waar iedereen uit de vereniging wel
kom is om met u te spreken over 
plannen. 
De verkiezingen komen er aan, het 
Hoofdbestuur is in samenspraak met 
het Campagneteam, bijzonder con
tent met de voorbereidingen. Op het 
congres waren al de chocoladeMel
kerts aanwezig, een overheerlijk cho
colaatje. De verkiezingen komen er 
aan, het Hoofdbestuur is in samen-
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spraak met het Campagneteam, bij
zonder content over de voorberei
dingen voor zowel de verkiezings
avonden als het verkiezingscangres 

op 6 en 7 april. 

Terugkijkend wil ik ook het bestuur 
Burggraaf hartelijk danken voor de 
inspanningen die zij afgelopen jaar 
hebben verricht om de JOVD sterker 
en krachtiger te maken, een niet 
geringe opgave is gebleken. Respect 
voor hetgeen zij gedaan hebben en 
een eer om met hen de vereniging te 
mogen besturen. 

Tot slot wens ik u natuurlijk hele 
fijne Kerstdagen toe, een gelukkig en 
gezond én bovendien een liberaal 
jaar 2002, waar het liberalisme hoog
tij zal (blijven) vieren. 

Vanaf deze plek wil ik u dan ook 
van harte uitnodigen voor de tradi
tionele nieuwjaarsborrel op I 0 janu
ari 2002, waar -volgens goed 
gebruik- de prijs 'liberaal van het 
jaar' wordt uitgereikt aan diegene die 
zich het afgelopen jaren bijzonder 
verdienstelijk heeft gemaakt. 
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De Toekomst van de publieke omroep 

Door Ferdi de Lange 

De verzuiling is rond 1970 opgehouden met bestaan. Toch waart de geest 
van de verzuiling nog steeds rond in het publieke omroepstelset Ondanks 
de netprofilering zijn de scheidslijnen nog steeds overduidelijk. De ver
tegenwoordigers van de protestantse, katholieke en socialistische zuilen 
heersen nog steeds over het publieke domein van de televisie. De publie
ke omroep is blijven steken in een realiteit die niet meer de onze is. Een 
realiteit waar omroepen langs elkaar werken om hun eigen zuil te bedie
nen, een zuil die niet meer bestaat. De enige zuil die bestaat is de Neder
landse burger die op grond van eigen motieven verkiest waar hij of zij 
naar kijkt, een Nederlandse burger die kijkt om het programma en niet 
om het logo van de omroepvereniging. Hoe moet het nu verder met de 
publieke omroep? 

Vanaf 1970 leeft de publieke omroep 
in een eigen realiteit. De zuilen 
waren verdwenen, maar leefden 
voort binnen de publieke omroep. 
Een kleine twintig jaar lang bleef de 
publieke omroep statisch. Zij was de 
enige aanbieder van televisie in 
Nederland. "Hilversum" werd eens 
in de zoveel jaar opgeschrikt door een 
nieuwe omroep, met Veronica als 
meest luidruchtige nieuwkomer die 
zich uiteindelijk nestelde in de warm
te van de publieke omroep om daar
na succesvol commercieel te gaan. 
Eind jaren tachtig voltrok zich een 
revolutie in televisieland: de komst 
van RTL Veronique. RTL Veronique, 
later omgedoopt in RTL 4, was de 
eerste Nederlandse commerciële zen
der. Vanaf dat moment raakte de 
commercialisering van de televisie in 
een stroomversnelling. Langzamer
hand kwamen er steeds meer com
merciële stations bij die hebben 
geleid tot het brede aanbod dat de 
Nederlandse TV-kijker nu heeft. Al 
is dat natuurlijk niets vergeleken met 
het enorme aanbod dat de gemid
delde Amerikaan kent. 

De intrede van RTL 4 en diens con
currenten (SBS6 etc.) hadden een 
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einde moeten maken aan de verzui
ling binnen de publieke omroep. Ook 
de politiek is langzamerhand tot dit 
besef gekomen, maar helaas gebeurt 
dit in een langzaam proces van "stap
je-voor-stapje". De netprofilering is 
daar een eerste aanzet toe. De vraag 
is waar verschilt de publieke omroep 
van de commerciële televisie dus
danig dat het bestaansrecht van de 
publieke omroep evident is. De 

De uitvinder van de 
commerciële televisie 
is dus niet RTL, maar 
de publieke omroep! 

publieke omroep wordt grosso modo 
bekostigd middels twee geldstromen. 
Ten eerste de 450 miljoen euro die 
door Den Haag wordt overgemaakt 
en ten tweede de geldstroom uit de 
reclame. Al sinds 1967 kent de 
publieke omroep de waarde van 
reclame. De uitvinder van de com
merciële televisie is dus niet RTL, 
maar de publieke omroep! De vraag 
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hierbij is hoe de publieke omroep 
ingericht moet zijn om die 450 mil
joen euro belastinggeld te verdie
nen. 

De hoofdtaak van de publieke 
omroep zou moeten zijn het aanbie
den van programma's die door de 
commerciële televisiemarkt niet 
geboden wordt. In principe komt het 
erop neer dat de vrije televisiemarkt 
het aanbod genereert en dat de 
publieke omroep een aanvullende rol 
speelt om die programma's te leve
ren die anders niet aangeboden zou
den kunnen worden. Daarnaast kent 
de publieke omroep een nationale 
functie in geval van rampen, groot
se gebeurtenissen etc. Daarmee 
wordt meteen het bestaansrecht van 
de publieke omroep aangetoond. Op 
dit moment lijkt het erop dat de hui
dige 3 kanalen teveel zijn. Er wor
den programma's aangeboden die 
niet wezenlijk verschillen van het 
commerciële aanbod. Om een paar 
voorbeelden te noemen: I tegen I 00, 
Get the Picture, Lingo en het van 
het scherm gehaalde de TV-Kapper. 1 
Zeker de programma's die gespon
sord worden door de Nationale Post
codeloterij (Lingo, I tegen I 00) lij
ken niet op hun plaats binnen de 
publieke omroep. Zeker gelet op het 
feit dat deze formule rechtstreeks 
van de commerciële zenders komt. 

In mijn visie zou een totale rem·ga
nisatie van de publieke omroep moe
ten plaatsvinden. De publieke 
omroep kan worden teruggebracht 
naar twee zenders die programma's 
leveren die anders niet aangeboden 
worden. Hierbij moet gedacht wor
den aan televisie omtrent nieuws, 
cultuur, kinderprogramma's, docu-
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mentaires etc. De programma's die 

traditioneel geen hoge kijkcijfers 
kennen, maar wel noodzakelijk zijn 
om uit te zenden. Daarnaast dient de 

publieke omroep haar taak als cala-
i miteitenzender en verslaggever van 
1 grote gebeurtenissen te behouden. 
1 Ook voor sport dient een plaats inge-
1 ruimd te worden. Richtlijn dient hier
I voor te zijn dat sport wordt uitge
l zonden die anders niet wordt 

uitgezonden of achter de decoder 

dreigt te verdwijnen. Dit houdt dus 
in dat de publieke omroep niet bela-

i chelijk veel geld hoeft neer te tellen 
voor voetbal, wanneer dit ook uit
gezonden kan worden op een open 

commercieel kanaal. 

Binnen deze opzet is geen plaats 
meer voor de afzonderlijke omroep

I verenigingen. Deze moeten worden 

omgevormd tot productiehuizen die 

I de "content" van de publieke omroep 
1 leveren. Een voorbeeld zou de Brit

se BBC zijn die met twee kanalen een 

I hoge standaard heeft bereikt en weet 
te handhaven. De BBC wordt alom 

i geroemd om haar kwaliteit, een 

I waardig voorbeeld dus. Daarnaast is 
de BBC niet alleen een televisie-

1,----
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zender, maar ook een internationaal 
georienteerd bedrijf dat haar diver
se produkten (teletubbies, video's, 
DVD's etc.) aan de man weet te 

brengen. Wellicht ook een idee voor 
de Nederlandse publieke omroep ten

einde haar eigen bestaan te finan
cieren los van het publieke geld. Ech

ter blijft de overheid de aangewezen 
tïnancier voor de publieke omroep. 

Binnen de publieke omroep leven 
plannen voor een Nederlandse 
nieuwszender. Een zender die prima 

Nederland is niet groot 
genoeg om een Neder
landse nieuwszender á 
la CNN winstgevend te 

maken 

zou passen in een nieuw model van 
de publieke omroep. Eén zender voor 
de programma's die niet geboden 
kunnen worden door de commer
ciële zenders en één nieuwszender 
die naast 24-uur nieuws ook ruimte 

11 LPPG (re)integratie op de arbeidsmarkt 

kan bieden voor (nieuws)documen
taires en de gelouterde programma's 
van nu (NOVA, Den haag Vandaag, 
NOS Journaal etc.). Nederland is 

niet groot genoeg om een Neder
landse nieuwszender á la CNN 

winstgevend te maken. Een publie
ke nieuwszender zou hierbij een 

goed alternatief zijn. 

Concluderend kan gesteld worden 
dat de publieke omroep in haar hui

dige verzuilde vorm geen toekomst 
heeft. Een nieuwe publieke omroep 
telt slechts twee zenders, waarvan 

één nieuwszender. Een publieke 
omroep die één organisatie omvat, 

waarbij de omroepverenigingen een 
nieuwe toekomst als productiehuis 
kunnen ingaan. Een publieke omroep 
die programma's aanbiedt die een 

aanvulling zijn op de commerciële 

televisiemarkt en geen duplicaat. Met 
andere woorden een publieke 

omroep waar u en ik graag naar kij
ken en ons belastinggeld aan gespen
deerd zien. 

Ferdi de Lange is Vice-voorzitter 
Politiek in het Hoofdbestuur van 
de JOVD 

Ben jij er ook van overtuigd dat de (re )integratie op de arbeidsmarkt op een veel liberale re en efficiëntere 
1

1 manier georganiseerd kan worden? Heb jij hier een mening over of wil jij deze graag vormen? Lees dan 
onderstaande tekst aandachtig door. 

i i 

In december zal er een landelijke politieke projectgroep van start gaan van het Politiek Commissariaat Sociale 
Zaken. Het onderwerp van deze LPPG zal '(re)integratie op de arbeidsmarkt' worden. Een onderwerp wat van 
groot belang is voor de sociaal-economische toekomst van Nederland. Het is de bedoeling dat de LPPG een 
notitie gaat schrijven waarin een duidelijke, liberale mening wordt gevormd over het huidige en het toekomsti
ge (re )integratiebeleid. 

Lijkt het jou interessant om met o.a. politici over deze materie te brainstormen en te discussiëren zodat er een 
degelijke notitie tot stand komt of wil je meer informatie? Neem dan contact op met Marc Rosier, Politiek 
Commissaris Sociale Zaken, 06.18137672 (~fm.rosier@wanadoo.nl. 
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Het kaartenhuis dat JOVD is gaan heten 

Door Elmer Smith 

Wat is er met de oudste politieke jongerenorganisatie van Nederland aan 
de hand? Alhoewel er meerdere zienswijzen zijn om het wel en wee van 
de tegenwoordige JOVD te verklaren, zijn de voornaamste oorzaken toch 
wel evident. De invoering van de Tempobeurs, de afnemende interesse 
van jongeren voor politiek en de noodgedwongen samenwerkingsover
eenkomst (SWO) met de VVD, hebben het karakter van de JOVD ingrij
pend veranderd. Het probleem is dat waar de organisatie zou moeten 
mee veranderen, zij teveel intact is gebleven. Hoe anders vallen het 
kadertekort, de ledendaling en de matig functionerende verenigings
structuur te verklaren? 

Toen de Sovjet-Unie in 1990 uiteen 
viel, werd door de Britse historicus 
Eric Hobsbawm gesteld dat dit uit
eenvallen als een kaartenhuis ver

klaard kon worden omdat de Sovjet

Unie al vanaf het eerste begin een 
kaartenhuis was. De door Gorbats

jov ingezette hervormingen (pere
stroika) en openheidpolitiek (glas

nost) versterkten dus alleen maar een 
proces dat onomkeerbaar was. Nu 
zal ik niet beweren dat onze mooie 
vereniging te vergelijken is met deze 
voormalige socialistische heilstaat. 
Talloze voorbeelden zijn er immers 
te noemen die het succes van de 

JOVD hebben bewezen. Dit biedt 
echter geen enkele garantie voor een 

zonnige toekomst. Nieuwe ontwik
kelingen moeten worden onder
scheiden en vervolgens moet hierop 
kordaat worden geanticipeerd. Wan
neer we dit nalaten dan kan het kaar
tenhuisscenario voor de JOVD wel

eens meer opgaan dan ons lief is. 
In het navolgende zal in eerste 

instantie ingegaan worden op de 

gevolgen die de invoering van de 
Tempobeurs heeft veroorzaakt. Ver

volgens zal een vergelijk worden 
gemaakt met de JOVD voor 1999 

en de JOVD zoals we die vandaag de 
dag kennen. Tevens zal stil gestaan 
worden bij de ontwikkelingen na 

1999 zoals de ingezette reorganisa-
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tie. Tenslotte zal gesteld worden wat 
nu te doen. Zodoende tracht ik de 
vraag, waar dit artikel mee begint, 
helder te beantwoorden en richting 

te geven aan een wezenlijke discus

sie. 

Effecten tempobeurs 
Als belangrijkste oorzaak van het 
wel en wee van de tegenwoordige 
JOVD, is vaak de invoering van de 
Tempobeurs in 1993 genoemd. Maar 
niet alleen de JOVD, ook andere stu
dentenverenigingen hebben sinds de 
invoering hiervan in verschillende 
mate te kampen gehad met teruglo
pende ledentallen. Afstuderen bin
nen een strak tijdsbestek noopte veel 

studenten indertijd immers tot het 
terugdringen van andere activiteiten 
dan studie. Waar studie voorheen 

naar hartelust kon gecombineerd 
worden met het lidmaatschap van 
talloze clubjes, daar kiest de heden
daagse student veelal naast zijn stu

die heel selectief voor zaken die 
vooral CV-technisch interessant zijn. 

Andere verenigingen zoals studen
tencorpora en studieverenigingen, 

zullen wel altijd over een zekere aan

trekkelijkheid blijven beschikken. 
De politieke jongerenorganisaties 
(PJO's) kampen echter naast de 

effecten van de Tempobeurs ook met 

aspecten als de afnemende interesse 
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van jongeren voor de politiek en het 
algehele gezapige politieke klimaat. 
Hierom is het voor de PJO's extra 
moeilijk om de geschetste effecten te 

boven te komen. Soortgelijke strub

belingen konden door de JOVD in het 
verleden deels worden opgevangen 

door een sterke organisatie, hetgeen 
ons op de andere PJO's altijd een 

zekere voorsprong heeft gegeven. 
Nu echter verloren wij een groep 
leden die van wezenlijk belang was 
voor het reilen en zeilen van de ver
eniging (waarover later meer). 

Twee verschillende verenigingen 
In het voorgaande is gesteld dat de 
effecten van de Tempobeurs sterk 

merkbaar zijn in politiek jongeren
land en misschien wel vanwege de 

organisatievorm voor de JOVD in 
het bijzonder. Om nu de effecten van 
deze terugval binnen onze vereni
ging duidelijk te maken, zal ik een 
vergelijking maken met de zoge

noemde 'oude JOVD' en de vereni
ging zoals we die vandaag de dag 

kennen. Om tot een afbakening te 
komen zal uitgegaan worden van de 

twee dominante opvattingen die 

representatief zijn voor deze tijds
perioden waarbij 1999 als scheidslijn 

wordt gesteld. In dat jaar vond 
immers de reorganisatie plaats die 

de JOVD van nieuwe fundamenten 
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zou moeten voorzien en bovendien 
waren de effecten van de invoering 
van de Tempobeurs inmiddels rede
lijk merkbaar. 
De dominante opvatting in de 'oude 
JOVD' was om de vereniging op te 

vatten als brede leerschool die jon
geren vanuit de liberale beginselen 
actief burgerschap bijbrengt. De 
hekende drie-pijlerstructuur (bestu-

, ren, vorming & scholing en interna
tionaal secretariaat) was hier een uit
vloeisel van. De opvatting die 

1 momenteel dominant is, ziet de ver
eniging vooral als politieke leer
school. De vereniging dient volle
dig ten dienste te staan aan politiek. 
Het verschil tussen beide visies is 
vooral de opvatting van politiek. In 
het eerste model is zij onderwerp 
van handeling, in het tweede voor
werp. 
In de gloriedagen van de 'oude 
JOVD' lag de kracht van de vereni
ging vooral in de variëteit van haar 
ledenbestand. Grofweg vielen twee 
groepen te onderscheiden: de 'poli
tiek-actieven' en de 'bestuurders'. In 
het ideale geval werden deze twee 
groepen na verloop van tijd door de 
JOVD'er afgewisseld. Juist door 
deze mix was de kwaliteit van de 
vereniging lange tijd gewaarborgd. 
Een groot deel van de bestuurders 
kon gerekend worden tot de gemid
delde student, die zoals eerder is 
hetoogd, tegenwoordig behoorlijk 
selectief en CV-bewust is. Doordat 
een groot deel van deze groep zijn 
interesse voor de JOVD heeft verlo
ren, komen bestuur en organisatie 
sindsdien niet goed meer uit de verf. 
Ook valt waar te nemen dat de poli
tieke discussie zich anders beweegt. 

Waar in het verleden werd ingezet op 
'hoofdlijnenpolitiek' daar bezigt men 
nu 'Haagse politiek'. Een treurig 
voorbeeld hiervan is de recente dis
cussie over de hypotheekrenteaftrek. 
Het zijn dus veelal de 'politiek-actie
ven' die de toon bepalen hetgeen ook 
de huidige dominante opvatting ver-

nr. 7 - december 2001 

ARTIKEL 

klaart, namelijk dat alles ten dienste 
moet staan van de politiek. Wat ech
ter te weinig wordt gezien, is dat een 
belangrijke groep leden is wegge
vallen en dat bovendien ook de fun
damenten van de tegenwoordige 

JOVD nog voornamelijk gebaseerd 
zijn op het idee van de brede leer
school. Dat is op zich ook wel 
logisch, want juist in tijden van onze
kerheid ontstaat een zekere hang naar 
behoud en zo blijft dus de bestuurs
georiënteerde JOVD. Omdat door 
deze verstrengeling diverse belan
gen en doelen met elkaar conflicte
ren is het kaartenhuisscenario geen 
ondenkbare ontwikkeling meer. 
Besluiteloosheid over hoe de nega
tieve spiraal tegen te gaan en de alge·· 
hele malaise die hieruit volgt zijn 
momenteel illustratief voor het wel 
en wee van de tegenwoordige JOVD. 

Na 1999 
Natuurlijk zijn de eerder genoemde 
oorzaken niet onopgemerkt geble
ven en werden eerder ook al analy
ses en vergelijkingen gemaakt. De 
effecten op de vereniging zijn nu 
echter duidelijker dan voorheen. De 
analyse die ten grondslag lag aan de 
reorganisatie in 1999, is mede daar
om onvolledig gebleken en de reor
ganisatie halfslachtig doorgevoerd. 
Niet zo heel verwonderlijk overi
gens, want een dergelijke prestatie 
van het hoofdbestuur was in die tijd 
misschien wat teveel gevraagd. 
Immers, in 1999 vierde de vereniging 
haar tiende lustrum en moest de nieu
we SWO met de VVD doorgevoerd 
worden. (Alleen al de discussie op die 
bewuste ALV nam acht uur in 
beslag!) Tel daarbij op een financië

le crisis, onrust in de vereniging 
(onder andere de regio-indeling) en 

een machtsstrijd tussen afdelingen 
en hoofdbestuur (What's new?) en de 
chaos is compleet. De reorganisatie 
in I 999 valt in het licht van het 
bovengenoemde te beschouwen als 
zalf op de wonde in plaats van het 
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deskundig verhelpen van de kwaal. 
Het vervangen van de districten door 
regio's en projectmatig werken ble
ken onvoldoende om de negatieve 

spiraal te doorbreken. Zo werd bij
voorbeeld ook toen het kadertekort 
opgemerkt. Alleen kwam dit gegeven 
niet tot uiting in de nieuw ontstane 
structuur. 
Omdat de vereniging bestuursgeo
riënteerd bleef, is van de hoogdra
vende beleidsvoornemens in het 
kader van de politiek (beleidsplan 
2000) maar weinig uit de verf geko
men. Eén van de voorbeelden is het 
'floppen' van het boek 'Jonge libe
ralen over 2020'. Gelukkig werden 
wel de realistische reorganisatie
plannen doorgevoerd zoals het poli
tiek commissariaat en de politieke 
congressen. Omdat de vereniging 
niet is ingericht naar een politieke 

leerschool zoals het beleidsplan 
'Politiek!' wel enigszins deed ver

moeden, kunnen de politieke vogels 
ook hun ei nauwelijks kwijt en ver
dwijnen teleurgesteld naar de anon
imiteit. Met andere woorden: de hui
dige vereniging draagt nog steeds 
haar driedelig kostuum dat, alle nos
talgie ten spijt, niet besteed lijkt aan 
de hedendaagse snit. 

Wat nu te doen? 
Als we de JOVD beschouwen als 
leerschool om jongeren vanuit libe
rale waarden actief burgerschap bij 
te brengen, dan is een bescheiden 
reorganisatie nodig om ontwikke
lingen als het kadertekort, de leden
daling en de matig functionerende 
verenigingsstructuur een halt toe te 
roepen. Zo zouden bijvoorbeeld de 
afdelingen door de regio's ontlast 

kunnen worden van administratieve 
en financiële taken en zich zodoen
de puur bezig houden met het orga
niseren van politieke activiteiten en 
ledenwerving. Het projectgroepmo
del, dat inmiddels in diverse afde
lingen is ingevoerd, is hier een mooi 
voorbeeld van. 
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Als we de JOYD echter beschouwen 
als een politieke leerschool zoals nu 
het gevallijkt te zijn, dan is ook een 
reorganisatie nodig. Deze reorgani
satie dient echter veel omvangrijker 
te zijn, omdat de vereniging van een 
bestuursgeoriënteerde organisatie 
omgevormd zou moeten naar een 
politiekgeoriënteerde organisatie. 
Tot slot: mijn voorstel zou zijn om 
het komende jaar met man en macht 
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de verkiezingen in te gaan. Promo
tie en ledenwerving dient naast poli
tiek een prioriteit te zijn. Daarnaast 
moeten de afdelingen en de project
groepen zoveel mogelijk onder
steund worden door zowel regio als 
hoofdbestuur. Na de verkiezingen 
kan dan de balans worden opge
maakt en nagedacht worden over 
welke JOVD we allen wensen. Een 
brede leerschool of een leerschool 

voor de politieke elite. Het kaarten
huis als derde mogelijke optie heeft 
wat mij betreft zijn onnut bewezen. 

Ondergetekende is jongerenfunc
tionaris van de VVD kamercentrale 

Den Haag en oud-horddbestuurder 
in de periode mei 1999-november 
2000. 

·-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------· 
' ' ' ' 

0 Ja, ik word lid van de JOVD voor slechts 5 Euro! i I 

0 Ja, ik ben geïnteresseerd en ontvang graag een informatiepakket! 

i I 

De ondergetekende geeji hierbij toestemming aan de JOVD om jaarlijks tot wederopzegging de contributie van i I 

• I 

Machtiging 

zijnihaar rekening af te schrijven. Tot het einde van het jaar betaal ik slechts 5 Euro, mits ik de machtiging 
invul. Doe ik dit niet dan betaal ik 2 Euro extra in verband met de administratiekosten. 

Girorekening: 

Bankrekening: 

Naam: 

Voorletters: Voornaam: 

Adres: 

Postcode: Woonplaats: 

Geboortedatum: 

Telefoon: Mobiel:06-

Email: 

Datum: 

Plaats: 

Handtekening: 

Knip dit formulier uit en stuur het naar het volgende adres: 
JOVD Algemeen Secretariaat - Herengracht 38a - 2511 El- 's-Gravenhage 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------
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ARTIKEL 

Melkert-banen werken niet 

Toen Paars-I in 1994 begon met de Melkert-banen sprak het CDA honend 
over 'kunstbanen' en ook de VVD had grote aarzelingen. Inmiddels is 
duidelijk geworden dat de in- en doorstroom-banen (i/d-banen), die Ad 
Melkert naar zichzelf vernoemd heeft, een farce zijn geworden. Uit cij
fers van het Ministerie van Sociale Zaken en Werkgelegenheid is te zien 

I dat hooguit tien procent van de gesubsidieerden daadwerkelijk door
I stroomt. 

De voor de voormalige bijstands

ontvangers gecreëerde functies zijn 
voornamelijk stadswachten, en hulp

krachten in onderwijs, ziekenhuizen 
en inrichtingen. Het grootste pro

bleem is dat deze banen bijna geen 
uitzicht bieden op een vast dienst-

: verband. Dit heeft verscheidene oor

zaken. 

Ten eerste zijn de ervaringen die de 
werknemers opdoen niet van dien 

aard dat zij interessant worden voor 
niet-gesubsidieerde functies. Van een 
daadwerkelijke ontwikkeling is maar 

zelden sprake. Een tweede probleem 
is het feit dat een i/d-baan niet zorgt 

Van een daadwerke
lijke ontwikkeling is 
maar zelden sprake 

voor een extra prikkel bij de werk

nemer om regulier werk te zoeken. 
Na doorstroming is men namelijk 
veel kwetsbaarder voor de 'grillen 
van de markt'. Een derde nadeel is 

dat vele vervullers van een i/d-baan 
zich vaak tweederangs werknemer 

voelen. Zij verdienen aanmerkelijk 
minder dan collega's die hetzelfde 

werk doen. Ook de slechtere rechts

positie van een Melkert-baan zorgt 
voor een gevoel van onbehagen bij 

de werknemers. De liberale gedach
te dat werk zorgt voor meer eigen-

I waarde gaat bijde i/d-banen dus niet 

op. Ten aanzien van de werkgever is 

er dan nog de verslavende werking 
van de subsidie. Doorstroming 

brengt alleen maar extra kosten met 
zich mee waardoor werkgevers zich 

financieel in de vingers snijden als 
zij mensen laten doorstromen. 

De controle op de uitvoering zorgt 

eveneens voor problemen. Hiervoor 

is namelijk de gemeente verant
woordelijk. Maar bij diezelfde 

gemeente worden de meeste i/ct
banen gecreëerd. Deze verstrengeling 
van belangen zorgt er voor dat er 

geen goede controle mogelijk is op 
de overheidsfinanciën. Minister Ver
meend heeft hierom gemeenten een 
premie van 4000 gulden in het voor
uitzicht gesteld per keer dat zij 
iemand laten doorstromen naar een 

gewone baan. Helaas heeft ook deze 
maatregel nog nauwelijks effect 

gesorteerd. 

Tot slot mag het duidelijk zijn dat een 

gesubsidieerde baan in deze tijd van 
krapte op de arbeidsmarkt een 
vreemde eend in de bijt is. De vraag 
naar laag opgeleide werknemers is 

enorm en overstijgt het aanbod ruim. 
Met behulp van een op (om)scho

ling gericht reïntegratie programma 
zouden zelfs langdurig werklozen 

een reguliere baan kunnen vinden. De 

i/d-banen zijn dan een overbodige 
voorziening geworden. Na het 

afschatTen van de i/d-banen komt er 
dus meer geld vrij voor (om)scholing 

en krijgen de langdurige werklozen 
----
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daadwerkelijk een kans om zich te 
ontwikkelen zodat zij zelfstandig 
kansen kunnen benutten op de 

arbeidsmarkt. 

Uit de ontwerp verkiezingspro

gramma's blijkt dat de PvdA en de 
VVD de Melkert-banen in haar 

kwakkelende bestaan willen hand
haven. D'66 durft zich niet krachtig 

uit te spreken. Het CDA lijkt als 
enige grote partij haar huiswerk goed 

Op het Binnenhof kan 
men niet duidelijker 
omschrijven dat iets 
niet functioneert en 

ongewenst is 

gedaan te hebben. Zij pleit voor het 
afbouwen van de i/d-banen binnen 
vier jaar. Op het Binnenhof kan men 

niet duidelijker omschrijven dat iets 
niet functioneert en ongewenst is. 
Op dit punt hulde voor het CDA. Nu 
de andere partijen nog. 

Marc J. Rosie1; Politiek Commissaris 

Sociale Zaken JOVD 

NB. Vind je deze materie interes

sant? Elders in deze Driemaster vind 
je een oproep voor een LPPG over 

(re)ïntegratie op de arbeidsmarkt. 

Driemaster 



Door Anton van der Vloet 

Deze stelling onderschrijf ik van 
harte. Daarvoor geeft de realiteit 
van de laatste maanden steeds 
meer aanleiding. 

Vernieuwing 

Allereerst denkt de VVD in de Twee
de-Kamerfractie het volk te kunnen 
missen. Daar signaleren we bij de 
eerste vijftig posities op de kieslijst 
nauwelijks nieuwe mensen. De leuze 
is 'blind varen op ervaring'. Dit kost 
de partij nu al binding met de ach
terban, zo verzekerde mijn VVD
collega in de gemeenteraad me 
onlangs nog. Dat soort signalen 
bereiken kennelijk de partijleiding 
niet meer. 

Moraal 

Nog zo'n blinde vlek ten opzichte 
van de achterban heeft de VVD op 
het gebied van de moraal. Publieke 
moraal is een onderwerp wat een 
liberaal van oudsher moeilijk ligt. 
Immers: waar eindigt het publieke 
domein? De onderkenning van het 
feit dat de maatschappij in zekere 
zin haar verbanden aan het verliezen 
is wil de VVD kennelijk nog niet 
maken. Dat is jammer. Een partij die 
zo inspeelt op private vrijheden zou 
op het gebied van publieke normen 
en waarden best een wat prominen
tere rol mogen spelen. Zij zou ten
minste de discussie over dit onder
werp moeten oppakken. Het lef 
daartoe ontbreekt echter volledig, 
wederom tot spijt van de achterban. 

Asielbeleid 

Dus kiest de Tweede-Kamerfractie 
voor een makkelijke koers: laat ons 
het asielbeleid eens aanvallen. Het 
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feit dat diezelfde fractie al zeven jaar 
lang mede verantwoordelijk is voor 
dat beleid laat ze liever buiten 
beschouwing. Immers: de verkie
zingen komen eraan, en we willen de 
domme kiezer niet al te veel wijs 
maken. Zo'n arrogante houding kan 
de VVD zich in de waan van de dag 
best veroorloven. Zelfs tot op het 
moment dat de bubbel van succes 
barst. Op dat moment, zo spreken 
wij in het CDA uit ervaring, wordt 
er afgerekend. 

Ruimtelijk beleid 

Ook op het gebied van de ruimtelij
ke ordening heeft de VVD problemen 
met waar nu 
precies het publieke domein begint. 
Haar authentieke stelling dat ieder
een (tot op zekere hoogte) moet kun
nen bouwen waar hij of zij maar wil, 
doet zeker recht aan de libertijnse 
vrijheidsgedachte. Het zou de VVD 
sieren als ze ook op dit gebied het 
intellect van de burger wat hoger 
inschatte en het hele plaatje liet zien. 
Maar ook in dit geval ontbreekt het 
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lef. Politiek scoren is kennelijk meer 
waard dan de ruimtelijke toekomst 
van ons land. 

Kortom: populisme 

De VVD lijkt zich er niets aan gele
gen te laten om op zo goedkoop 
mogelijke manier zo veel mogelijk 
stemmen te winnen. Alhoewel ik mij 
zelfs nog aardig kan vinden in haar 
wat rechtsere profiel, zou ik mij als 
lid van een partij bepaald niet kun
nen verenigen met een partijleiding 
die aanstuurt op het bagatelliseren 
van de problemen van het land en op 
het uitbaten van het 'gebrek aan ver
stand' van de kiezer. Zo'n instelling 
kost de partij op de lange termijn 
namelijk haar grootste goed: het ver
trouwen van de bevolking. Dan 
houdt zij echt op een volkspartij te 
zijn. Vraag maar eens aan D66 hoe 
dat voelt. 

Ondergetekende is vice-voorzitter voor 

interne aangelegenheden van het 

CDJA. 
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volkspartij meer De VVD is geen volkspa11ilril~~~~~i~itl~ 
) P##ft *&$#%$·~~® 

Door Sander lanssen 

JOVD'ers zijn allemaal sigaarrokende ballen die in dure pakken rond
lopen, welke hun rijke ouders voor hen hebben gekocht. VVD'erszijn 
allemaal directeuren en ander rijk volk. Zij stemmen alleen op de VVD 
om hun eigen rijkdom te vergroten. Ook al zal het bovenstaande voor 
een paar stemmers /leden van de JOVD of VVD opgaan, dan is het voor 
de rest toch een cliché. De Volkspartij voor Vrijheid en Democratie is 
namelijk zoals de naam al zegt een echte volkspartij. Sterker nog: het 
liberalisme is de enige ware volksstroming. 

Aan het eind van de 19e eeuw en het 
begin van de 20e eeuw werden de 
liberalen reeds beticht van de boven
staande clichés. Toch bleek dit toen 
al niet te kloppen, want was het 
immers niet Thorbecke die samen 
met zijn team een grondwet ont
wikkelde die de rechten en de vrij-

1 heid van het volk waarborgde? En 
1 was het niet Van Houten die het Kin

derwetje ontwierp en daarmee de 
kinderen van ons volk hun vrijheid 
gaf? 

De partij die het gedachtegoed van 
I beiden heren verder heeft uitgedra

gen wordt echter nog vaak een par
tij van de rijken genoemd die niet 
opkomt voor de belangen van de 
"gewone" man, zover die trouwens 
al bestaat. 'De VVD is alleen een 
partij voor de rijken', is een veel 

1 gehoorde uitspraak. Een erg vreemd 
hokje voor een partij die staat voor 
de vrijheid van elk individu, dus niet 
alleen rijken maar ook minder koop
krachtige personen (van echte 
armoede is in Nederland immer geen 
sprake). 

Eigenlijk is het liberalisme de enige 
stroming die een volkspartij kan 
voortbrengen. Het liberalisme gaat uit 
van de vrijheid van elk individu, 
ongeacht ras, geloof of geaardheid. 
De confessionele partijen richten 
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zich in het algemeen op de gelovi
gen onder ons. De socialistische par
tijen komen op voor het collectief, 
waarbij de arbeider centraal staat. 
De tussenvormen zijn ook zo naar 
een bepaalde doelgroep toe te schrij
ven. Ook allijkt deze onderverdeling 
op een door mij gehaat cliché, het zit 
dichter bij de waarheid dan dat de 
VVD geen volkspartij zou zijn. 

Elke Nederlander die achttien jaar 
en ouder is heeft het recht om te 
stemmen. Kijk je naar de personen 
die op de VVD stemmen, dan zie je 
dat dit een redelijke doorsnee is van 
de Nederlandse bevolking. Natuur
lijk stemmen bepaalde groepen niet 
op de VVD, maar dat heeft elke poli
tieke partij, want anders zouden wij 
zeker de grootste zijn. Deze grote 
verscheidenheid van kiezers is 
wederom een teken dat de VVD een 
volkspartij is. 

Een kleine kanttekening is echter op 
zijn plaats: de VVD kan namelijk 
nog meer een volkspartij worden dan 
het nu al is. De partij zou veel meer 
moeten laten zien dat het liberalisme 
de ware volksstroming is. De VVD 
zou veel meer moeten opkomen voor 
het individu en niet voor de massa 
zoals ze nu wel eens doet. Ook moe
ten er veel meer campagnes komen 
om de burger bewust te maken dat het 
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liberalisme voor hem alleen maar 
voordelen heeft en weinig nadelen 
(als hij zichzelf er maar voor inzet). 

De Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie was, is en zal altijd een 
volkspartij zijn en blijven, als deze 
het liberalisme als basisideologie 
behoudt en dit actief blijft uitdra
gen. Als een ieder nu mijn mening 
zou delen, dan kan ik voorspellen 
hoe de verkiezingen gaan lopen. 

Ondergetekende is voorzitter van 

JOVD regio Noord. 
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Ondanks alle begrip voor de Ame
rikaanse wraakgevoelens, getuigt 
de oorlogsverklaring van president 
Bush aan het internationale terroris
me niet van realiteitszin, waardoor de 
oorlog tegen het Afghaanse Taliban
regime zijn (gerechtigheids-)doel 
volledig voorbijschiet. Het terroris
me is namelijk geen tegenstander 
maar een verschijnsel. Een ongrijp-

Terrorisme is geen 

tegenstander maar 

een 

verschijnsel 

baar fenomeen, dat enkel effectief 
te bestrijden is door het stellen van 
de juiste diagnose. Een foute diag
nose leidt immers onherroepelijk tot 
een foute therapie, met alle kwalij
ke gevolgen van dien! 

Wat de diagnose betreft, ga ik er 
vanuit dat de terroristische aanslagen 
in New York en Washington- door 
hun beestachtigheid - slechts te 
bevatten zijn, door deze te plaatsen 
in theologisch (de jongste dag), ide
ologisch (het morgenrood) of huma
nistisch (het VN- of vredesideaal) 
perspectief. Hierop voortbordurend 

houd ik het erop dat de ongehoorde 
terreurdaden op het WTC en het Pen-
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11 Eén voor allen, 

tagon alles te maken hebben met 'De 

Barensweeën van de Nieuwe Tijd', 
waarover Marjan Berk verhaalt in 
haar column 'Doorgaan' (GPD-bla
den). Sterker, de barbaarse aanslagen 
- die het normale bevattingsvermo
gen verre te boven gaan - zijn enkel 
te verklaren door deze te bestempe
len als "de laatste barenswee". Dit 
uiterst pijnlijke wereldgebeuren, 
waar nagenoeg de totale wereldbe
voking 'life' getuige van was, doet de 
wereldgemeenschap begrijpelijker
wijs op haar morele grondvesten tril
len, met alle daarbij horende hectiek 
van dien. Niet alleen in de Verenig
de Staten, maar wereldwijd. Zwarte 
dinsdag (11 september 2001) valt 
zodoende samen met de geboorte 
van de Nieuwe Tijd, waarin de mon
diale samenleving haar heilloze ver
deeldheid zal omsmeden tot een 
vruchtbare eenheid-in-verscheiden
heid onder het Zwitserse devies "Eén 
voor allen, allen voor één". 

Wat de therapie betreft, staan wij 
(als mensheid) momenteel dan ook 
voor de kernvraag 'op welke wijze' 
wij de levenskansen van deze immer 
gekoesterde en vurig bezongen bore
ling (het Nieuwe Jeruzalem, de 
socialistische heilstaat, de mondiale 
rechtsstaat, de democratische wereld
orde, de Eenheid in Verscheidenheid, 
.......... ) zeker of veilig dienen te 
stellen. Niet alleen in ons eigen 
belang, maar met name in dat van 
onze kinderen en kindskinderen. Wat 

dat betreft zullen wij allereerst geza
menlijk op zoek moeten gaan naar 
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een passend en duurzaam gemeen

schappelijk onderkomen. Gelukkig 
betreft het hier geen vergeefse zoek-

Een grondige reor

ganisatie 

van de 

Verenigde Naties is 

een vereiste 

tocht of onmogelijke opgave, omdat 
deze huisvesting al sinds 1945 
bestaat, te weten: "De Verenigde 
Naties". Slechts zullen wij (de 189 
VN-lidstaten) met vereende krachten 
de structuur daarvan aan moeten pas
sen aan de eisen van de Nieuwe Tijd, 
via het organiseren van een algeme
ne VN-conferentie ter herziening van 
het Handvest. Artikel 109 van het 
VN-Handvest biedt daartoe alle 
mogelijkheid. Officieel had deze 
wereldconferentie al in 1955 moeten 
plaatsvinden, maar op verzoek van de 
toenmalige USSR is zij destijds uit
gesteld 'tot een daartoe geschikt tijd
stip'. Dát nu is op 11 september jl. 
aangebroken. Voor het zichtbaar 
maken daarvan zullen wij uiteraard 
allereerst de huidige tijd, waarin 
sinds '98 de VS de scepter zwaait, ten 
grave moeten dragen. Daarvoor is 
een grondige reorganisatie van de 

Verenigde Naties een eerste vereis- 1 

te. 
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Daarbij moet vooral worden 
gedacht aan de opheffing van het 
ondemocratische (vetorecht!) Vei
ligheidsraad en het overhevelen van 
zijn kerntaak, "het handhaven van 
vrede en veiligheid", naar de Alge
mene Vergadering. Daarmee worden 
de uitzichtloze dictatoriale machts
verhoudingen in onze volkerenorga
nisatie automatisch doorbroken, 
waardoor deze eindelijk kan uit
groeien van een ongeloofwaardige 
organisatie van regeringen, die pri
mair niet het algemeen of mondiaal 
maar het nationaal belang laten pre
valeren (de VS zijn hier een sprekend 
voorbeeld van), tot een mondiaal 
beleidsorgaan met bovennationale 
bevoegdheden. Een gezaghebbend 
wereldforum bemand door lieden 
met een fijne neus voor de (door de 
mensenrechten doortrokken) tijd
geest en gezegend met het vermogen 

Geweld roept nu 

eenmaal groter 

geweld op 

daaraan adequaat vorm te geven. 
Mannen en vrouwen uit alle winds
treken voorzien van de nodige intel
lectuele en morele bagage, die op 
basis van a) de op elk terrein beschik
bare know how, b) de alom onder
schreven rechten van de mens en c) 
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allen voor één 11 

onze onovertroffen "ICT", een 
vruchtbaar, rechtvaardig en bovenal 
duurzaam (want nietpersoons-en/of 
partijpolitiek gebonden) wereldbe
leid weten op te stellen, waarmee de 
onverteerbare wereldproblemen en 
het daaraan gekoppelde onrecht snel 
en effectief aangepakt kunnen wor
den. Uiteraard zonder vervaarlijk 
wapengekletter en het daarbij horend 
zinloos geweld. Vanzelfsprekend zal 
het internationaal terrorisme daar
door automatisch de wind uit de zei
len worden genomen, waartoe de -
op militaire leest geschoeide- inter
nationale antiterreur-coalitie nimmer 
in staat zal zijn. Integendeel! Geweld 
roept nu eenmaal groter geweld op, 
zoals de geschiedenis zo langza
merhand overduidelijk heeft bewe
zen. Aan deze uitzichtloze trend heb
ben 2000 jaar christologie, 1400 jaar 
islamologie en 55 jaar propaganda 
voor de mensenrechten tot op heden 
helaas niets kunnen veranderen. 

Kortom, voor het doelgericht 
bestrijden van het terrorisme, zul
len wij onze kaarten niet moeten zet
ten op de VS, maar op de VN. Alleen 
dáár ligt 'dé' sleutel om herhaling 
van de lle september te voorkomen 
en de vicieuze geweldspiraal voor
goed te doorbreken. In feite hangt 
deze universele (antiterrorisme
)loper om ons aller nek, dus óók om 
die van Bush en Bin Laden en hun 
respectieve supporters. Met elkaar, 
zo'n dikke 6 miljard, vormen wij 
namelijk de Verenigde Naties. Samen 
moeten wij dan ook in staat zijn met 
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vereende krachten onze volkerenor
ganisatie ten goede te veranderen, 
om te voorkomen dat wij samen met 
haar definitief ten onder gaan. Een 

Onschuld bestaat 

niet, omdat wij met 

elkaar de samenle

ving vorm geven 

door niemand beoogt einde, dat para
doxaal genoeg zal plaatsvinden 
onder regie van de laatst overgeble
ven wereldmacht die sinds de val 
van de Berlijnse Muur denkt het 
gelijk aan zijn kant te hebben en 
daarin nog breed gesteund wordt 
ook. Tenminste op dit moment. Dat 
kan gelukkig echter verkeren, zoals 
Bredero al zei. Hopelijk zal zijn uni
versele visie nog op tijd bewaarheid 
worden. Getuige het rijpende inzicht 
in van het kwaad, waarvan wij alle
maal zonder uitzondering de perso
nificatie zijn (onschuld bestaat 
immers niet, omdat wij met elkaar de 
samenleving vorm geven!), heb ik 
daar alle vertrouwen in. Inzicht leidt 
immers tot uitzicht! 

Wouter ter Heide 

Driemaster 



CONGRESVERSLAG 

Door: Mart(jn Bruijstens 

Donkere wolken pakten zich samen boven het motel van Goes. Het was die dag Decision Day voor twee bestu
ren die vochten om de macht binnen de JOVD. Het hele proces van lobbyen, vriendjespolitiek en mooie praat
jes was al maanden gaande, maar op 24 november zou de doorslag gegeven worden. De kandidaat-besturen 
hadden elk zo hun aanhang. Het woord schisma kwam in mij op, omdat de vereniging zo verdeeld was, maar 
gelukkig zou het allemaal met een sisser aflopen. 

Sinterklaas verscheen als eerste ten 
tonele. Hij was in zijn Bentley 
komen voorrijden en had de pieten 
maar thuis gelaten. De pieten waren 
als de dood voor Pim Fortuyn. De 
Rotterdamse professor zou namelijk 
ook op het congres verschijnen. Als 
piet ben je dan niet veilig. Na de 
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politieke speech van Sinterklaas kon 
het congres beginnen. De eerste pun
ten werden er spoedig doorgeha
merd. De messen werden geslepen 
voor het punt bestuurswisseling. Ter
wijl de Algemene Ledenvergadering 
gaande was, werd er in een ander 
zaaltje fel gediscussieerd over het 
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Politiek Kernpunten Programma. 
Mevrouw Örgu, Tweede Kamerlid 
van de VVD wisselde van gedachte 
met de aanwezige JOVD-ers in een 
ander zaaltje. Na de lunch begon het 
eerste politieke vuurwerk. De kan
didaten stelden zich voor aan de 
leden. Nadat de twee kandidaten, die 
streden om een hoofdbestuurspast 
zich hadden voorgesteld mocht het 
publiek informatieve vragen stellen. 
Het aspect informatief lag voor vele 
aanwezigen moeilijk. Men probeer
de toch door de mazen te glippen 
door stiekem suggestieve vragen te 
stellen. In het begin maande de voor
zitter vriendelijk om dit niet te doen, 
later kapte de voorzitter de desbe
treffende vragensteller bruutweg af. 
Het eerste vuurwerk was al de lucht 
ingegaan toen de voorzitter de ver
gadering sloot en men ging dineren. 
Tijdens het diner ging het lobbypro
ces doodgewoon verder. Het toetje 
van het diner was een speech van de 
al enigszins omstreden professor 
Pim, sinds kort lijsttrekker van Leef- I 

baar Nederland. Fortuyn waagde zich 
in een politiek vijandige arena. De 
liberalen staan namelijk niet bepaald I' 

positief tegenover de ideeën van 
deze populist die door menigeen al 
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is vergeleken met de Italiaanse pre
mier Berlusconi. Politieke whizzkids 
De Veth en Van 't Wout zouden dit 
intellectuele, semi-politieke beestje 
eens temmen door hem een aantal 
zeer kritische vragen te stellen. For
tuyn redde zich goed uit de discus
sie, en kon na at1oop rekenen op een 
warm applaus. 
Fortuyn was nog maar net vertrok
ken of de strijd om de 
macht ging door. Hoe 
hoger de kandidaten 
in de hiërarchie van 
het hoofdbestuur kan
didaat stonden, hoe 
langer de rijen wer
den achter de micro
foon. Gevolg was, dat 
het al in de kleine uur
tjes begon te lopen, 
toen allen eindelijk 
waren ondervraagd. 
Menigeen kreeg last 
van het zitvlees en 
verlangde naar een 
alcoholische con
sumptie, maar de 
politieke diehards 
hielden de discussie 
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gaande. Gelukkig duurde de discus
sie over de besturen niet lang. Tot 
groot ongenoegen van velen pro
beerde een kleine groep van statu
tenkenners de vergadering te frus
treren door vlak voor de stemming 
een discussie aan te zwengelen of 
de vergadering besloten of open 
moest blijven. Toen dit akkefietje 
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ook uit de wereld was 
geholpen, kon men 
eindelijk tot de stem
ming overgaan. Terwijl 
vele bezoekers van het 
motel al op een oor 
lagen, was iedereen in 
de zaal klaar wakker, 
de adrenaline stroom
de door ieders aderen. 
De stemming duurde 
verdacht lang. Er 
waren toch geen Ame
rikaanse praktijken 
gaande? Was de uitslag 
toa close to call? 
Helaas waren er wel 
praktijken gaande die 
verdacht veelleken op 
de Amerikaanse pres i-
dentsverkiezingen. Er 

was fraude gepleegd. Hierdoor was 
een herstemming noodzakelijk. De 
aanwezigen slaakten een diepe zucht. 
Het was al voorbij drie uur en het 
feest kon op de buik geschreven wor
den. 
De hertelling wees uit dat het kan
didaat-bestuur Weide gewonnen had. 
Een gejuich volgde. Het bestuur 
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barstte in uitzinnige vreugde en kon 
de vele gelukwensen, handdrukken, 
kussen en omarmingen bijna niet 
verwerken. Het kandidaat-bestuur 
Tromp stelde zich sportief op, maar 
kon de teleurstelling niet onder
drukken. Nadat iedereen weer een 
beetje bij zinnen was gekomen, 
beseften de aanwezigen dat het feest 
niet meer door kon gaan, de enige 
optie was om onder de wol te krui
pen of een feestje te bouwen op een 
kamer. De volgende dag verscheen 
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iedereen brak op het ontbijt annex 
lunch. Het was voor het nieuwe 
bestuur eenvoudig om de reste
rende punten te behandelen. Het 
handje vol aanwezigen dat nog in 
de zaal zat, gaf weinig gehoor. 

Terugkijkend op dit congres con
cludeer ik dat het meer een pop
pentheater was dat een politiek 
congres. Ik kijk uit naar het vol
gend politieke congres. 

Martijn Bruijstens is oud-hoofdre

dacteur Driemaster 
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TÊTÊ A TÊTÊ 

Een kort tête a tête met de Landelijk Voorzitter 

Door Ursula Doorduyn 

Wat spreekt je aan in het libera
lisme? 

"Ik vind het belangrijk dat mensen 
zichzelf in alle vrijheid in een maat
schappij kunnen ontplooien. Ik zie 
daarin een overheid die daarvoor de 
voorwaarden schept. Ik ben van 
mening dat ik mij het beste kan ont
plooien in een liberale maatschappij, 
vandaar mijn keuze voor de JOVD." 

Wat ga je het komend jaar de 
JOVD brengen? 

"In de eerste plaats heel veel enthou
siasme en ervaring! Wat ik zou wil
len is dat alle leden zich thuis gaan 
voelen in onze vereniging en dat ze 
ook trots op de JOVD zijn. Ik denk 
dat ik na twee jaar hoofdbesturen de 
vereniging naar dat niveau kan tillen. 
En dat doe ik natuurlijk niet alleen, 
maar samen met mijn zeven colle
ga's. Het is daarom ook belangrijk dat 
de sfeer met mijn zeven collega's 
goed is en dat de onderlinge ver
houdingen ook goed zijn. Een open 
bestuurscultuur is wezenlijk. Als aan
voerder van dit team, bepaal ik dat 
niet, ik kan slechts een prettig klimaat 
wensen en trachten te creëren Als 
het slecht gaat met het HB, dan heeft 
dat zijn weerslag op de vereniging. 
En dat kan de JOVD het komende 
jaar met twee verkiezingen voor de 
boeg niet gebruiken." 

Wat gaat de JOVD Rense Weide 
komend jaar brengen? 

Ik ga het komende jaar geïnspireerd 
worden door de vereniging en dan 
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vooral de mensen in de vereniging. 
Ik hoop dat ik volgend jaar novem
ber kan terugkijken op een geslaag
de samenwerking en een goed lei
derschap binnen en buiten de 
vereniging. De vereniging heeft 
behoefte aan stabiliteit en continuï
teit. 
Met de verkiezingen van het HB in 
november zijn de kandidaten toch 
heel nauwkeurig onder de loep geno
men. Daar moet je mee leren 
omgaan. Ik heb natuurlijk al het 
nodige geleerd, maar na volgend jaar 
zal ik daar toch nog meer mee kun
nen. Ik hoop dan ook dat mijn per
soonlijkheid dan ook nog sterker 
bepaald is. 

Wat moet iemand echt over Rense 
Weide weten als hij of zij met jou 
te maken zou krijgen? 

"Of het nu gaat om een vriendschap 
of een samenwerking binnen het 
bestuur, eerlijkheid is voor mij het 
allerbelangrijkste. Ik ben dan ook 
heel erg recht door zee en dat is niet 
altijd even makkelijk voor anderen. 
Ik verwacht ook van iemand dat ik 
dat terug krijg. Zonder eerlijkheid is 
geen enkel resultaat te behalen. 

Over tien jaar ben je 32, waar sta 
je dan? 

Je maakt je hele leven een ontwik
keling door die je maakt tot de per
soon die je bent. Je jeugd is daar een 
belangrijk onderdeel van. Ik denk 
niet dat mijn ontwikkeling is afge
lopen en vindt het daarom ook heel 
moeilijk om daar een voorspelling 
over te doen. Iets wat ik de afgelo
pen tijd wel geleerd heb, is dat heel 
veel dingen niet te plannen zijn. Ik 
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heb dus geen idee wat ik over tien 
jaar doe of ben. 

Maar je hebt toch een bepaald doel 
voor ogen? 

"Ja, maar dan praat je over dingen die 
ik leuk vind. Het besturen trekt mij 
natuurlijk enorm en de functie van 
wethouder of burgemeester spreekt 
mij erg aan. Maar of dat iets is wat 
ik op mijn 32e doe, dat weet ik 
niet. .. Je kunt dat naar mijn idee nu 
nog niet plannen, te meer omdat dat 
ook af hangt van de persoon met wie 
je samen bent." 

Wat is het laatste boek dat je gele
zen hebt? 

"Siegfried van Harry Mullisch. Ik 
vond dat een zeer goed boek. De 
Tweede Wereldoorlog heeft mij altijd 
zeer gefascineerd. De wijze waarop 
Mullisch geschreven heeft over Hit
Ier en Eva Braun vind ik heel erg 
boeiend." 

Wat is de laatste cd die je gekocht 
hebt? 

"Zij maakt het verschil van de 
Poema's. Gewoon omdat ik het een 
mooi nummer vind." 

Ruinen of Den Haag? 

"Den Haag!" 

Paars 3 of VVD/CDA? 

"Ik mag hier zeker geen genuanceerd 
antwoord op geven .... De VVD moet 
in een kabinet stappen waarin haar 
verkiezingsprogramma het beste tot 
haar recht komt en wie er dan in dat 
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kabinet zitten, daar kan ik nu niets 
over zeggen. We zullen toch echt op 
de uitslag van de verkiezingen moe
ten wachten. 
Bovendien, en dat geldt voor de 
JOVD als het uitgangspunt, zijn 
natuurlijk de punten die wij in ons 
verkiezingsprogramma, het politiek 
kernpunten programma als leidraad 
zien voor het nieuwe regereerak
koord. 

TÊTÊATÊTÊ 

Reve of Hermans? 

"Reve. Beide hebben natuurlijk heb
ben een zeer grote bijdrage geleverd 
aan de Nederlandse literatuur. Maar 
Reve heeft natuurlijk vanwege zijn 
bijdrage aan de maatschappij ten 
aanzien van de vrije meningsuiting 
een belangrijke rol gespeeld in de 
ontwikkeling van de typische Neder
landse cultuur." 

JOVD NOORD-GRONINGEN 

V &D of Bijenkorf? 

"Bijenkorf!" 

Dat laatste antwoord maakte de 
Hoofdredacteur erg gelukkig ... 

Bin Laden moet uitkijken voor 
de JOVD Noord-Groningen! 
Of hoe wij de Groninger media een week lang hebben beziggehouden 

Door Rik Hospers 

De JOVD is vaak erg naar binnen gekeerd als zij politiek bedrijft. De 
discussies vinden vaak binnenskamers plaats en als we al een keer in het 
nieuws komen dan is dat meestal op landelijk niveau. Dat het ook anders 
kan heeft onze afdeling in de maand oktober bewezen. Een verslag van 
onze avonturen met de pers. 

Op maandag 8 oktober jl. belde mijn 
voorzitter, Ceriel Riemersma, mij 's 
middags op. De dag ervoor waren de 
Amerikaanse aanvallen op Afghani
stan begonnen. Of wij daar ook geen 
mening over konden geven? Nog 
enigszins duf van het studeren, 
reageerde ik dat het eigenlijk meer 
een landelijk onderwerp was, maar 
goed we konden de regionale media 
er mee proberen te halen. Zodoende 
spoedde ik mij vervolgens met het 
schrijven van een krachtig persbe
richt. Hierin zetten wij scherp het 
een en ander neer: "De jonge libe
ralen zien tevreden toe dat er na bijna 
vier weken eindelijk een duidelijke 
daad wordt gesteld tegen de tegen
standers van "onze westerse normen 
en waarden". Daarnaast gaf ik een 
beschouwing over het ontbreken van 
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Verlichting en scheiding van kerk en 
staat in veel islamitische landen, het
geen een voedingsbodem voor mos
limfundamentalisten vormt. Wij con
stateerden een nieuwe Koude Oorlog 
tegen het terrorisme (op de term 
Koude Oorlog is wel wat af te din
gen, maar het scoorde goed in de 
media, zoals u dadelijk kunt lezen). 
Daarna betoogden wij, dat landen 
als Afghanistan economisch ont
wikkeld zouden moeten worden en 
dat de Palestijnse kwestie niet alleen 
vanuit Israëlisch perspectief bezien 
moest worden. Tot slot over de steun
betuigingen aan Bin Laden door 
Nederlandse moslims, constateerden 
wij een gebrek aan integratie en stel
den wij dat het tijd werd dat min
derheden duidelijk maakten dat ze 
willen integreren in onze samenle-
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ving: "Wie in een westers land wil 
wonen, maar zich niet wil aanpassen 
aan de normen en waarden van dat 
land kan maar beter vertrekken". 
(Een erg krachtige uitspraak, ik weet 
het.) 

Rond vijf uur die maandag ging het 
persbericht de deur uit. Nu maar 
afwachten of er iets mee gedaan 
werd. De volgende dag eens in de 
krant gekeken, Radio en TV Noord 
(onze regionale omroep) goed 
gevolgd, maar niets hoor. Tja, soms 
plaatsen ze het en soms niet. Ken
nelijk was het toch niet interessant 
genoeg. 

De volgende dag (woensdag), belden 
mijn ouders om 9:30 uur. Of ik de 
krant ook had gezien. Nou nee. Ze 
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waren namelijk platgebeld door 
familie, vrienden en kennissen (mijn 
familie e.d. en ik komen uit Gronin
gen/Drenthe), want hun zoon stond 
in de krant. Toen ben ik zelf maar 
even op onderzoek uitgegaan en 
warempel, we stonden erin: op de 
voorpagina van het Groninger Dag
blad en de Drentsche Courant. 
(Helaas dachten ze dat we het over 
een Koude Oorlog tegen de islam 
hadden, maar dat is later uitgebreid 
rechtgezet.) We haalden ook hét Stad
Groninger huis-aan-huis-blad, de 
Groninger Gezinsbode en het 
Nieuwsblad van het Noorden (dat 
mij vergeleek met G.B.J. Hilterman). 
Kortom heel krantenlezend Gronin
gen en Drenthe had over ons kunnen 
lezen en de meeste mensen in het 
noorden hebben een abonnement op 
een van beide kranten. Maar dat was 
nog maar het begin: slechts één arti
kel per krant. 

JOVD NOORD-GRONINGEN 

Die woensdagmiddag belde eenjour
nalist van het Groninger Dagblad 
voor een telefonisch vervolginter
view. Het resultaat was te zien in de 
krant van donderdag: een groot arti
kel en een reactie van Hans Dijk
stals woordvoerder op pagina 3, een 
heuse cartoon over ons en een hoofd
redactioneel commentaar op pagina 
2. De (linkse) hoofdredactie was het 
helaas niet met ons eens, maar aan
dacht hebben we in ieder geval 
gekregen. 

Het was echter nog niet over. Don
derdagmiddag belde TV Noord! Nu 
zullen jullie denken, nou en, maar TV 
Noord heeft in de provincie Gronin
gen een bereik van 50-70%. Als je 
TV Noord haalt weet dus bijna de 
hele provincie het. Ze wilden een 
kort debat op tv tussen een vredes
activist en ondergetekende. Dat heb 
ik geaccepteerd. De mensen die ik 

sprak vonden mij de winnaar van dat 
debat. Oftewel we hebben zeer goede 
reclame voor onze afdeling kunnen 
maken. (Mijn ouders werden ver
volgens weer platgebeld.) Ik heb 
nadien ook alleen maar positieve 
reacties gehad. 

Ik wilde jullie een verslag van zo'n 
leuke en positieve ervaring niet ont
houden. De moraal van het verhaal 
is, denk ik, dat elke JOVD-afdeling 
met een scherpe en verrassende 
mening in het nieuws kan komen. 
De pers is een handig instrument in 
het vergroten van je naamsbekend
heid, waar elke afdeling goed 
gebruik van kan maken. Kijk echter 
wel uit: de meeste journalisten pro
beren je vaak in een rechts-conser
vatieve hoek te drukken. 

Ondergetekende is VVP van de JOVD 

afdeling Noord-Groningen. 

Top Winter Course 

Jaarlijks wordt de Top Winter Course georganiseerd. Deze Top Winter Course is een zwaar 
inhoudelijk weekend over filosofisch-ideologische onderwerpen. Het uitgangspunt daarbij is het 
liberale gedachtegoed maar ook andere stromingen komen aan bod. Er worden altijd interessante 
sprekers uit wetenschap en praktijk uitgenodigd. Door discussies wordt het ideologische vuur in 

de samenleving brandend gehouden. 
Ditmaal zal het weekend plaatsvinden van 23 tot 24 februari in Bunnik. 

Het is voor iedereen mogelijk zich aan te melden. Uit de aanmeldingen worden de deelnemers 
geselecteerd op basis van ervaring en aanwezige kennis. Om dit te kunnen bepalen is het 

wenselijk dat u een bij uw aanmelding een motivatie en cv meestuurt 
De deadline van inschrijving is 1 februari. Op 10 febru~ari krijgt u bericht of u bent geselecteerd.. 

Dan ontvélP:gt u ook de reader eri poeken '?th •v: ~è. 1\wmen vootb~reiden .. 
aanlffie:lçttJilg~n·.~Ult1·t te~r··I: g~riçhtWótderr ~ ~ .. · ·. · · . · . · · · 

} " ~ . 1: "k & Ä 4 """ 

aawn~~ç~in'"~ 
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NIEUWJAARSBORREL 

Nieuwjaarsborrel 2002! 
De JOVD en de Decemberwarmte, op naar het nieuwe jaar 

Sint heeft met zijn gevolg van Moren het kikkerlandje weer verlaten, na al polderend alle lieve kinderen met 
cadeautjes te hebben overladen. Daar het een gezonde markt betreft is de volgende snuiter alreeds met zijn 
slee in aantocht om de volgende golf van blijde gezichten te veroorzaken. Ook de kerstboom straalt weer en 

onder haar takken is in vele huizen het kindeke Jezus aan te treffen. Gewikkeld in doeken in een kribbe, 
omringd met liefde en warmte. De wereld staat in brand, maar in Den Haag komt de warmte van een ander 

soort vuur en is de verlosser in goede handen. 

Het Hoofdbestuur is vol vuur en met groot enthousiasme bezig op het Algemeen Secretariaat. Bezig met een 
vereniging met grote mogelijkheden. Niet passief en gewikkeld in doeken, maar actief en zich elke dag meer 

ontwikkelend. Sinds het enerverende congres in het Zeeuwse Goes is de JOVD met beleid in zorgzame handen. 

Beginjanuari is het tijd voor eenfeestje met z'n allen. Nieuwjaar en een gezellige JOVD, een mooie gelegen
heid dus om een kijkje te nemen in de keuken van het JOVD Hoofdbestuur. Donderdag 10 januari vanaf 18 
uur tot 22 uur op het Algemeen Secretariaat in hemelse sferen. Een hemel waar dan ook meteen de liberaal 
van het jaar op een voetstuk geplaatst kan worden. Vorig jaar was het de WD 'er Henk Kamp die met de eer 

mocht strijken, het jaar daarvoor de Belgische premier Guy Verhofstadt. 
Wie zal er dit jaar met de eer strijken en als 'Liberaal van het jaar' naar huis gaan? 

Voor meer informatie: Daniëlle Valkink, te/.06-14682656, e-mail. dvalkink@hotmail.com 
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REACTIE 

Reactie op artikel van Bas van 't Wout: Vredesdemonstranten moeten zich schamen 

Vredesdemonstranten hoeven zich 
niet te schamen voor kritisch standpunt 

Het artikel van Bas van 't Wout over vredesdemonstranten in de Driem
aster verbaasde mij zeer. Ik ben me ervan bewust dat Van 't Wout een 
veel voorkomende mening binnen de JOVD vertolkt maar desondanks 
wil ik graag mijn visie op de vredesdemonstranten geven. De hele situ
atie ligt namelijk een stuk genuanceerder dan Van 't Wout doet voor
komen. 

Van 't Wout opent zijn artikel met 
"ongenuanceerd anti-Amerikanis
me". Hij gaat ervan uit dat de vre
desdemonstranten niet, zoals het 
woord doet vermoeden voor vrede 
demonstreren, maar tegen de VS. Ze 
zouden zeggen dat "de VS ( ... )dit 
aan zichzelf te danken (heeft)" (B. 
van 't Wout, Driemaster 6, jaargang 

Zij zijn kritischer 

naar de VS dan het 

gros van de Neder

landse bevolking 

53, bladzijde 8), maar dat heb ik een 
vredesdemonstrant nog nooit horen 
zeggen. Wel zijn zij kritischer naar 
de VS dan het gros van de Neder
landse bevolking. In plaats van, net 
als Van 't Wout, een terughoudende, 
behoedzame en bedachtzame presi
dent Bush te zien, zien de vredesde
monstranten een president die 
spreekt met de woorden 'we are 
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going to smoke them out of their 
holes and hunt them down' en 'wie 
niet voor ons is, is tegen ons'. Dat liet 
op mij een behoedzame, noch een 
bedachtzame, noch een terughou
dende indruk achter. Ik zag een pre
sident die tegenover zijn volk en de 
wereld wilde laten zien dat met de VS 
niet te sollen was en om dat punt 
duidelijk te maken, was Bush bereid 
ver te gaan. 

Volgens Van 't Wout moeten vre
desdemonstranten zich schamen. Hij 
schijnt te denken dat de vredesde
monstranten de aanslagen goedkeu
ren ("de afschuwwekkende aansla
gen op Amerika wil of probeert goed 
te praten" B. van 't Wout, Driemas
ter 6, jaargang 53, bladzijde 8) en dat 
lijkt mij onjuist. De demonstranten 
verafschuwen de aanslagen. Ze zijn 
echter tegen de reactie van de VS en 
hun coalitie, omdat de vredesde
monstranten van mening zijn dat de 
bombardementen niet het gewenste 
effect zullen hebben. Ze zijn bang dat 
niet Al-Qaida eronder zal lijden, 
maar juist de onschuldige bevolking 
van Afghanistan die al zo lang door 
burgeroorlog geteisterd wordt. 
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"Het zou de vredesdemonstranten 
gesierd hebben, wanneer zij op 12 
september 2001 gedemonstreerd 
hadden tegen de wandaden van het 
moslimfundamentalisme" (B. van 't 

De demonstranten 

verafschuwen de 

aanslagen 

Wout, Driemaster 6, jaargang 53, 
bladzijde 9). Ja, inderdaad, maar dat 
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REACTIE I] 

~-------------------------------------------------------------------------------------

zou iedereen gesierd hebben en niet 
alleen de vredesdemonstranten. En 
hoeveel mensen hebben gedemon
streerd tegen de wandaden van het 
moslimfundamentalisme? Ik heb het 
niet over de situatie analyseren en 
veroordelen in praatprogramma's en 
discussies, maar over echt de straat 
op gaan en demonstreren. Hadden 
de vredesdemonstranten na een der
gelijke demonstratie wel kritiek 
moge uiten op de bombardementen? 
Waarschijnlijk zou Van 't Wout ook 
dan nog onvoorwaardelijke steun 
voor de VS willen. Ik zou nooit iets 
of iemand onvoorwaardelijk willen 
steunen en dit zit zich met name in 
de werkelijke betekenis van onvoor
waardelijk. In dat geval geef je 
iemand namelijk een vrijbrief voor 
alles wat hij wil doen. De steun staat 
namelijk los van welke voorwaarde 

Is een Amerikaan in 

zijn ogen echt meer 

waard dan een 

Afghaan 

dan ook. Men moet altijd kritisch 
blijven en zelf nadenken en in dat 
geval is steun nooit onvoorwaarde
lijk. Om de steun te behouden moet 
de ondersteunende partij het name
lijk eens zijn met de gesteunde par
tij: dat is de voorwaarde. Men moet 
niet zo maar achter de gesteunde par
tij aanlopen en hetzelfde willen als 
die partij. 

Van 't Wout schrijft dat er tijdens de 
bombardementen op Afghanistan 
"natuurlijk ( ... ) dingen (zullen) gaan 
gebeuren die wij liever niet zien, 
maar nogmaals twee torens in zien 
storten, willen we helemaal niet" (B. 

Driemaster 

van 't Wout, Driemaster 6, jaargang 
53, bladzijde 9). Vanwaar dat hele
maal? Betekent dat, dat als Van 't 
Wout zou moeten keizen tussen 5000 
Afghaanse burgers die sterven door 
Amerikaanse bombardementen en 
5000 Amerikaanse burgers die ster
ven door een terroristische aanslag, 
hij bewust kiest voor de dood van 
5000 Afghanen? Is een Amerikaan in 
zijn ogen echt meer waard dan een 
Afghaan? Ik hoop van harte dat Van 
't Wout het met me eens is dat het 
woordje helemaal hier erg misplaatst 
IS. 

De vredesdemonstranten keuren de 
aanslagen van 11 september niet 
goed. Als Van 't Wout dat uit hun 
demonstraties en betogen heeft 
gehaald ligt dat óf aan Van 't Wout 
óf aan de gebrekkige vertaling door 
de pers van de mening van de 
demonstranten. De vredesdemonstr
anten zeggen niet dat het "allemaal 
de schuld (zou) zijn van Israël, de 
armoede, het imperialisme, het kapi
talisme, kortom: alles waar het wes
ten voor staat of voor zou staan" 
(B. van 't Wout, Driemaster 6, jaar
gang 53, bladzijde 8). Ze zeggen wel 
datanti-Amerikaanseen antiwester
se ideeën hieruit voortkomen. 
Bij de aanslagen van 11 september 
speelt een veel zwaarder argument: 
religie. Een (voor mij) onverklaarbare 
haat jegens niet-islamieten. Daarna 
komen pas de Amerikaanse domi
nantie, de bezetting van Palestina 
(wat in moslimfundamentalistische 
kringen kan worden uitgelegd als 
bezetting door niet-islamieten van 
een islamitisch land) en de armoede 
(in armoede levende mensen zoeken 
een schuldige voor hun situatie en 
normaliter zijn dat in hun ogen de rij
ken: het westen). 

Nogmaals: de vredesdemonstranten 
keuren de aanslagen niet goed. De 
reactie van de VS en hun coalitie 
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keuren ze echter ook niet goed, ! 

omdat deze naar hun mening niet 1 

1 

het beoogde effect zal hebben. 11 
Van 't Wout beschuldigt de vredes- 1 

I 

demonstranten van ongenuanceerd · 

De vredesdemon

stranten keuren de 

aanslagen van 

11 september 

niet goed 

denken en anti-Amerikanisme, maar 
het is juist Van 't Wout die zich schul
dig maakt aan het neerzetten van een 
ongenuanceerd beeld van de vre
desdemonstranten. 

Nanette Schuppers 

VVO-Leiden 

Dit artikel is op persoonlijke titel 

geschreven. 
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Liberale agenda 

Datum Afdeling Onderwerp Locatie Tijd Informatie Telefoon 

18-12-01 Groningen Debat met provinciale statenlid TimeOut 20:00 Erik Jan Bennema 050-5731418 
18-12-01 Amsterdam Cursus Midden-Oosten Het Gespuis 20:00 Daniel Koershuis 06.24759665 
18-12-01 Utrecht Europa Cursus door Sander van der Eijk Gasterij 20:00 Erik Jansen 06.21472443 
19-12-01 Groningen ALV Wing-Gebouw Erik Jan Bennema 050-5731418 
20-12-01 Groningen CGP Actminraai de Ruiterlaan 20:00 Bas von Bartheld 06.41399700 
20-12-01 Amsterdam Kerstdiner n.n.b. 19:00 Daniel Koerhuis 06.24759665 
26-01-01 secretariaat gesloten AS 
01-01-02 secretariaat gesloten AS 
08-01-02 Amsterdam Nieuwjaarsborrel Café de Kroon 19:00 Daniel Koerhuis 06.24759665 
10-01-02 Landelijk Nieuwjaarsborrel AS 18.00 Daniëlle Valkink 06-15057011 
10-01-01 Groningen Lezing over Johan Rudolf Thorbecke n.n.b. 20:00 Erik Jan Bennema 050-5731418 
20-02-02 Landelijk Verkiezingsavond Amsterdam n.n.b. n.n.b. Jeroen de Veth 06-17456359 
24-02-02 Landelijk Top Winter Course n.n.b. Niek Kraut 06-19644048 
07-03-02 Landelijk Verkiezingsavond Utrecht n.n.b. Jeroen de Veth 06-17456359 
08-03-02 Landelijk Ge interesseerdendag AS 13:00 Mark van den Anker 06-15057011 
10-03-02 Landelijk Deadline moties AprilCongres fjmde1ange@hotmail.com & info@jovd.nl Daniëlle Valkink 06-14682656 
28-03-02 Landelijk Verkiezingsavond Rotterdam n.n.b. Jeroen de Veth 06-17456359 
7-04-02 Landelijk Apri!Congres: Thema Verkiezingen n.n.b. Daniëlle Valkink 06-14682656 
18-04-02 Landelijk Verkiezingsavond Groningen n.n.b. Jeroen de Veth 06-17 456359 



Dick van Hof, WO JOVD Rijnmond 
Helaas zijn er in de jaren paars een aantal 
belangrijke problemen niet aangepakt. Dit 
kwam vooral door de verschillen tussen de 
PvdA en de WD. De tijd is dan ook 
gekomen om, net als vroeger, met het 
CDA problemen op te lossen. D66 zou 
hierin geen rol meer moeten spelen , 
aangezien hun toegevoegde waarde mini
maal is en zij nu slechts als glijmiddel 
functioneren. Vaak worden niet de juiste 
mensen ingezet voor het vervullen van 
ministersposten. Een juiste mix tussen 
carrière-politici en burgers met een staat 
van dienst zou voor de Nederlandse 
samenleving talloze voordelen hebben. Zo 
kan de angst om te beslissen worden ver
minderd, zodat er knopen kunnen worden 
doorgehakt in een tempo dat de BV 
Nederland nodig heeft. 

Barbera de Wijk, JOVD Amsterdam 
Aangezien de WD de grootste partij gaat 
worden en dus een premier zal leveren, zal 
zij zeker in het kabinet komen. Een coalitie 
met het CDA staat uiteraard buiten dis
cussie: uit de Van Rij-affaire blijkt wel weer 
dat zij nog niet regierungsfähig zijn. Er zit 
dus niets anders op dan wederom de 
PvdA en de WD in één kabinet. Aangezien 
de PvdA de laatste twee regeringsperio
den steeds verder naar het midden is 
opgeschoven, lijkt het mij een leuk idee 
om Groenlinks als derde coalitiepartner te 
installeren: zo heb je zowel rechts als links 
duidelijk vertegenwoordigd en houd je de 
discussie levendig. En heeft een grote 
filosoof niet ooit eens gezegd: "Uit het 
meningsverschil ontspringt de waarheid"? 

Jasper Sybrandy, JOVD Leeuwarden 
Mijn droomkabinet bestaat uit de WD, 
D66 en Groenlinks. Een kabinet dat zeer 
liberaal is, maar ook de sociale kant niet 
onbelicht laat. Deze drie partijen 
beschikken over de juiste mensen om een 
goede koers uit te zetten voor de 
komende vier jaar. Niet alleen de 
economische groei moet in de komende 
jaren behouden blijven; het is ook tijd om 
de sociale achterstand die na jaren van 

harde bezuinigingen is ontstaan op te 
lossen, bij voorkeur door reorganisaties. 
Hierbij komt ook het debat op ideologis
che argumenten terug. Zeker met 
Leefbaar Nederland in de oppositie zal de 
Nederlandse politiek daardoor een stuk 
interessanter worden. Geen dichtgetim
merde regeerakkoorden meer maar 
scherpe debatten op hoofdlijnen. 

A. M. van Driel, Politiek Commissaris 
Delfland 
Welke eisen stel ik aan landsbestuurders? 
Eigenlijk alleen dat ze integer en capabel 
zijn. Integriteit is iets dat moeilijk te meten 
is. De eis "capabel" is volgens mij wel 
specifieker te definiëren. Allereerst kan 
een socialist die de zieligste vijf procent 
van de samenleving nog steeds als "core
buisiness" ziet nooit een capabel bestuur
der zijn. Het laatste wat je wilt is een belei
dsmaker die beïnvloedbaar is met "ik-ken
een-bijstandsmoeder" -argumenten . 
Ongeveer hetzelfde geldt voor conser
vatieven. Een door de overheid centraal 
opgelegde moraal is in een multiculturele 
samenleving als Nederland bij voorbaat 
onhoudbaar. 
Blijft over: liberalen. En dan boeit het me 
weinig of ze uit de PvdA, D66, het 
CDA of de WD komen. Maar voor de zek
erheid stem ik op de laatste. 

John de Wit, JOVD Maastricht 
In mijn droomkabinet zitten liberalen, dat 
zal niet veel mensen verwonderen . Gezien 
mijn democratische gehalte vind ik echter 
wel dat hierin een afspiegeling moet zijn 
van de bevolking die zij vertegenwoordi
gen. Daarom zit in mijn droomkabinet op 
Sociale Zaken een sociaal liberaal , op 
Economische Zaken een klassiek liberaal 
en ga zo maar door. Het is te hopen dat 
een dergelijk kabinet het lang uithoudt, 
want ook dit droomkabinet regeert met de 
gratie van het volk. Toch zou deze droom 
een kans moeten hebben. 

Van Het Gelijk 
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door Ursula tJ oor Ju 

red 

Het is nu de vraag of de gelederen in Den Haag ver
lost zijn van deze Rotterdammer. Wellicht komt hij nog 
met een eigen lijst, maar de kans lijkt klein dat hij dan 
dezelfde schade aan kan richten voor de gevestigde 
partijen dan de schade die Leefbaar Nederland kon 
aanrichten mét Pim Fortuyn. De enige peiling die we 
kunnen vertrouwen is die van 15 mei. 

Zoals we zwanger waren/zijn van Pim Fortuyn, waren 
we de afgelopen tijd ook zwanger van het Koninklijk 
Huis. Op zaterdag 2 februari was dan de prachtige 
bevalling van HET huwelijk tussen Zijne Koninklijke 
Hoogheid de Prins van Oranje en mevrouw Máxima 
Zorreguieta. Nou, en ik vind het een mooi kind! De dag 
verliep werkelijk waar uitstekend en daar kon zelfs 
geen meelbom wat aan veranderen. Hoogtepunt van 
de dag was voor mij niet de traan van Máxima, zoals 
elders in deze Driemaster wel doet vermoeden, maar 
de woorden van Co hen. De burgervader van Amster
dam raakte de juiste snaar en had daarbij ook subtiel 
aandacht voor de ellendige situatie waarin het geboor
teland van Máxima verkeert. 

Door alle politieke commotie van de afgelopen we
ken vergeet ik u er bijna op te wijzen dat de Drie
master een complete metamorfose is ondergaan. 
Maar dat had u zelf waarschijnlijk wel door ... Ik ben 
benieuwd wat u er van vindt, en dat hoop ik dan ook 
graag van u te horen. Ik wens u veel genot toe bij 
het consumeren van deze Driemaster. 

Uw Hoofdredacteur 
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door Ursula Doordu n & Nathan 5oomer 

JAN FRANSSEN 
U heeft zich uitgesproken voor een randstad provincie, 

denk u niet dat dit ten koste gaat van de ontwikkeling 
van andere provincies? 

"Ik heb als burgemeester van Zwolle gezien dat een 
gebied zich goed kan ontwikkelen, maar het gebeurt toch 
echt in de randstad. Er wordt het meeste geld verdiend en 
de randstad staat vaak aan het begin van nieuwe 
ontwikkelingen. Willen we binnen Europa kunnen 
concurreren met plaatsen als Londen, Parijs en Noord
Italië, dan is het noodzakelijk om te Randstad sterk te 
positioneren. Europa vraagt om een groter regiobegrip! In 
Nederland zelf zien we een Rijksoverheid met steeds 
mindereenduidigheid in sturing, beleid op beleid 
stapelend. Aan de andere kant kunnen gemeenten ook 
veel meer zelf doen. De druk neemt dus aan twee kanten 
toe. Actie is dus nodig om de vergruizing van het 
openbaar bestuurtegen te gaan." 

Bij de goedkeuring van de gemeentelijke herindelingen 
rond Den Haag was de Eerste Kamerfractie van de VVD 
verdeeld. U heeft toen druk uitgeoefend om toch als 
geheel voor te stemmen. Waarom heeft u dit gedaan? 

"Er moest in Den Haag iets gebeuren en de discussie had 
allang genoeg geduurd. Er was een hoop ellende 
ontstaan als het wetsvoorstel was verworpen en de 
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discussie opnieuw zou oplaaien. Die ellende was er dan 
zowel voor de gemeente en provincie, als voor de VVD 
geweest. Tweede punt is dat de Tweede Kamer haar 
goedkeuring al had verleend voor het voorstel en dan is 
het alleen nog maar de taak van de Eerste Kamer om te 
kijken of het voorstel juridisch goed in elkaar zit..." 

U had dus eigenlijk niet zoveel begrip voor het standpunt 
van enkele VVD-senatoren? 

"Ik heb veel begrip voor ieders standpunt! Maar soms 
moetje je persoonlijke gevoelens in een openbaar 
bestuurlijke functie opzij zetten." 

Heeft u veel kritiek gekregen op uw handelswijze? 

"Ja natuurlijk, maar dat wist ik van tevoren. Maar als je 
bang bent voor kritiek, dan zit je op deze functie niet 
goed. Ik ben een man met opvattingen die ik ook wil 
kunnen etaleren! En discussies over jij bent doordeKroom 
benoemd, dus je moetje mond houden die zeggen mij 
niet zoveel." 

In het Politiek Kernpunten Programma heeft de JOVD 
vastgesteld dat de burgemeester en de Commissaris vam 
de Koningin voort moet komen uit een coalitie die 
gevormd wordt na de gemeenteraadsverkiezingen en de 



Statenverkiezingen. Wat vindt u van dit voorstel? 

"Ben ik tegen! Iemand die dan naar voren geschoven 
wordt, heeft dan geen rechtstreeks mandaat. Als je kiest, 
dan moet je iemand kiezen met een rechtstreeks 
mandaat. Dit is een schijnoplossing. Bovendien komt de 
burgemeester respectievelijk de commissaris dan uit de 
eigen gelederen. Mijn ervaring is datjuist iemand die 
onafhankelijk is en van buiten komt kan zorgen voor de 
balans tussen gekozenen en niet-gekozenen. Een 
burgemeester die onafhankelijk is en benoemd is door de 
Kroon zal waarschijnlijk veel meer aanzien hebben dan 
iemand die uit die coalitie komt." 

Is Nederland dan ooit toe aan een rechtstreeks gekozen 
burgemeester? 

"Nederland is daar niet aan toe naar mijn idee. De vraag is 
of Nederland daar ooit aan toe komt! Onze 
gedecentraliseerde eenheidsstaat benadering maakt met 
zijn grote interdependentie tussen alle bestuurslagen de 
onafhankelijkheid van een gekozen burgemeester met zijn 
eigen mandaat vrijwel onmogelijk." 

De laatste jaren zijn de provincies nogal slecht in het 
nieuws geweest met bijvoorbeeld de Ceteco-affaire in 
Zuid-Holland en de evenementenfraude in Gelderland. Het 
imago van de provincies is hierdoor verslechterd. Wat 
moeten de provincies doen om dit te verbeteren? 

'1k vind dat een beetje te kort door de bocht geformuleerd. 
Door deze twee genoemde incidenten is niet het imago 
van à/Ie provincies aangetast. De provincies zijn erg druk 
bezig hun strategische posities steviger neer te zetten en 
te verankeren. Wat ik wel bij de provinciale bestuurslaag 
ervaar is dat de bestuurscultuur er erg op is gericht om 
het publieke debat in ieder geval niet te bevorderen en veel 
te zoeken naar wat bestuurders vinden en naar consen
sus. Ik zou een provinciale bestuurslaag voor staan die 
meer het debat zoekt! Zo zullen mensen zien dat het een 
bestuurslaag is die plant, bestuurt en ordent en dat vanuit 
het debat gaandeweg naar consensus wordt gestreefd." 

Naast uw functie als Commissaris van de Koningin bent u 
ook voorzitter geweest van de accreditatiecommissie die 
onderzoek deed naar keurmerken van universiteiten en 
hogescholen en hun opleidingen. Er kwam toen nogal wat 
kritiek van de hoger onderwijsinstellingen, omdat de 
overheid zich zou gaan bemoeien met de inrichting van 
het onderwijs. Hoe verklaart u die kritiek? 

"Ik heb de opdracht uitgevoerd van de minister van 
Onderwijs op basis van een door hemzelf, en door mij van 
harte ondersteunde, principiële keuze. Met het oog op de 
internationalisering van het onderwijs is de 
kwaliteitsbewaking van zowel hoger onderwijsinstellingen 
als hun opleidingen van groot belang. Buitenstaanders 
moeten daarover mee kunnen praten! Dat dat als een 
soort bedreiging zou kunnen zijn voor sommigen in het 

hoger onderwijs, dat begrijp ik. Maar dat laat ik voor wat 
het is! Ik constateer dat de bevindingen van de commissie 
onder mijn voorzitterschap door de minister voor 99% zijn 
overgenomen en dat er in de Tweede Kamer ook 
draagvlak is om mijn voorstellen over te nemen. Dat is 
voor de voorzitter van zo'n commissie het 
allerbelangrijkste." 

U bent op dit moment ook voorzitter van het Landelijk 
Overleg Onderwijs Kansen (LOOK). Die commissie houdt 
zich bezig met de onderwijskansen van 
achterstandsleerlingen en hun etniciteitproblemen. De 
commissie voert een controle uit op het beleid dat de 
gemeente uitvoeren. Maar wat is eigenlijk uw visie op de 
aanpak van het probleem? 

"Er wordt al een hele lange tijd veel energie en geld 
gestoken in het beleid gericht op het verminderen van 
achterstanden en de bevordering van kansen voor allerlei 
jongeren in het onderwijs. Er zijn heel wat rapporten die 
aan de effectiviteit van dat beleid twijfelden. De insteek 
van de staatssecretaris is dat je scholen zelf beter in 
staat moet stellen om zelf tot een formulering te komen 
op welke manier ze onderwijs willen geven aan jongeren 
in minder kansrijke posities ... Belangrijk is daarbij óók de 
samenhang tussen onderwijs en andere voorzieningen." 

In het onderwijs is het nog steeds zo dat er sprake is van 
discriminatie, vooral op het gebeid van homoseksualiteit. 
Het gaat dan om leraren en leerlingen die gediscrimineerd 
worden door zowelleraren als leerlingen. Zou de overheid 
hiereen meer sturende rol in moeten spelen? 

"De overheid heeft met dit issue mijns inziens gedaan wat 
zij kan! Er is een algemene wet gelijke behandeling die 
ongelijke behandeling en discriminatie verbiedt. De 
wetgeving op dit punt is in de loop der jaren aangepast. 
Zowel civiel- als strafrechtelijk kunnen dus stappen 
worden ondernomen. Dan is de samenleving aan zet. Ik 
vind dat een schoolbestuur de verantwoordelijkheid heeft 
om voor mensen, ongeacht hun seksuele geaardheid, 
ruimte te creëren. Hoe je daar uiting aan geeft, behoeft 
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enige afstemming, zowel voor hetero's als homo's ... Wat 
mij wel is opgevallen is dat met name onder jonge 
allochtonen de vijandigheid tegen mensen die openlijk 
voor hun geaardheid uitkomen, toeneemt. Dat vind ik een 
zorgelijke ontwikkeling. Wij hebben allerlei geaardheden 
in dit land geaccepteerd, dàt laat onverlet dat iemand 
bijvoorbeeld op basis van religieuze overtuiging er 
verschillend over kan denken. Máár de samenleving heeft 
dit als geheel aanvaard. Er moet dus ruimte zijn om er op 
een natuurlijke manier mee om te gaan." 

Uw naam is al een keer gevallen als mogelijke minister 
van Onderwijs. Zien wij u als nieuwe Onderwijsminister 
terug in 2002? 

"Nee! Wat mij betreft niet! Er zit een goede minister van 
Onderwijs die wil blijven. Ik ben nog geen twee jaar 
Commissaris van de Koningin en het ligt voor mij niet in 
de lijn der verwachtingen dat ik hier snel weg ga. En dat 
wil ik ook niet! Voor mij liggen hier nog een heleboel 
uitdagingen en ik heb ook plezier in mijn werk. Dus 
mocht Dijkstal het me vragen na de verkiezingen in mei, 
dan is mijn antwoord nee! .. .Tenminste voor de periode 
2002-2006." Kortom, nu niet, maar zodra Hermans over 
een paar jaar wegvalt, heeft de VVD zijn opvolger klaar 
staan." 

Uit de o zo bekende peilingen is gebleken dat Leefbaar 
Nederland op 16 zetels staat (peiling week 5 21 zetels, 
red.) Deze zetels komen voor een groot deel bij de VVD 
vandaan. Landelijk Voorzitter Ren se Weide heeft 
opgeroepen tot een strijdbaar en liberaal geluid van de 
VVD in het algemeen en van Hans Dijkstal in het 
bijzonder. Is zijn oproep terecht? 

"Fortuyn is Fortuyn, een confronterende persoonlijkheid 
die zonder blikken of blozen zegt waar het op staat. Als 
hij dit volhoudt tot de verkiezingen, kan hij wellicht 
terechtkomen in de situatie waar hij bestuurlijke 
verantwoordelijkheid moet dragen. Dan kan hij zich 
bepaalde uitspraken niet meer veroorloven! De WO heeft 
achtjaar lang regeringsverantwoordelijkheid gedragen en 
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heeft dus compromissen moeten sluiten. De VVD heeft 
krachtige uitspraken gedaan over bepaalde thema's, maan· 
heeft niet alles waar kunnen maken, omdat er voor 
bepaalde dingen geen meerderheid in de coalitie was. De 
partijen zijn na acht jaar paars ook wel enigszins naar 
elkaar toe gekropen. Verschillen tussen partijen zijn 
vervaagd. Een man als Fortuyn profiteert daarvan." 

Maar hoe moet de VVD hier tegengas tegen bieden? 

"Eendracht, helderheid en met bewijzen aangeven hoe 
succesvol de liberale inbreng in het regeringsbeleid is 
geweest de afgelopen acht jaar. Èn op een aantal andere 
punten buitengewoon helder zijn met wat je vindt." 

Tot slot, hoe ziet u de rol van de JOVD ten opzicht van de? 
VVD nu de JOVD sinds twee jaar toch de officiële 
jongerenorganisatie van de VVD is? 

"In mijn tijd koesterden we de onafhankelijkheid. Ik zou er 
dan ook fèl op tegen zijn als die onafhankelijkheid zou 
worden prijsgegeven. De JOVD moet zijn eigen positie 
kiezen! Niet alleen kritisch naar de VVD, maar kritisch 
naar iedereen; een eigen lijn. Als je liberaal bent, kijkje 
natuurlijk met een schuin oog naar de liberale partij in 
Nederland. Je moet je niet op laten slokken, maar wel je 
onafhankelijke positie bewaren. We moeten als 
verstandige mensen daarmee omgaan!" 
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door Ren5e Weide 

woord van de voorzitter 

In dit kader is het aardig om acht jaar Paarse politiek te 
evalueren. Wat heeft Paars voor elkaar gekregen? En wat 
heeft Paars nu met vele liberale punten gedaan, immers de 
VVD zat al een tijd in de oppositie voordat zij met de PvdA 
en D66 het paarse kabinet vormde. Twee zaken moetje split
sen om een zo duidelijk mogelijk beeld te krijgen, namelijk 
het onderscheid tussen materiële zaken en immateriële za
ken. Om met dat laatste te beginnen. Op immaterieel vlak is 
er heel veel gebeurd. Veel al jaren oude standpunten van de 
JOVD zijn onder paars in wetgeving veranderd en het liberale 
geluid vanuit kamer en kabinet heeftzeker wat dat betreft 
achtjaar lang goed gewerkt. Immateriële zaken als abortus, 
euthanasie, draagmoederschap en het homohuwelijk zijn uit 
de taboesfeer gehaald en is alom in Nederland geaccepteerd, 
behalve natuurlijk bij een kleine christelijke minderheid. Hoe
wel drugs niet gelegaliseerd mochten worden, omdat Paars 
internationale verdragen niet naast zich neer durfde en mis
schien ook wel niet wilde leggen, (i.t.t. Bush bij het ABM
verdrag, maar dat is het verschil tussen een groot en klein 
land ... ), is het vraagstuk wel veel besproken. Hier zal de 
tijdsgeest nog moeten rijpen. Ook andere ethische vraag
stukken, zaken als de Pit van Drion en experimenten met 
genetische manipulatie zijn besproken en het liberale geluid 
wordt steeds sterker. 

Hoewel de balans bij immateriële zaken positief uitvalt, kan 
gesteld worden dat het bij materiële zaken een stuk genuan
ceerder ligt. Zeker, er zijn positieve zaken te melden, echter 
veel vraagstukken zijn of niet aangepakt of er is een typisch 
(paars) poldercompromis uitgekomen. Het dualisme bij de 
gemeenten is ingevoerd, hoewel de successen van het dua-

!isme op gemeentelijk niveau nog moeten blijken in de ko
mende vier jaar. De burgemeester benoeming is een farce 
gebleken en dient in het nieuwe regeerakkoord opnieuw ge
regeld worden. Het huidige model van twee voordrachten werkt 
niet en brengt alleen maar schade aan, een echt compromis 
uit de Haagse politiek. Hier geen compromis, maar een dui
delijke keuze: of een door de bevolking gekozen burgemees
ter of terug naar het oude model waarbij de burgemeester 
weer gewoon benoemd wordt door de Kroon, waarbij ik zou 
willen pleiten voor het laatste. 
De WAO is een duidelijk voorbeeld waar niet is ingegrepen, 
terwijl de noodzaak er toch echt was én is. Een vraagstuk 
dat acht jaar lang in de kast heeft gelegen en waar de 
indamming van het aantal WAO-ers niet in nieuw en goed 
beleid heeft geresulteerd. Hoewel, ons nationale advies
college, de SER, dat verplicht is een advies te geven over 
sociaal economische vraagstukken, onlangs een rapport heeft 
uitgebracht hoe zij denkt het WAO-vraagstuk op te lossen is 
dit in mijn ogen niet meer dan een gunstig rapport voor de 
werknemers en werkgevers, wat als het zo aangenomen 
wordt, de burgers miljarden gaat kosten. Terecht heeft oud 
JOVD-voorzitter en thans onder meer SER-Kroonlid Robin 
Linschoten geweigerd hier zijn handtekening onder te zet
ten. Eind maart weten we of er wel een unaniem SER-advies 
ligt en of het een verkiezingsthema gaat worden ... 
Ook de AOW is niet aangepakt. Ik begrijp dat de VVD dit 
onderwerp niet nu aan de orde stelt. Het CDA heeft hier in 
1994 twintig zetels op verloren. Geen enkele politieke partij 
zal zijn handen hier nu aan willen branden. Zeker in ogen
schouw genomen de ouderen als de meest trouwe stemmers 
bij de verkiezingen. Achtjaar geleden kwamen niet voor niets 
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een tweetal ouderenpartijen in de Tweede Kamer. Het zou 
mij een lief ding waard zijn wanneer de politieke partijen dit 
direct na de verkiezingen regelen.Het afschaffen van de AOW, 
een algemene generieke uitkering voor alle 65 plussers, in
gesteld in de vijftiger jaren door wijlen premier Drees, wordt 
of is volgens vele onderzoeken ook onbetaalbaar. Het pro
bleem zit het erin dat de AOW volgens het zgn. omslag
stelsel zijn intrede heeft gedaan. De huidige generatie wer
kenden betalen voor de huidige generatie 65+, terwijl een 
liberaal stelsel er vanuit zou gaan dat de huidige werkende 
zich verzekerd voor zijn eigen zelf opgebouwde pensioen la
ter. 

Terug naar Paars. Hoewel de coalitie zich heeft ingespannen 
voor een aantal zeer liberale zaken op het terrein van de 
medische ethiek, zijn een aantal problemen voornamelijk op 
het sociaal economische terrein niet aangepakt. Hier kan 
gesteld worden dat gedurende paars deze problemen niet 
aangepakt hoefde te worden. De noodzaak was er niet, het 
economisch tij zat mee. En waarschijnlijk was het ook niet 
gelukt met twee partijen die recht tegenover elkaar staan bij 
vraagstukken omtrent het sociaal economisch beleid, een 
volgend kabinet moet keuzes maken, ingrijpende keuzes over 
vraagstukken als de gezondheidszorg, de 
verkeersproblematiek en last butnotleast de sociaal econo
mische problematiek. 

Ik spreek de hoop uit dat dit zal gebeuren. 

Landelijk Voorzitter Rense Weide 
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door Peter I oonen en Marka C, lntres 

purmerend,waterland 

pas opgerichte JOVD afdeling Waterland: 

een ?chot in de rOO? 

Wij zijn een groep van tot nu toe zeven jongeren, waarvan er 
vier het bestuur vormen. Ons hoofddoel is jongeren actiever 
te betrekken bij politieke issues die in de regio spelen, op
dat wij door de gemeente als klankbord van de jeugd be
schouwd gaan worden. Tot op heden ontbrak zo'n initiatief 
bij ons in de regio en wij vonden dat dat eigenlijk belachelijk 
was. 
Daarop zijn we bij elkaar gekomen en hebben we de moge
lijkheden afgewogen. Aansluiting bij een landelijke jongeren
organisatie bleek spoedig de meeste voordelen te bieden en 
de JOVD bood ons daarenboven de onafhankelijkheid die wij 
zo wenselijk achtten. 
De reacties op ons initiatief die we van verschillende kanten 
kregen zijn veelbelovend. Veel meer jongeren dan wij durf
den hopen bleken gedreven hun mening te ventileren over de 
regionale politiek. Ook de pers bleek bijzonder geïnteres
seerd. Onze oprichting lijkt een schot in de roos. 
Lijkt, want veel van de jongeren die wij aanspreken op ons 
initiatief zijn eerst erg enthousiast, om vervolgens te worden 
afgeschrikt door de link die gelegd wordt met de VVD. Zij 
blijken niet gauw bereid zich aan te sluiten bij een organisa
tie die zo nauw geassocieerd wordt met een landelijke poli
tieke partij. Steeds weer moeten we benadrukken dat de 
JOVD haar eigen standpunten inneemt en onafhankelijk van 
de VVD opereert. 

Dat we toch veel jongeren weten te betrekken bij onze orga
nisatie bleek wel op onze Nieuwjaarsreceptie, waar onge
veer vijftien belangstellendenactede présence gaven. Nog 
eens tien geïnteresseerden wisten ons via e-mail te berei
ken, na een interview voor de lokale radio Purmerend. 
Op korte termijn wordt er een politiek café georganiseerd 
waarwij speciaal voor zijn uitgenodigd. Andere activiteiten, 
ook in het kadervan de naderende verkiezingen, volgen. Onze 
afdeling staat in groeiende belangstelling. Kortom: wij gaan 
het komend jaar met vertrouwen tegemoet. 

Namens het bestuur van de afdeling Waterland, 

Peter Toonen en Mark C. lntres 

Voorzitter en VVOP 
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Joor Charlotte Laf ort 

burgers moeten meer invloed kr{~ 

Door Gregor Rensen 

Als iets de burgers van een gemeente op de barricade kan 
brengen, dan is hetwel een gemeentelijke herindeling. Mijn 
ervaring is dat burgers vooral zo ageren omdat ze het idee 
hebben dat ze iets over hun hoofd krijgen uitgestort wat ze 
niet willen en waarin ze niet of nauwelijks worden gekend. 
Het verzet tegen herindelingen is niet in de eerste plaats een 
verzet vanuit behoudzucht, maar vooral verzet tegen een 
regenteske manier van politiek bestuur. Herindelingen verlo
pen immers bij uitstek top down. Het beleid dat gericht is op 
gemeentelijke herindelingen is het afgelopen decennium 
vooral vanuit het kabinet geïnitieerd, en door de provincies
met wisselend enthousiasme- toegepast. De noodzaak er
van wordt zelden vanuit de eigen gemeente gevoeld, maar 
komt in de eerste plaats van buiten: van de provincie of van 
het Rijk. En hoewel er best goede bestuurlijke argumenten 
zijn om gemeenten in het algemeen wat robuuster (lees: gro
ter) te maken, is het opvallend dat op het lokale niveau zelf 
de zinvolheid daarvan niet of nauwelijks wordt gedeeld. Er is 
een grote kloof tussen de beleving van de problemen door 
Rijk en provincie en de betrokken gemeenten zelf. De inwo
ners van een kleine gemeente zijn in het algemeen helemaal 
niet zo ontevreden over de dienstverlening en de kwaliteit van 
het lokale bestuur. Sterker nog: in het algemeen ervaren bur
gers in kleine gemeenten de korte afstand tussen bestuur 
en burger als een groot goed, terwijl burgers in grotere ge
meenten dit als een groot probleem beschouwen. Een be
stuurlijk verhaal van buitenaf waarin meegedeeld wordt dat 
de kwaliteit van het bestuur van een kleine gemeente in het 
gedrang is en dat de decentralisatie van allerlei uitvoerings
maatregelen van het Rijk of de provincie naar de lokale over
heid in gevaar komt, wil er bij de burgers dan ook niet onmid
dellijk in. Het ontwikkelen van draagvlak voor een gemeente
lijke herindeling onder de direct betrokken burgers is daar
door een lastige opgave voor bestuurders. Temeer als de ar
gumenten inhoudelijk niet consistent zijn, tijdens het proces 
voortdurend veranderen en uiteindelijk met name door partij
politieke overwegingen beslist worden. Om een gemeente
lijke herindeling tot stand te brengen, is het allereerst nodig 
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om de betrokken burgers zelf van de eventuele wense\ijkhei~ i 
daarvan te overtuigen. Dat betekent dat de verantwoordelijke~ 
politici vooraf een goede discussie met de betrokken o\/erne· · 
den en hun burgers voeren, waarin de voor- en nadelen op 
een objectieve manier onderzocht en uitgewisseld worden ... 
Dat betekent ook dat het voornemen amendeerbaar moe\1 
zijn en dat de burgers de mogelijkheid hebben om een herin· 
deling af te wijzen. Een discussie voeren op basis van axio· 1· 

ma's levert geen vertrouwen op. Op de tweede plaats moe-·· 
ten er alternatieven zijn: als het gaat om hogere, de betrok· 
ken gemeente overstijgende belangen, moet vooraf duidelijk' 
zijn wat de consequenties zijn bij afwijzing van een gemeen·· 
telijke herindeling en wat voor oplossingen er dan komen1 
voor de gesignaleerde problemen. Burgers kunnen dan zeJf,1 
een verantwoorde keuze maken. 
Burgers zijn in het algemeen veel realistischer dan politici; 
denken, zelfs als het om gemeentelijke herindeling gaat! Voorr 
goede argumenten staan ze graag open. Pas wanneer be· ~ 
stuurders vanuit een ivoren toren blijven regeren en beslis· $ 
sen zonder de bevolking daarin een belangrijke stem te ge··· 
ven, gaat het mis. De bewijslast moet dus worden omge· · 
draaid: het zijn niet de burgers die beter moeten luisteren, . 
maarvooral de politici. Draagvlak (en gezag) heb je niet, maar,. 
moetje voortdurend verdienen! ' 

Gregor Rensen is PvdA-raadslid in de gemeente j 
Leidschendam-Voorburg. Een reactie op dit arti· Î 
kef is welkom: ggj.rensen@voorburg.nl 

--------------------~-------------------~ 



bij gemeentelijke herindeling 
Door C/emens Anthonissen 

Het samenvoegen van gemeenten geldt als de enige suc
cesvolle reorganisatie van het binnenlands bestuur. Dit wordt 
mede veroorzaakt door het feit dat gemeentelijke herindeling 
betrekkelijk eenvoudig kon worden doorgevoerd, waar plan
nen voor stadsprovincies, (stads )gewesten en regiobesturen 
in een vroegtijdig stadium sneuvelden. 

j Het herindelingsproces 
Wanneer kleine kernen worden geconfronteerd met schaal
vergroting en andere bestuurders c.q. bestuurscultuur kan 
dit weerstand oproepen bij burgers die vrezen dat hun identi
teit wordt afgepakt. Toch zal dit protest niet moeten leiden 

1 tot meer invloed van burgers, omdat dit een onnodig verlam
mend effect heeft op het proces van herindeling en daarmee 
<l? de enige succesvolle vorm van reorganisatie van het bin

) nenlands bestuur. 
Aangezien een herindeling redelijk ingrijpend is, mag van de 
overheid dan ook worden verwacht dat het proces zorgvuldig 
wordt voorbereid en uitgevoerd. Daartoe moeten op aanwijzing 
van het Ministerie van BiZa de betrokken gemeenten en de 
provincie samenwerken aan een herindelingsplan. Indien er 
een hiaat in het proces zit, is er geen burger voor nodig om 
op deze tekortkoming te wijzen. 

Extra invloed van de burger:onnodig en ongewenst 
, t.xtra invloed van referenda of wat dies meer zij past niet in 
' het stelsel van de Nederlandse democratie. Het argument 

\

. dat ten grondslag lag aan de vermaarde "Nacht van Wiegel" 
doet ook hier opgeld. De burgers spreken zich bij de 
verkiezingen uitoverwie hen zal moeten vertegenwoordigen. 

, Vervolgens doet de volksvertegenwoordiging waarvoor men 
i gekozen is. Nog eens teruggaan naar de burger is in dat 

geval onzuiver en onnodig, vooral omdat het een bekend 
verschijnsel is dat de vertegenwoordigde burger 
conservatiever ten opzichte van veranderingen staat dan de 
volksvertegenwoordiger. 

1 
Uit eerdere volksraadplegingen blijkt bovendien dat deze er 
vrijwel altijd voor zorgden dat de plannen naar de prullen

I mand werden verwezen (van de stadsprovincies in Amster-
1 dam en Rotterdam tot de bouw van een parkeergarage in 
• Groningen). Aan deze beslissing van de burgers liggen vaak 
ressentimenten jegens de veranderingen of de angst voor 

. een verlies van de eigen identiteit ten grondslag. Men denke 
· in dat kader aan de uitkomst van het referendum in Hengelo 
i over de vorming van Twentestad. De angst voor overheersing 
i door de "buurman" leidt tot een negatieve uitkomst van de 
raadpleging. Het is een kwestie van sentimenten versus ar
gumenten waarbij de eerste categorie de boventoon voert. 

Bovendien zijn de geconstateerde herindelingseffecten veel 
geringer dan vaak wordt verondersteld. Vanwege het feit dat 
veranderingen als gevolg van de herindeling vaak ook anders 
hadden plaatsgevonden, wordt er aan herindelingen vaak een 
grotere betekenis toegekend dan eigenlijk gerechtvaardigd 
is. 

Op plaatsen waar herindelingen inmiddels hebben 
plaatsgevonden, is (met uitzondering van Rosmalens Belang) 
ook geen trend waarneembaar dat "anti-herindelingspartijen" 
sterker groeien dan lokaal georiënteerde partijen elders in 
Nederland als Leefbaar Hilversum en Leefbaar Utrecht. 

Conclusie 
Tot nu toe is herindeling de enige succesvolle reorganisatie 
van het binnenlands bestuur gebleken. Extra invloed geven 
aan de burgers bij dit proces zou niet alleen verlammend 
werken, maar ook een miskenning zijn van de rol van ge
meenten en provincie, uitholling van het stelsel van de verte
genwoordigende democratie en leidt bovendien vaak tot een 
keuze op basis van sentimenten in plaats van argumenten. 
Al met al geen verandering om door te voeren. 

Clemens Anthonissen is Vice-Voorzitter Politiek 
van JOVD-afdeling Leiden e.o. 

Ge meent~ 
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doorPer di de Lange 

De tirannie van de onwetend~ 
Nederland is in de ban van de opiniepeilingen. ledere week 
verschijnen in de media opiniepeilingen over de verkiezingen 
in mei 2002. Wordt de VVD de grootste partij van Nederland 
of blijft de PvdA de grootste? De politieke partijen volgen de 
peilingen angstvallig om hun strategie in de aanloop naar de 
verkiezingen te bepalen. Daarnaast is gebleken dat het 
kabinet geheime opiniepeilingen over de oorlog tegen het 
terrorisme heeft laten houden. Minister van Aartsen bestreed 
dat de peilingen werden gebruikt als leidraad voor 
beslissingen. Binnenlandse Zaken daarentegen gaftoe dat 
de peilingen gebruikt werden om beleid te evalueren en 
eventueel bij te stellen. Dit verleidde de directeur van 
Clingendael om te spreken van een apinion poll driven gov
ernment. De regering en de politieke partijen lijken steeds 
meer in de ban van opiniepeilingen. Wie de wil van het volk 
weet, heeft de sleutel tot electoraal succes in handen lijkt de 
gedachte. 
Een uitvloeisel van deze gedachte is Leefbaar Nederland. 
Deze partij heeft niet als uitgangspunt een ideologie, maar 
slechts de wensen van het Nederlandse volk. Leefbaar 
Nederland is een typische klaagpartij waarbij onvrede 
uitgangspunt is voor beleid. Een partij die hoogstwaarschijnlijk 
hiervoor intensief gebruik maakt van opiniepeilingen om 
standpunten te bepalen. Wellicht is Leefbaar Nederland een 
visie op de politieke toekomst van Nederland waarbij voor 
partijen niet ideologie als uitgangspunt dient, maar de 
opiniepeilingen. In beginsellijkt dit een goede ontwikkleing, 
immers de politiek bepaalt standpunten naar aanleiding van 
de mening van het volk. Dit klinkt als een democratie waar 
direct naar de burgers wordt geluisterd en hun wensen direct 
ten uitvoer worden gebracht. Een directe democratie als het 
ware. Desalniettemin is dit een zorgzame ontwikkeling. 
De Nederlandse democratie is gebaseerd op het beginsel 
van representativiteit. Dit houdt in dat de Nederlandse burger 
een vertegenwoordigers voor een vaste termijn kiezen. Deze 
vertegenwoordigers behartigen de belangen van de burger, 
maar bovenal het algemeen belang. De beoordeling van dez 
behartiging vindt plaats bij de volgende verkiezingen. Een 
apinion poll driven government en politieke partijen die louter 
hun standpunten baseren op opiniepeilingen doen afbreuk 
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aan dit beginsel. Immers een regering of politieke partij moet 
voor meer staan dan slechts de behartiging van een 
(deel)belang. Een politieke partij en bovenal een regerin'(g 
hebben te maken met conflicterende belangen. Het tevreden 
stellen van iedereen is een onmogelijke taak. Er zullen altij<d 
conflictererende belangen bestaan. Dit houdt in dat a~e 
belangen afgewogen dienen te worden en dat een belall'g 
niet dient te prevaleren vanwege het simpele feit dat het belaJTg 
meer dan de helft van de burgers vertegenwoordigt. 

Een regering die zich slechts baseert op opiniepeilingen zat.\ 
snel merken dat de terreur van de meerderheid niet ver meer 
weg is. Opiniepeilingen zijn daarnaast grillig aangezien nieuwre 
informatie opiniepeilingen compleet kunnen doen verander8l11 
en de ondervraagden niet goed op de hoogte zijn. Afgelop8l11 
week is bekend geworden dat de Nederlandse regering} 
geheime peilingen heeft laten houden ten aanzien van de 
oorlog tegen het terrorisme. Een besluit dat een nauwgezett! 
afweging noodzakelijk maakt, gebaseerd op allerlei informati~ 
informatie die niet ter beschikking staat tot de gemiddelde 
Nederlander. Alhoewel ontkend werd dat deze opiniepeilingem 
beslissend waren voor het besluit tot uitzending vam 
Nederlandse troepen geeft dit toch een zorgwekkende tendeM 
aan richting de apinion poll driven government. 
Politieke partijen maken, al sinds langere tijd, gebruik vann 
opiniepeilingen. Dit is niet meer dan terecht, immers eern 
partij moet weten wat haar achterban denkt. Opiniepeilingern 
zijn dan een handige aanvulling op de partijideologie ollll 
standpunten vast te stellen. Het wordt een heel ander verhaal! 
wanneer geen sprake is van een ideologie. Een partij dij 



1eerderheid 
zich louter baseert op opiniepeilingen en die niet kan 
aangeven wat het kader (lees: de ideologie) is waarin 
standpunten bepaald worden, is een partij die niet standvastig 
is. Een voorbeeld hiervan is Leefbaar Nederland. Een 
ideologie valt niet te ontdekken en de standpunten in hun 
(kleine) program zijn veelal standpunten van de andere partijen 
en standpunten waar in de Nederlandse samenleving onvrede 
heerst. Een partij dus waarbij niet valt te voorspellen hoe zij 
staat ten opzichte van andere onderwerpen die in het 
summiere program niet zijn benoemd. Dit gecombineerd met 
lijsttrekker Fortuyn wijst op een populistische partij die zeker 
geen aanwinst is voor onze parlementaire democratie. 
Ideologie is een richtlijn voor hoe partijen hun standpunten 
onderbouwen, standpunten waar partijen aan gehouden 
kunnen worden. 
Opiniepeilingen zijn een welkome aanwinst op het 
Nederlandse politieke stelsel. Politieke partijen kunnen 
daarmee op een efficiënte manier, naast de gebruikelijke 
kanalen, in contact komen met de mening van de Nederlander. 
Een kabinet kan ook gebruik maken van opiniepeilingen, maar 
dient de grootst mogelijke voorzichtigheid te betrachten. Het 

1 gaat immers niet alleen om het deelbelang, maar ook om 
het algemeen belang. Opiniepeilingen kunnen en mogen niet 
allesbepalend worden. Het zou de deur openzetten voor 
populisme en terreur van de meerderheid. 

Ferdi de Lange is Vice-voorzitter Politiek in het Hoofdbestuur 

vandeJOVD 

door lim ZiJistra 

Het leven als lid van de 
schaduwfractie van de 

gemeenteraad 

Onlangs ben ik verhuisd van Groningen stad naar Noordhorn, 
gemeente Zuidhorn. Sinds een jaar aftwee ben ik (passief) 
lid van de JOVD. Ik heb daar altijd wel iets mee willen doen 
maar kwam door functies gerelateerd aan mijn studie hier 
niet aan toe. 
Sinds mijn verhuizing staat de studie enigszins op een ander 
plan en heb ik bewust besloten om aansluiting bij de inwoners 
van het mooie Noordhom te zoeken. In mijn ogen is het 
verenigingsleven hier een uitstekende manier voor. 
Mijn besluit om te reageren op een oproepje van 
Dorpsbelangen Noordhom werd met open armen ontvangen 
en in no-time had ik mijn eerste bestuursvergadering als 
bestuurslid belast met PR en communicatie. 
De voorzitter van Dorpsbelangen Noordhom ·is tevens 
fractievoorzitter van de WO-fractie Zuidhorn. Ik was hier tijdig 
achtergekomen en besloot bij het kennismakingsgesprek aan 
te geven dat ik eventueel ook wel actief wilde zijn voor de 
lokale VVD. Dit omdat ik had opgevangen dat de VVD wel 
wat versterking kon gebruiken. 
Tijdens dit kennismakingsgesprek bleek dat de 
fractievoorzitter het een goed idee vond als ik eens met de 
schaduwfractie meevergaderde. 
De schaduwfractie is betrokken bij het overleg dat binnen de 
fractie (de zittende VVD-raadsleden) wordt gevoerd voordat 
er een gemeenteraadsvergadering plaatsvind. Hierbij wordt 
de agenda voor de raadsvergadering doorlopen en wordt het 
standpuntvan de WD bepaald. 
Je bent dan dus actief betrokken bij de besluitvorming. De 
reden dat ik meteen ja zei is dus duidelijk. Ik woon al mijn 
hele leven in een gemeente, net als iedereen die dit leest. 
Maar nog nooit heb ik geweten hoe een gemeente bestuurd 
wordt. Uiteraard ben ik bekend met de termen B&W, 
gemeenteraad, commissie voor ruimtelijke ordening etcet
era etcetera. Maar nog nooit heb ik beseft dat je daar als 
gewoon burger ook invloed op kunt hebben. Datje je eigen 
stem kunt laten gelden als het moet. 
In Zuidhorn levert de WD 3 raadsleden aan de gemeenteraad. 
De coalitie bestaat uit CDA 5, ChristenUnie 4, CDA 4 zij 
leveren nu nog alle drie een wethouder. Dit verandert van 
structuur na de invoering van de dualisering. De VVD voert 
samen met 

(vervolg pagina 16) 
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en enkel Alejemeen Bestuurslis en wat 
leden uit Uitrecht vermaken zich zichtbaar 
tudens de nieuwjaarsspeech van onze 
praeses 

Oud lP fC1bert fdrichem maakt zich 
toch niet al te druk over de financiele 

C1elukkiC1 komen er ook 
noCj lieve meisjes hü de 
JOVt7". 



I 

Prominente leden als 
Jan Kees WiebenCJa 
verblijdden de JOVt7 
met hun bezoek,, ,en 
dat word hem haarfijn 
uitejeleCJd 

Doude poep is back in townD 
wie noCJ weet wie deze leden 
zijn kan het antwoord opsturen 
naar het AS 

NatuurlijK draait 
het bij de JOVt7 
ook om de 
qezelliqneid 
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Groenlinks (1 raadslid) de oppositie. Aan het hoofd van deze 
gemeenteraad staat uiteraard de burgemeester. Met als 
rechterhand de gemeentesecretaris. Zij zijn partij
onafhankelijk. Zuidhorn is van oudsher een christelijke 
gemeente vandaar de scheve verhoudingen ten opzichte van 
de Tweede Kamer. 
Mijn invloed als lid van de schaduwfractie is wel beperkt 
doordat ik de junior ben en nog weinig recht van spreken 
heb, maar bestuurstechnisch gezien is mijn invloed nu al 
groter dan dat hij was voordat ik deze kans kreeg. 
De reden dat ik het belangrijk vind om dit te delen met de 
andere JOVD-Ieden is als volgt. 
Landelijk gezien is er een sterke teneur van dalende partij
lidmaatschappen. Een daling van politiek geëngageerde 
mensen. Ik krijg regelmatig opmerkingen als Politiek? Ah 
gadver daar doe je toch niet aan mee? 
Wat mij echter altijd bevreemd is dat mensen rondom mij 
vrijwel overal zelf politiek actief zijn. Mijn ouders zijn politiek 
ongekleurd (Ik moet ze zelfs overtuigen niet op vreemde 
partijen als LN en SP te stemmen, ga dan niet stemmen!). 
En laten dat ook regelmatig aan mij merken. Toch zijn ze al 
jarenlang actief voor hun hondenvereniging. En de politiek 
die daar bedreven wordt lijkt af en toe meer op een dictatuur 
dan een democratie. 
Medestudenten die actief zijn voor zaken als de Studenten 
Advies Raad, Medezeggenschapsraad of studievereniging 
zeggen zelfs vaak dat zij niets met de Haagse politiek te 
maken willen hebben terwijl ze zelften strijde trekken tegen 
het bureaucratische aparaat dat hun opleidingen en faculteiten 
vaak zijn. 

Ook hoor ik al die mensen ook klagen als er iets niet geregeld 
is zoals zij dat willen. Bussen die volgepakt met studenten 
als vee van station naar het 'SciencePark' (Groningers wel 
bekend) worden gestuurd. Daar heb je invloed op vanuit de 
gemeenteraad. Dat is dus een interessante positie om ie\n 
te bevinden. 
Het blijkt mij nu dus, dat het niet zo saai is om bij de 
gemeenteraad betrokken te zijn als dat het op het eerste 
gezicht lijkt. De vooroordelen kunnen alleen bevestigd of, 
ontkent worden door het eens te proberen. Heb je wel een 
avondje per maand vrij om politiek gezien bii het begin\~' 
beginnen, informeer dan bij de lokale VVD-partij (of welke 
politieke voorkeur je dan ook hebt) over de mogelijkheden 
om eens met de schaduwfactie mee te draaien. E.r kan a\\een 
iets positiefs uit groeien. Als je er niks aan vindt doe je he 
gewoon niet nog een keer. 
Alle politieke partijen kampen met een desinteresse van dl 
jeugd, in mijn ogen komt dat doordat ze de 'jeugd' niet op d1 
juiste manier trachten te betrekken bij de basis van de 
Nederlandse politiek: de gemeenteraad. 
Ik zal wellicht later op een meer inhoudelijk niveau kenni~ 
metjullie delen over het leven in de schaduwfractie. 

Tim.zijlstra@hccnet.nl 

schaduwfractie of schaduwfrictie ,, , 

fractiefrictie of frictiefractia,,, 

schaduwfictie of, Jractiefictie 



door Sander C ,H, îhomassen 

Neutraliteit van de staat alleen gegarandeerd door 
( volledige vrijheid van onderwijs 
\ 

\ Het openbaar onderwijs moet haar neutrale positie 
\ handhaven, zo stelt M.A.B. Chao-Duivis in zijn artikel(forum, 
i Volkskrant 9 januari). Hij gaat in op de uitlatingen van de 
, Haagse wethouder van onderwijs P. van Heijnen. Deze is van 
\ mening dat het dragen van hoofddoeken op scholen mogelijk 
moet zijn. De auteur wijst op de consequenties, die er dan 
zijn voor de openbare scholen. Zo kan dan een meerderheid 
ook bepalen dat jongens en meisjes gescheiden les krijgen 
en dat eventueel de helft van de lesstof voor meisjes zou 
volstaan. Hij overdrijft in deze, maar zijn stellingname is 
duidelijk en begrijpelijk. Het openbaar onderwijs dient binnen 
de huidige kaders van de wet haar neutrale positie inderdaad 
te handhaven. De ouders moeten inderdaad ook de 
mogelijkheid bezitten dan wel hun kinderen naar gekleurd 
onderwijs, dus met religieuze invloeden, te sturen als naar 
scholen, die daarvan gevrijwaard worden. Binnen deze kaders 
past inderdaad niet het dragen van hoofddoeken en andere 
religieuze uitingen op openbare scholen. Immers daarvoor 
zijn de bijzondere scholen voor in het leven geroepen. 

Binnen deze kaders, maar is " met eerbiediging 
van ieders godsdienstige begrippen " te bereiken door 
vrijwaring van iedere godsdienstige dan wel religieuze 
opvattingen op de openbare scholen? Naar mijn mening niet. 
De neutrale positie van de staat in het onderwijs is juist te 
bereiken doorvolledige vrijheid van het onderwijs bij de gewone 
wetgever te garanderen, met als beperking de zinsnede toe 
te voegen, inderdaad " met eerbiediging van ieders 
godsdienstige begrippen. " Wat houdt het precies in? 
Daarvoor moet men terug in de geschiedenis van de 
schoolkwestie. In 18441egde Thorbecke in zijn voorstellen 
tot wijziging van de Grondwet neer voor wat het onderwijs 
betreft: '' Het publiek onderwijs wordt, met eerbiediging van 
ieders godsdienstige begrippen, door de wet geregeld. " 
Daarbij was de grote liberale voorman een voorstander van 
een beperkte rol van de staat in deze. Dat blijkt wel ook in 
zijn parlementaire naredes, waarin hij stelt dat het andere 
machten zijn dan de staatsmacht, die het onderwijs 
maatschappelijk te vormen hebben. De enige beperking die 
hij wenste op te leggen, dat door de staat wordt toegezien, 
dat voor wat betreft het middelbaar en lager 
onderwijs(tegenwoordig basisonderwijs) op de zedelijkheid 
en bekwaamheid van de onderwijzer, een en ander door de 
wet te regelen. Dit is uiteindelijk weliswaar niet in de grondwet 
van 1848 gekomen, want alleen het openbaar onderwijs is 
van aanhoudende zorg van de regering. Verderwerd het geven 
van onderwijs vrij. 

Echter de grondslagen van ons onderwijs, door 
Thorbecke al voorgesteld in 1844, is naar mijn mening wel 
de juiste weg, wanneer men wenst dat de overheid een 
neutrale positie inneemt in het onderwijs. Wanneer een 

volledige vrijheid van onderwijs wordt gegarandeerd bij de wet, 
met inachtneming van ieders godsdienstige begrippen, dan 
neemt de overheid in een neutrale positie in het onderwijs. 
Immers op deze wijze wordt het onderscheid tussen bijzonder 
onderwijs en openbaar onderwijs weggenomen en is er alleen 
sprake van onderwijs, op welke wijze dan ook ingekleurd. De 
mening van M.A.B. Chao-Duivis, dat het openbaaronderwijs 
neutraal moet zijn en gevrijwaard moet zijn van iedere 
godsdienstige mening dan wel godsdienstige uiting is een 
angstvallige, want men mag dan geen opvattingen geven over 
bepaalde kwesties inzake godsdienst. Alleen wordt op die 
scholen slechts dan nog rekenen, taal en schrijven geleerd, 
maar verder niets. Dat is intellectuele kaalheid. Dat is geen 
invulling van de zinsnede " met eerbiediging van ieders 
godsdienstige begrippen. "Dat is het ontwijken van iedere 
vorm van eerbied een godsdienstige begrippen. Juistwanneer 
men leert over verschillende godsdiensten en leert over 
opvattingen van de ander over godsdienst, kan men elkaar 
leren kennen. Alleen dan kan er goed inhoud worden gegeven 
aan de zinsnede: '' met eerbiediging van ieders godsdienstige 
begrippen. " Dat gebeurt niet wanneer men angstvallig de 
neutraliteit bewaart op die scholen. De staat moet de school 
aan de ouders overlaten en de staat heeft dan slechts op de 
scholen de kwaliteit van het onderwijs te regelen, door op 
iedere school op te leggen, wat men moet kennen aan het 
einde van de basisschool, de zogenaamde kerndoelen. 
Daarnaast heeft de wetgever te regelen de bekwaamheid en 
de zedelijkheid van de onderwijzers, voor zover het middelbaar 
en het lager onderwijs, tegenwoordig basisonderwijs, betreft. 

Juist in deze tijd, waarin de samenleving zo sterk 
individualistisch is geworden, waarin de samenleving 
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pluriformer is dan ooit, past een volledige vrijheid van het 
onderwijs. Hierin past ook de neutrale positie van de overheid. 

Het VVD-verkiezingsprogramma ademt ook een 
dergelijke sfeer. Alleen zegt deze nog net niet waar het op 
staat. Maar in dat conceptprogramma wordt eveneens 
gesproken, dat ouders meer invloed moet krijgen op de 
scholen. Niet langer moet zijn een taboe de particuliere 
bijdrage aan die scholen. Verder dienen de scholen meer 
pedagogische en financiële zelfstandigheid te verkrijgen. Op 
deze wijze geeft men de scholen de kans om via deze weg 
een eigen identiteit te geven, een pedagogische, een 
godsdienstige of op welke wijze dan ook. Dat betekent dus 
dat er diverse opvattingen bestaan. Daarin past niet langer 
een angstvallige gehandhaafde neutraliteit op de openbare 
scholen. Bij deze vrijheid, zo gaat het programma verder past 
verantwoordelijkheid. De staat controleert de scholen via de 
onderwijsinspecties of aan alle kwaliteitseisen, door de wet 
geregeld, wordt voldaan. Verder neemt de staat een neutrale 
positie in. 

Een school, zonder enige mogelijkheid tot vrijheid 
van meningsuiting past in deze tijd niet meer. Het betekent 

echter natuurlijk niet, dat kinderen naar sexen worden 
gescheiden of dat meisjes maar de helft van het lesprogramma 
mogen volgen omdat in de ogen van ouders niet noodzakelijk 
is. Dat gaat in de richting van discriminatie en daar ligt de 
taak van de overheid om hiervoor te waken. leder individu 
dient in staat te worden gesteld om goed en toegankelijk 
onderwijs te ontvangen. Het past een overheid niet om 
neutraliteit via de openbare scholen te handhaven, want 
daarmee wordt geen invulling gegeven aan "eerbiediging 
van ieders godsdienstige begrippen. · · Dit leidt tot angstvallig 
en opvattingsloos onderwijs. In een tijd, dat de samenleving 
zo sterk geïndividualiseerd is en zoveel identiteiten, zowel 
individuen als maatschappelijke groepen zijn in de 
Nederlandse samenleving, moet dat ook tot uitdrukking 
kunnen komen in het onderwijs. Dit was ook de bedoeling 
van Thorbecke met zijn voorstellen. Want met eerbiediging 
van ieders godsdienstige mening , komt pas de ware vrijheid 
naar boven. Het past echter nog niet binnen de huidige 
grondwettelijke kaders, deze spreekt immers nog van 
bijzonder en openbaar onderwijs. Maar zoals Thorbecke het 
al eens zei: men heeft het ideaal niet in de hand, maar 
waarheen vaart hij, die het ideaal niet in het oog heeft. " 

Sander C.H. Thomassen, Politiek Commissaris Onderwijs, 

Cultuur en Wetenschappen JOVD 

.... 



De Jongerenerg 
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Tweede Kamer aanwezig zijn. 
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JOVD te leren kennen! Het wee 
16 euro (inc. Overnachting, lunch, 
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JOVD Algemeen Secretii!riaat 
. Herengr,acht 38a 
':2,511 EJ Deq.~aag 

1/',',4 

r andere 
n gege

uit de 
het 

p:; 

I 
Naam: 

Adres: 

Ielefonisch te bereiken op: 

t:>mail: 

Afdelinej: 

lid s1nds: 

Handtekeninej: 

Afmelden is mogelijk tot 10 maart, daarna ben 
je het volle deelnemersbedrag van 16 euro 

verschuldigd. 

Heb je nog vragen of wil je meer weten dan kun je contact opnemen met Renee van Heusden 
(06.41421551) of met Niek Kraut (06.19644048). Of mail. lnfo@jovd.nl 



Congres 
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Een belangrijk onderdeel van het congres zijn de aankomende verkie 
zingen. Naast de motiewerkgroepen, een notitie van de afdeling Noo!1: 
Groningen over het Europees landbouwbeleid en een discussiestuk va• 
de Liberale Denktank zullen er drie werkgroepen zijn die in het teker 
staan van de verkiezingen. Er zal een debat komen tussen de verschil 
lende pjo voorzitters over de verkiezingsprogramma's van de 'moeder 
partijen', een debat over de macht van de media tijdens de verkiezinge~ 
en een werkgroep in samenwerking met ons campagneteam. 

Voor mensen die nog nooit een congres hebben bijgewoond en toet 
graag goed voorbereid willem zijn, is er de mogelijkheid om op 6 aprili 
voor de officiële opening van het congres, een korte cursus te volgerr 
De cursusleider zal kort bij alle belangrijke 'congreszaken' stilstaan. 

Het congres zal plaatsvinden in de hoofdstad van het mooie Drenthe.1 
Helaas zijn de prijzen nog niet bekend, en daardoor is er nog geen ma: 
gelijkheid om u in te schrijven voor het congres. U dient de website 
www.jovd.nl/congres, in de gaten te houden voor alle actuele informa 
tie. Zodra de prijzen bekend zijn komt er een inschrijfformulier op de si~ 
te staan. 

Rest mij nog te zeggen dat u veel moties moet gaan schrijven (deadlim 
hiervoor is 10 maart, actuele moties kunt u altijd later nog indienen) eB 
zodra de mogelijkheid daar is, u zich moet inschrijven! 

Ik ben ervan overtuigd dat we er een mooi congres van gaan maken! 

Met vriendelijke groet, namens de projectgroep, 

Lucien Weide 
Projectleider Aprilcongres 2001 
0619.852375 
lucienweide@hotmail.com 



door het Cam a neteam 2 002 

Campagne 2002: alleen samen staan we sterk 

Er is weer een wereld te winnen. Wiegel voerde in de jaren zeventig campagne met de slogan 'Een 
stem op Jan is een stem op Joop. Stem dus Hans!'. Veel VVD-liberalen voelden zich in die dagen 
:aangesproken door D66 en doordat stemmers van de VVD dreigden op de partij van Jan Terlouw te 
~stemmen, zag het ernaar uit dat Joop den Uyl premier zou worden. De gelijkenis met de komende 
verkiezingen is niet vergezocht. 'Een stem op Pim is een stem op Ad. Stem dus Hans!' zou de slogan 
van de WD nu kunnen zijn. Niet alleen de VVD, maar alle liberale familieleden, dus ook de JOVD, hebben 
veel te winnen bij de uitslag van 15 mei. Op geheel eigen wijze, om het liberalisme in Nederland sterk te 
houden en te werken aan een grotere JOVD, moeten we de komende maanden van ons laten horen. 
~llemaal. Het is een misverstand te denken dat het Campagneteam 2002 en het HB voor groot succes 
gaan zorgen. Alleen samen staan we sterk, alleen samen dragen we bij aan een sterkere liberale familie 

en een sterke JOVD! 

\n het Campagneplan (te lezen/ bestellen via www.jovd.ni) staat uitvoerig beschreven wat het Campagneteam 
i.s.m. het HB gaat doen. Noteer in ieder geval de volgende dagen in je agenda: 

j 

+ 27 februari 

+ 4 maart 
+ 18 maart 
+ 28 maart 
+ 18 april 
+ 15 mei 

"All you want to know about Van Aartsen" in Plexus, 
Kaiserstraat 25 Leiden 19.45 
Verkiezingsavond in Breda met o.a. m.m.v. Hans Hoogervorst 
Verkiezingsavond in Utrecht 
Verkiezingsavond in Rotterdam 
Verkiezingsavond in Groningen 
JOVDNVD Electionnight 

Verdere informatie over de opzet, sprekers en locaties van de Verkiezingscafés kun je vanaf begin februari vinden 
via www.enjoyyourfreedom.ni. Zorg in ieder geval datje erbij bent. Niet alleen wordt je inbreng in de discussie gewaar
deerd en krijg je een avond vol politiek entertainment gepresenteerd, bovenal zijn er leden nodig om leden te 
werven. Dat is nog altijd de beste methode! 

Chocolade Melkert 
De running gagvan een liberale campagne is ... Ad-Chocolade-Melkert! Dit heerlijke chocolaatje met de beeltenis 
van de lijsttrekker van de PvdA (dat je makkelijk kunt uitdelen tijdens het ledenwerven op school, universiteit of in 
de stad of aan vrienden) gaat gepaard met een actie. Op een bijleverde folder kan de ontvanger van het chocolaatje 
het meest verspillende project in zijn of haar stad, op school of universiteit of van het land aangeven. Daarnaast 
kan hij of zij aangeven of hij of zij meer info over de JOVD wil ontvangen of lid wil worden. Een handige gadget dus 
om de lachers op je hand te krijgen en mensen aan te spreken op politiek en liberalisme, de JOVD dus. Aan het 
eind van de campagne wordt één van de inzendingen geselecteerd als winnaar van de Chocolade Melkert! 

Het Melkert-pakket is voor afdelingen en regio's (en individuele leden) te bestellen via het Algemeen Secretariaat 
vanaf begin februari. Hou voor prijzen de verschillende JOVD-media in de gaten (o.a. Driemaster, HBNB en 
www.enjoyyourfreedom.nl). 

Check voor meer info vanaf februari regelmatig: www.enjoyyourfreedom.nl 

We'// keep you posted! 
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Datum AfdelinCj Onderwerp Locatle Îljd lnformat1e/ Ielefoon 

06-02-02 Leiden Cursus Gemeentepolitiek (ovb) 't Keizertje Kalserstraat 20:00 Ledewijk Wisse 
06.10307879 

07-02-02 Amsterdam e.o. ALV Amsterdam n.n.b n.n.b. Daniel Koerhuis 
06.24759669 

07-02-02 Groningen Commissie Gemeente Politie.k Admiraal de Ruyterlaan 12 20.00 Bas van Bartheld 
050.3148118 

08-02-02 Venlo Cursus Liberalisme Grand Café Maagdenburg 20.00 Jeroen Brouns 
06.55726966 

11-02-02 Utrecht Verkiezingsdebat Gasterij 20:00 Erik Jansen 
06.21472443 

13-02-02 Delfland Cursus Discussietechnieken n.n.b. n.n.b. Eduard Driessen 
06.24742297 

14-02-02 Groningen Commissie Actuele Politiek Wing gebouw 20.00 Lucien Weide 
06.19852375 

19-02-02 Maastricht Debat met politici D'n Avanceur 19.00 Ral ph Vrinzen 
06.18806820 

19-02-02 Groningen Cursus Staatsrecht Wing gebouw 20.00 Erik-Jan Bennema 
050.5731418 

19·2-02 Rijk v.Nîjmegen Cursus Midden Oosten Café Samson 20:00 Jasmijn vanCampen 
06.14484346 

20-02-02 Landelijk Verkiezingsavond Amsterdam Heeren van Aemstel, 19:00 Jeroen de Veth 
Thorbeckeplein 5 06.17456359 

21-02-02 Utrecht Cursus Europa 11 Gasterij 20:00 Erik Jansen 
door Sanderv.d. Eiîk 06.21472443 

21-02·02 WD Regionale bijeenkomst De Waag, Leiden 19:00 

24-02-02 Landelijk Top Winter Course Bunnik Niek Kraut 
06. 19644048 

25-02-02 Leiden Aprés Ski-borrel Uithof, Den Haag 20:00 Nanette Schuppers 
071-5172203 

26-02-02 Rijk v.Nijmegen ALV Café Samson 20:00 Jasmijn van Campen 
06.14484346 

26-02-02 Groningen Commissie Fukuyama Vind i catstraat 7a 20.00 Hans Mojet 
050.5731418 

27-02-02 N.-Groningen Verkiezingsavond Groningen Hotel 't gemeentehuis, Uithuizen 20:00 Ceriel Riemersma 
06.50537747 

10·3·02 Landelijk Deadline moties AprilCongres fjmdelange@hotmail.com & Daniëlle Valkink 
info@jovd.nl 06-14682656 

12-03"02 Maastricht Cursus Spreking in het Openbaar D'n Avanceur 20.15 Ralph Vrinzen 
06.18806820 

13-03-02 Rijk v. Nijmegen Bezoek 2e kamer en strandwandeling vanaf station Nijmegen 10:45 Jasmijn van Campen 
06.14484346 

13-03-02 Delfland ALV n.n.b. n.n.b. Eduard van Driel 
06.14484346 

28-03-02 Landelijk Verklezingsavond Rotterdam n.n.b. Jeroen de Veth 
06.17 456359 

26-03-02 Groningen Commissie Fukuyama Vindicatstraat 7a 20.00 Hans Mojet 

050.5731418 

29-03-02 Venlo Politiek Forum Grand Café Maagdenburg 20.00 Jeroen Brouns 

06.55726966 
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t?atum Af~elinej On~erwerp 

01-03-02 Venlo Cursus Debating ism plaat~elijke 

politici 

05-03-02 Groningen Liberale Borrel 

06-03-02 Rijk v. Nijmegen Uitslagenavond i.s.m.VVD 

06-03-02 Groningen Uitslagenavond ism VVD 

07-03-02 Landelijk Verkiezingsavond Utrecht 

8-03-02 Landelijk Ge interesseerdendag 

10-3-02 Landelijk Deadline moties AprilCongres 

12-03-02 Maastricht Cursus Spreking in het Openbaar 

13-03-02 Rijk v. Nijmegen Bezoek 2e kamer 

en strandwandeling 

13-03-02 Delfland ALV 

14-03-02 Groningen Commissie Actuele Politiek 

15-03-02 Venlo Cursus Spreken in het Openbaar 

19-03-02 Groningen Lagerhuisdebat ism GPJK 

20-3-02 Utrecht PJO debat 

24-03-02 Landelijk Introweekend 

26-03-02 Maastricht Moties 

26-03-02 Groningen Jaarlijkse Algemene Vergadering 

26-03-02 Rijk v. Nijmegen CVB 

28-03-02 Landelijk Verkiezingsavond Rotterdam 

26-03-02 Groningen Commissie Fukuyama 

29-03-02 Venlo Politiek Forum 
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Driemaster is het onafhankelijke 
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verenigigng onevenredig kunnen benadelen. Ie visie die uit de artikelen 
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~oor Ursula Door~uyn 

redactioneel 
De afgelopen en komende maanden kenmerken zich door hectiek. De JOVD is drie 
verkiezingsavonden verder, we hebben een compleet nieuwe promolijn en een vernieuwde 
verkiezingssite. Voor al deze dingen is veel aandacht in deze Driemaster. Terecht, want de campagne 
loopt voorspoedig en de mediasuccessen liegen er niet om. Het lijkt alsof de JOVD op dit moment de 
meest serieuze, professionele en succesvolste PJO is. De taak is ook niet gering: in aanloop naar de 
verkiezingen zoveel mogelijk jongeren interesseren voor liberale politiek. Ga er maar aan staan ... 

Bij de gemeenteraadsverkiezingen heb ik het in ieder geval 
ook geprobeerd. Met succes, want ik heb een aantal 
huisgenoten kunnen overtuigen. Zij hebben hun stem 
uitgebracht op een liberale partij. Hoera, triomf. Toch heb 
ik een raar gevoel overgehouden aan de 
gemeenteraadsverkiezingen. Het was voor mij de eerste 
keer dat ik mocht stemmen en aan mijn hoge verwachtingen 
werd uiteraard niet voldaan. Sterker nog, ik vond het een 
klaterervaring. Wat mij ook bevreemde was de neiging die 
veel mensen hadden om deze verkiezingsuitslag te 
extrapoleren naar de landelijke verkiezingen. Er is absoluut 
een duidelijke tendens van onvrede, daarom scoort 
'leefbaar' ook zo goed. Maar mensen maken met lokale 
verkiezingen een totaal andere afweging dan met landelijke 
verkiezingen. We kijken veel sterker naar personen en naar 
wat die personen willen en dat zijn vaak dingen die we 
kunnen vastpakken. Ik heb vrienden die op 6 maart hun 
stem hebben uitgebracht op een kandidaat SP-raadslid 
omdat die pleitte voor het behoud van een park. Maar ik 
kan u verzekeren dat mijn vrienden geen Maoïstische 
sympathieën hebben. Men is geschrokken van het verlies 
van de paarse partijen, maar ik durf de stelling aan dat 'de 

mensen in het land' op 15 mei een andere afweging zullén 
maken en dat het er dan voor de liberalen best wel eens 
wat zonniger uit zou kunnen zien. 

Genoeg over politiek, terug naar de Driemaster. Dezé editie 
staat enigszins in het teken van onderwijs met een onder 
andere een artikel over het basisonderwijs van onze 
voorlichter. Met het interview met Fons de Poel heb ik 
gelukkig aan een beleidsdoelstelling voldaan, namelijk niet 
alleen maar politici in de Driemaster! De redactie vindt deze 
nog mooier en beter dan de vorige en ik hoop natuurlijk dat 
u die mening deelt. Ik wil bij deze ook iedereen bedanken 
voor zijn of haar reacties op de metamorfose van de 
Driemaster. De redactie gaat voorwaarts en hoopt dat u 
dat ook gaat. .. 

Uw Hoofdredacteur. 



door Ur5ula Doordu~n & Nathan Soomer 

Wat is jouw visie op je confrontaties met VVD-coryfeeen 
als Dijkstal? 

"Ik heb hele harde confrontaties met Jan en alleman dus 
ook met DijkstaL Dus als Melkert bij mij zit, pak ik hem 
net zo hard aan. Ik heb in het verleden ook Brinkman 
gedaan en dat bij de KRO! We hebben een serie van 
dat soort interviews gedaan, Maurice de Hond kan ik me 
herinneren ... Jaap de Hoop Scheffer heeft er ook 
gezeten ... Nee, het is een beetje de stijl van het interview 
en het komt ook omdat je met z'n tweeën tegenover 
iemand zit. Dus als de linkerkant een gesprek met 
iemand heeft, swingt het er van de rechterkant in. Dus 
als interviewer moet je ontzettend waakzaam zijn en de 
vorm oogt ook agressief en het is ook zo bedoeld. Het is 
een poging om spannend te interviewen, maar niet 
alleen voor het spelletje. Het ging ook wel ergens over." 

Een dergelijk interview heeft ook plaatsgevonden met 
Dijksta I. 

"Ik vond dat een onthullend interview in de zin dat 
Dijkstal zoveel toegaf, in tegenstelling tot wat hij toch 
vaak doet. Op alle beleidsterreinen met uitzondering van 
het economische deed hij dat! Ik weet dus niet of wij in 
dat interview nou zo hard waren, het gaat in een hoog 
tempo. Ik spreek dan mijn verbazing uit over het feit dat 
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hij alle beleidsterreinen noemt, die er toe doen in dit 
land! Het oogt dus wel hard, maar het is gewoon een 
volwassen manier van interviewen en een politicus moet 
daartegen bestand zijn. Hij was wel een beetje van slag 
na afloop, zei hij tegen me. Ik denk dat hij er misschien 
wel iets te gemakkelijk ging zitten. Want ik vind toch als 
je op het terrein van onderwerpen als onderwijs, zorg, 
criminaliteit een beetje bent uitgekakt, dat je toch wel mei 
iets meer verhaal moet komen dan "dat is dan niet gelukt, 
maar daar gaan we nu aan beginnen!". Ja dat is dan niet 
het beste verweer in een interview." 

Wat vind je dan van Dijkstal? 

"Ik vind Dijkstal niet de meest populistische politicus, 
terwijl hij wel zo oogt. In het debat met Fortuyn zegt hij, 
"dat moeten we als verstandige mensen doen". Relaxed, 
niet populistisch, niet de slagkracht zoeken aan de 
uiterste rechtse kant, maar het is tegelijkertijd iemand die 
overkomt als iemand die zegt dat de soep niet zo heet 
gegeten wordt. Er zit dus heel weinig politiek debat in. Hijj 
vindt debatten ook maar onzin! Hij is ook wel eens bij de 
Algemene Beschouwingen weggelopen met de 
mededeling "we zitten hier maar te debatteren om het 
debatteren en daar gaat het niet om". Dat is wel een 
houding die ik wel begrijp, maar die niet heel erg goed is 
als je je sterk moet profileren als lijsttrekker. Dus dat zal 



een moeilijk karwei worden, hoewel hij een zeer prettige 
man is en hij van grote betekenis is geweest voor Paars. 
En dan zeker het eerste Paarse kabinet, waar hij de 
smeerolie tussen de scharnieren aanbracht." 

Hoe verklaar je het succes van Fortuyn? 

"Als je het succes van Fortuyn zou moeten verklaren, 
heeft dat erg sterk te maken met dat de politiek de 
afgelopen twintig, vijfentwintig jaar ontzettend aan 
persoonlijkheid heeft verloren. Ik vind dat als je in de 
Tweede Kamer rondloopt, dat er maar heel weinig 
uitspringt. Weinig ideologie ook. Paars is misschien ook 
wel het bewijs dat het partijpolitieke landschap 
achterhaald is. Ik heb het gevoel dat heel veel politieke 
opvattingen dwars door de partijen lopen in plaats van 
langs de partijen." 

Wat is de waarde van ideologieën dan? 

"Ideologieën ben ik niet zo weg van. Ik heb genoeg van 
ideologieën gezien in verre landen om daar vraagtekens 
bij te zetten. Maar laat ik zeggen dat ik het wel heel 
prettig vind in een democratie als die levendig is, als je 
het gevoel hebt dat het wat uitmaakt waar je je stem op 
uitbrengt. Dat is natuurlijk wel een moeizame affaire in 
Nederland. Het is een groot gevecht om het midden van 
het midden van het midden, met uitzondering van een 
enkele politieke lolbroek zoals Fortuyn. En het tekort aan 
persoonlijkheid, mensen met lef. Mensen die echt iets 
vinden! Ik vind het heel moeilijk om te bepalen wat Kok 
vindt! Heel erg moeilijk! Het is ook heel erg moeilijk om 
te bepalen wat Dijkstal vindt! Staan ze ergens voor? 
Behalve dat dit land goed loopt, dat er goed op de winkel 
gepast wordt. Ik denk dat we een beetje klaar zijn met 
het poldermodel. Misschien moet je wel naar een 
tweepartijenstelsel toe in Nederland, een sociaal-liberaal 
en een conservatief blok. Ik heb het gevoel dat het 
politieke landschap voor de kiezer totaal onhelder is 
geworden. Klaar!" 

Zouden de partijen dan aan campagne moeten doen 
gedurende een regeerperiode? 

"Ik vind dat partijen dat wel moeten doen. Laten we eens 
de WAO noemen. Die discussie is de afgelopen 
maanden erg opgelopen. Ik vind dat de VVD voortdurend 
had moeten roepen gedurende de afgelopen acht jaar 
"we krijgen dat niet voor mekaar, omdat we met die PvdA 
regeren, dat willen zij niet!". Dan wordt in ieder geval 
voor de kiezer duidelijk dat er een permanent denken 
achter zit. En dat terwijl het nu een opportunistische 
manoeuvre lijkt. Ik vind dat je best ook als je samen 
regeert dat je zaken duidelijk moet maken waar je het 
niet eens over kunt worden en dat je dat van die ander 
een heel slecht idee vindt. Dat is een soort permanente 
campagne achter het regeren. Je kunt van mensen niet 
verlangen dat ze in die paragrafen van die 
verkiezingsprogramma's gaan duiken om te kijken hoe 

het nu zit. Dat moet gedurende de periode gewoon 
duidelijker zijn." 

Wil je terug naar de politiek zoals dat in de jaren 70 was? 

"Ik heb absoluut geen heimwee naar de gepolariseerde 
tijden. Dat leverde ook niet zo veel op in de jaren 70. 
Maar het was op z'n minst herkenbaar dat Van Agt, 
Wiegel en Den Uyl hele verschillende ideologie'n 
vertegenwoordigden en dat met hun hele lijf met zich 
meedroegen. Ze hebben in de afgelopen acht jaar Paars 
te weinig het onderscheid duidelijk proberen te maken en 
dan ook nog met persoonlijkheden die minder 
uitgesproken zijn. Je moet gewoon lef hebben, denk ik 
zo af en toe. Tja en dan krijg je een keer op je donder." 

Zit er ook niet gewoon een fout bij de oppositie zelf, dat 
zij er te weinig in geslaagd zijn om de verschillen duidelijk 
te maken? 

"Het CDA heeft natuurlijk een geweldige oplazer gehad 
in 1994 en is zich daar nu pas enigszins van aan het 
herstellen. Het CDA heeft met De Hoop Scheffer 
misgegokt en er zit ook een hele diepe richtingenstrijd in 
die partij. Maar goed: het is niet aan de oppositie alleen 

om te bepalen of jij goed regeert." 

Maar was het anders geweest als Bolkestein nog vier 
jaar was doorgegaan? 

"Ik denk het wel. Bolkestein was op zich een 'rondere' 
man dan Dijkstal. Hij voerde de discussie wel, weliswaar 
op punten die in het regeerakkoord al waren vastgelegd. 
Dus hij heeft ook zelden een sprong voorwaarts 
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gemaakt. Hij heeft meestal een sprong voorwaarts 
gemaakt op het moment dat zaken al afgesproken 
waren. Een schijnkabinet Maar hoe dan ook: ik vond het 
altijd wel een prettige politicus." 

Hij wil alleen niet meer dat je hem interviewt. 

"Nee, maar dat is zijn probleem! Ik heb me dat helemaal 
niet aangetrokken. Waarom zou je? Hij heeft een 
probleem met mij op basis van die MSD-affaire, waarin 
hij allerlei onwaarheden riep over dat ik hem bij de 
Belastingdienst had aangegeven. De redactie heeft wel 
geïnformeerd bij de Belastingdienst hoe het zat met die 
MSD-gelden. Dat mag! Niet dat je ooit antwoord krijgt, 
maar ik vind dat je daarnaar moet informeren. Als je dan 
lobbyt voor de farmaceutische industrie, hoe wordt dat 
dan betaald? We proberen dan alles. Follow the money 
is een hele normale journalistieke waarde. En toen is hij 
in de gordijnen gevlogen. Waarom zouden we dat niet 
mogen publiceren? We mogen alles nagaan. En toen 
heeft hij een persoonlijke vete geopend. En ja ... dat moet 
hij weten! Ik vond het nogal kinderachtig eigenlijk. Het is 
wonderlijk ook dat een politicus van zijn signatuur een 
journalistje gaat pesten. Hij heeft uiteindelijk wel z'n 
excuses aangeboden voor dingen die niet waar waren, 
maar verder heb ik hem nooit meer gesproken." 

Hoe kom je eigenlijk op zo'n onderwerp? 

"Het gaat soms best wel ver. Niet op een manier van wie 
zullen we nu eens te grazen nemen, maar laten we eens 
duiken in die man. Dan komen we altijd wat tegen! Het 
zijn niet alleen VVD-ers, ook mensen als Brinkman en 
Van Thijn zijn daar goed voorbeelden van. In het boek 
van Ed van Thijn over zijn ministerschap schreef hij dat 
ik er voor gezorgd had dat hij geen minister meer zou 
worden. Die mensen zijn blijkbaar zo gewend om in 
slangenkuilen te denken, dat ze denken dat wij daar ook 
deel van uitmaken. We hebben gewoon een verhaaltje 
en dat publiceren we dan." Oe schijn is wel eens tegen 
je. "Tja, schijn ... Ik weet wat ik doe en waarom ik het 
doe." 

Met de Brinkman-affaire heb je ook wel wat problemen 
gehad met de KRO. 

"Ik niet hoor! Het was voor de KRO natuurlijk wel 
moeilijk. Mensen denken dat de KRO en het CDA samen 
in bed liggen en dat bleek dus niet helemaal waar te zijn. 
Het is natuurlijk lastig voor de KRO geweest. Maar het 
hoort erbij. Toen ik voor de KRO het journalistieke 
programma Reporter maakte, heb ik tegen de KRO 
gezegd: "het is een programma waarmee we het 
bestaande establishment aanpakken, want er moet eens 
wat gebeuren in de Nederlandse journalistiek." En ze 
vonden het leuk. Ze wilden graag een spraakmakend 
programma hebben. Ik zei toen tegen ze gezegd: "Op 
een dag zal blijken dat jullie ook tot het establishment 
behoren. En dan krijgen we gedonder met elkaar!" Ik had 
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het gezegd! Gerrit Braks, die toen voorzitter was van de 
·KRO, maar ook van de programmacommissie van het 
CDA, had een dubbele pet. En ja: dan komt hij in de 
problemen." 

Is de KRO dan wel de ideale omroep voor jou? 

"Ja, want ik denk dat Reporter bij de VARA niet gelukt 
was. Bij de KRO hebben we het wel voor elkaar 
gekregen met Brinkman, maar bij de VARA was dat niet 
gelukt met Kok. Bij de AVRO misschien nog wel, maar de 
TROS bijvoorbeeld heeft een hele smalle journalistieke 
traditie. Er zijn in het publieke bestel slechts twee 
omroepen met een brede journalistieke traditie en dat 
zijn de VARA en de KRO." 

Is er wel een toekomst voor de publieke omroep? 

"Dat hangt sterk af van de samenstelling van het 
volgende kabinet. Op korte termijn denk ik dat wel. Ik 
vind de Nederlandse publieke omroep met alle nadelen 
van dien een buitengewoon goed bestel. Er zijn in ieder 
geval erg goede programma's uit voortgekomen. Er zijn 
nog nooit zoveel informatieve programma's en 
documentaires op de Nederlandse televisie geweest. 
Dus vanuit mijn vak heb ik er een heel positief beeld van .. 
Je ziet ook dat de omroepen in een zekere eigenheid 
hun werk doen en tegelijkertijd de bereidheid hebben om 
waar het meerwaarde geeft, samen te werken. Ik ben bij 
samensmelting tot een publieke omroep heel erg bang 
dat het zo'n NOS-model wordt en dat we dan de hele 
dag naar Maxima zitten te kijken. Zo'n nationale omroep 
vind ik een vreselijke gedachte. Ik ben van mening dat 
de som der dingen niet automatisch beter hoeft te ziin. 
We stellen ons goed teweer tegen de commerciëlen." 

Moet de TROS er niet uitgegooid worden? 

"Als je de publieke omroep terugbrengt tot de 
wezenstaken van het publieke bestel, namelijk 
informatie, dan ben je volstrekt gemarginaliseerd. Je zult 
amusement moeten brengen om kijkcijfers te trekken. Er r 
is niks mis met kijkcijfers! Je moet er voor zorgen dat eem 
programma als Netwerk of Nova, in een omgeving 
kunnen opereren waar ze toch nog een redelijke kans 
hebben op de markt, dat is echt belangrijk! Vanuit mijn 
journalistieke positie zeg ik dat je er niet automatisch 
bent voor de alleen in nieuws geïnteresseerde 
consument. Dat is te weinig. Ik vind dat je in de 
massamedia je best moet doen om ook mensen aan je te 
kunnen binden, die toevallig geen zin hebben in dat 
nieuws. Mijn eigen programma Het gevoel van De Poel iS3 
bijvoorbeeld te duur voor de commerciëlen. Er worden 
wel dure programma's gemaakt, maar dan moeten ze web\ 
minimaal dat bedrag aan advertenties en die 
hoeveelheid aan kijkcijfers halen. Ik heb genoeg 
aanbiedingen gehad van commerciële omroepen. Als ik 
dat doe krijg ik een redactie van 16, 17 -jarigen om me 
heen, waar je helemaal niks mee kunt. En dan ben ik een 



goed betaalde presentator in een kartonnen doos zo 
ongeveer. En dat is wat commerciële omroepen zijn 
geneigd om met informatie te doen. Dat weet ik gewoon!" 

Informatie via het journaal van de publieke omroep is dan 
zoveel beter? 

"Misschien dat er een merkwaardige vorm van 
nationalistisch welbehagen dominant is geworden in de 
Nederlandse journalistiek zodra ik naar het journaal kijk. 
Gerard van Velde wint goud en het journaal opent dan 
vier of vijf minuten openlijk met Gerard van Velde, iets 
wat we al de hele dag op de tv hebben gezien. En dat 
terwijl in Israël weer aanslagen zijn gepleegd. In de 
aanloop naar het Koninklijk Huwelijk was het ook zo 
overdone. Een zeker chagrijn maakt zich wel meester 
van mij als ik zie dat de hele Nederlandse journalistiek 
achter ieder futiliteitje aanloopt in een soort 
hosannasfeer en dat iedere woordvoerder een oranje 
pruik op z'n harses heeft zo langzamerhand. Ik denk echt 
dat antropologen die hier komen kijken, het gevoel 
krijgen dat wij een heel vreemd dwergvolkje zijn dat 
zichzelf elke dag trakteert op nationalistisch succes." 

Is dat niet gewoon wat het Nederlandse volk leuk vindt? 

"Jawel, natuurlijk, maar journalistiek is meer dan 
consumentisme. Dus je moet als iedereen erover bezig 
is, er wel wat aan doen. Het is niet meer zo zoals in de 
jaren 70, dat het nieuws werd bepaald door de 
vergadertijgertjes van vakbonden en werkgevers, die op 
achterkamertjes wat bedachten. De journalistiek ligt meer 
op straat in die zin en het metier is daardoor wat 
veranderd. Maar ik vind het volstrekt doorgeslagen. 
Netwerk krijgt vaak het verwijt dat ze wat laagdrempelig 
zouden zijn. Maar ik moet je eerlijk zeggen dat als ik zie 
dat op 5 december Philip Freriks minutenlang een 
interview heeft met een afschuwelijke bisschop met een 
baard over de sinterklaasinkopen van dat jaar, dan denk 
ik: we zijn gewoon gek geworden! Wat is dit? Ik vind 
Philip Freriks echt een hele leuke, spannende 
presentator, maar ik vind de keuzes die in dat journaal 
worden gemaakt echt stuitend!" 

Hoe kijk je eigenlijk tegen het Koningshuis aan? Ik vind 
het mooi, zo'n feestje. Ik vond het huwelijk erg mooi en 
de dienst echt prachtig zelfs. Maar het is niet goed voor 
mijn republikeinse gevoelens. Ik ben in beginsel 
republikein." 

En het Zweedse model dan? 

"Dat lijkt me ook in de rede liggen. Het past bij de 
traditie." 

Hoe kijk je tegen politieke jongerenorganisaties aan? 

"Ik heb het idee dat de JOVD de enige is die nog echt 
springlevend is. Ik krijg altijd van die schrikbeelden bij 

politieke jongeren. Sharon Dijksma-achtig. Marge 
Vliegenthart, die ik ooit een heel leuk meisje vond en als 
je daar nu mee praat, dan praat je over procedures met 
haar. Hoe krijg je jonge mensen nou echt politiek 
geïnteresseerd in een tijd die zo gedepolitiseerd is? Ik 
ben zo bang dat het zo beperkt blijft tot de mensen die 
dat al een beetje in zich dragen. Doen jullie heel erg je 
best met grote festivals om zo andere mensen te lokken? 
Het lijkt me zo ontzettend moeilijk, omdat zoveel mensen 
er helemaal niet mee bezig zijn. Maar je ziet heel veel 
dat jonge mensen met politieke ambitie in de inner-eirele 
van de politiek terechtkomen en snel in procedures 
terechtkomen. Er is toch heel weinig authenticiteit in de 
politiek? Ik vind dat mensen al heel snel elkaar na gaan 
praten. Al die consensusmodellen! Voor je het weet, kom 
je er zo gefilterd uit! Ik vind dat jullie echt langs issues 
moeten opereren, met iets nieuws moeten komen." 

Tot welke politieke partij of stroming voel je je eigenlijk 
het meest aangetrokken? 

"Ik moet je zeggen dat ik het eerlijk gezegd nu niet weet. 
Ik vertel ook niet wat ik ga stemmen. Maar ik twijfel nu 
tussen twee partijen die extreem tegenover elkaar staan, 
zo erg is het al." 

Ondanks dat het allemaal zo dicht bij elkaar zit? "Ja maar 
dit zijn toch wel de twee uitersten. Maar niet Fortuyn, 
hoor!" 
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Journalisten zijn toch vaak heel erg links? 
"Dat weet ik niet, Links en rechts zijn termen die niet 
meer bestaan. Journalisten moeten van nature een 
beetje wantrouwend zijn." 

Maar dat is bijna nooit rechts! 

"Nee, dat is waar." 

Waag je eens aan een voorspelling voor de nieuwe 
coalitie. 

"CDA, VVD met gedoogsteun van Fortuyn heb ik gezegd 
in mijn column (in KRO Studiomagazine, red.). Ik vind 
het heel erg moeilijk. Het wordt een slagveld, dat wel! 
Eindeloze formatie. Mijn gokje is Partij van de Arbeid, 
CDA, Groen Links. Wat anders krijgen we? CDA, VVD 
met gedoogsteun van Fortuyn? Het is een mogelijkheid, 
maar ik denk dat de VVD dat niet zo snel zal willen. Het 
CDA zit weer in haar klassieke positie." 

Is dat goed? 

"Nou, ik vind het goed dat het CDA weer een politieke 
factor is, omdat als er geen andere coalitiemogelijkheid 
is dan Paars, zijn we ook snel klaar. Ze hebben het 
tenslotte als partij niet goed gedaan, matig zelfs, maar 
het is te hopen dat er nog wat te wenden en te keren valt 
in dit land. Het CDA zal er alles aan gelegen zijn om in 
het kabinet te komen. Alles! Het is de enige manier om 
terug te keren in de politiek, om de teloorgang van de 
partij te stoppen." 

Wat is het item voor jou waarmee na de verkiezingen nou 
eens eindelijk iets moet gebeuren? 

"Ze hebben geprobeerd om de grote problemen met 
bakken geld op te lossen. Dat is ridicuul, want het zit in 
hele andere dingen. Politie en veiligheid. Als de boeve['l 
vrij zijn, is de politie niet aan het werk en andersom. Voor 
mij de zorg, ik ben al 46 ... De WAO natuurlijk." 

Welk probleem zou je nou eens tot de bodem willen 
uitzoeken? 

"Ik zou het niet weten. Het begint vaak met iets heel 
eenvoudigs. Dus de Brinkman-affaire begon met: 
"jongens, kijk nou eens naar welke commissariaten hij in 
zit". Langzaam ontdek je iets en daar ga je op in. Zo 
royaal is het nou! Met je redactie zit je dan te 
brainstormen over waar we eens iets spraakmakends 
over gaan maken. Zoiets kan niet meer, want politici 
weten wel sinds de MSD-affaire en de Brinkman-affaire, 
dat als ze commissariaten hebben, ze heel erg moeten 
oppassen." 
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We kennen voor Nederlandse begrippen een 
onwaarschijnlijk lange campagneperiode, die eigenlijk al 
begonnen is op woensdagavond 6 maart na de uitslagen 
van de gemeenteraadsverkiezingen met het nu al 
legendarische debat tussen de zes lijsttrekkers. Normaal 
gesproken begint de campagne voor de Tweede
Kamerverkiezingen rond half april, niet meer dan vier 
weken, maar nu aldus een kleine tweeënhalve maand voor 
de verkiezingen. 

De JOVD roert zich natuurlijk ook in het verkiezingsgeweld. 
De interne kritiek die binnen de VVD was te horen op de 
verkiezingsstrategie, is kritiek die ons niet vreemd is. De 
JOVD heeft deze kritiek al eerder geuit en aangegeven 
dat Dijkstal duidelijke taal moet speken en dan niet alleen 
over de vraag of hij al dan niet de enige kandidaat voor het 
premierschap is. Een partij als de VVD moet vier jaar lang 
campagne voeren om het vertrouwen van de Nederlander 
te verwerven en te behouden. Dit moet met een helder en 
enthousiast geluid. Het debat moet niet geschuwd worden. 
Daarnaast is het duidelijk geworden dat acht jaar Paarse 
politiek en veel politieke correctheid hebben geleid tot een 

door Ren5e Weide 

van de voorzitter 

klimaat waar Pim Fortuyn tot spectaculaire uitslagen en 
peilingen kan komen. Dat het alleen aan Paars ligt is een 
fabeltje en is ook onzin. De oppositie, en dan met name 
het CDA, zou zich moeten schamen voor de rol die ze de 
afgelopen jaren gespeeld hebben. Van effectieve oppositie, 
en daarmee het scherp houden van Paars, was absoluut 
geen sprake. 

Wat nu? De VVD en de andere partijen moeten Pim Fortuyn 
serieus nemen. Zijn analyses zijn over het algemeen 
duidelijk en raak. Zijn oplossingen zijn vaak onbetaalbaar, 
onhaalbaar en utopisch. De gevestigde politiek moet de 
problemen die door Fortuyn terecht, gezien de peilingen, 
worden aangehaald snel en daadkrachtig aanpakken. 
Alleen dan zal de ontevredenheid worden weggenomen 
en zullen de kiezers langzamerhand terugkeren. Het 
ontkennen van de problemen en Pim Fortuyn afdoen als 
een oproerkraaier zullen alleen maar averechts werken. 

Lijst Pim Fortuyn staat op dit moment (22 maart) op 29 
zetels en is daarmee tijdelijk de tweede partij van het land. 
Moet de VVD een dergelijke coalitie uitsluiten of juist 
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woord van de voorzitter 

omarmen? Als we kijken naar het boek, wat als richtsnoer 
zou moeten dienen voor de kiezer, zijn het veel goede 
analyses maar met de meest absurde oplossingen erin 
zoals o.a.: terug naar 1000 gemeenten, het afschaffen 
van de land- en luchtmacht en tegelijkertijd moeten we ons 
terugtrekken uit de Europese Unie. 

Maar moet ik direct zeggen, de lijst Pim Fortuyn bestaat 
niet alleen uit Pim Fortuyn: de burger kan ook nog stemmen 
op andere mensen van die lijst. En dié mensen op de lijst
Fortuyn kunnen en willen hét boek van Fortuyn niet 
onderschrijven en daarom, en daar moet de kiezer nog 
opwachten, zullen er nog een paar A4'tjes verschijnen, die 
het onderschreven program van de kandidaten van Fortuyn 
moet omvatten. 

Om als JOVD een steentje bij te dragen aan het signaleren 
van problemen en het beïnvloeden van de politieke 
meningsvorming is het komende Verkiezingscangres van 
de JOVD natuurlijk het moment bij uitstek. Het congres zal 
op 6 en 7 april plaatsvinden in de wonderschone provinciale 
hoofdstad van het al even mooie, rustieke Drenthe: Assen. 
Gastspreker zal Hans Dijkstal zijn. Het is dé gelegenheid 
om de politieke leider van de VVD aan de tand te voelen. 

Ik zie u allen graag in Assen! 

Rense Weide 
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Advertentie PC Buitenlandse Zaken 

Discussiëren met van Aartsen 

Minister van Buitenlandse Zaken Van Aartsen heeft al 
vaker laten zien geïnteresseerd te zijn in de mening van 
jongeren. In samenwerking met het ministerie gaat de 
JOVD nu daar wat mee doen. De bedoeling is een 
groepje jongeren samen te stellen, die als de minister 
een gaatje in zijn agenda heeft, enige tijd met hem over 
buitenlandse politiek zal spreken. Ben je geïnteresseerd 
in in buitenlandse politiek en zou je mee willen praten, 
meldt je dan aan bij de PC buitenlandse zaken, Jan 
Stork ( 071.5760520 I acjstork@hotmail.com ) 

Voor de deze gesprekken wordt wel wat van je verwacht: 
waarschijnlijk zullen de bijeenkomsten steeds op zeer 
korte termijn georganiseerd moeten worden en wordt er 
toch van de deelnemers verwacht dat zij er tijd voor 
vrijmaken. Daarnaast wordt men vanzelfsprekend geacht 
deze bijeenkomsten voor te bereiden. Er is ongeveer 
ruimte voor een poule van 15 JOVD-ers. 

Voor meer informatie kun je contact opnemen met Jan 
Stork 



zeeland 

We besloten het heft in eigen handen te nemen en 
informeerden naar de mogelijkheid om actief te worden 
binnen de JOVD. Via Mark van den Anker kwamen we in 
contact met llona van Haarst, KC Jongerenfunctionaris 
voor Zeeland. 

Na een vruchtbare vergadering werd commissie-Goes 
opgericht die zou dienen als aanspreekpunt van de JOVD 
in Zeeland. 16 februari op een school in Goes werd een 
voorzetje gegeven en bleek dat (liberale) politiek toch zeker 
wel leeft onder de Zeeuwse jeugd. Zes dagen later 
organiseerden we een zeer succesvol forum met lokale 
politieke kopstukken. Jan te Veldhuis, Tweede-Kamerlid 
woonachtig te Middelburg, wist in een politieke speech 
voorafgaand aan het forum de standpunten van de VVD 
duidelijk en daadkrachtig over te brengen. 

Gisteravond hebben we een gezellige JOVD-borrel gehad 
waar de nieuwe leden met een ander aspect van de JOVD 

door Be5ruur Zeeland 

JOVD Zeeland: 
luctor et emer~o! 

kennis hebben gemaakt. Ook hier hebben we weer een 
aantal mensen enthousiast gemaakt voor onze afdeling en 
onze activiteiten. 

Vandaag zijn wij officieel benoemd tot ad-interim bestuur 
van de JOVD afdeling Zeeland. 

Kortom: JOVD-Zeeland is wakkerder dan ooit en 
commissie-Goes zal Zeeland ook in de toekomst wakker 
houden. En we worden natuurlijk de grootste afdeling. 
JOVD olé! 

Robbert Jan Deusing, voorzitter 
Marijn de Jong, secretaris 
Margreet Simpelaar, penningmeester 
Marno 'Sjaak' van Lieshout, vorming en scholing 
Neyah van der Aa, vice-voorzitter politiek 
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door Charlotte lafort 

scholen met een lerarentekort mager 
De vierdaagse schoolweek leidt tot 

verbetering van het onderwijs 

Een onverwachte vrije dag is voor een kind altijd geweldig. 
Niet naar school, maar lekker met vriendjes buiten spelen. 
Maar hoe is dat wanneer er om de haverklap lessen 
uitvallen? Ouders werken veelal allebei, waardoor kinderen 
tussen wal en schip vallen. Geen school, geen ouders die 
thuis de kinderen opvangen, maar wel heen en weer 
gesleep van de ene opvang naar de andere. Stabiliteit is 
in dit kader ver te zoeken. Daarnaast ontstaat door de grote 
hoeveelheid lesuitval een achterstand in het lesprogramma. 
De kwaliteit van het basisonderwijs neemt af, waardoor de 
aansluiting naar het middelbaar onderwijs moeilijk zal gaan 
worden. 

Er gaan tegenwoordig steeds meer stemmen op om deze 
problematiek op te lossen door invoering van een 
vierdaagse schoolweek, maar waar komt de grote 
hoeveelheid lesuitval nu eigenlijk vandaan en wordt zo'n 
verkorting van de schoolweek niet een te grote belasting 
voor het kind? 

Erbarmelijke omstandigheden in het onderwijs, zoals grote 
klassen, hoge werkdruk, slechte huisvesting en de 
toenemende mate waarin de leraar de rol van opvoeder 
op zich neemt, zorgen in steeds meer gevallen voor 
ziekteverzuim en overspannenheid bij leraren. Door de 
lesweek te verkorten van vijf naar vier dagen ontstaat de 
mogelijkheid voor de leraar om deze druk te verlichten. 
Juist door een vaste vrije dag extra kan men de mogelijkheid 
vinden om zichzelf weer op te laden. Ziekteverzuim en 
overspannenheid zullen hierdoor naar alle 
waarschijnlijkheid afnemen. 

Tegenstanders van deze omschakeling in het 
basisonderwijs baseren hun argumenten vaak op 
concentratieproblemen van het kind. De dagen worden te 
lang waardoor het kind te zwaar belast zou worden. 
Wanneer men dit nader bekijkt, ziet men dat dit slechts 
over twee uren gaat die over vier dagen verspreidt moeten 
worden; nu de woensdag slechts een halve lesdag is. De 
tijd die dagelijks verloren gaat bij het opstarten en de 
afsluiting van de lesdag vallen weg, en de tijd die effectief 
overblijft voor het geven van lessen sluit nu aan bij het 
lesprogramma van de desbetreffende dag. Door de vier 
lesdagen met een half uur te verlengen, wordt het totaal 
aantal effectieve lesuren gehandhaafd en kunnen de 
bestaande leerdoelen op doelmatigere wijze gerealiseerd 
worden. 
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Niet allen voor de leraar, maar juist ook voor het gezin, 
biedt de vierdaagse lesweek soelaas. Onverwachte 
lesuitval brengt voor de ouders een hoop problemen met 
zich mee: er moet op het allerlaatste moment opvang 
geregeld worden, waardoor kinderen van hot naar her 
worden gesleept. Door een vaste vrije dag kan er vaste 
opvang geregeld worden. Het kind krijgt hierdoor een meer 
stabiele leefomgeving, waardoor het zich makkelijker zal 
ontwikkelen. Zonder de stress die ontstaat door steeds 
andere opvang kan het kind, vertrouwt met een vaste 
leefomgeving, zich in alle rust ontwikkelen. 

Naast alle voordelen op het persoonlijk vlak kan men ook 
voordelen op het financiële vlak ontdekken. Bijvoorbeeld 
het feit dat de school een dag minder open hoeft te zijn, 
waardoor minder elektriciteit en dergelijke nodig is. De 
financiële middelen die hierdoorworden bespaard, kan men 
inzetten voor bijvoorbeeld de verbetering van de huisvesting 
of ten behoeve van de naschoolse opvang. 

Zoals blijkt uit het bovenstaande zijn er in toenemende mate 
problemen in het basisonderwijs en door de mogelijkheid 
van een vierdaagse schoolweek is het mogelijk deze 
problemen aan te pakken. En daarbij en passant de 
werkomstandigheden en arbeidsvoorwaarden te 
verbeteren. Daarnaast zal er aandacht besteedt moeten 
worden aan motivering van leerkrachten. Hierbij is een 
belangrijke rol weggelegd voor de directeuren van de 
scholen die op creatieve en inspirerende wijze hun beleid 
zullen dienen vorm te geven. Niet alleen signaleren, maar 
ook daadwerkelijk zoeken naar een oplossing. 

1/ona van Haarst en Gert-Jan Jense 



vierdaagse schoolweek invoeren 
De vierdaagse schoolweek: Het ei van 

Columbus of een schijnoplossing 

Op het eerste gezicht lijkt het aantrekkelijk om met een 
vierdaagse schoolweek het lerarentekort aan te pakken. 
Immers op deze manier zou je het reservoir aan ADV-dagen 
van het personeel kunnen wegwerken. Toch is tegen de 
vierdaagse lesweek veel in te brengen. 

Elke dag merk je als leerkracht dat de leerlingen moeite 
hebben tot het einde van de lesdag geconcentreerd te 
blijven. Door de werkdag als gevolg van de vierdaagse 
schoolweek te verlengen zullen hier ongetwijfeld problemen 
ontstaan. Van leerlingen kan dan niet redelijkerwijs 
verwacht worden dat ze die concentratie vasthouden. 
Verlengen van de lesdag om de vierdaagse schoolweek 
mogelijk te maken leidt effectief tot niets. Leerlingen nemen 
aan het eind van de dag niets op, waardoor de extra uren 
waardeloos worden. Ook de aanbieding en indeling van 
de lessen is op elke dag een afgewogen geheel. Ook dit 
zal een stuk lastiger worden bij een vierdaagse schoolweek. 
Daarnaast wordt de dagelijkse regelmaat onderbroken; niet 
alleen voor de leerlingen, maar ook voor de ouders, die 
zeker als ze werken op de betreffende vrije dag voor 
problemen geplaatst zullen worden. 

Om toch een vierdaagse schoolweek te vermijden, zal de 
school tot het uiterste moeten gaan bij het vinden van 
oplossingen. Te denken valt aan naast de gebruikelijke 
maatregelen een inventarisatie van ouders, die in het 
verleden de onderwijsbevoegdheid gehaald hebben en 
bereid zijn om bij ziekte in te vallen. Zo wordt het 
mogelijk om bij veel gevallen van ziekte de school 
binnen de kaders van een vijfdaagse werkweek 
draaiende te houden. Een andere mogelijkheid is het 
inzetten van stagiaires en klasse-assistenten, daar waar 
dit verantwoord mogelijk is. Het kan natuurlijk niet zo zijn 
dat engediplomeerden voor de klas komen te staan. Als 
al deze mogelijkheden uitgeput zijn, valt te denken aan 
het tijdelijk, maar wel verantwoord, samenvoegen van 
groepen, om zo lesuitval te voorkomen. Ondanks de 
oplossingen die door de scholen zelf worden 
aangedragen is er natuurlijk ook een taak voor de 
overheid. Basisvoorwaarde voor de overheid is dat 
jongeren gestimuleerd moeten worden voor het beroep 
leraar te kiezen en dat zij daar een uitdaging in kunnen 
vinden. Alleen dan kunnen de problemen in de toekomst 
opgelost worden en zal de vierdaagse schoolweek geen 
issue meer zijn. 

r--

1 

Frits de Lange, docent basisschool te Wezep, Gelderland 
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door f er di de lange 

De blinde vlek van de 
voor de crisis in het basi: 

Het basisonderwijs verkeert in een crisis. Er is sprake van 
een groot lerarentekort. Het aantal onvervulde vacatures 
voor het basisonderwijs is in een jaar tijd verdubbeld en 
een oplossing lijkt niet in zicht. Het vak van leraar wordt 
daarnaast geconfronteerd met een relatief laag salaris 
gekoppeld aan een hoge werkdruk waarbij de leraar vaak 
als maatschappelijk werker fungeert. Respect voor de leraar 
lijkt vaak volledig te ontbreken en de meeste leraren zijn 
allang voor hun 65e opgebrand. Met de komende 
verkiezingen in het zicht zou de verwachting zijn dat de 
politieke partijen dit probleem zouden onderkennen en de 
crisis in het basisonderwijs aan pakken om er een 
hoofdthema van te maken. Echter wanneer de 
verkiezingsprogramma's van de Grote Drie (PvdA, VVD en 
CDA) naast elkaar worden gelegd, blijkt hiervan vrijwel niets 
terug te vinden. Wat wel valt terug te vinden is een grote 
nadruk op het wel en wee van de leerlingen en de (nog 
betere) prestaties die de leraren zullen moeten leveren. 
Over het lerarentekort en de onwaarschijnlijke werkdruk 
wordt met geen woord gerept. De politiek lijkt blind voor de 
crisis in het basisonderwijs en denkt met allerlei plannen 
het voor de leerling zo goed mogelijk te maken, zonder 
ook maar een moment stil te staan bij de mensen die de 
plannen moeten uitvoeren: de leraren. 

Vroeger was leraar in het basisonderwijs een zeer 
respectabele baan die op gelijke voet stond met meneer 
de arts en meneer de dominee. Tegenwoordig moet een 
leraar zich bijna schamen voor zijn beroep. Van respect 
voor het beroep is zowel binnen als buiten de klas weinig 
meer te merken. Leraren worden tegenwoordig 
gekarakteriseerd door hun (schijnbare) lange vakanties en 
het feit dat ze weinig verdienen in vergelijking met mensen 
die hun heil zoeken in het bedrijfsleven. Het beeld dreigt 
te ontstaan van de zielige leraar die als enig lichtpuntje 
zijn grote hoeveelheid vakantie heeft. Het verschijnsel van 
engediplomeerden voor de klas doet nog verder afbreuk 
aan het leraarschap. Tegelijkertijd wordt vanuit de politiek 
steeds meer verwacht van leraren. Naast het overbrengen 
van kennis moeten ze verantwoordelijkheid afleggen aan 
de ouders (VVD) en een vormende invloed vormen op het 
gebied van normen en waarden als aanvulling op de 
opvoeding thuis (CDA) en zorgen voor !CT-onderwijs 
(PvdA). Wat stellen de politieke partijen daartegenover? 
Vrijwel niets, behalve het feit dat men vindt dat scholen 
meer autonomie moeten krijgen bij het besteden van de 
hun verstrekte gelden. 
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Maar hoe nu verder? Om het lerarentekort aan te pakken 
is meer nodig dan alleen maar het verhogen van de 
salarissen. Een van de grootste problemen waar een leraar 
mee te kampen heeft is de enorme werkdruk. Het lesgeven 
zou de "care-business" van de leraar moeten zijn, 
tegenwoordig wordt veel meer verwacht van de leraar. 
Wanneer de kinderen om drie uur naar huis gaan begint 
het werk van een docent pas. Vergaderen, vergaderen en 
nog eens vergaderen lijkt het devies. Het implementeren 
van nieuwe richtlijnen uit "Zoetermeer", het opstellen van 
beleidsplannen, het verplicht volgen van cursussen, 
ouderavonden en ga zo maar door. Daarnaast fungeert de 
leraar ook als maatschappelijk werker. Natuurlijk heeft de 
leraar een rol in de opvoeding van kinderen, maar de 
primaire verantwoordelijkheid ligt bij de ouders. Zeker 
wanneer ouders weigeren te luisteren naar leraren ("dat 
zou mijn kind nooit doen") dan is de rol van de leraar snel 
uitgespeeld. Om het leraarschap aantrekkelijk te maken 
moet de werkdruk naar beneden. Dit kan voor een deel 
opgelost te worden door de scholen meer autonomie te 
geven in de besteding van de gelden en de invulling van 
het onderwijs. De overheid dient zich te beperken tot het 
stellen van eindtermen, het storten van geld en middels de 
inspectie de kwaliteit in de gaten te houden. Zo kan een 
school zelf invullen hoe de school gerund moet worden en 
kunnen besluiten genomen worden aan de hand van de 
individuele omstandigheden van de school. Dit houdt dus 
dat een school die weinig onderhoudsproblemen kent kan 
kiezen voor het inzetten van meer onderwijsassistenten 
terwijl een slecht onderhouden school met genoeg leraren 
daar het geld aan kan besteden. 

nd n it d 

Om het leraarschap verder aantrekkelijk te maken dient 
de instroom van engediplomeerden voor de klas slechts 
zeer incidenteel te zijn. Het doet afbreuk aan het 
vakmanschap van de docent. Hoe het respect voor de 
functie weer opgevijzeld kan worden is een moeilijker 
vraagstuk. Daar ligt een taak voor de ouders, maar ook de 
overheid om duidelijk te maken dat het hier gaat om een 
belangrijke functie waarbij de kinderen gevormd worden 
die onze toekomst bepalen. Een bijbehorende salariëring 
is daar ook onderdeel van. Vergelijken met de salarissen 
in het bedrijfsleven is daarbij onzinnig, immers de overheid 



)litiek 
1derwijs 
is het bedrijfsleven niet en kan dat ook nimmer bekostigen. 
Echter het op één lijn stellen van een leraar met de 
salariëring van rijksambtenaren zou daar wel een passende 
oplossing zijn. Zeker het verhogen van de startsalarissen 
kan een impuls betekenen. 

Een anders, laatste, mogelijkheid voor het oplossen van 
het lerarentekort is het introduceren van de carrièreleraar. 
De huidige leraren zijn te typeren als roepings-Ieraren die 
zich hun hele werkzame leven wijden aan dit prachtige 
vak. Echter is er ook een categorie mensen die best voor 
een aantal jaren leraar zouden willen zijn. Het is bekend 
dat voor functies in de voorlichting en in de reisbranche 
leraren zeer gewild zijn. Laat deze mensen een aantal jaren 
werken in het onderwijs met het perspectief op een andere 
carrière. Het onderwijs schrikt voor deze mensen af, omdat 
het een eindstation lijkt. Maak van het onderwijs voor die 
mensen een waardig en begerenswaardig tussenstation. 

De politiek moet haar ogen openen en het (basis)onderwijs 
een hoofdthema maken voor de komende verkiezingen. 
Alleen wanneer de politiek met duurzame oplossingen komt 
kan het lerarentekort bestreden worden en kan de functie 
van leraar weer de positie verkrijgen die het verdient. 

Ferdi de Lange 
Vice-voorzitter Politiek 
Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie 
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Door C::gbert Adricnem 

Voor de meeste forensen is het een dagelijkse bezigheid 
geworden, die men gelaten ondergaat, maar waarvoor de 
ergernis blijft sluimeren. Nederland ontwaakt, stapt in de 
auto, rijdt een paar meter en komt dan vast staan: fileleed. 
Veroorzaakt gewoonweg, omdat er teveel auto's, op de 
dezelfde tijd, op de beperkte capaciteit van ons wegennet 
zijn. Door dat te grote aanbod van auto's ontstaan 
opstoppingen bij wegversmallingen, in- en uitvoegen en 
stoplichten. Even wegwerkzaamheden en ongelukken 
buiten beschouwing gelaten. Je kunt het vergelijken met 
een trechter met water. Door de smalle opening aan de 
onderkant kan het water er maar met een bepaalde 
maximumsnelheid uitstromen. Als je erboven sneller water 
ingiet, dan het eruit kan gaan, gaat het overstromen. 

Meer asfalt lijkt dan de beste oplossing, maar het werkt 
slechts gedeeltelijk. Meer asfalt zal de opening van de 
trechter onderaan groter maken en dus het fileleed daar 
verzachten. Maar dat is gewoon de file doorschuiven naar 
de volgende punt waar het weer smaller wordt. Naar de 
zwakste schakel om het zo maar te noemen. Als we nu als 
gedachte-experiment heel Nederland asfalteren, gaat het 
dan beter? Nog afgezien van de onwenselijkheid uit 
milieuoogpunt, mag je dan aannemen dat het op de snelweg 
inderdaad door kan rijden. Maar dan komt iedereen voor 
de stoplichten om de stad binnen te komen vast staan. 
Dus worden de files verschoven naar de rand van de 
steden. 

Alleen meer asfalt is dus nooit voldoende, we moeten 
namelijk ook het menselijk gedrag beïnvloeden. Hoewel 
ieder mens in principe een eigen individu is, zijn we toch 
ook een beetje kuddedieren. Wie heeft er namelijk ooit 
besloten dat we allemaal tegelijkertijd om 09:00 uur op ons 
werk moeten zijn? 
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meer dan 
asfalt alleen 

De andere oplossingsrichting met betrekking tot files is duS3 
te zorgen dat de mensen niet allemaal tegelijkertijd de weg g 
opgaan. Dit betekent het stimuleren van het door bedrijven :n 
instellen van flexibele werktijden en het moge \i ik maken ·n 
van thuiswerken. Daarnaast is het van belang om te zorgenn 
dat het niet allemaal bij de toegang tot de steden vast kom'<t 
te staan. Denk aan het plaatsen van kantoren buiten de 
stad, dus bedrijventerreinen voorzien van een goede (IT-~ 
infrastructuur. Vergeet ook de transferia niet. Alleen moeten 
die dan wel worden geplaatst op locaties waar je niet eerst 
door de file naartoe moet komen. Daar hoort een goede 
openbaarvervoer-aansluiting als vanzelfsprekend bij. De 
laatste oplossingsrichting is het verminderen van het aantal/ 
auto's. Denk dan aan carpoolen, het opzetten van 
bedrijfsvervoer en last butnotleast beter openbaar vervoer. 
Zonder goed openbaar vervoer zullen de files ook nooit 
verdwijnen. Een deel van de mensen die nu per openbaar 
vervoer reist, doet dat namelijk omdat het reizen per auto 
door de files veel langer duurt. Als de doorstroming op d~ 
snelweg door meer asfalt sterk verbetert, zal een deel van1 
de forensen weer de auto pakken en dus de files weerr 
laten toenemen. 

Concluderend kunnen we stellen dat het verzachten van1 
het fileleed niet alleen maar met domweg meer asfalt te; 
maken heeft. Hier is echt een totaaloplossing voor nodig, 
een zorgvuldige mix van asfalt, stimuleringsmaatregelen 
en openbaar vervoer. Waarbij iedere keer moet worden 
gekeken welke maatregel in die specifieke situatie het 
effectiefst is. Zullen we dan ooit van files afkomen? Zolang 
de meeste mensen en bedrijven in de randstad blijven, de 
bevolking blijft groeien en Nederland steeds mobieler wordt" 
zal het altijd dweilen met de kraan open blijven. Maar dan 
heb ik liever een klein plasje dan een gefrustreerde zee 
van filelijders. 

Ondergetekende is PC Economische Zaken en Verkeer 
van de JOVD 
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door Marc J, Rosier 

De steun aan de vakbonden en werkgeversorganisaties is 
de laatste jaren sterk afgenomen. Dit heeft verschillende 
redenen. De eerste reden is dat de ideologie achter de 
vakbewegingen aan waarde verloren heeft. Het streven 
naar consensus tijdens de wederopbouw tussen de sociale 
partners (onderling) en de overheid had de grootste 
prioriteit. Hierdoor ontstonden georganiseerde 
vakbewegingen. Dat we de wederopbouw ver achter ons 
hebben liggen mag duidelijk zijn. Ten tweede is het dat de 
afgelopen jaren de ondernemingsraden ten koste van de 
vakbewegingen een steeds nadrukkelijker rol zijn gaan 
spelen. Als derde reden is de meer op het individu 
georiënteerde samenleving te noemen. Deze ontwikkeling 
heeft er voor gezorgd dat werknemers zich minder bij 
vakbewegingen aan willen sluiten. 

De hierboven genoemde redenen hebben er voor gezorgd 
dat van alle werknemers nog maar een kwart lid is van een 
vakbeweging. Dankzij het algemeen verbindend verklaren 
van cao· s worden wel 85% van de werknemers gebonden 
aan de uitkomsten van deze onderhandelingen. Volgens 
Sociale Zaken blijkt uit een onderzoek dat 53% van de 
Nederlanders een redelijk tot groot vertrouwen heeft in de 
vakbonden. Daaruit valt af te leiden dat de overige 47% 
weinig tot geen vertrouwen heeft in de vakbonden. In 1993 
duidde de toenmalige minister Bert de Vries van Sociale 
Zaken (CDA) al aan dat de dalende cijfers van de 
vakbeweging zorgelijk waren. Dat de negatieve trend heeft 
doorgezet, heeft de situatie nog zorgelijker gemaakt. Uit 
bovenstaande wordt duidelijk dat van enige 
representativiteit van de vakbewegingen niet meer 
gesproken kan worden. 

Door de afgenomen representativiteit van de vakbonden 
is het algemeen verbindend verklaren van de cao's niet 
langer verdedigbaar. Een cao die algemeen verbindend is 
verklaard (avv"en), geldt verplicht voor een gehele 
bedrijfstak. Dankzij dit avv"en is onder andere het mogelijk 
om geld uit de gehele bedrijfstak door te sluizen naar de 

20 

rol vakbonden 
uitgespeeld 

sociale partners die bij het cao-overleg betrokken warem. 
Dit gebeurt met behulp van de sociale fondsen uit de cao·§. 
Sinds begin jaren 80 bestaan deze cao-fondsen varn 
werkgevers en werknemers. Afgelopen zomer zijn 55 
fondsen onderzocht die in 1999 één miljard aan inkomstem 
hadden. Van dat bedrag gaat 12% direct naar de sociajl:e 
partners. Ook de post "administratiekosten· wekt argwaam. 
Deze post wordt voor ruim 55 miljoen opgevoerd. De r~t 
van het geld gaat volgens de balansen wel naar ruiM 
geformuleerde doelen als "opleiding en ontwikkeling· oo 
"banenprojecten ·. 

Volgens drs. Arie Kraaijeveld (voorzitter van de verenigirn;g 
van ondernemers in de metaal- en elektro-industrie) worden 
nogal wat sociale fondsen mede gebruikt om de cao-part
ners te financieren. Ook de oud-voorzitter van KoninkNjk 
Horeca Nederland (KHN) heeft recent enkele relevanlie 
uitspraken gedaan. Hij stelt dat in 1997 de KHN voor bijme 
de helft van haar inkomsten afhankelijk was van het 
doorgesluisde geld. Dankzij deze ·sociale· constructi~ 
worden dus vele vakbewegingen gefinancierd met onder 
andere geld van mensen die geen lid zijn van ee11 
vakbeweging. 

Op economisch vlak zijn er ook verscheidene reden om haH 
avv"en niet langer toe te staan. De eerste reden is dat haH 
werkgevers verzekert dat er geen concurrenten in hUJin 
bedrijfstak rondlopen die met lagere loonkosten werkem. 
Hierdoor wordt concurrentie op loonkosten onmogelijk. Tem 
tweede zijn het de in de cao's aanwezige afspraken die ar 
voor zorgen dat bij ziekte de uitkering tot 100% van helt 
laatst verdiende salaris wordt aangevuld. Deze afsprakem 
verminderen alle eventuele prikkels om weer snel op de 
arbeidsmarkt terug te keren. 

Eind 2000 heeft Tweede-Kamerlid Wilders (VVD) vragefrn 
gesteld naar aanleiding van de besteding van CAO-fondsem. 
Het antwoord van Sociale Zaken was dat het geld ·voorà/ 
wordt besteed aan scholing en werkgelegenheid". In ee11 



eigen onderzoek duidt het ministerie zelfs aan dat van de 
30 fondsen die zeker geld doorsluizen, 19 geen duidelijke 
doelen hebben omschreven. Zonder doelen kan er ook 
geen controle plaatsvinden. De afwezigheid van enige 
controle is, net als bij de ESF-affaire, mede te danken aan 
de voormalige minister van Sociale Zaken, Ad Melkert 
(PvdA). In 1998 heeft Melkert het ministeriële toezicht 
afgeschaft. Aan de voorwaarden van openbaarheid die hij 
daar aan stelde, is nooit voldaan. Het ministerie van Sociale 
Zaken heeft er ook nooit controle op uitgevoerd. 

18 Oktober j.l. heeft Wilders opnieuw de discussie over de 
sociale fondsen in het parlement doen opwaaien. Dit 
resulteerde in de toezegging van minister Vermeend van 
Sociale Zaken dat de sociale fondsen hun doelen helderder 
moeten omschrijven en dat er via uitgebreide 
accountantsverklaringen dient te worden vastgesteld dat 
de gelden ook echt worden besteed conform de doelen. 
Als dit niet het geval is, zal de CAO niet algemeen 
verbindend worden verklaard of zal de algemeen 
verbindend verklaring worden ingetrokken. De eerste stap 
is gezet richting het afschaffen van het algemeen 
verbindend verklaren. Zou de representativiteit van de 
vakbonden nu eindelijk op een realistisch niveau kunnen 
komen? 

Marc J. Rosier, Politiek Commissaris Sociale Zaken JOVD 

door Nathan 5oomer 

Communist: 
wie is dat nu nog? 

Het communisme in Nederland lijkt nooit vaste voeten aan 
de grond te hebben gekregen in Nederland. Waar in een 
West-Europees land als Frankrijk het communisme zeer 
veel aanhangers heeft gekend, is dit in Nederland altijd 
zeer marginaal gebleven. In Berlijn zijn vorig jaar de 
communisten de grootste partij in de stad geworden. Grote 
werkloosheid en het bankroet van de stad zouden de 
oorzaak hiervoor moeten zijn. 

In de 'hoogtijdagen' van het communisme in Nederland 
had de Communistische Partij Nederland {CPN) enkele 
zetels in de Staten-Generaal. In 1991, twee jaar na de val 
van de Berlijnse Muur, is de CPN opgegaan in en werd de 
CPN opgeheven. Groenlinks is een partij, die zich 
tegenwoordig niet meer afficheert als een communistische 
partij. Het communisme in Nederland lijkt dus te zijn 
verdwenen. Niets is minder waar in Oost-Groningen. 

In 1992 werd door een paar verstokte communisten de 
CPN heropgericht Omdat het oude partijbestuur bedong 
dat de nieuwe partij geen CPN mocht heten, ging de partij 
verder als de Nieuwe Communistische Partij Nederland 
(NCPN). Slechts een klein deel van de vroegere CPN-leden 
heeft zich aangemeld bij de NCPN. Het grootste gedeelte 
is opgegaan in Groenlinks en de SP. De SP schijnt wat 
ledenwinst van de voormalige communisten te hebben 
geboekt dankzij haar standpunten ten aanzien van het 
defensiebeleid. In een aantal gevallen, zoals de Kosovo
crisis, besloot Groenlinks namelijk voor een militaire 
operatie door Nederland te stemmen, tot afgrijzen van een 
aantal ex-communisten. 

Waar bestaat het ledenbestand van de NCPN uit? 
Voornamelijk mannelijke vijftigers. Het beeld dat men heeft 
van verstokte communisten, schijnt overeen te komen met 
het ledenbestand van de NCPN. Veel communisten 
schijnen zich echter na de Koude Oorlog afgekeerd te 
hebben van de politiek. Zij slijten nu hun dagen in hun 
volkstuintje ... De NCPN dong in 1994 en 1998 tevergeefs 
mee naar zetels in de Tweede Kamer. Daarnaast is de 
partij tijdens de gemeenteraadsverkiezingen actief om 
zetels in de lokale politiek te verkrijgen. In de steden Am
sterdam, Groningen en Enschede heeft de partij bij de 
gemeenteraadsverkiezingen in 2002 weer tevergeefs 
meegedongen naar zetels in de raad. In Amsterdam werd 
er een verlies van 0,4% naar 0,3% geconstateerd. In 
Groningen en Enschede was er sprake van een zeer 
bescheiden winst. In Enschede greep de partij met een 
winst van 0,5% naar 0,9% opnieuw naast een zetel en in 
de stad Groningen was dit 1,0% in plaats van 0,6%. Echter, 
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door Nathan 5oomer 

als je bedenkt dat de kiesdrempel zowel in Enschede als 
in Groningen op zo'n 2,6% lagen, zijn deze uitslagen niet 
echt te beschouwen als een grote inbreng in de 
verkiezingsuitslagen. 

I ets anders ligt dat in de gemeenten Reiderland, Scheemda, 
Heiloo en Lemsterland. In Lemsterland (Fr.) behaalde de 
NCPN 15,1% van de stemmen, twee procent meer dan de 
VVD. Ondanks de winst van 2,4% bleef de partij steken op 
2 van de in totaal15 zetels in de gemeenteraad. Daarnaast 
leveren de communisten ook zetels in de Oost-Groningse 
gemeenten Scheemda en Reiderland. In Scheemda 
dongen zelfs twee communistische partijen mee naar 
raadszetels, de Vrije Communistische Partij (VCP) en de 
NCPN. De VCP is opgericht door ontevreden NCPN-Ieden, 
die op deze manier wilden protesteren tegen de cultuur 
van de NCPN, waar voor discussie geen ruimte zou zijn. 
Inhoudelijk ging de discussie over de vraag of de NCPN 
zou moeten deelnemen aan compromissen politiek, hetgeen 
volgens de VCP onwenselijk is. De uitslag in Scheemda 
was dat 14,8% van de stemmen naar de VCP ging en 
slechts 1,5% naar de NCPN. Vier jaar geleden stemden 
nog 12,9% voor de communisten en dat betekent dat nu in 
totaal een winst van 3,4% is geboekt. In Heiloo (N-H) is de 
NCPN er in geslaagd om een zetel in de gemeenteraad te 
behalen door 4,6% van de stemmen te behalen. Een grote 
winst van 3,4% die dus heeft geresulteerd in de eerste 
zetel in de gemeenteraad aldaar sinds jaren. 

Reiderland is de gemeente die bekend staat als 
communistisch bolwerk. Bij de gemeenteraadsverkiezingen 
van 1994 behaalde de partij zelfs de absolute meerderheid 
in de dertien zetels tellende raad! Reiderland is een 
samenvoeginggemeente van de voormalige gemeenten 
Finsterwolde, Nieuweschans en Beerta. Met name Beerta 
staat bekend als het communistische bolwerk. Voor de 
samenvoeging had Beerta bijvoorbeeld nog de enige 
communistische burgemeester. Waarom het communisme 
in deze hoek zoveel aanhangers heeft, schijn je direct te 
begrijpen als je er voor het eerst komt. De grote 
tegenstellingen tussen arm en rijk, de landarbeiders en de 
grote boerenbedrijven, houden het communisme 
springlevend. 

In de periode 1840-1875 kende Beerta een grote opbloei 
van de akkerbouw. Er ontstonden zeer grote 
boerenbedrijven met veel landarbeiders. Beerta werd een 
van de rijkste plattelandsgemeenten. Dit was ook de 
oorzaak van het feit dat de boerenbedrijven in dit gebied 
voorop liepen met de mechanisatie van de landbouw in 
Nederland. Waar op de zandgronden in Noord-Brabant nog 
voornamelijk keuterboertjes met de hand hun stukje land 
bewerkten, was het mechanisatieproces in Beerta al lang 
voltrokken. De mechanisatie zorgde voor een grote 
werkloosheid en derhalve voor grote inkomensverschillen 
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in het gebied. En grote inkomensverschillen betekenen een 
broeihaard voor communisten. De grote 
inkomensverschillen zijn gebleven. Tegenover de grote 
boerderijen staan ook nu nog de vele kleine 
arbeidershuisjes. 

De absolute meerderheid raakte de NCPN in Beerta kwijt 
in 1998. Van 50,1% duikelde de NCPN naar 35, 7%. Dit 
betekende een teruggang van 7 naar 5 zetels. De NCPN 
verloor flink ten opzichte van de PvdA, die de grootste partv 
werd. NCPN nam echter wel collegeverantwoordelijkheid 
en vormde een rood gekleurd college met de PvdA. Zo 
was er in Nederland toch nog een communistische 
wethouder. Een bestuurscrisis zorgde er echter voor dat 
de NCPN opstapte uit het college. Oorzaak voor de ruzie 
waren wijzigingen in de plannen voor 'de Blauwe Stad'. De 
Blauwe Stad is een plan om in de gemeente een kunstmatig 
plassen- en recreatiegebied met luxe woningen aan te 
leggen. DeNCPNhad aanvankelijk ingestemd met dit plan,. 
omdat het een verhoging van de werkgelegenheid in de: 
gemeente zou betekenen. Daarnaast zouden er ook extra 
goedkope huur- en koopwoningen gebouwd worden. Toen 
dit laatste niet doorging in de gewijzigde plannen, stapte 
de partij uit het college en raakte Nederland haar enige: 
communistische wethouder kwijt. Het leek er op alsof ditt 
typerend zou worden voor de teruggang en de (letterlijke\) 
uitsterving van het aantal aanhangers van het 
communisme. 

Alle voorspellingen ten spijt, in Reiderland is de NCPN na 
de gemeenteraadsverkiezingen van dit jaar weer de: 
grootste partij. De SP, die voor het eerst meedeed, snoepte 
twee zetels van de PvdA af, terwijl de NCPN zich redelijk 
handhaafde met 34% van de stemmen. De NCPN is nw 
aan zet bij de college-onderhandelingen, waarbij ze in een1 
coalitie met de SP al een meerderheid zouden hebben. 

Het partijbestuur van de NCPN heeft deze; 
gemeenteraaduitslagen gezien als een grote winst voolT 
de partij en als een bevestiging van de kracht van de: 
inspanningen van de partijleden. Het is inderdaad op z'm 
minst opmerkelijk in deze tijd dat de aanhang van de: 
communisten is gegroeid. Of deNCPNooit in de Tweede; 
Kamer zal komen, is nog maar de vraag. Het partijbestuur 
heeft onlangs besloten om dit jaar niet deel te nemen aam 
de verkiezingen voor de Tweede Kamer. Dit heeft zijj 
besloten, omdat ze inziet dat de aanhang van de partij im 
andere delen van het land zeer marginaal is. De vraag of 
de communisten in Nederland uitsterven, zal de toekomst 
moeten uitwijzen. De marxistisch-leninistische leer geeft 
aan dat het kapitalisme slechts een tussenfase is en dat\. 
het zijn eigen doodgravers creëert. De revolutie, zeggen1 
de partijleden, zal snel komen. 

Bronnen: www.nrc.nl, www.ncpn.nl, www.vcp.nu 



'What is Liberalism: 
Case Estonia' 

Siim Kallas, premier van Estland 

Estland was samen met Letland en Litouwen een van de 
eerste staten die zich na de val van de Berlijnse Muur 
afscheidden van de vroegere Sowjetunie. Na haar 
afscheiding maakte Estland al snel een economische groei 
door en verviel niet zoals de Sowjetunie in maffiapraktijken 
en economische chaos. Estland heeft ervoor gezorgd dat 
zij zeer hoog op het lijstje staat van landen die binnenkort 

1 mogen toetreden tot de Europese Unie. Op uitnodiging van 
de Estonian Reform Party Youth vertrokken Charlotte Lafort, 
Sander van der Eijk (namens de VVD) en ik naar Estland 
om daar een seminar bij te wonen met als titel 'What is 
Liberalism: Case Estonia'. 

Voor vertrek hadden we ons nog verdiept in de liberale 
filosofen Locke en Smith om daar goed voorbereid aan te 
komen en sterk te staan in de filosofische discussie. Het is 
natuurlijk nooit overbodig om je te verdiepen in deze 
filosofen, maar voor dit seminar was het niet absoluut 
noodzakelijk om goed hiervan op de hoogte te zijn. Heel 
snel door de bocht betekent liberalisme in Estland vooral 
liberalisme in de economische zin van het woord. En vanuit 
dat perspectief werd ook een beetje de geschiedenis 
gezien. Een Estse spreker beweerde namelijk dat de 
Amerikaanse burgeroorlog tussen Noord en Zuid vooral 
veroorzaakt was door economische motieven. Dat de 

1 slavernij ook een belangrijke rol speelde werd helemaal 
niet genoemd. Volgens de spreker kwamen de 
Nederlanders tegen de Spanjaarden in opstand, vanwege 
de twintigste penning die hen werd opgelegd. Natuurlijk is 
dat waar maar religie speelde ook een belangrijke rol. 

Toch hebben we nog wel wat kunnen opsteken van het 
economische liberalisme van Estland. We werden namelijk 
ook vereerd met een bezoek van de Estse premier dhr. 
Siim Kallas. Hij is premier van een liberaal-conservatief 

door Martijn Bruij:sten:s 

kabinet. Hij vertelde vooral over een van de paradepaardjes 
van Estland: het flattax-systeem. Dit betekent dat iedereen 
hetzelfde percentage inkomstenbelasting betaalt. 
Bovendien zijn aftrekposten de wereld uit geholpen. De 
grote inkomenskloof die zou ontstaan volgens de sociaal
democraten blijkt daar mee te vallen. Verder kregen we 
nog lezingen van Sander van der Eijk, die zich vooral 
bezighield met het thema vrijheid. Wat betekent vrijheid 
voor jou? De meningen hierover lagen nog behoorlijk 
uiteen. Verder gaf dhr. Gräzin, hoogleraar aan de 
universiteit van Tallinn een lezing wat er precies mis kan 
gaan bij de implementatie van liberaal beleid in een 
samenleving. Een van zijn belangrijkste bevindingen was 
dat de markt niet altijd de gebreken van de overheid kan 
oplossen. Als de markt publieke taken overneemt moet zij 
daarvoor wel voorbereid zijn. De publieke bedrijven die 
net geprivatiseerd zijn moeten eigenlijk al een aantal jaren 
als een private onderneming functioneren. Verder stelde 
hij vast dat wat vandaag de dag privaat is, morgen nog 
niet privaat hoeft te zijn. 

Natuurlijk stond niet het hele seminar in het kader van 
lezingen en discussies. Er was ook tijd vrijgemaakt voor 
ontspannende activiteiten. Zoals een kroegentocht in de 
Tallinnse binnenstad, een rondleiding in het oude centrum 
van de stad en een saunaparty. Een Estse saunaparty 
houdt in, in de sauna zitten met een biertje en als het te 
warm wordt in de sauna vervolgens afkoelen in een koud 
bad. Kortom: ondanks het korte bezoek aan Estland was 
het zeer de moeite waard. 

Martijn Bruijstens 
Internationaal Secretaris 
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Stagair Kantoor Moaten 

Genoeg van oeverloze discussie op congressen, louter vanuit de leunstoel aan Europa werken? Kom dan stage lopen:in 
Brussel én Straatsburg? Neem dan contact op met Jules Maaten, fractievoorzitter van de Europese fractie van de VVO. 

Wat biedt Jules Maaten? JOVD-Ieden de kans zich te verdiepen in het dagelijks werk van Europa. Je kunt in een 
internationale omgeving werken bij kantoor Maaten, aan meest uiteenlopende onderwerpen als de uitbreiding van de 
Europese Unie, gezondheidsbeleid en de mensenrechten in Azië. De gebieden waar Jules Maaten zich het meest mee 
bezighoudt zijn: consumentenbelangen, gezondheid en mensenrechten. Bij dit al hoort een goede stagevergoeding van 
500,- euro per maand. De stage begint op 22 april en eindigt op 12 juli. 

Wat vraagt Jules Maaten? JOVD-ers, gevorderd in hun studie, die interesse en kennis van Europa en zijn instellingem 
hebben, doorzettingsvermogen en zelfstandigheid in zich dragen, hun talen spreken (Frans en Engels) en bovenal bereii:d 
zijn zich in te zetten voor een liberaler Europa tijdens deze boeiende stage! Kennis enlof expertise op een van de specialisatielS 
van Jules Maaten spreekt in je voordeel. 

Wil je meer weten? Je sollicitatie op sturen? Neem dan contact op met Rogier Klimbie, medewerker van Jules Maaten &e 
Den Haag (070-3647447 of r.klimbie@vvd.nl) 

Stagair kan starten op 22 april en eindigt dan op 12 juli. Hetgeen precies 3 maanden is. 

Functieomschrijving Stagair Brussel 

Inhoudelijke werkzaamheden 

Beleidsvoorbereidende werkzaamheden in het kader van de Parlementaire commissies Milieubeheer en 
Buitenlandse Zaken. Het gaat hierbij om het verrichten van onderzoek, analyseren van rapporten, voorbereiden van1 
amendementen, en het voorbereiden van schriftelijke en mondelinge vragen. 

De vaste medewerkers assisteren bij het schrijven van artikelen, columns, speeches en persberichten. 

Het contact met relevante maatschappelijke organisaties helpen onderhouden: consumentenverenigingen, 
lobbyisten en dergelijke. 

Het schrijven en samenstellen van de vaste periodieken ten behoeve van de informatievoorziening van de achterbam 
in Nederland. 

Het bijwonen van Commissievergaderingen, bijeenkomsten van de liberale fractie in het Parlement. 

Het runnen van het kantoor te Brussel 

In samenwerking met de vaste medewerkers: afhandelen telefoongesprekken I correspondentie I post. 

Screenen van kranten en vakbladen op relevant nieuws 

Onderhouden kantoor Maaten database 

Overig 

Stagevergoeding euro 500,-
Standplaats: Brussel, maar bereid te zijn zonodig mee te reizen naar plenaire EP zitting Straatsburg (kosten 
vergoed). 
Werktijden: 4 dagen in de week, van 10:00-18:30. 
Contract onder Nederlands recht (SEPO?) 
Benutting stage in kader van studie bespreekbaar. Het is echter géén onderzoekstage, maar een werkstage. 
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De JOVD in een nieuw jasje! 

Zoals je wellicht al hebt gezien is de huisstijl van de JOVD volledig omgegooid. 
Na maanden van voorbereiding was het dan zover dat op 18 februari de nieuwe promotielijn van de JOVD voor de 
komende jaren aan haar leden kon worden gepresenteerd. 
Aangezien niet iedereen aanwezig is geweest op de lancering en er toch vragen zijn met betrekking tot de nieuwe 
huisstijl maak ik graag even van de mogelijkheid gebruik om dit alsnog te doen. 

Allereerst hebben we in samenwerking met een professioneel bureau goed nagedacht over wat we als organisatie zijn 
en hoe we ons zouden willen neerzetten. In de nieuwe lijn hebben we uiteindelijk voor de volgende steekwoorden 
gekozen om als uitgangspunt te gebruiken: beleefd, opvallend, jong, ambitieus en zelfverzekerd. 

De nieuwe promolijn bevat een tweetal posters, een zogenaamde A3-poster en de A2-poster. Beide posters hebben een 
grafische invulling als beeld. Dit om er voor zorg te dragen dat het karakter van het beeld niet erg makkelijk verloren 
gaat en aanpassingen (bijvoorbeeld voor de verkiezingen) goed mogelijk zijn zonder karakterverlies. Op de poster zijn 
een aantal figuurtjes te zien die op het eerste gezicht allemaal hetzelfde verschijnen, maar wel degelijk van elkaar 
verschillen. Alle figuurtjes zie je recht van voren. Ze willen vooruit, zijn ambitieus en zelfverzekerd. Allemaal zijn ze 
blauw, behalve die ene die zich bewust is van zijn vrijheid en een vreugdekreet maakt. Hij is net als de · 
ENJOYYOURFREEDOM-zin wit gekleurd. 

Continuïteit in de vormgeving is erg belangrijk; vooral bij een organisatie als de JOVD, waarbij veel mensen komen en 
gaan. Dit wordt verkregen door het herhalende karakter. 
De informatie is in lagen aangebracht. Voor veraf de slogan en het logo, voor dichtbij de verdere informatie. Het logo 
heeft een vaste plaats gekregen: rechts onderin. Dit ook weer om de continuïteit te handhaven. De A2-poster bevat 
meer informatie: scholing, internationaal, debat en politiek (zowel in schrift als in beeld). 

De nieuwe folder is in dezelfde grafische stijl opgezet als de posters. De inhoud van de folder is nader bekeken en 
veranderd aan de huidige vereisten, uiteraard met antwoordcoupon. 
Daarnaast is er een antwoordflyer met hetzelfde beeld als de A2-poster en achterop een invulveld, waarop men kan 
aangeven lid te worden voor slechts vijf euro. 

Uit onderzoek is gebleken dat veel mensen vaak lid worden van een organisatie als de JOVD samen met een vriend(in). 
Om twijfelaars over de streep te trekken hebben we de mogelijkheid aangeboden dat wanneer men samen met een 
vriend(in) lid wordt, men een klein geschenk van de JOVD ontvangt. 

Sinds kort draait de nieuwe JOVD-site, www.enjoyyourfreedom.nl, speciaal voor de VerkiezingsCampagne met info voor 
leden en voornamelijk voor geïnteresseerden. 
Deze site is opgebouwd in de stijl van de nieuwe promolijn met bewegende beelden en muziek. Bezoekers kunnen zich 
direct aanmelden als lid/geïnteresseerde, maar kunnen zich ook inschrijven voor de sms-service en de 
ChocoladeMelkert. 

Het briefpapier en aanverwante zaken is aangepast aan de nieuwe huisstijl en nieuwe huiskleuren. Via www.jovd.nl is al 
het promomateriaal en gadgetmateriaal te bestellen. Ook kun je hier componenten uit de poster, het JOVD-Iogo en de 
huiskleuren (blauw/geel) downloaden om te gebruiken voor websites, posters, folders, flyers, e.d. Mocht je nog vragen 
hebben ten aanzien van deze nieuwe lijn dan verneem ik dat graag. 

Mark van den Anker 
Algemeen Bestuurslid Interne Communicatie, Ledenwerving &-activering 
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D Ja, ik word lid van de JOVD voor slechts 5,-Eur! 
o Ja, ik word lid samen met een vriend/vriendin voor 5 Eur p.p. en we ontvangen beide een cadeau (zet op beide 

lidmaatschapskaarten elkaars naam en achternaam). 
o Ja, ik ben geïnteresseerd en ontvang graag een informatiepakket! 

Machtiging 
De ondergetekende geeft hierbij toestemming aan de JOVD om jaarlijks tot wederopzegging de contributie 
van zijn/haar rekening af te schrijven. 
Tot het einde van het jaar betaal ik slechts 5,-Eur., mits ik de machtiging invul. Doe ik dit niet dan betaal ik 2,
Eur. extra in verband met de administratiekosten. 

Giroreknr 

Naam 
Adres 
PC 
Telnr 

Datum Plaats 

Bankrekening 

Woonplaats 
E-mail 

Handtekening 

Knip dit formulier uit en stuur het naar het volgende adres: 
JOVD Algemeen Secretariaat 
Herengracht 38a 
2511 EJ 's- Gravenhage 
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liberale aGlenda 

Datum Afdeling Onderwerp Locatie Tijd Informatie I Telefoon 

6-4-2002 Landelijk Verkiezingscangres Assen 10.30 Danlelie Valkink 
06_ 14682656 

9-4-2002 Rijk v. Nijmegen Lunchen met Hermans Erasmusplein 1 12.45 Jasmijn van Campen 
en Rosenmöller 06.14484346 

9-4-2002 Maastricht Cursus Internationale D'n Avanceur 20.15 Ralph Vrinzen 
Organisaties 06.18806820 

16-4-2002 Twente Politiek Debat i.s.m. De Drienarburcht 19.30 Haai-Nam Nguyen 
JS Twente 06.22416936 

16-4-2002 Utrecht Debat met minister Societeit Veritas21.00 ErikJansen 
van Aartsen 06.21472443 

16-4-2002 Rijk v. Nijmegen Cursus Debating CaféSamson 20.00 Jasmijn van Campen 
06.14484346 

18-4-2002 Landelijk Verkiezingsavond n.n.b. n.n.b. Jeroen de Veth 
Groningen 06.17456359 

23-4-2002 Maastricht Cursus Debating en D'n Avanceur 19.00 Ralph Vrinzen 
Debatingwedstijd 06.18806820 

25-4-2002 Twente Politieke activiteiten voor Hogeschool n.n.b. Haai-Nam Nguyen 
HBO-studenten Enschede 06.22416936 

26-4-2002 Venlo Debatingwedstrijd Grand Café 20.00 Jeroen Brouns 
Maagdenburg 06.55726966 

2-5-2002 Rijk v. Nijmegen Lagerhuis Café Samson 20.00 Jasmijn van Campen 
06.14484346 

6-5-2002 Landelijk Verkiezingsavond De Doelen 20.00 Jereon de Veth 
Rotterdam 06.17456359 

8-5-2002 Twente Discussieavond Café 20.00 Haai-Nam Nguyen 
Het Binnenhof 06.22416936 

12-5-2002 Landelijk Liberale Jongerendag n.n.b. 14.00 Thijs vd Vooren 
06.47412533 

20-5-2002 Utrecht PJO-verkiezingsdebat n.n.b. n.n.b. EnkJansen 
06.21472443 

29-5-2002 Twente Motieschrijven Café 20.00 Haai-Nam Nguyen 
Het Binnenhof 06.22416936 

4-6-2002 Rijk v. Nijmegen Cursus Europa CaféSamsön 20.00 Jasmijn van Campen 
06.14484346 

22-6-2002 Landelijk Junicongres n.n.b. n.n.b. Danlelie Valkink 
06.14682656 







c o I o t' o n 

Driernaster is het onafhankelijke verenigingsperiodiek 
van de onafhankelijke liberale Jongeren Organisatie 
Vrijheid en Democratie. Oplage rond 13 00 stuks. 
Advertentietarieven zijn opvraagbaar bij de Landelijk 
Penningmeester. 

Niets uit deze ui tg ave mag op welke wij ze dan ook 
verspreid, opgeslagen of verveelvoudigd worden, dan 
met uitdrukkelijke en schriftelijke toestenuning van d•~ 

Hoofdredacteur. Zoals neergelegd in de Landelij kf· 
Statuten en het Redactie regelement, bepaalt d<' 
Hoofdredacteur, in samenspraak met de Redact i(• 
Driemaster, de redactionele formule. Zij is alleen aan 
de Algemene Vergadering verantwoording schuldig. D•• 
hoofdredacteur zal niet tot plaatsing van stukken 
overgaan die de verenigigng onevenredig kunnen benadelen. 
De visie die uit de artikelen spreekt is niet noodzakelijk 
de visie van de JOVD als vereniging, noch de visie van 
het Hoofdbestuur, noch de visie van de redactie, tenzij 
het een en ander uitdrukkelijk is aangegeven. 
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door Ursula Doordu~n 

redactioneel 

Ik heb gisteravond in shock kennis genomen 
van de moordaanslag op Pim Fortuyn. Ik kan 
me niet voorstellen dat dit soort dingen 
gebeuren in een land als Nederland. Blijkbaar 
zijn we toch niet zo open en democratisch als 
altijd beweerd wordt. 

Deze Driemaster was al druk-klaar voor de 
dood van Pim Fortuyn. De redactie heeft 
besloten om de Drieamster uit te brengen met 
een aantal kleine wijzigingen. De Achterkant 
van het Gelijk stond in het teken van 
regeringsdeelname van dhr. Fortuyn en u zult 
begrijpen dat we die niet zo afdrukken. Ook 
mijn redactioneel is aan deze omstandigheden 
aangepast. Verder is de gehele inhoud van de 
Driemaster ongewijzigd gebleven. Mochten er 
toch nog dingen in staan die ongepast blijken, 
dan betreurt de redactie deze gevolgen van 
overmacht. 

In de volgende Driemaster zal uiteraard 
ruimschoots aandacht worden besteed aan 
deze dramatische gebeurtenis. Nogmaals ex
cuses voor eventuele vertraging en ongelukkige 
uitspraken in deze Driemaster. 
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door Ursula 1/oordu~n & Nathan 5oomer I 

Nog voor haar inauguratie in de Eerste Kamer in 1999 liet 
prof. dr. Heleen M. Dupuis (1945) politiek gezien al van 
horen door te stellen de grenzen tijdelijk dicht moesten 
voor asielzoekers. 'Nederland is een ondemocratisch land', 
zei ze over de kritiek van 'heel Nederland' naar aanleiding 
van deze uitspraak. Heleen Dupuis is naast haar Eerste 
Kamerlidmaatschap hoogleraar medische ethiek aan de 
Universiteit Leiden. Vanuit haar professie als ethica en als 
oud-voorzitter van de Nederlandse Vereniging voor 
Vrijwillige Euthanasie was al een graag geziene 
verschijning in de media. Opmerkelijk is haar overstap van 
0'66 naar de VVD. Terwijl ze nog lid was van 0'66, stemde 
ze bij de Tweede Kamerverkiezingen in 1994 al op de VVD. 
In 1995 heeft ze ook haar partijlidmaatschap omgezet naar 
de VVD. 

interview Heleen Dupuis 
Waarom ben je eigenlijk na bijna twintig jaar lidmaatschap van 0'66 
lid geworden van de VVD? 

"Dat kwam eigenlijk door Frits Bolkestein. En om heel precies te zijn: 
er was natuurlijk al wel een idee dat ik bij D'66 toch niet helemaal 
goed zat. Ik vond ze toch te veel tegen de socialisten aanleunen en ik 
ben toch altijd in mijn denkwijze meer liberaal geweest. Ik vond dat 
Frits toen zo ontzettend vaak negatief bejegend werd, omdat hij de 
naar mijn idee belangrijke issues zoals vluchtelingen en dat soort 
zaken aan de orde stelde. Daarvan dacht ik: ik wil gewoon solidair 
met de VVD worden! Het was weinig aarzelen, want toen ik het 
eenmaal bedacht had, heb ik het ook meteen gedaan. Ik vond het bij 
D'66 overigens ook helemaal niet leuk. Toen ik bij de VVD 
binnenkwam, kreeg ik direct het gevoel dat dit prettige mensen zijn en 
dat ik daar prettig mee kon praten. Dat had ik bij D'66 dus helemaal 
niet en dan loop je dus weg, want ik heb genoeg te doen. Je moet je 
thuis voelen bij mensen:' 

Heb je je gedurende de eerste drie jaren in de Eerste Kamer thuis 
gevoeld? 

"Ik vind het veel interessanter dan ik eigenlijk had durven verwachten. 
Ik zie ook eigenlijk steeds meer het gewicht van de rol van de Eerste 
Kamer. Niet dat het mijn leven is natuurlijk, het is maar één dag van 
de vijf. Ik vind het een zeer interessant gezelschap in de Eerste 
Kamer. Erg veel mensen, ook van andere partijen, met wie je erg 
goed en duidelijk kunt praten." 

Politiek is natuurlijk iets totaal anders dan wetenschap bedrijven. In 
dat kader is jou nog wel eens verweten dat je een dubbele pet op had. 

"Ja, dat is dus geen probleem geweest, vind ik! Wetenschap is 
natuurlijk een heel bedrijf, maar juist niet als je als ethicus in een heel 
toegepast vak werkt. Dan ben je voortdurend bezig met het vertalen 
van hele abstracte theorieën naar de praktijk van alledag. Die routine 
had ik dus heel erg geleerd hier en eigenlijk is dat niet wezenlijk 
anders. Een ander antwoord op deze vraag is dat ethiek vaak 
gedefinieerd wordt als wetenschap die over de moraal nadenkt en 
daar theorieën over ontwerpt. En waar gaat moraal over? Over de 
fundamentele vraagstukken van mensen! Nou, en daar heb je het in 
de politiek natuurlijk ook over. Het verschil is duidelijk dat je in de 
ethiek alleen het argument als machtsmiddel hebt, terwijl je in de 
politiek natuurlijk andere machtsmiddelen hebt. De kern van de zaak 
vind ik hetzelfde, alleen de middelen die je gebruikt, zijn anders." 

Zijn politici niet vaak op een oppervlakkige manier bezig, zonder naar 
de wetenschappelijke achtergrond te kijken? 

"Nou, dat vind ik het grote verschil tussen de Eerste en de Tweede 
Kamer. Ik vind dat de Eerste Kamer niet oppervlakkig is en ook 
minder politiek is. En er zijn ook minder partijpolitieke conflicten en het 
gaat meer om de betekenis en de werking van de wet. Afgelopen 
dinsdag (23 april, red.) hebben we in de Eerste Kamer een wet 
controversieel verklaard over een budget voor gehandicapten om 
naar een gewone school te kunnen gaan. Aan die wet zaten een hoop 
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haken en ogen en met de twee grote fracties (VVD en CDA, red.) 
hebben we gezegd: die verklaren we controversieel. Het hele 
onderwijsveld valt dan over ons heen en iemand zegt dan 'dat is zeker 
PvdA-tje pesten'. Nou, daar doen wij niet aan. Dat is politiek dan, ons 
gaat om het belang van het onderwijs." 

Je staat bekend als iemand die graag het debat aangaat. Hoor je dan 
niet méér thuis in de Tweede Kamer? 

'In mijn geval is het nooit bij me opgekomen, omdat ik niet erg 
overtuigd was van het Tweede Kamerlidmaatschap. Ik had natuurlijk 
een hele vrije positie. Als hoogleraar ben je in feite redelijk vrij in je 
optreden, ook al moet je natuurlijk niet de beroepsgroep al te hard 
voor de kop stoten. Die ruimte heb je in de Tweede Kamer aanzienlijk 
minder en in de Eerste Kamer meer." 

Bluf je wel eens met je hoogleraarschap en de autoriteit die dat 
uitstraalt? 

"Ik vind niet dat ik dat doe, met name niet omdat ik in de Eerste Kamer 
eerste woordvoerder ben op een terrein waar ik zelf geen hoogleraar 
in ben, namelijk het lager en middelbaar onderwijs. Als het gaat over 
ethische aangelegenheden, daar zou je dat kunnen gebruiken. Maar: 
in de Eerste Kamer zitten sowieso 18 hoogleraren, dus daar is 
iemand er totaal niet van onder de indruk dat iemand hoogleraar is. Ik 
vind dat als ik de zaak werkelijk verder kan helpen door met een 
uitgesproken mening te komen, dan moeten mensen maar met 
tegenargumenten komen. Nederland is ook geen autoritsitsgevoelig 
land:' 

Je wordt wel eens 'mediageil' genoemd, omdat je zo vaak in de media 
bent. 

'Ik moet van mezelf zeggen dat ik niet 'mediageil' ben. Ik heb de 
laatste tijd veel aanvragen gehad en die heb ik allemaal niet 
aangenomen. Ik heb er eerlijk gezegd ook een beetje genoeg van, 
omdat het altijd weer over hetzelfde gaat. Als ik denk, daar wil ik 
graag komen, dan doe ik het wel. Ik ben voor àlle spelletjes gevraagd! 
Die komen dus eindeloos! Allemaal van dat soort programma's waar 
ik dus echt niet in wil! Niet dat ik mediageil ben, maar ik zoek soms 
podium of ik krijg soms podium. Het is dus niet zo dat ik Buitenhof 
eventjes bel." 

Vind je niet dat veel media-optredens je wetenschappelijke 
onderbouwing vervlakken? 

'Nee, ik ben voortdurend aan het vervlakken! Wat dacht je? Dat ik 
hier met Kant en Descartes bij m'n studenten aankom? Medische 
studenten moeten heel praktisch leren wat de morele en juridische 
componenten van de arts-patiëntrelatie moeten zijn! Dat is ook stevig, 
plat. Ik bedoel, het is allemaal wel heel erg belangrijk, al die 
verlichtingsidealen van Kant, maar ik hoef als ik over patiëntenrechten 
spreek, daar niet mee aan te komen, want dat interesseert ze niet. 
Het interesseert ze hoe zij moeten 'dokteren'. En daar zit altijd een 

interview Heleen Dupuis 

vervlakking in! Het wordt me altijd verweten!" 

Maar als medisch ethicus moet je toch heel erg dat wetenschappelijke 
aspect benadrukken? Want hoe ze moeten dokteren, leren ze welf 

"Ja, maar je moet ook landen! Kijk, een theorie in de medische ethiek 
is handelingstheorie. Als je ze niet kunt vertalen, kun je net zo goed 
het vak niet beoefenen. Dàt is mijn insteek. Ik weet dat er mensen zijn 
die daar heel anders over denken. Er wordt door meerdere collega's 
verweten dat ik te oppervlakkig zou zijn, maar ik vind dat ze dat dan 
maar eens moeten aantonen. Ik heb namelijk tien boeken 
geschreven, die volgens mij niet oppervlakkig zijn. Als je alleen op 
iemands media-uitingen afgaat ... Daar ben je altijd veel te kort! Ik doe 
het niet om m'n kop daar te laten zien. Ik doe het ècht om een 
bijdrage aan het debat te geven:' 

In debat met Jan Marijnissen van de SP bij Theo van Gogh heb je de 
pil van Drion verdedigd. Vind je het niet jammer dat dit niet is 
opgenomen in het VVD-verkiezingsprogramma? 
"Ik denk dat de VVD dit onderwerp even wil laten rusten, omdat de 
euthanasiewet er nu net is en zij het gevoel hebben dat er nog heel 
veel te zeggen valt over de pil van Drion. Ik vind het wèl een belangrijk 
punt. Het is namelijk voor mij zó vanzelfsprekend dat ~k niet begrijp 

waarom mensen daar zoveel moeite mee hebben. Ik zit echter niet in 
een partij om al m'n idealen te verwezenlijken. Ik ga ook mee in de 
mainstream van de VVD." 

Op z'n minst had de VVD toch in het verkiezingsprogramma kunnen 
opnemen dat de discussie over de pil van Drion gevoerd zou moeten 
worden. 

driemaster 11 



interview Heleen Dupuis 

"Ja, maar het is wel vaker bij de VVD-leden zo, dat over de echte hot 
issues wordt gezegd: 'daar praten we liever niet over'. Blijkbaar was 
het bij de partijtop niet een onderwerp waar ze erg gelukkig mee 
waren. Nou, dan ga ik daar ook niet op zitten. Dat wil ik dan niet. Ik 
heb 25 jaar lang heel erg actief de euthanasiediscussie gevoerd. Ik 
was in 1977 al bestuurslid van de Nederlandse Vereniging voor 
Vrijwillige Euthanasie. Ik vind het genoeg geweest!" 

Dat is toch zonde, omdat de VVD in de verkiezingen alleen 
campagne lijkt te voeren op het punt van een financieel degelijk 
beleid. Zou de VVD zich niet méér moeten profileren als een partij die 
op liberale grondslagen belangrijke meningen heeft over immateriële 
_zaken? 

"Ik ben het er mee eens. Maar het is toch lastig om daarover in een 
partij in je eentje het woord over te voeren. Degene die het doet, is 
Gerard Schellekens, die op elke Partijraad en bij elke vergadering 
ermee naar voren komt en die wordt op een gegeven moment toch 
een beetje terzijde geschoven als een blinde fanaat die daarover wil 
praten. In mijn fractie is het ook ècht niet iets waar ze aan willen. En ik 
denk ook in de Tweede Kamertractie." 

Maar we zijn toch een liberale partij! 

"Ja! Dat vind ik óók! Ik vind dat de VVD hier veel meer op zou kunnen 
scoren. Niet alleen zouden ze inhoudelijk goede thema's aansnijden, 
maar ook er mee scoren! Kijk, liberalen staan een scheiding van het 
publieke domein van de moraal en het privé-domein van de moraal 
voor. Dat is mijn interpretatie van het liberalisme. Maar ik heb niet de 
pretentie dat Heleen Dupuis veel invloed kan uitoefenen op het 
hoofdbeleid van de VVD. Dan moet je echt in de top van de Tweede 
Kamer zitten en met Dijkstal in discussie gaan over dit soort 
onderwerpen." 

D'66 is meer een partij, die zich profileert met immateriële liberale 
standpunten. Zou het een idee zijn dat de VVD en D'66 fuseren tot 
één partij om die brede liberale stroming te vertegenwoordigen? 

"Ik vind wel dat als ik het stemgedrag van D'66 in de Eerste Kamer 
naga, dat ze toch wel heel vaak tegen de PvdA aanleunen. Op de 
essentiële punten van het vreemdelingendossier en het WAO-dossier 
is binnen D'66 niet zo veel te doen geweest. Dàt zijn voor mij hele 
belangrijke punten." 

Dat zijn belangrijkere punten dan het uitdragen van de liberale 
waarden? 

"Op zo'n moment wel, ja. Als je aan mij vraagt, wat op dit moment de 
grootste urgentie heeft, zijn dat de immigratieproblematiek in de 
breedste zin, dus ook gezinshereniging, en het gebruik van sociale 
voorzieningen. Neem alleen al de WAO! Dat nu pas na zoveel jaren 
de sociale diensten ècht fraude gaan opsporen, is natuurlijk 
volkómen absurd! En dat dat nu gezegd mag worden, is wel een 
beetje te danken aan de heer Fortuyn. We zijn wel ont-zet-tend laks 

geweest! Maar ik vind het wel interessant om te constateren dat zowel 
Dijkstal als Balkenende gezegd hebben dat veel van de problemen bij 
de PvdA gelegd moeten worden. Dus ik heb wel hoop voor de 
toekomst. Paars heeft zichzelf echter gegijzeld en is in een dodelijke 
omhelzing terecht gekomen." 

Vind je dan niet dat de VVD ten tijde van Paars 11 had moeten zeggen: 
'we stappen er uit'? 

"Precies! Mijn woorden! Het is in een partij een oude gedachte dat 
degene die een kabinet naar huis stuurt of degene door wiens 
toedoen een kabinet breekt, dat die dus stemmen verliest. Dat hoorde 
ik overal in de partij. Ik ben van mening dat het in Paars 11 anders had 
gelegen. Ik denk dat de VVD mateloos populair had kunnen worden 
door op een gegeven moment te zeggen: en nou gaan we niet verder! 
Dat èn 11 september samen, zijn voor mij de verklaringen van Pim 
Fortuyn." 

Hoe leg je de gebeurtenissen op 11 september in relatie tot het 
succes van Pim Fortuyn? 

"Ik denk dat de mensen existentieel bang zijn geworden na 11 
september. Dat we ons ineens hebben gerealiseerd hoe onveilig we 
kunnen zijn. Dat we als moderne samenleving zeer kwetsbaar kunnen 
zijn. Ik denk dat het een soort oerangst is, waar een heleboel mensen 
- misschien niet eens bewust - mee geconfronteerd worden. Ik vind 
werkelijk dat er een bijna animistisch oerprincipe heeft gespeeld. Wat 
daar gebeurd is, is een archetype van een basale existentiële 
bedreiging. Zoals de goden die uit de lucht komen vallen om de aarde 
te vernietigen. In alle mythologieën vind je dat beeld terug! Dat sluit 
aan bij de theorie van Hobbes over dat mensen een soort oerbeelden 
hebben van angst. Omdat we het ook allemaal zagen gebeuren, was 
het ook heel erg dichtbij. Pim Fortuyn heeft op de angst kunnen 
inspelen en het hele zaakje werd veroorzaakt door een Jihad-achtige 
context. Er is een een afkeer ontstaan tegen de aanwezigheid van 
vaak grote groepen fundamentalistische moslims in de Westerse 
wereld. Hij heeft natuurlijk als punt, dat mensen daar bang van 
werdén, goed naar voren kunnen brengen. Want niemand heeft zich 
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in Nederland ooit bedreigd gevoeld door de moslims. De omvang van 
de criminaliteit en misdadigheid in deze groep is hierdoor in een totaal 
ander licht komen te staan." 

Even over naar een ander onderwerp in dit kader: vrijheid van 
onderwijs. Er zijn een aantal aanvragen gedaan voor 
(fundamentalistische} islamitische scholen, die een theocratie 
proclameren en zich niet kunnen vinden in de Nederlandse normen 
en waarden. Waar ligt volgens jou de grens van de in de Grondwet 
veranderde vrijheid van onderwijs? 

"Dat is ècht een punt nu! Ik vind dat een school ook moet opleiden tot 
verantwoord burgerschap. Dat kun je in deze tijd niet alleen overlaten 
aan de ouders. Dat betekent dus dat een Nederlandse school pro de 
westerse cultuur moet zijn. Je hebt in de westerse cultuur bepaalde 
normen en waarden, de Grondwet, de Rechten van de Mens en 
andere teksten, die in de Europese conventies zijn neergelegd. Als je 
die veracht of niet wilt accepteren, dan kun je dus niet iemand 
opleiden om in de samenleving te kunnen functioneren. Dat lijkt me 
dus het geval bij fundamentalistische moslimscholen, die onze cultuur 
háten en verwerpen en dàt kan niet! Dat zou dus voor mij ongeveer 
de grens zijn. Dit in tegenstelling tot fundamentalistisch-joodse 
scholen en fundamentalistisch-christelijke scholen: die staan immers 
wèl in de westerse cultuur." 

Stel dat de Nederlandse samenleving steeds verder zou 
'verislamitiseren'. Waar blijf je dan met de stelling 'het past niet in onze 
cultuur'? 

"Ik denk dat we die kant niet op moeten. Je komt dan op het echte 
kernpunt van 'hoe kunnen we de westerse rechtstaat in de vorm 
waarin wij hem kennen, handhaven tegen deze mogelijke druk in?'. 
Als je dit vergelijkt met de ontwikkeling van euthanasie, dan kom je 
ècht op het liberalisme terug. Wat is namelijk het verschil tussen het 
publieke en privé-leven? Wat je in privé-domein doet, is wezenlijk wat 
anders, zowel moreel als politiek als juridisch dan wel wat je in het 

interview Heleen Dupuis 

publieke domein doet. Ik hou absoluut vast aan dat onderscheid! Dat 
is ook een liberaal onderscheid. Ik reserveer voor het individu 
vrijheden, of het nou over seks gaat, of over abortus, of over 
voortplanting, of over anticonceptie, of over het zwerven. Dat is 
allemaal privé! En dat reken ik alleen in grote kaders in deze primaire 
menselijke waarden:' 

Maar het moet toch ook geaccepteerd worden door een 
samenleving? Een codicil voor necrofilie en een afspraak tussen twee 
personen in dit kader is ook in het privé-domein. Dit wordt echter niet 
door een samenleving geaccepteerd. 

"Het voorbeeld van necrofilie vind ik echt onzinnig! Maar: ik moet 
zeggen dat ik dat ook tot het privé-domein vind behoren. Of er zou 
een grote bedreiging moeten zijn voor de volksgezondheid. Ik vind het 
toch heel goed mogelijk en zinvol om die twee domeinen zo strak 
mogelijk uit elkaar te halen. Dat betekent dat in het ene domein meer 
vrijheden, meer dissensus is en in het andere domein moet 
consensus zijn. Hoe liberaler je bent, des te groter je het privé-domein 
probeert te maken. Terwijl je aan de andere kant ook de nadruk 
probeert te leggen op de verantwoordelijkheden van mensen. Ik vind 
dat het liberalisme daar een hele mooie coherente theorie voor biedt. 
Necrofilie vind ik meer pervers. Als je daar je lusten op kunt uitleven ... " 
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woord van de 
De verkiezingen komen steeds dichterbij. Op het moment dat u dit leest is er nog 
maar een week te gaan. Dan zullen de spannendste verkiezingen van de afgelopen 
decennia plaats vinden. Ook in andere landen om ons heen zijn er tal van 
verkiezingen. Op het moment van schrijven is net de uitslag bekend geworden van 
de eerste ronde presidentsverkiezingen in Frankrijk. Er heeft zich daar een politieke 
aardverschuiving voorgedaan. Niet premier Lionel Jospin, maar de extreem-rechtse 
Jean-Marie Le Pen is doorgedrongen tot de tweede ronde. Hij neemt het daar op 
tegen de huidige president Jacques Chirac. Een aardverschuiving: de keus is nu niet 
rechts of links, maar rechts of extreem-rechts. Analyses wijzen uit dat de kloof 
tussen burger en politiek groot is. Gevoelens van onveiligheid en afkeer van het 
politieke establishment spelen daarbij een belangrijke rol. Ook Duitsland stond in het 
teken van de verkiezingen. In de deelstaat Saksen-Anhalt heeft de SPD een 
smadelijke verkiezingsnederlaag geleden. De partij is er gehalveerd. Het CDU en de 
liberale FDP zijn de grote winnaars. De sociaal-democratie lijkt op haar retour! 

De opkomst bij de verkiezingen in Frankrijk was historisch 
laag. In Nederland wordt door een aantal partijen gepleit 
voor een gekozen minister-president. Dit zou 
democratischer zijn en zou de burger meer bij de politiek 
betrekken. De verkiezingen in Frankrijk hebben duidelijk 
gemaakt dat de binding van de burger met de politiek niet 
zozeer te maken heeft met vormen van directe democratie, 
maar juist met het beleid dat gevoerd wordt door de politiek. 
Daarnaast speelt mee in hoeverre de politieke partijen 
helder en duidelijk hun mening naar voren brengen en ook 
daadwerkelijk hun beloftes nakomen. Wanneer in 
Nederland de politiek van gepolder en politieke correctheid 
niet wordt verlaten zal de desinteresse alleen maar 
toenemen. Daar helpt geen gekozen premier aan! 

In een deel van West-Europa manifesteert zich een 
verlangen naar polarisatie. Dit uit zich in succes voor 
protestpartijen die het huidige politieke bestel op de korrel 
nemen. Het is op zich goed dat de gevestigde partijen op 
gezette tijden worden geconfronteerd met de 
maatschappelijke werkelijkheid waarvoor ze de ogen 
hebben gesloten. Het kan wel kwaad als de golf van anti
politiek ook daadwerkelijk politiek wordt. Rumoer is goed 
en houdt de democratie levend. Maar niet tegen elke prijs. 

De JOVD houdt zich natuurlijk ook druk bezig met de 
aankomende verkiezingen. Eén van de hoogtepunten was 

het verkiezingscangres in Assen. Het was een drukbezocht 
congres met zo'n 150 JOVD'ers en het ging slechts om 
één ding: POLITIEK! Door velen werd gediscussieerd over 
tal van moties en de voortreffelijke landbouwnotitie van de 
afdeling Noord-Groningen. 's Avonds sprak Hans Dijkstal 
het congres toe. Hans Dijkstal hield een goed en duidelijk 
verhaal. Na (?) zijn speech beantwoordde hij met verve en 
enthousiasme vragen uit de zaal. Ook werd de Grand-Prix 
Hans Wiegel uitgereikt voor de beste politieke prestatie 
binnen de JOVD. Helaas was Hans Wiegel er zelf niet, maar 
hij had voor deze gelegenheid Hans Dijkstal gemandateerd 
om de Grand-Prix Hans Wiegel uit te reiken aan de PKP
commissie in de persoon van Aike Kamphuis. 

De Nederlandse kiezer maakt zich op voor een belangrijke 
stem. Wordt het een links kabinet of wordt het een rechts 
kabinet? Of om met de woorden van Rosenmöller te , 
spreken: "Gaan we linksom of rechtsom?" Wat belangrijk 
is, is dat het volgende kabinet een liberaal beleid zal 
neerzetten. Liberalisme is de weg naar de toekomst, de 
sociaal-democratie is een doodlopende weg. Voor een 
liberaal beleid is de VVD onontbeerlijk. Ik weet al wat ik 
stem, ik hoop u ook! 

Rense Weide 
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ofd rijk van nijmegen 

een solide thuisbasis voor Liberalen in 

Dat ooit liberale jongeren het aangedurfd hebben zich te 
verenigen is een hele prestatie. Dat ze ervoor uitkwamen was 
een teken dat ze geloofden in hun visie en hun 

MO?kru aan de Waal 
denkbeelden ... en dat ze in de openbaarheid kwamen in een 
felrode stad als Nijmegen is een in de politiek ongeëvenaarde 
stap en verdient meer dan lof. 

De afdeling Rijk van Nijmegen c.a. (RvN) is een van de 
oudste afdelingen van een liberale jongerenorganisatie. Er 
bestaan in het gemeentearchief van Nijmegen stukken die 
geschreven zijn door studenten die melding maken van een 
liberale jongeren organisatie in Nijmegen. Deze stukken 
dateren van een paar jaar na de oorlog. Het besef groeide 
dat mensen rechten en plichten hebben. De liberale 
uitgangspunten Vrijheid, Gelijkwaardigheid, 
Verdraagzaamheid, Verantwoordelijkheid en Sociale 
Rechtvaardigheid worden de kernpunten van deze 
oprichters. In de huidige beginsel verklaring komen deze 
begrippen direct dan wel indirect nog steeds voor. Na de 
oprichting van de JOVD in 1949 heeft deze afdeling zich 
daaraan gelieerd. Het was op dat moment strategisch een 
goede beslissing om te verenigen en tot op heden hebben 
de leden van het RvN daar geen spijt van gehad. 

De krakersrellen in de jaren '60 gingen aan de JOVD niet 
voorbij. Als goed conservatieve studenten waren ze het niet 
eens met de zittende generatie, maar om nu de democratie 
te misbruiken ging erg ver. Verhalen uit de overlevering 
vermelden dat de toenmalige JOVD'ers in kroegen het 
debat aangingen met het gewone volk of hun toevlucht 
zochten op de sociëteit van Carolus Magnus. Deelnemen 
aan oproer en revolutie ging de echte liberalen wel erg ver. 

De JOVD Rijk van Nijmegen c.a kent net als elke andere 
afdeling tijden van voor -en tegenspoed. Ledenaantallen 
die stijgen en dalen als ware het bergpassen uit de Alpen; 
besturen die niet functioneren; afdelingsactiviteiten zonder 
deelnemers. Maar ... een slapendverklaring heeft gelukkig 
nooit plaatsgevonden. Dat is de leden altijd hun eer te na 
geweest. Daarnaast heeft de afdeling wel de 100 leden 
grens gehaald, al bleef de volledige betaling achterwege 
waardoor we nooit voor de volle 1 00% op het congres zijn 
geweest. 

Ook het leeghalen van de kas is een bekend feit. Helaas 
hebben we dit in de geschiedenis al een aantal malen 
mogen meemaken. Hoewel het iedere keer nog op een 

nette manier is opgelost, zijn de leden erg nauwlettend de 
zittende besturen gaan controleren. Ellenlange 
ledenvergaderingen over de jaarstukken zijn ons niet 
vreemd. Over de leden, en met name de bestuursleden, 
zijn heel wat anekdotes te vermelden: het serveren van 
glazen water met Wodka, verkeerd ·taalgebruik, 
verschillende knopen aan overhemden of vestjes die 
vanwege veelvuldig gebruik van sterk alcoholische 
geneugten niet meer passen. Het gaat hier te ver om daar 
uitgebreid over uit te weiden. In Nijmegen doen we dat liever 
onder het genot van een hapje en een drankje. 

De laatste 1 0 jaar hebben binnen RvN de nodige 
veranderingen plaatsgevonden: van een afdeling, die toch 
vooral op zichzelf gericht was in een afdeling die zichzelf 
op de landkaart van de JOVD heeft gezet. De afdeling 
heeft zich altijd met hart en ziel verzet tegen welk negatief 
standpunt ten opzichte van het koningshuis dan ook. In 
Nijmegen klinkt het Wilhelmus uit volle borst en roepen we 
gewoon 'leve de Koningin'. Dat er JOVD leden zijn, ook 
binnen de afdeling, die keer op keer roepen dat ze de 
monarchie willen afschaffen houdt de afdeling 
haarscherp. Er werd een notitie geschreven over een 
staatsrechtelijk beladen onderwerp met als Titel 'ons land 
ons koninkrijk' over de koninkrijkrelaties. Er werd 
meegewerkt aan moties en standpunt bepalingen. Ook op 
het gebied van het nemen van verantwoordelijkheid valt 
de afdeling niets te verwijten. Inmiddels heeft de afdeling 
haar zesde hoofdbestuurder afgeleverd en is Nijmegen ruim 
vertegenwoordigd in de regio en in landelijke commissies. 

De afdeling kent sinds 1999 een heel aparte 
bestuursstructuur. Deze bestuursstructuur is ontwikkeld in 
een periode van grote groei en veel activiteiten. De afdeling 
had behoefte aan betere machtsspreiding en een betere 
verdeling van de activiteiten en organisatie. Het bestuur 
van de afdeling is verantwoordelijk voor de gang van zaken 
binnen de afdeling en haar presentatie naar het publiek. 
De Congrescommissie Rijk van Nijmegen c.a (CRN) is 
verantwoordelijk voor de politieke standpunten en zorgt dat 
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er een zekere continuïteit bestaat in de wijze en de inhoud 
van onze politieke uitingen. Zo kan er ook extra aandacht 
gegeven worden aan veranderende inzichten in de afdeling. 

Deze tweedeling werkt ook door op de congressen. De 
voorzitter van de afdeling heeft de helft van de stemmen, 
de voorzitter van de CRN de andere helft. Spelen er 
'huishoudelijke' zaken dan geeft de voorzitter van de afdeling 
de voorzitter van de CRN een stemadvies, moeten er 
'politieke' keuzes worden gemaakt wordt het advies geven 
omgekeerd. Deze tweedeling is uniek en zorgt voor een 
grotere democratie in de afdeling. Het kan nooit zo zijn dat 
een persoon bepaald wat de afdeling RvN vindt en dien ten 
gevolgen stemt. 

Dat RvN een echte studentenafdeling is, is wel bekend. Dat 
er weinig tot geen scholieren lid zijn is (g)een gemis voor 
de afdeling. Aan de ene kant heb je scholieren nodig voor 
de doorstroming van de afdeling, aan de andere kant 
kunnen zij niet meekomen in de cultuur van de afdeling en 
verlaten zij de afdeling wanneer ze gaan studeren. 
Werkende jongeren zijn inmiddels wel ruim 
vertegenwoordigd binnen de afdeling. Veel leden hebben 
het stadium van afstuderen bereikt, maar blijven trouw aan 
hun afdeling. Weggaan voelt als verraad van de 'roots'. 

Voorts is er een grotere diversiteit qua studierichting 
ontstaan. Was RvN eerst een bijna volledige "juridische" 
afdeling, nu zijn veel van de leden te vinden aan de 
faculteiten letteren, psychologie, geschiedenis en 
geneeskunde. Dit is de afdeling ten goed gekomen. De 
discussie is verruimd en andere inzichten hebben een 
verfrissende input op de afdeling. 

Ook oud-leden, onder andere de demissionair minister van 
onderwijs, de heer Hermans, zijn nog altijd betrokken bij 
de afdeling. Veelvuldig bieden zij hand en spandiensten 
aan, waar natuurlijk gebruik van wordt gemaakt. Ook in 
den lande zijn zij nog steeds een goede vertegenwoordiging 
van de afdeling. 

Het enige wat we u tenslotte kunnen aanbieden is een 
uitnodiging om langs te komen. Dan kunt U met eigen ogen 
zien dat Nijmegen uit haar dal van afgelopen jaar is 
gekropen en kunt U aan den lijve ondervinden wat de band 
betekent die de leden van RvN met elkaar hebben. 
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Doe d'r nog zo eentje, 
zo'n parlementaire enquete! 

Naar aanleiding van het N 100-rapport met 
betrekking tot Srebrenica is het weer zover: de 
tweede parlementaire enquête van het jaar 2002 
wordt voorbereid. Na de val van het kabinet heeft 
de Kamer wederom besloten een parlementair 
onderzoek in te stellen, ditmaal naar aanleiding 
van het drama in Srebrenica. Het NIOD-rapport, 
de Commissie-Bakker en de resultaten van de 
Commissie-Franssen schijnen de politiek nog 
onvoldoende informatie te geven om haar lessen 
(WAARUIT?) te trekken. Ook de bouwfraude, 
welke eerder dit jaar in het nieuws opdook, bleek 
voldoende te zijn om een enquêtecommissie in 
te stellen. Bij rampen als Enschede en de 
cafébrand in Volendam werd direct geroepen om 
een parlementaire enquête. Zelfs rondom het 
project de Betuwelijn zijn geluiden te horen die 
roepen om een parlementaire enquête. 

Als de politiek fouten maakt komt heden ten dage direct de 
parlementaire enquête om de hoek kijken, het lijkt wel een 
trend. De ene enquête volgt de andere op, de Nederlandse 
politiek lijkt er geen genoeg van te kunnen krijgen. 
De Tweede Kamer heeft een aantal instrumenten tot haar 
beschikking om de Regering der Nederlanden te 
controleren en eventueel wijzigingen aan te brengen in 
wetsvoorstellen. Hier gaat het dan om het recht van initiatief 
(de mogelijkheid van de Kamer om zelf een wet in te dienen) 
en het recht van amendement (de mogelijkheid van het 
parlement om wijzigingen aan te brengen in 
wetsvoorstellen). Daarop aanvullend valt het budgetrecht, 
wat de Tweede Kamer de mogelijkheid geeft wijzigingen in 
de Rijksbegroting aan te brengen. Meer controlerend is het 
recht van interpellatie (waarbij de Tweede Kamer een 
bewindspersoon kan oproepen vragen in de Kamer te 
beantwoorden). Daarnaast kunnen Kamerleden schriftelijk 
vragen stellen en moties indienen. Mochten al deze 
middelen niet toereikend zijn om de Kamer te ondersteunen 
in haar controlerende taken, dan heeft de Tweede Kamer 
als laatste en zwaarste middel het recht van enquête. Dit is 
op basis van de Wet op de Parlementaire Enquête 
(ingesteld in 1850) geregeld. Dit laatste recht is dan ook 

I door Mark van den Anker 

direct het zwaarste middel welke de 
volksvertegenwoordiging uit de kast kan halen om de 
regering te controleren en de waarheid voor zover mogelijk 
boven tafel te krijgen. De Kamer heeft bij een parlementaire 
enquête de bevoegdheid mensen onder ede te verhoren, 
dit ten behoeve van voornamelijk waarheidsvinding. 

Sinds de Tweede Wereldoorlog is er in het begin slechts 
één parlementaire enquête geweest, namelijk die naar het 
beleid van de regering in de Tweede Wereldoorlog. 
Tot 1982 heeft de Tweede Kamer nimmer gebruik gemaakt 
van het enquêterecht. Echter sinds '82 is er een schijnbare 
trend ontstaan. Ik loop ze kort even na; 1982-1983: RSV, 
1986-1988: bouwsubsidies, 1987-1988: fraudebestendig 
paspoort, 1992-1993: uitvoering sociale 
verzekeringswetten, 1994-1996: opsporingsmetheden 
justitie en politie 1998-1999: Bijlmerramp. En in 2002 zelfs 
twee: de bouwfraude en Srebrenica. In veertig jaar na de 
Tweede Wereldoorlog heeft er slechts één parlementaire 
enquête plaatsgevonden, in de afgelopen twintig jaar zes 
stuks en in dit jaar zelfs een tweetal enquêtes. Naar mijn 
idee zegt dit niets over de problemen van h~den ten dage: 
die zijn er voor de jaren '80 ook genoeg geweest. Deze 
trend vertelt ons echter wel iets over het overmatig beroep 
op het recht van enquête en het onvoldoende uitbuiten van 
de andere controlerende instrumenten die de 
volksvertegenwoordiging bezit. Ik ben zeker wel van mening 
dat de regering, overheid en parlement lering dienen te 
trekken van fouten die zijn gemaakt in het verleden. Het 
blijkt ook uit praktijk dat beleid pas wordt gevormd naar 
aanleiding van een ramp of ontdekte tekortkomingen. Echter 
een parlementaire enquête is wel het zwaarste 
controlerende middel , wanneer het echt onmogelijkheid 
schijnt te lijken om de waarheid boven tafel te krijgen. Door 
onnodig, en daarmee te regelmatig, een beroep te doen 
op de Wet Parlementaire Enquête verliest de 
volksvertegenwoordiger echt een belangrijk instrument. 
Deze verliest zo, op de wijze waarop op dit moment wordt 
omgegaan met dit instrument, immers haar kracht. De Wet 
op Parlementaire Enquête is bedoeld om de waarheid te 
achterhalen als blijkt dat deze niet zonder meer boven tafel 
te krijgen is door het gebruik van de andere methoden. 
Kanttekening hierbij is dat de mate van waarheidsvinding 
nogal eens blijkt tekort te schieten door de tribunaalvorm 
die zo'n enquête met grotere regelmaat vertoont. Kijk naar 
de Bijlmer- enquête waar de betrokken politici meer in het 
beschuldigdenbankje werden geplaatst, dan gehoord. 
Hiermee brengt een parlementaire enquête met regelmaat 
vaak onnodige beschadiging van bewindslieden toe. Daar 
komt bij dat door veelvuldig gebruik van de Wet op de 
Parlementaire Enquête deze aan impact verliest, juist daar 
waar de impact van deze wet van belang is, aangezien 
deze juist voor zeer gecompliceerde, onduidelijke casu zou 
dienen te worden ingeschakeld. Echter, op het moment dat 
het recht van enquête aan kracht verliest zal de 
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(vervolg} 
volksvertegenwoordiging pas echt in een vacuüm komen, 
doordat zij geen uiterst middel meer heeft om de waarheid 
te achterhalen. Naar mijn idee zal het parlement zich toch 
eens wat vaker achter de oren moeten krabben voor zij 
zich wederom laten misleiden tot de volgende 
parlementaire enquête. 

Door minder op details in te gaan en zich meer bezig te 
houden met de hoofdlijnen in het proces zal de 
volksvertegenwoordiging meer haar taak als controlerend 
orgaan terugkrijgen, waar ze momenteel nog wel eens op 
de stoel van de ambtenaar wil gaan zitten. Hierdoor maakt 
ae Kamer zelf deel uit van het beleidsvormingsproces en 
verliest ze het overzicht over hetgeen wat zij dienen te 
controleren, namelijk het overheidsbeleid. Dit doet afbreuk 
aan de verantwoordelijkheid die de Tweede Kamer heeft 
bij het nemen van beslissingen en de controle-taak. De rol 
van het parlement bij Srebrenica is hier een goed voorbeeld 
V a n 

In de Sebrenica-enquête lijkt het me dan ook niet meer 
dan wenselijk om me aan te sluiten bij oud-JOVD'er Ed 
Nijpels, dat de Eerste Kamer de enquêtecommissie zal 
dienen te leiden aangezien zij zelf actief onderdeel is 
geweest in het gehele proces welke heeft geleidt tot de 
dramatische gebeurtenissen in deze enclave. Ook 
eurocommissaris Bolkestein heeft in het tv-programma 
Buitenhof op 21 april jl. gesproken over een onnodige 
enquête naar aanleiding van de gebeurtenissen in 
Srebrenica. Het uitgebreide NIOD-rapport, de Commissie
Bakker daaraanvoorafgaand en last but not least de 
Commissie-Franssen over de Srebrenica-affaire en het 
functioneren van de Nederlandse krijgsmacht, schijnen 
blijkbaar onvoldoende feiten en adviezen boven tafel te 
hebben gekregen waardoor er wederom een parlementaire 
enquête wordt ingesteld. De vraag hierbij is direct, wat het 
parlement na al deze feiten, adviezen, conclusies en de 
val van het kabinet nog meer wil bereiken. 

zinvol optreden 
tegen 

zinloos geweld 
Wij moeten ten strijde trekken tegen de 
"hufterigheid" in de Nederlandse samenleving 
en dus tegen zinloos geweld. Want zinloos 
geweld is bij uitstek een uiting van hufterigheid 
(het H-woord). Maar daarnaast is het ook 
onvervalste criminaliteit waartegen zonder 
compassie moet worden opgetreden. Want 
hoewel "zinloos geweld" ietwat eufemistisch 
klinkt, ja bijna een beetje vergoelijkend, praten 
we wel over strafbare feiten, variërend van 
gevangenisstraffen van 2 jaar (mishandeling), 
4,5 jaar (openlijke geweldpleging) tot 15 jaar 
(doodslag). 
Daarnaast is het aantal geweldsdelicten en 
slachtoffers van geweld aanzienlijk. Op een 
totaal aantal delicten in 1999 van 4,8 miljoen, 
was het aandeel geweldsdelicten daarin 25°/c,. 
Het aantal slachtoffers van criminaliteit in 1999 
was 3 miljoen. 5% daarvan was slachtoffer van 
geweld. 

2002 is voor Bergen op Zoom het jaar waarin de strijd tegen 
zinloos geweld als thema centraal staat, met het 
lieveheersbeestje als symbool. Begin januari van dit jaar 
werd in deze stad een indrukwekkende "lawaai"-optocht 
gehouden. Overheid, maatschappelijke organisaties en 
burgers gaven daarin gezamenlijk uiting aan hun 
bezorgdheid én verantwoordelijkheid. Alleen in 
gezamenlijkheid wordt een optimaal veiligheidsniveau 
bereikt. De overheid moet daarvoor de voorwaarden 
scheppen. Hierbij denk ik aan een aantal zaken: 

1. In de allereerste plaats zijn en blijven ouders 
verantwoordelijk voor het gedrag van hun 
minderjarige kinderen. Ouders die deze 
verantwoordelijkheid niet kunnen dragen moeten 
hierin worden ondersteund. 
Opvoedingsondersteuning voorziet hierin. Zij die 
de verantwoordelijkheid niet willen dragen, moe~en 
civielrechtelijk aansprakelijk worden gesteld voor 
de gevolgen van het wangedrag van hun kinder(Em. 
Pijn in de portemonnee doet nog steeds het zeerst. 

2. Overigens moeten plegers van zinloos geweld 
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naast een strafrechtelijke aanpak ook altijd 
civielrechtelijk aansprakelijk worden gesteld voor 
de geleden materiële en immateriële schade aan 
de zijde van het slachtoffer of de nabestaanden. 
Het veelgehoorde argument dat je "van een kale 
kip niet kunt plukken" is een te gemakkelijk excuus 
om de civielrechtelijke weg maar niet te hoeven te 
bewandelen. Er is altijd wel iets om beslag op te 
leggen. 

3. De meeste geweldplegers hebben al eerdere 
contacten met politie en justitie op hun naam staan. 
Ze zijn, anders gezegd, vaak recidivist. Om te 
voorkomen dat deze jongelui nog verder afglijden 
in de geweldsspiraal, moeten alle contacten met 
justitie en jeugdzorg worden geregistreerd. Hiertoe 
is de landelijke invoering van een cliënt-volg
systeem noodzakelijk. Wanneer een jongen 
verhuist van Maastricht naar Delfzijl, moet Delfzijl 
zijn conduite-staat kennen en niet helemaal van 
voren af aan beginnen. 

4. Ook de burgemeester moet inzage in dit cliënt-volg
systeem kunnen hebben. Ik ben van mening dat 
de burgemeester de bevoegdheid moet krijgen om 
een uitgaansverbod in te stellen voor notoire 
geweldplegers. Bij uitgaan hoort immers 
gezelligheid en dus geen geweld. Overigens 

I door Jacctues N ieder er 

passen hierbij de nodige afspraken met 
horecaondernemers die zelf ook belang hebben 
bij het tegengaan van geweld. Alcoholmatiging is 
het sleutelwoord. 

5. Cameratoezicht en extra politietoezicht in de 
weekeinden zijn geslaagde experimenten in een 
aantal gemeenten. Hiermee moeten we doorgaan 
en waar nodig, intensiveren. Wordt weliswaar niet 
iedere mishandeling of vernieling voorkomen, de 
kans op arrestatie van de daders is aanmerkelijk 
toegenomen. En daar gaat het om: het vergroten 
van de pakkans. 

6. Opgepakt worden is één. Vervolgd en bestraft 
worden is twee. Ik vind dat er nu te veel tijd zit 
tussen het overtreden van de wet en het daarvoor 
worden gestraft door de rechter. Zo gaat de 
opvoedende waarde van strafoplegging verloren. 
Daarom pleit ik voor een forse uitbreiding van de 
lik-op-stuk aanpak voor H-zaken. Nu wij in een 24-
uurs economie leven, vind ik in navolging daarvan 
dat rechters en officieren van justitie ook 's avonds 
en in het weekeinde zittingen moet~n doen om H
verdachten zo snel mogelijk te berechten. Een 
soort night court naar Amerikaans voorbeeld. 
Tenslotte moeten er voldoende H-cellen komen om 
de veroordeelden linea recta achter de tralies te 
stoppen. Tijdens de detentie moet de delinquent 
van zijn H-complex worden afgeholpen. Hier ligt 
een bijzondere taak voor de reclassering en de 
geestelijke gezondheidszorg. 

Tot besluit. De samenleving, dat ben je zelf. Als je jezelf 
respecteert, dan respecteer je ook jouw samenleving 
waarvan de ander deel uitmaakt. En dus respecteer je die 
ander ook. Het passende antwoord op zinloos geweld is 
een zinvol optreden van de overheid, maatschappelijke 
organisaties en burgers. Hierin past weliswaar een stille 
tocht of anderszins een moment van bezinning, maar het 
is niet voldoende. Er zijn daarnaast voldoende juridische 
en beleidsmatige instrumenten, in zowel preventief als 
repressief opzicht, om de geweldpleger aan te pakken. 
Maar wij moeten deze dan wel met z'n allen uit de kast 
halen. Dit zijn wij ten minste verplicht aan verloren jonge 
levens als die van Meindert Tjaelker en anderen. 

Jacques Niederer is Tweede Kamerlid voor de VVD-fractie 
en is onder andere lid van de commissies Justitie en 
Defensie. Niederer is thans kandidaat op plaats 47 van de 

VVD-lijst voor de Tweede Kamer. 
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door ~ucien Weide I 

Confessioneel 
onderwijs kent ook 

grenzen 

Ouders hebben het recht om een kind naar een school te 
sturen waar zij achter staan. Een kind zit een groot gedeelte 
van de dag op school en wordt ook mede hier gevormd. 
Als ouders het belangrijk vinden dat hun kind een bepaald 
soort onderwijs geniet, moet dit kunnen in een land waar 
toch een aantal sociale groeperingen aanwezig zijn. Het 
draait hier mijns inziens niet om de kwaliteit van het 
onderwijs, want dat moet op elke school gelijk zijn. 
Overigens is het zo dat de kwaliteit van het confessionele 
onderwijs vaak boven de kwaliteit van het openbare 
onderwijs ligt. Daarnaast moet de basis op elke school gelijk 
zijn. Het gaat om het extra beetje aandacht aan bepaalde 
normen en waarden die ouders belangrijk vinden in de 
opvoeding van het kind. 

Gelukkig kan in Nederland worden gekozen, naast het 
openbare onderwijs, voor bijzonder (confessioneel) 
onderwijs. Ouders moeten de keuze hebben om hun kind 
te sturen naar een school die voldoet aan hun eisen. Die 
eisen voor de keuze van een school zijn voor iedere ouders 
anders, en dat betekent naar mijn mening, dat er ook een 
aanbod moet zijn naar verschillende opvattingen van 
ouders over het onderwijs. Stel dat artikel 23 wordt 
afgeschaft, dan hebben ouders die keuze niet meer en gaan 
alle leerlingen naar het openbare onderwijs en zou er geen 
onderscheid meer zijn tussen scholen. Maar is dat 
onderscheid wel mogelijk? Die eisen en opvattingen van 
de ouders blijven er wel. Er wordt dan alleen niet gekozen 
voor een, bijvoorbeeld, protestantse school, maar voor een 
openbare school, die wel aan de eisen van de ouders 
voldoet. Dat zal een school worden waar men weet dat er 
goede leraren zijn en waar ook aandacht wordt gegeven 
aan een bepaald soort normen en waarden. Zo krijg je op 
openbare scholen bijzonder onderwijs. Dat kan nooit de 
bedoeling zijn, zeker als je Van Boxtel hoort zeggen: 
"Religie, dat regelen mensen zelf maar". Je kan het beter 
zelf in de hand houden en mensen een keuze geven wat 
betreft het soort onderwijs, dan het stelsel van bijzonder 

De vorige Driemaster stond in het teken van het 
onderwijs. Ik heb echter een artikel over een 
onderwerp waar het al een lange tijd over g< 1at 
en dat nu weer erg actueel is gemist, nameliJk 
over het bijzonder onderwijs. Het draait in die 
discussie om het al dan niet afschaffen van llet 
bijzonder (confessioneel) onderwijs, over het 
afschaffen van artikel 23 Grondwet. Ook in de 
JOVD is die discussie aanwezig en sinds het 
afgelopen congres heeft de JOVD de mening 
dat het confessionele onderwijs niet onder 
artikel 23 valt. 

onderwijs afschaffen en er vervolgens later achter komen 
dat volledig openbaar onderwijs niet bestaat in een land 
als Nederland, waar zo veel sociale groepen aanwezig zijn. 

Van Boxtel kampt (begrijpelijk, bedenkende waar hij de hele 
dag mee bezig is) met een aantal problemen. Een 
belangrijke daarvan is dat allochtone leerlingen elkaar 
tegenkomen op bijvoorbeeld islamitische scholen en dat 
ze niet of te weinig in contact komen met autochtone 
leerlingen en dat crimineel gedrag mede gecreëerd wordt 
op deze scholen. De integratie wordt niet bevorderd, of 
zelfs belemmerd. Wat betreft het criminele gedrag, denk ik 
dat je voorzichtig moet zijn en niet kan en mag 
generaliseren, maar geloof ik wel dat een aantal van deze 
jongeren crimineler is dan autochtone jongeren. Zaterdag 
13 april jl. was ik in Amsterdam en daar was een pro
Palestina-demonstratie. De agressieve sfeer van deze 
demonstratie beangstigde mij erg, maar het heeft mij niets 
verbaasd dat het merendeel van de demonstranten jonge 
moslims waren. Ik ben er echt van overtuigd dat dit gedrag 
mede wordt veroorzaakt door de omgeving waarin deze 
jongeren verkeren. 
Ik onderschrijf dus het probleem. Juist deze mensen 
moeten niet alleen met eigen mensen omgaan. Het 
probleem begint bij de opvoeding, en ik vind ook dat ouders 
verantwoordelijk zijn voor alles wat hun kinderen uitvreten. 
Maar een verlengstuk van de opvoeding is het onderwijs. 
Ik vind dat er niet (nog) een gelegenheid moet worden 
gegeven crimineel gedrag te veroorzaken. Ik zeg niet dat 
het nu wel gebeurt op scholen, want ik heb daar geen 
bewijzen voor, maar ik vind dat je het sowieso moet 
uitsluiten. Op dat soort scholen komen jongeren alleen met 
allochtone (moslim) jongeren in contact en wat er thuis 
wordt gezegd wordt op school doorgegeven. Deze mensen· 
moeten met andere jongeren uit andere culturen omgaan, 
zodat ze weten wat er speelt bij die andere jongeren. Ik wil 
niet discrimineren en generaliseren, maar ik ben van 
mening dat de integratie van deze mensen voorop staat 
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en dat er moet worden gezorgd dat er zo min mogelijk een 
kans is op crimineel gedrag. 

Ik wil er voor pleiten dat scholen waarvan de herkomst niet 
is te herleiden uit onze vaderlandse geschiedenis, niet 
onder artikel23 te laten vallen. Allochtone leerlingen moeten 
Nederlands onderwijs genieten en voor hen geldt wat mij 
betreft wel de stelling: "Religie, dat regelen ze zelf maar". 
De integratie wordt hierdoor hoe dan ook bevordert. 
Allochtonen zien op school ook autochtone leerlingen en 
gaan dan niet alleen meer met 'eigen' mensen om. Natuurlijk 
zoeken ook deze mensen elkaar op, en dat zal ook op 
school gebeuren. Ik denk dat het een soort natuurlijk in
stinct is dat mensen elkaar opzoeken en van deze mensen 
kan en mag je niet verwachten dat ze dat niet doen. Ik wil 
ze alleen niet de kans geven om dat op eigen scholen te 
doen. Daar komt bij, dat het Nederlandse onderwijs sowieso 
goed is (tenminste, daar ga ik voor het gemak even vanuit, 
want daar schort het, ook bij Nederlands onderwijs, nog al 
eens aan): er wordt vanuit de Nederlandse cultuur 
onderwezen en dat lijkt mij evident. Allochtonen moeten 
niet de kans krijgen om op school hun cultuur vóór de 
Nederlandse te laten gaan. Zij willen graag in Nederland 
wonen en dat mag, maar ze zullen zich aan moeten passen 
aan de Nederlandse cultuur en ik ben van mening dat 
onderwijs daar een belangrijke rol in moet spelen. 

Ik ben het dus niet eens met het huidige standpunt van de 
JOVD en vind dat het confessionele onderwijs ook onder 
artikel23 Grondwet moet vallen.lk zie echter een veel groter 
probleem, en dat is de integratie van allochtone jongeren 
in de Nederlandse samenleving en het criminele gedrag 
van een aantal van deze jongeren. Om de integratie zo 
veel mogelijk te bevorderen en de criminaliteit tegen te 
gaan, wil ik ervoor pleiten om scholen waarvan de herkomst 
niet is te herleiden uit onze vaderlandse geschiedenis niet 
onder dat artikel te laten vallen. Ik vind het prima dat 
allochtonen hun eigen religie meenemen. Deze religie en 
de gedachten die daaruit voortvloeien mogen echter nooit 
onze Nederlandse cultuur aantasten en de integratie van 
deze mensen belemmeren. Als we het allochtone onderwijs 
toestaan in Nederland, komen die jongeren nooit in contact 
met onze en andere culturen, simpelweg omdat ze daar 
niet voor open staan. 

I fommie 

! ANI!, L,.A Ap·lilf'\ 

;f - -~.,y ~ 

lommie inteC1reert"·, 
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door f er di de lange I VVP-Column 

Arme Jan Pronk: 
tegendraadse 
idealist altijd 

zoekende naar 
het morele gelijk 

Arme Jan Pronk. Premier Kok noemde Pronk geen enkele 
maal in zijn verklaring tot de Tweede Kamer waarin hij het 
ontslag van zijn kabinet kenbaar maakte. Wel was er een 
apart woordje voor minister De Grave, maar Kok wilde 
Pronk een laatste maal bestraffen voor zijn solistisch gedrag 
door hem niet te noemen. In interviews na het ontslag van 
het kabinet hield Kok stellig vol dat slechts zijn eigen besluit 
om op te stappen de drijfveer was geweest om het aftreden 
van het kabinet dinsdag 16 april jl. te bespreken en uit te 
voeren. Jan Pronk had hier volgens Kok geen enkele invloed 
op. Met het aftreden van het tweede Paarse kabinet komt 
dan eindelijk een einde aan de loopbaan van de minister van 
beroep Jan Pronk. 

Jan Pronk is een unicum in de Nederlandse politiek. Hij is 
al meer dan dertig jaar actief in de politiek en al een 
eeuwigheid minister. Hij begon zijn carrière als minister in 
het roemruchte kabinet-Den Uyl. Hij vervolgde zijn 
ministerschap in Lubbers-3, Kok-1 en Kok-2.1n al die jaren 
is hij tegendraads gebleven. Het begin van zijn laatste 
periode als minister was typisch Jan Pronk. Tijdens de 
formatie gaf hij te kennen dat hij geen minister in het 
komende kabinet zou worden wanneer hij niet genoeg geld 
zou krijgen op Ontwikkelingssamenwerking. Toen dit 
inderdaad niet gebeurde dacht iedereen dat het einde voor 
Pronk daar was. Echter hij kwam terug, ditmaal op VROM 
terwijl zijn hart nog steeds lag op 
Ontwikkelingssamenwerking. Zijn opvolger Herfkens begon 
aan de "ontpronking" en snoeide hevig op het departement. 
Gevolg: een goed draaiend departement met duidelijke 
doelstellingen en gerichte ontwikkelingshulp. 

Arme Jan Pronk. Zijn gehele carrière wordt gekenmerkt 
door solistisch en tegendraads gedrag waarin hij zichzelf 
het liefst zag en manifesteerde als de idealist met het morele 
gelijk. Dit manifesteerde zich meestal in een rebels geluid 
ná een kabinetsbesluit. Nimmer heeft hij conclusies 
getrokken uit deze houding, hij bleef altijd maar zitten. 
Wanneer je als minister het niet eens bent met het gevoerde 
regeringsbeleid rest maar één optie: aftreden. Dit geldt niet 
voor Jan Pronk, hij is een overlever. De laatste acht jaar 
werden gekenmerkt door diverse controverses rondom zijn 
ministerschap. Zijn veroordeling van de politionele acties 
in Indonesië kwam hem op flinke kritiek van premier Kok te 
staan. Kok uitte toen de legendarische woorden: "Jan, je 
hebt noch het verleden, noch het geweten in je portefeuille." 
In zijn laatste jaren als minister van VROM bleef hij 
volharden in zijn dissidente geluid. Nadat het kabinetsbesluit 

was genomen tot ondersteuning van de oorlog tegen 
Afghanistan vond Pronk het nodig om in Barend en Van 
Dorp aan te geven dat hij het niet eens was met het besluit. 
Opstappen deed hij als vanouds niet. Ook rondom de 
aankoop van de Joint Strike Fighter (JSF) was het wederom 
Pronk die in het openbaar tegen de aankoop pleitte. Ook in 
dit geval verbond Pronk geen conclusies aan zijn woorden. 
Meestal uitte Pronk zich op andere portefeuilles. Zodra zijn 
eigen portefeuille in het geding kwam, gaf hij liever niet 
thuis. Zijn falen rondom de vuurwerkopslag, dat heeft geleid 
tot de vuurwerkramp in Enschede, bleek voor hem geen 
reden te zijn om het regeringspiuche te verlaten. Het kan 
geen wonder heten dat Kok, zijn collega's en de Tweede 
Kamer de afgelopen dagen Pronk ongemeen hard afvielen. 
Zijn laatste tegendraadse daad is hem duur komen te staan. 

Arme Jan Pronk. Zijn laatste tegendraadse actie begon al 
in juli 1995, vlak na de val van Srebrenica. Hij sprak toen 
van genocide. Hij trad toen echter niet af. Vlak voor de 
presentatie van het NIOD~~pport en vlak na de presentatie 
van het IKV-rapport wilde Pronk nog eenmaal zijn morele 
gelijk behalen. Hij maakte toen publiekelijk bekend dat het 
kabinet gefaald had. De afgelopen dagen gaf hij aan dat hij 
zijn afweging gemaakt had en dat zijn beslissing vast stond. 
Dit leverde hem een scherpe brief van Kok op waarin hij in 
onvriendelijke termen werd ontboden bij de getergde 
premier. Het aftreden van Pronk hing in de lucht. Door zijn 
uitlatingen viel hij zijn collega's in het kabinet af. Hij weigerde 
met zijn uitspraken te wachten tot het uitkomen van het 
NIOD-rapport: hij moest en zou de eerste zijn die zich over 
het drama uitsprak en zo het morele gelijk behalen. 

Arme Jan Pronk. Hij had een goed voorbeeld kunnen nemen 
aan zijn collega, minister van Defensie Frank de Grave. 
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Ondanks dat De Grave niets met de val van Srebrenica 
van doen had en onmogelijk kon weten van de 
achtergehouden informatie door de legertop, bewandelde 
hij, in tegenstelling tot Pronk, de "high road". Hij gaf aan, 
zonder dramatiek en moralisme, dat hij twijfels had over 
zijn aanblijven. Hij nam de ministeriële verantwoordelijkheid 
zeer serieus en gaf met zijn twijfelen over zijn aanblijven 
aan staatsrechtelijk zuiver te handelen. Premier Kok vergat 
dit niet en noemde De Grave speciaal in de verklaring aan 
de Tweede Kamer. Voor Pronk was dit niet weggelegd. Zijn 
rol in het aftreden werd door Kok gemarginaliseerd en kwam 
Pronk op hoon binnen en buiten het kabinet te staan. Op 
het moment dat Pronk na al die jaren eindelijk dan toch 
eens wilde aftreden werd het hem terecht niet gegund. Er 
kan getwijfeld worden aan zijn oprechtheid over zijn 
aftreden. Als doorgewinterde politicus wist hij dat zijn rol, 
mede door zijn lage dertiende plek op de PvdA-lijst, 
uitgespeeld was. Nog een ronde ministerschap zat er niet 
meer in. Dus wat te doen als overleven niet meer mogelijk 
is: het morele gelijk halen en aftreden. 

'veel van zijn collega's betreuren dit' 

Arme Jan Pronk. Het is hem niet gelukt. Zijn lange carrière 
is tot een roemloos einde gekomen. Koks besluit wordt 
nationaal en internationaal met diepe waardering en respect 
ontvangen. Ook de rol van De Grave kan op positieve 
reacties rekenen. Nu blijft de vraag echter over: waarom 
treedt Pronk niet onmiddellijk af en blijft hij demissionair? 
Zo stellig als hij was in zijn afweging rondom Srebrenica, 
zo weifelend is hij met zijn nieuwe status als demissionair 
minister van VROM. Er zou eerst sprake van zijn dat hij 
onmiddellijk zou aftreden, hij heeft nu echter aangegeven 
dat hij toch demissionair blijft. Veel van zijn collega's 
betreuren dit. Ze zien hem liever gaan dan demissionair 
blijven. Ze zijn zijn hypocriete gedrag meer dan zat. 

Er is een einde gekomen aan de carrière van een man die 
werd gezien als een beroepsminister. Een man die altijd 
het morele gelijk wilde hebben en het geweten van de natie 
wilde zijn. Vaak was hij het oneens met kabinetsbesluiten, 
nimmer trok hij zijn conclusies door af te treden. Op het 
moment dat hij daadwerkelijk de daad bij het woord wilde 
voegen stak Kok daar een stokje voor. Zijn roemloze vertrek 
uit Den Haag gaat gepaard met hoon en kritische 
terugblikken. 

Arme Jan Pronk. 

Ferdi de Lange is Vice-voorzitter Politiek 
in het Hoofdbestuur 
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ZoMER 

INTRODUCTlE 
8 & 9 Juni Arnhem 

De Jongerenorganisatie Vrijh~ld en .. 
"• Democratie (JOVD) organJseert 3 .m~al per 
~r jaar een weekend waar alle;;Jlleuw~ le.den. 
fi·t een kans krijgen otn kennis te maken met 
L·elkaar en met de.JOVD. Or>:hetweeketid 
~;:zal er een kijkje in de ·Keukenv~rr de Jdvo· 
~·yworden gegeven. Je leer;t er and~rij ntetiwe · 
äs.leden kennen, er .worden .. cur~t.(sserPf 
!~ eegeven. Tevens zal er éen parlemen:fárfêr: 
~;: 'Uitde Tweede Kamet'aanwez!g'Zljn'. 'BGvénal; 

·belooft het een erg gezellig weekend te 
worden! 

. Dus een leuke en laagdrempelige manier om 
· de JOVD te leren kennen! Hetweekend kost 
je slechts 17.50 euro (inc~ lunch, ontbijt én 
diner). 
Na aanmelding ontvang je nog gegevens. 
met betrekking tot de ej{aote locatie etc. 
Tevens zal dan een boekje met infornatie 
worden opgestuurd. Het enige wat je moet 
doen is de onderstaande bon voor 20 Mei 
a.s. op te sturen naar: 

JOVD Algemeen Secretariaat 
Herengracht 38a 
2511 EJ Den Haag 

Je kunt je ook digitaal aanmelden door 
een e-mail te sturen naar: 

:·· info@jovd.nl 
of downloaden op: 
www.jovd.nl 

Heb je nog vragen of wil je meer weten dan 
kun je contact opnemen met Niek Kraut 
(06.19644048). Of mail. lnfo@jovd.nl 

Bet us introduce you! 

Naam: 

Adres: 

Telefonisch te bereiken op: 

E-mail: 

Afdeling: 

Lid sinds: 

Handtekening: 

Afmelden is mogelijk tot 20 mei, daarna ben je het 
volle deelnemersbedrag van 17.50 euro 
verschuldigd. 
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door Han5 van Baaien I 

Al meer dan twee jaar fluctueren de 
aandelenkoersen op de beurzen van Amster
dam, New York, Londen, Tokio, etc. De 
aandeelhouders "zappen" van aandeel naar 
aandeel zonder dat de trends duidelijk zijn. 
Dezelfde ontwikkelingen doen zich voor in de 
politiek. Tot de vroege jaren '90 leek deze trend 
aan Nederland voorbij te gaan. In 2002 lijkt de 
ontzuiling, die in de jaren '60 zichtbaar werd, in 
h9-ar laatste fase terecht te zijn gekomen. De 
kiezer zweeft. Zoals aandeelhouders de winst 
op hun beleggingen direct willen incasseren, 
willen de burgers van politici direct een 
antwoord op hun vragen en per omgaande een 
oplossing voor maatschappelijke problemen. 
Politieke partijen beschikken niet langer over 
een stabiele achterban, maar moeten elke stem 
veroveren. De beeldcultuur dicteert ook 
constante vernieuwing. Gezichten vervelen snel, 
boodschappen eroderen in het gebruik. Het 
adagium is "Nieuw! Nieuw! Nieuw!". "Resultaten 
behaald in het verleden geven geen garantie 
voor de toekomst", is daarbij de nieuwe 
stelregel. Voor partijen en politici geldt "you're as 
good as your latest movie". "Amerikaanse 
toestanden" spelen zich nu ook in de 
Nederlandse politiek af en de vraag is of dat zo 
slecht is. 

Volksvertegenwoordigers moeten de nieuwe 
wetmatigheden van de politiek niet als een bedreiging, maar 
als realiteit en uitdaging zien. Dat vraagt om een 
herwaardering van het ambt van volksvertegenwoordiger. 
De volksvertegenwoordiger moet zich steeds opnieuw 
bewijzen en bestand zijn tegen het geweld van de media 
en de schuivende loyaliteiten van het electoraat. Hij moet 
de bevolking een stem geven en tegelijkertijd de leiding in 
het maatschappelijk debat naar zich toetrekken. Niet alleen 
zijn programma, maar ook zijn persoon is onderwerp van 
discussie. "Would I buy a second hand car from this man?", 
is de cruciale vraag bij de beoordeling van een politicus. 
Voor de bevolking moet duidelijk worden dat stemmen ertoe 
doet. Stemmen betekent in dat geval "stemmen vóór" in 
plaats van "stemmen tegen". Hieronder wil ik een aantal 
mogelijkheden schetsen die de kloof tussen kiezers en 
gekozenen moet helpen dichten en de positie van de 
individuele volksvertegenwoordiger moet versterken. 
Hiervoor zijn geen grote ingrepen in het institutioneel bestel 
nodig, maar vooral een andere attitude. 

Een politieke beurskrach? 
Kanttekeningen bij het ambt van volksvertegenwoordiger 

tijdens een politieke recessie: 

"problems are 
opportunities" 

Dualisme 

Tweede-Kamervoorzitter Anne Vondeling (PvdA) stelde 
reeds in de jaren '70 dat de volksvertegenwoordiging zelf 
bepaalt of zij een "lam of leeuw'' is. Kamerleden hebben 
niet de taak de regering of hun politieke geestverwanten 
daarbinnen blind te steunen. Nee, zij moeten de regeri~ 
op basis van hun mandaat van de samenleving controlerem, 
stimuleren en afremmen. Volksvertegenwoordigers en 
bewindslieden moeten daarom vrij ten opzichte van elkaar 
staan (dualisme). De regering moet zich per geval 
inspannen om de instemming van een Kamermeerderheid 
voor haar voorstellen te winnen. Het debat moet in alle 
openheid worden gevoerd. Niet hetTorentje dient het episdll 
centrum van de Nederlandse politiek te zijn, maar dl:e 
Tweede Kamer. Het wekelijks overleg tussen de minister
president, de vice-premiers en de fractievoorzitters van ere 
regeringscoalitie moet daarom worden afgeschaft. De vraam 
hoe een. netelige kwestie moet worden aangepakt, is een 
onderwerp voor 's lands vergaderzaal en niet voor betrèlld 
achter gesloten deuren. 
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Herwaardering van de woordvoerder 

De woordvoerderschappen zijn in grote fracties zeer 
gefragmenteerd. Via bureaucratische 
afstemmingsmechanismes wordt getracht eenheid in de 
chaos te scheppen. De fractiebureaucratie gaat knellen 
wanneer de woordvoerder mondelinge en schriftelijke 
vragen wil stellen, moties en amendementen wil indienen, 
maar ook wanneer hij bijdragen wil schrijven voor 
opiniepagina's van landelijke dagbladen en andere media. 
Woordvoerders van grote fracties kijken wel eens afgunstig 
naar hun collega's bij kleine fracties, waar de woordvoerder 
heer en meester over een samenhangend aantal 
beleidsterreinen is en - noodgedwongen - op hoofdlijnen 
controleert. 

Maatschappelijke participatie aanmoedigen 

Grote fracties zouden portefeuilles niet moeten opdelen, 
maar aan een beperkt aantal fractieleden moeten 
uitbesteden, de zgn. "hoofdwoordvoerders". Dat er ook dàn 
afstemming nodig is, moge duidelijk zijn. Een fractie dient 
coherent te opereren en een zekere fractiediscipline is 
daarom noodzakelijk. Maar laat woordvoerders vooral zèlf 
het initiatief tot die afstemming nemen. Want van een 
volksvertegenwoordiger mag wijsheid worden verwacht. 
Wie dat niet kan opbrengen, kan daarop tussentijds, maar 
ook bij herkandidering op worden aangesproken. De 
Kamerleden buiten de kring van hoofdwoordvoerders, die 
weinig wetgevend werk verrichten, kunnen zich inzetten 
voor andere belangrijke werkzaamheden die nu vaak blijven 
liggen, zoals het onderhouden van contacten met de 
maatschappij, bepaalde regio's, partij-afdelingen, 
zusterpartijen in het buitenland en noem maar op. Wie veel 
te doen heeft als hoofdwoordvoerder of als Kamerlid met 
een omvangrijke maatschappelijke portefeuille moet zich 
noodzakelijkerwijze op hoofdzaken concentreren. Minder 
is meer. Schriftelijke vragen, mondelinge vragen, 
interrupties, moties, amendementen en interpellaties 
herkrijgen hun belang wanneer ze als politiek instrument 
spaarzaam worden toegepast, want anders worden ze 
immers bot. 

Directere band met de achterban 

De meeste Kamerleden komen nu vooral op de slippen 
van hun lijsttrekker de Kamer binnen. Er is formeel sprake 
van een mandaat om namens de kiezer te spreken, maar 
zo wordt dat door de kiezer niet gevoeld. Slechts weinig 
Kamerleden komen via voorkeursstem men in het parlement 
(er zijn er circa 15.000 nodig om direct in de Kamer te 
worden gekozen). Politieke partijen zouden voorkeursacties 
moeten stimuleren in plaats van te ontmoedigen. ledereen 
die op de lijst voor de Tweede-Kamerverkiezingen is 
geplaatst, moet geschikt zijn als volksvertegenwoordiger. 
Moedig kandidaten aan om hun eigen actie te voeren, mits 
zij dat in goed overleg met de campagneleiding doen, geen 
negatieve campagne tegen collega-kandidaten voeren en 

"problems are opportunities" 

zich aan het verkiezingsprogramma houden. Dit 
verlevendigt de campagne en geeft individuele Kamerleden 
een gezicht, hetgeen zalleiden tot een hogere opkomst en 
meer stemmen dan wanneer alleen de top van de lijst wordt 
geprofileerd. Kandidaten zijn hiermee sterker bij de 
campagne betrokken dan als lijstvulling en zij hebben ook 
een sterker mandaat wanneer zij al dan niet met 
voorkeursstemmen worden gekozen. Een partij heeft 
hiermee een direct belang om aansprekende, 
communicatieve kandidaten te kandideren. 

Politieke partij als centrum voor de democratie 

Een herstel van de partijdemocratie is noodzakelijk. 
Discussie over kandidaten, programma's en politieke 
kwesties moet weer in de haarvaten van politieke partijen, 
zijnde de lokale afdelingen en via hen in landelijke 
congressen, plaatsvinden. "Congressen kopen geen 
straaljagers," stelde minister van Defensie Henk Vredeling 
eens. Terecht, maar congressen mogen er wel over praten 
en sterke bewindslieden en Kamerleden moeten, wanneer 
dat nodig is, congressen durven te weerstaan. In de meeste 
partijen wordt de inhoudelijke discussie aan strak 
management onderworpen om te voorkomen dat 
congressen onhandige, danwel onwelgevallige uitspraken 
doen. Wie echter een discussie te veel wenst te beheersen, 
loopt juist het risico dat deze on beheersbaar wordt en zich 
naar buiten de partij verplaatst. Hoe belangrijk de nieuwe 
media ook zijn, een chat sessie via internet kan nooit een 
scherp openbaar debat vervangen. 

Kandidaatstellingscommissies afschaffen 

Een algemene trend is dat politieke partijen het werven en 
selecteren van kandidaten voor politieke functies 
uitbesteden aan semi-onafhankelijke commissies. Zulke 
commissies zijn net een black box; het is volstrekt 
onduidelijk hoe het sterk nivellerende selectieproces zich 
heeft afgespeeld. Het zou beter zijn het voortouw bij de 
kandidaatstelling weer bij leden, afdelingen en 
kamercentrales te leggen. Laat hèn knokken voor hun 
kandidaten en de concept-lijst samenstellen en bouw een 
lichte controle in via een daadwerkelijk onafhankelijke 
commissie die met de blik van een buitenstaander naar de 
kandidaten kijkt. Laat vervolgens het landelijke partijbestuur 
en de fractievoorzitter in het congres pleiten vóór 
Kamerleden en kandidaten die naar hun mening te laag 
op de concept-lijst staan. Ook hiermee worden kandidaten 
echt gewogen en moeten zij als het ware aan 
voorverkiezingen in afdelingen en kamercentrales 
meedoen. Dat vereist gedrevenheid en gehardheid. Want 
wie publiek moet vechten voor zijn plaats krijgt veel over 
zich heen en moet doorzetten. Wie zich echter een 
achterban weet te verwerven staat later ook sterker in de 
fractie. Hiermee heeft een partij weer echt wat te kiezen. 
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"problems are opportunities" 

Open cultuur 

In Nederland overheerst traditioneel de consensuscultuur. 
Frits Bolkestein sprak daarbij van Nederland als 
zwakstroom-samenleving. Tegenstellingen worden 
verdoezeld in plaats van besproken. De 
verkiezingscampagne in 1998 stond in het teken van de 
bloeiende economie en niet in het teken van de wezenlijke 
thema's. Het aanhoudende verval van het CDA maakte een 
andere coalitie dan voorzetting van Paars nauwelijks 
m_ogelijk. Het regeerakkoord regelde tot in detail alle 
afspraken en alle onderwerpen waar een status quo in acht 
zou worden genomen. De VVD koos voor 
regeringsverantwoordelijkheid om te voorkomen dat er een 
links kabinet zou ontstaan van PvdA, D66, Groenlinks en 
eventueel CDA. Tevens zag de VVD de kans om een grote 
lastenverlichtingsoperatie voor burgers en bedrijven en een 
reductie van de staatsschuld te realiseren. Regeren is nu 
eenmaal het maken van keuzes. 

De kiezer heeft het gunstige financieel-economisch beleid 
echter als natuurverschijnsel aanvaard en spreekt de 
politiek nu aan op de openstaande rekeningen, zijnde de 
problemen die zijn blijven liggen. De belegger is een 
speculant geworden die niet naar gerealiseerde winst, maar 
naar winstverwachtingen kijkt. Dat geldt ook voor de kiezer 
op de politieke markt. Een losser regeerakkoord, minder 
zelfgenoegzaamheid onder de Haagse kaasstolp, een 
grotere zichtbaarheid van Kamerleden van 
regeringspartijen en van de oppositie en levendige debatten 
in de Tweede Kamer en tijdens partijcongressen hadden 
voor alle partijen de mogelijkheid geschapen om duidelijk 
te maken dat de kiezer wel degelijk een keuze heeft. 

Duidelijk signaal van de kiezer 

Thans heeft de kiezer op 6 maart jl. in vele gemeenten een 
duidelijk signaal aan de landelijke politieke partijen 
afgegeven. Ik raad echter Fortuyn aan "Naar 17 zetels en 
terug" van Jan Terlouw van D66 te lezen. Ook nieuwkomers 
worden door de kiezer aan een examen onderworpen. 
Leefbaar Nederland en de Lijst Pim Fortuyn mogen na 15 
mei aanstaande daarom niet uit de regering worden 
geweerd. In tegendeel, als de verkiezingsuitslag daartoe 
aanleiding biedt, zullen zij uitgedaagd moeten worden hun 
verantwoordelijkheid te nemen. Bestaande partijen en 
nieuwkomers moeten alle het signaal van de kiezer serieus 
nemen. De kiezer vraagt durf, duidelijkheid en daadkracht. 
Hij vraagt sterke kandidaten vanuit democratische partijen. 
Hij wil resultaten zien. Politieke partijen die dat perspectief 
niet bieden zijn eendagsvliegen of, om in de stijl van dit 
artikel te blijven, politieke Worldonline's, die na een hype 
weer snel door de belegger aan de kant worden geschoven. 

De slagzin "At your service!" is voor 
volksvertegenwoordigers juist gekozen. Van de kiezer mag 
echter een wederdienst gevraagd worden en dat is actieve 
participatie in verkiezingen, in politieke partijen, 1in 
maatschappelijke organisaties en in de grote 
maatschappelijke debatten. Afzijdigheid is ledigheid. Wie 
zwijgt stemt toe. 

Hans van Baaien is sinds 28 september 1999 lid van de 
VVD-fractie in de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 
Hij was VVD-campagneleider onder Frits Bolkestein bij 
de Tweede-Kamerverkiezingen in 1998. Van Baaien 
(Rotterdam, 1960) is thans kandidaat op plaats 41 van 
de VVD-lijst voor de Tweede Kamer 
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minder wetten, 
strenger handhaven 

Ton Hooijmaijers (41) staat op de lijst voor de 
Tweede-Kamerverkiezingen voor de VVD. Deze 
Amsterdammer is getrouwd, vader van twee 
dochters en ondernemer in hart en nieren. Zijn 
boodschap is duidelijk: "Ik ben voor minder wetten 
en voor strenger handhaven." 

"Ik ben betrokken geraakt bij de VVD toen ik voor het eerst 
Loek Hermans een praatje hoorde houden. Ik was een jaar 
of 15. Ik vond dat hij een goed verhaal had. Hermans zei: 
kijk eens, er moet altijd een overheid zijn die je op je lazer 
geeft als je iets verkeerd doet of je opvangt als het echt 
slecht met je gaat. Maar je bent zelf verantwoordelijk voor 
je leven. Je kunt er een zootje van maken of niet. Dat sprak 
me aan. Ik geloof in een kleine, maar heel sterke overheid:' 

"Lang geleden heb ik een blauwe maandag rechten 
gestudeerd. En dat viel me niet mee. We kennen in 
Nederland zo veel regels. De wetten als zodanig kloppen 
wel, er wordt ook exact volgens die wetten geredeneerd, 
maar als je kijkt wat er uiteindelijk uitkomt, is dat lang niet 
altijd rechtvaardig. Dus ben ik bestuurskunde gaan doen. 
Vond ik een stuk leuker." 

"Ik ben altijd goed geweest in het verkopen van ijs aan 
eskimo's. Oftewel: ik denk dat ik vrij aardig kan bepalen 
wat mensen willen hebben en ik weet daar ook op in te 
spelen. Nadat ik zo'n beetje alle scholen doorlopen had 
die er maar zijn, begon ik op mijn achttiende een 
boodschappendienst, een onderneming die zou uitgroeien 
tot een succesvol cateringbedrijf. Ik weet waar ik het over 
heb als ik over ondernemen spreek." 

I door Îon Hooijmaijers 

"Ik ben voor weinig regels, maar wel hele strenge. 
Ondernemers moeten voor de overheid formulieren invullen 
waarvan je soms denkt: waar is dit voor nodig, wat een 
gezeik, ik moet toch gewoon mijn product verkopen? 
Sommige bedrijven vullen al 20 jaar iedere maand een 
BTW-formulier in. Waarom zouden ze dat niet één keer per 
jaar mogen doen in plaats van ie-de-re maand?" 

"Minder regels beter handhaven. Als je er over nadenkt, is 
het eigenlijk heel logisch. Want als je als overheid zorgt 
voor zinvolle regels, die op draagvlak kunnen rekenen bij 
de bevolking, dan kun je op je vingers natellen dat die regels 
door goedwillende mensen ook beter nageleefd zullen 
worden. En dan is het ook beter te verkopen om de anderen 
harder aan te pakken. Om vervolgens te komen tot een 
samenleving waarin meer mensen de kans hebben zich te 
ontwikkelen en in vrijheid te doen waar ze goed in zijn. 

Bijvoorbeeld ondernemen." 
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door r erdi de laneje en f<ense Weide I 

goed rechts is niet verkeerd! 
Europa is in de ban de verkiezingen. In 
Frankrijk, Duitsland en Nederland zijn recentelijk 
verkiezingen geweest. In Frankrijk heeft de 
eerste ronde voor de presidentsverkiezingen 
plaatsgevonden, terwijl Nederland en Duitsland 
rE?spectievelijk gemeenteraads- en 
deelstaatverkiezingen achter de rug hebben. De 
algehele Europese tendens lijkt op dit moment 
dat een algehele verrechtsing aan de gang is. 
Deze verrechtsing, waarbij voor het gemak 
iedere groepering die rechts van het politieke 
spectrum opereert wordt meegenomen, wordt 
als zeer negatief ervaren. Daarbij worden de 
overwinning van de CDU in Saksen-Anhalt, de 
overwinning van Leefbaar Rotterdam en het 
doordringen van Le Pen tot de tweede ronde als 
voorbeelden van de verrechtsing gezien. Het 
negatieve beeld dient echter drastisch bijgesteld 
te worden. Natuurlijk is het uitermate negatief 
dat populisten de wind mee hebben in Europa 
en is een groeiende intolerantie die daaruit 
voortvloeit zonder meer zorgwekkend te 
noemen. Wanneer goede resultaten van 
respectabele partijen als de VVD en de CDU 
ook als een negatieve verrechtsing worden 
gezien, dan is dit betreurenswaardig en 
incorrect. Goed rechts is niet verkeerd! 
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Het hedendaagse Europakenmerkt zich door het grote 
aantal sociaal-democratische regeringen en 
regeringsleiders. De gloriedagen van de sociaal-democratie 
zijn echter definitief voorbij. De ontevredenheid neemt toe, 
terwijl problemen rondom immigratie en veiligheid niet 
opgelostworden. De sociaal-democratische leiders, lange 
tijd verlamd door hun overmatige gevoel voor pollitieke 
correctheid, hebben gefaald in het oplossen van de 
problemen die de Europese burger bezig houden. In 
Saksen-Anhalt is de regerende SPD afgestraft voorhaar 
ineffectieve beleid. De CDU en de FDP zijn daarmee 
automatisch de grote winnaars geworden van de 
deelstaatverkiezingen. Dit heeft ook op landelijk niveau 
gevolgen, ondanks het feit dat extrapoleren naar de 
landelijke politiek altijd een hachelijke klus is. Schröder heeft 
een nederlaag te verduren gekregen, terwijl Stoiber een 
steun in de rug heeft gekregen. De overwinning van dte 
CDU heeft sommigen in het linkse en groene kamp doen 
verleiden tot uitspraken dat Stoiber een rechtse populist 
zou zijn die past in het rijtje Haider, De Winter en Berlusconi. 
Daarmee willen ze aangeven dat door de verrechtsing het 
de verkeerde kant uitgaat met Europa. Deze karakteriserirng 
van Stoiber is onrechtvaardig, beneden niveau en past 
naadloos in de cultuur van politiekecorrectheid. Stoiber 
komt van de CSU, een partij die zich in Beieren juist 
profileert als de sociale partij voor de kleine man en 
daarmee al decennialang de meerderheid in handen heelft. 
De CDU/CSU profiteren van de teruglopende economie 
en het onvermogen van de regering-Schröder om het tij te 
keren. Dit is een normaal gevolg van ineffectief 
regeringsbeleid. Wanneer beloftes niet worden nagekomen 
wint de oppositie. Van een verrechtsing is dan ook zeker 
geen sprake en al helemaal niet van een negatieve tendens . 

Ook in Frankrijk zou eenzelfde soort verrechtsing aan de 
gang zijn door het doordringen van Le Pen naar de tweede 
ronde. Echter wanneer gekeken wordt naar de uitslag blijlid 
dat Le Pen slechts twee procent meer stemmen heeft 
gekregen in vergelijking met de verkiezingen zeven jaar 
geleden. Zijn stemmers bestaan vooral uit proteststemmen 
en kiezer die eindelijk oplossingen willen zien voor c11e 
problemen rondom de immigratie en de veiligheid. O>it 
gecombineerd met een verdeeld links en gelijksoorti§De 
programma's hebben geleid tot het debacle rondom Jospiin. 
Ook hier is meer sprake van ontevredenheid dan van pure 
negatieve verrechtsing. Daarbij is het vreemd dat het 
gezamelijke percentage van tien procent voor de 
communisten Laguilier en Hue geen negatief commentaar 
heeft gekregen. Mensen die serieus oproepen tot een 
proletarische revolutie met alle gevolgen vandien Zijjn 
blijkbaar normaal. Dit versterkt de indruk dat vooral extreem-
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rechts wordt gezien als slecht, terwijl extreem-links in de 
ogen van velen geen kwaad kan. Beiden zijn echter 
extreem, beiden leiden tot intolerantie en beknotting van 
vrijheid. Bolkestsin had in zijn boek onverwerkt verleden 
dan ook een duidelijk punt te pakken dat communisten 
nimmer verantwoording hebben hoeven af te leggen, terwijl 
vertegenwoordigers van extreem-rechts wel hard werden 
en worden aangepakt. Gelijke monniken, gelijke kappen. 

De gemeenteraadsverkiezingen en dan met name die in 
Rotterdam lijken ook in Nederland te wijzen op een grote 
mate van verrechtsing. De winst van Leefbaar Rotterdam 
was spectaculair en leidde door de uitspraken van Fortuyn 
tot het toevoegen van Fortuyn en de Lijst Pim Fortuyn aan 
het rijtje van Europese rechtse populisten als Le Pen en 
Haider. Ook deze verrechtsing wordt voor het grootste deel 
veroorzaakt door ontevredenheid. De winst die LPF zal 
behalen op 15 mei zal hier ook een uitvloeisel van zijn. De 
Nederlander is de cultuur van polderen en politieke 
corectheid meer dan zat. De kiezer eist duidelijke 
stellingnames, het nakomen van beloftes en het aanpakken 
van de prangende problemen die heersen rondom 
immigratie en veiligheid. Door het niet ter discussie willen 
stellen van de problematiek bleven de oplossingen uit en 
nam de ontevredenheid toe. De linke partijen die jarenlang 
de politieke correctheid hebben gecultiveerd, zij krijgen nu 
overal in Europa de rekening gepresenteerd. In Rotterdam 
is een voorschot genomen op de uitkomsten door de 
collegevorming van Leefbaar Rotterdam, het CDA en de 
VVD. Het is hun taak om te laten zien dat het anders moet 
en anders kan, wanneer zij daarin niet slagen zullen zij 
over vier jaar de rekening betalen en verlinkst het electoraat 
weer. Dat is de werking van de democratie. 

Verrechtsing is niet negatief, wanneer dit betekent dat 
prangende problemen helder en duidelijk benoemd en 
effectief aangepakt dienen te worden. Daardoor is de 
verrechtsing die nu gaande zou zijn in Europa een welkome 
en noodzakelijke doorbreking van de poldercultuur en 
bovenal de dictatuur van de politieke correctheid. De partijen 
aan de rechterkant van het politieke spectrum zijn de enige 
partijen die duidelijk problemen durven te benoemen en 
effectief op te lossen. Halve maatregelen, compromissen 
en verstikkende politieke correctheid zijn definitief passé. 
Oplossingen zijn nodig en die oplossingen zijn niet te vinden 
bij de heersende sociaal-democratische politiek. Goed 
rechts is niet verkeerd, het is de oplossing! 

Dit artikel is op dinsdag 30 april gepubliceerd op de 
opiniepagina van NRC Handelsblad 

Ferdi de Lange en Rense Weide zijn respectievelijk Vice
voorzitter Politiek en Landelijk Voorzitter in het 
Hoofdbestuur. 

I Liberale Helden 
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Juni Congres: 
jij bent er toch Ook? 

Opgelet allemaal! Er komt weer een congres aan! Een weekend lang kun jij je politieke talenten en 

interesses vereenzelvigen met die van andere JOVD'ers uit het hele land! Omdat de locatie altijd met 
zeer veel zorgvuldigheid wordt gekozen is hij nu, ten tijde van de deadline van deze Driemaster, nog 
niet bekend. Wat al wel zeker is, is dat er dit keer een Van der Valk hotel in het midden des lands 
gekozen zal worden! Naast een aantal werkgroepen zijn we bezig met het regelen van een leuke gast 
die ons 's avonds zal komen toespreken. Na Pim Fortuyn in november en Hans Dijkstal in april valt 
ons nu natuurlijk een moeilijke opgave om zulke zwaargewichten te evenaren! Kom dus naar het 
congres om te zien of het ons gelukt is! Op het congres zullen ook weer tal van moties behandeld 
gaan worden. De komende weken zal jouw afdeling ongetwijfeld een motie-avond organiseren of kun 
je zelf je moties opsturen naar Ferdi de Lange, fjmdelange@hotmail.com én info@jovd.nl. Let wel: de 
deadline voor de moties is vastgesteld op 26 mei! 

Uiteraard hebben we na een dag vol politiek en inhoudelijkheid's avonds een knalfeest voor je, waar 

de voetjes van de vloer kunnen! Tevens is dit congres een goede gelegenheid om eens flink na te 
evalueren over de (dan inmiddels afgelopen) Tweede Kamerverkiezingen van 15 mei. Wie heeft er 
gewonnen, wie heeft er verloren en bovenal: wie gaat er regeren? 

De projectgroep bestaat dit keer uit: 

Paul Laane, 
Mantred Harlaar, 
Miehiel Willems, 
Julien van Campen en 
Elsbeth Klop 

lij gaan zich voor de volle 100% inzetten om het juni congres tot een succes te maken! Binnenkort 

zal de congresbon verstrekt worden met daarop de exacte gegevens zoals kosten, locatie etc. 

De datum is al wel bekend: 
markeer 22 en 23 juni nu alvast in je agenda! 

Wil je meer informatie, dan kun je contact opnemen met Paul Laane (paullaane@hotmail.com, Tel. 
0619196283) of de internetsite www.jovd.nl/congres bekijken. 
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Het hoofdbestuur besluit Dhr. A.F. Rasmussen te benoemen als Liberaal van het jaar en hem 
deze prijs te overhandigen op de nieuwjaarsborrel van 1 0 januari 2002. 

Het hoofdbestuur besluit Martijn Bruijstens te benoemen als Internationaal Secretaris voor 
de periode van één jaar. 

Het hoofdbestuur besluit Vera Willebrand onder dankzegging te ontslaan als hoofdredacteur 
(Digi)LEF. 

Het hoofdbestuur besluit Thijs van de Vooren te benoemen als voorzitter van de Commissie 
Liberale Jongeren en derhalve voor te dragen als adviserend lid van het VVD Hoofdbestuur. 

Het hoofdbestuur besluit Thijs van de Vooren te benoemen als auditor van het 
Campagneteam 2002. 

Het hoofdbestuur besluit Daniëlle Valkink en Mark van den Anker te benoemen als 
adviserende leden van de Landelijke Propaganda Commissie van de VVD. 

Het hoofdbestuur besluit Niek Kraut te benoemen als adviserend lid van de Landelijke 
Commissie Opleiding en Training van de VVD. 

Het hoofdbestuur besluit Nanning Mol voor te dragen als bestuurslid van de stichting 
Rottumerberaad, een stichting ten behoeve van (oud) Hoofdbestuursleden. 

Het hoofdbestuur besluit Th ijs van de Vooren voor te dragen als bestuurslid van de stichting 
Rottumerberaad, een stichting ten behoeve van (oud) Hoofdbestuursleden. 

Het hoofdbestuur besluit de studiebeurs toe te kennen aan Ferdi de Lange voo~ de periode 
december 2001, januari en februari 2002. 

Het hoofdbestuur besluit Renee van Heusden te benoemen als projectleider van het 
Introweekend maart 2002. 

Het hoofdbestuur besluit Jeroen Engeseath te benoemen als projectleider van de Top Winter 
Course februari 2002. 

Het hoofdbestuur besluit Lucien Weide te benoemen als projectleider van het April Congres. 
Het hoofdbestuur besluit Egbert Adrichem te benoemen als lid van de CIA. 
Het hoofdbestuur besluit Robert Jan deusing, Jan Willem van de Vijver en Filip de Waart te 

benoemen als leden van de CIA. 
Het hoofdbestuur besluit Egbert Adrichem en Jan Willem van de Vijver te benoemen als 

Forumbeheerders. 
Het hoofdbestuur besluit Jan Stork te benoemen als Politiek Commissaris Buitenlandse 

Zaken, Defensie en Ontwikkelingssamenwerking. 
Het hoofdbestuur besluit Egbert Adrichem te benoemen als Politiek Commissaris 

Economische Zaken, Verkeer & Waterstaat en Landbouw. 
Het hoofdbestuur draagt Hans Mojet voor als Kamercentrale Jongerenfunctionaris van 

Groningen. 
Het hoofdbestuur besluit Dhr. M.D. (Maarten) Burggraaf voor te dragen als lid van de 

geschillencommissie JOVDIVVD. 
Het hoofdbestuur draagt Bas Bruurs voor als Kamercentrale Jongerenfunctionaris van 

Tilburg. 
Het hoofdbestuur besluit de JOVD afdeling Zeeland, in het bijzonder door de inzet en bereikte 

resultaten van de Kamercentrale Jongerenfunctionaris en Commissie Goes, uit te roepen tot 
Afdeling van het seizoen. 





SPREKERS O.A. 

HANS DIJKSTAL 

GERRIT ZALM 

VAN ROSSEM 

JORT KELDER 

ERICA TERPSTRA 

2002 

AMSTEL CUP FI~JALE 

OP GROOT sciHERM 







colofon 
Driemaster is het onafhankelijke verenigingsperlodiek 
van de onafhankelijke liberale Jongeren Organl~ati e 

Vrijheid en Democratie. Oplage rond 1300 at uks. 
Advertentietarieven zijn opvraagbaar bij de Landelijk 
Penningmeester. 

Niets uit deze uitgave mag op welke wijze dan ook verepreid, 
opgeslagen of verveelvoudigd worden, dan met uitdrukkelijke en 
schriftelijke toestemming van de Hoofdredacteur. Zoals 
neergelegd in de Landelijke Statuten en het Redactie regelement, 
bepaalt de Hoofdredacteur, in samenspraak met de Redactie 
Driemaster, de redactionele formule. Zij is alleen aan de 
Algemene Vergadering verantwoording schuldig . De hoofdredac
teur za l niet tot plaatsing van stukken overgaan die de veren ig
ing onevenred ig kunnen benadelen. De visie die uit de artike len 
spreekt is niet noodzakelijk de visie van de JOVD als vereniging, 
noch de visie van het Hoofdbestuur, noch de visie van de redac
tie, tenzij het een en ander uitdrukkelijk is aangegeven. 
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door Ursula Doorduyn 

redactioneel 
Ik hoop niet dat u schrikt van deze Driemaster, 
hij ziet er namelijk anders uit dan de vorige paar 
Driemaster die u van mij heeft mogen ontvan
gen. Onze vaste lay-out redacteur, Alain-Celest 
de Buck is geveld door de ziekte van Pfeiffer. 
Hij ziekt nu uit en kon dus deze Driemaster niet 
opmaken. En omdat ik nou eenmaal meer ver
stand heb van dure kleding en grappig zijn, 
neemt Drukkerij Hoijtink dit keer de honneurs 
van het lay-outen waar. Waarvoor veel dank. U 
dacht dus net gewend te zijn aan het nieuwe 
uiterlijk van de Driemaster en dan is het ineens 
weer anders. Zo gaan die dingen nou eenmaal, 
dat is met de mode zo en ook met politieke 
landschappen is gebleken. 

lk heb er weinig behoefte om de verkiezingen 
met u te gaan evalueren. Dat hebben anderen 
~I lang met u gedaan of gaan dat met u doen 
:(zie o.a. pagina 7). Ik vond 15 mei gewoon een 
~reemde dag, acht jaar belabberd oppositie 
~oeren wordt beloond met winst, charisma in de 
~erleden tijd wordt beloond met winst, geves
~gde partijen gaan met de billen bloot en huilen 
~it bij de gemarginaliseerde achterban en als 
~lapper van de dag een heel, maar dan ook 
~eel slecht liedje bedacht door de al net zo 
!slechte Jan Rietman. En nou is het klaar met 
!die verkiezingen en nou moeten we verder! 
Gelukkig worden er in deze Driemaster tal van 
'ideeën aangedragen hoe de partijen (lees WD) 
verder moeten. 

Wat ik wel erg leuk vind is dat er in deze 
Driemaster maar liefst twee keer gereageerd 
wordt op een artikel van Lucien Weide uit de 
vorige Driemaster. De discussie over bijzonder 
onderwijs is op het vorige congres veel te sum
mier gevoerd, domweg omdat het onderwerp 

veel te complex is om in een motie te vervatten. 
Ik denk dat het artikel van Lucien en de reacties 
van Bram van Driel en Jeroen de Veth een 
grote bijdrage leveren aan de discussie over bij
zonder onderwijs. En het werd wel weer eens 
tijd in de JOVD! 

De Pro en Contra gaat dit keer over een geliefd 
onderwerp van mij, de publieke omroep, en 
daar wil ik dit redactioneel dan ook mee afs
luiten. Er is grote discussie over, moeten we 
inkrimpen, moeten we naar een net of twee net
ten, wat doen we met de omroepverenigingen 
etc. etc. Ik denk dat ik de oplossing heb (echt 
waar, Ursula wat doe je nou???) Volgens mij 
moet de TROS weg uit het publieke bestel, 
waar de TROS dan heengaat zal me een rot
zorg zijn, commercieel of opgeheven, ik noem 
het lood om oud ijzer. Als ik maar niet meer 
hoef te betalen voor Schlager-festivals, Voor 
Alle Fans en niet meer bijdraag in de contributie 
van de hockeyclub van de kids van Caroline 
Tensen. Volgens mij is de publieke omroep dan 
afgeslankt genoeg, Get the Picture is best leuk, 
en zeg nou zelf, mooi dik is toch niet lelijk? 

Uw Hoofdredacteur 



door Ursula Doorduyn & Nathan Soomer 

interview 1mefighter 
Fred Teeven 

In het stormachtige verloop van de campagne, 
was er een belangrijke rol voor de nieuwe partij 
Leefbaar Nederland weggelegd. Eind 2001 
werd Pim Fortuyn gekozen als lijsttrekker van 
die partij en dat betekende een enorme boost 
in de peilingen. De top bedroeg zelfs zo'n 20 
zetels. Maar toen kwam het beruchte interview 
met Pim Fortuyn in De Volkskrant, waarin hij 
tornde aan het heiligste wetsartikel van 
Nederland. Pim Fortuyn en Leefbaar Nederland 
namen vervolgens afscheid van elkaar en 
Leefbaar Nederland moest op zoek naar een 
nieuwe lijsttrekker. Na een lange zoektocht 
werd Officier van Justitie in Amsterdam Fred 
Teeven gevonden. Fred Teeven (43, 

Oudkarspel) was bekend geworden vanwege de deals met grote criminelen, zoals in 
de zaak van Johan V, alias de Hakkelaar. Teeven is bij uitstek een man van het 
gewone volk. Hij groeide op in een Haarlemse arbeidersbuurt en heeft in 1990 via 
een avondstudie zijn rechtendiploma behaald. Van 1993 tot heden was hij werkzaam 
bij het parket van Amsterdam. Daar ontpopte hij zich de laatste jaren niet als de 
meest populaire Officier van Justitie. De Wijkerslooth, super PG (Procureur 
Generaal), zei ooit dat hij Officieren van Justitie zoals Fred Teeven liever kwijt dan rijk 
is. Hoe ziet deze man van het volk, buldog, pitbull en crimefighter het avontuur in de 
Tweede Kamer tegemoet? Leefbare oppositie voeren met slechts twee zetels zal 
moeilijk gaan worden. 

Wanneer ben je eigenlijk lid geworden van 
Leefbaar Nederland? 

"Op het congres van Leefbaar Nederland op 25 
november 2001, waar Pim Fortuyn gekozen 
werd als lijsttrekker, was ik nog lid van de VVD. 
Ik ben lid geworden van Leefbaar Nederland in 
december en ik heb me begin januari kandidaat 
gesteld voor de Tweede Kamerverkiezingen. 

Wat waren voor jou de overwegingen om de 
overstap te maken van de VVD naar Leefbaar 
Nederland? 

"Waar ik nogal aan hechtte en de kiezers van 
de VVD ook wel, was de WD als law-and
order-partij, die de VVD zegt te zijn en ook wel 
was. Maar het is ·de laatste jaren minder 
geweest. Ik denk dat met name een aantal 



ministers, die dat hadden moeten uitdragen, 
gefaald hebben." 

Je bedoelt met name Korthals? 
"Ja laten we gewoon maar een man een paard 
noemen. Daar hoeven we niet dramatisch over 
te doen. Het was echt nog slechter dan de Partij 
van de Arbeid." 

Maar had je dan niet het gevoel dat je dan iets 
binnen de VVD moest gaan bereiken? 

"Ja, dat is toch heel moeilijk. Feit is dan dat je 
natuurlijk een politieke carrière moet gaan 
maken en ik ben iets anders van mening. Ik 
weet dat je vaak moet beginnen in de raad of 
de provinciale staten. Wethouder worden of zoi
ets. Om zo'n manier kun je er dan doorkomen. 
Ik was niet zo lang lid van de VVD en ik was 
meer snurkend lid. Je bent dan gewoon een 
aantal jaren bezig, want je komt niet zomaar in 
de Tweede Kamer uit. En dat begrijp ik allemaal 
best wel. Er zijn mensen die zich al jarenlang 
inzetten voor de partij en die hebben daar dan 
mede meer recht op. Dus dat realiseerde ik me 
wel. Maar wat me niet zo aanspreekt in de 
meeste politieke partijen, is die hiërarchie." 

Het had dus gewoon te lang geduurd? 
"Ja! Dan had ik nog vijf jaar bij het parket in 
Amsterdam moeten zitten! Eén dag in de week 
en in de avonduren raadslid geweest en daar
naast Officier van Justitie zijn voor zo'n beetje 
60% van de tijd. Ik wil Den Haag snel veran
deren en ik ben toch een beetje de man van de 
uitvoering en van de praktijk. En wat dat betreft 
is Leefbaar Nederland een nieuwe partij, waar 
die hiërarchie er niet is. Dat zie je bij de LPF 
ook. 

Van veel personen op jullie lijst en op de lijst 
van Pim Fortuyn wordt gezegd dat het uit
gerangeerde personen waren uit de andere par
tijen als VVD en CDA. 

"Ik kan het zelf niet goed overzien. Voor mijzelf 
geldt het niet, omdat ik het nooit geprobeerd 
heb om binnen de VVD iets actiets te gaan 
doen." 

interview Fred Teeven 

Je bent daar toch wel een keer voor gevraagd? 

"Ja, ik ben wel eens gevraagd om iets in de 
lokale politiek te gaan doen. Het is vast heel erg 
belangrijk, want mijn kinderen rijden ook op de 
fiets door het dorp, maar het boeit mij niet zo. 
Laten we daar eerlijk over zijn. Niet dat het iets 
minderwaardigs is, dat absoluut niet, maar ik 
heb daar wat minder feeling mee." 

Je wilde dus graag snel iets gaan bereiken in 
de landelijke politiek? 

"Ja, ik heb 25 jaar lang in de veiligheidssector 
gewerkt en ik wilde gewoon snel iets op dat ter
rein kunnen betekenen. Nou realiseer ik me ook 
wel dat dit natuurlijk afhankelijk is van het aan
tal zetels dat je in de Tweede Kamer hebt, maar 
je kunt ook een stukje kwalitatieve oppositie 
voeren. Het hoeft niet de macht van het aantal 
zetels te zijn." 

Had je die veranderingen niet kunnen bereiken 
vanuit de rechtelijke macht waarin je zat? 

"Dat heb ik dus negen jaar geprobeerd." 

De populairste Officier van Justitie was je in 
ieder geval niet! 

"Als je het vanuit de minister en het college van 
procureurs generaal bekijkt niet, maar als het 
vanuit de werkvloer van de Amsterdamse politie 
bekijkt, was ik wel een van de populairdere 
officiers. Het is dus maar net vanuit welk oog
punt je het bekijkt. Per minister en per college 
verschilt dat ook, moet ik je er wel bij zeggen. 
Als de vorige minister, Sorgdrager, en de 
voorzitter van het college, Doctors van 
Leeuwen, nog hadden gezeten, was het 
waarschijnlijk met mijn justitiële carrière heel 
anders gelopen. Daar had ik persoonlijk wèl een 
goed contact mee. Dus zo zie je maar! Er hangt 
dus ook veel van poppetjes af en het netwerk 
dat je hebt. Waar ik in het eerste Paarse kabinet 
wel een goed netwerk had, kan er drie jaar later 
zomaar een minister zitten waar je last van 
hebt. Dat heeft niets met de persoon van Benk 
Korthals te maken. Dat heeft gewoon meer te 



Fred Teeven 

maken met het feit dat als je een lastige Officier 
van Justitie bent, de minister meer politieke risi
co's moet nemen. Het heeft dus niet zo zeer te 
maken met hoe populair je bent, maar eerder 
met de risico's in de uitvoering die je loopt. Met 
de moeilijke gevallen die op de grens zitten, 
heb je als minister meer last." 

Bij jou moet wel alles een beetje snel, toch? 

"Ja, bij mij moet alles snel. Rechtenstudie 
moest bij mij snel, snel grote drugszaken doen, 
proberen snel resultaat te bereiken. Zo zal het 
ook een beetje snel in de politiek gaan. Ik ga 
niet er negen jaar over doen om kamerlid te 
worden." 

Je werd ook snel/ijsttrekkerf Is het niet moeilijk 
om na de charismatische Fortuyn Leefbaar 
Nederland politiek te gaan leiden, terwijl jou ver
weten werd dat je geen uitstraling had? 

"Dat is hetzelfde verwijt dat Dijkstal en Melkert 
kregen. Die hadden dan blijkbaar ook geen uit
straling. Ik denk dat Dijkstal en Melkert, net als 
ik, uitstraling hebben, maar in een verkeerde tijd 
zaten. Ze waren in een strijd met i_emand, die 
onvergelijkbaar was in de Nederlandse politiek." 

Was het niet een hele ondankbare taak om op 
dat moment lijsttrekker van Leefbaar Nederland 
te worden? 

"Nee, want je weet waar je aan begint! Je kunt 
achteraf wel zeggen, dat het ondankbaar is, 
maar ik vind dat niet. Ik wist dat deze vergelijk
ing zou worden gemaakt en ik wist dat je naar 
beneden zou kunnen gaan, want dat was wel te 
verwachten. Maar ik vind het ook wel een 
uitdaging om in zeven weken tijd een lijst
trekkerschap neer te zetten." 

Je bent in no-time dus lijsttrekker geworden, 
maar vind je dat het ook zo moet gaan? 

"Dat is nou vernieuwing! Het zou weliswaar niet 
zo moeten gaan, maar het moet wel zo kunnen 
gaan. Ik vind het dus wel goed dat er zowel bij 
de LPF als bij onze partij mensen komen 

bovendrijven, die geen enkele historie hebben 
met een politieke partij." 

Is een beetje politieke ervaring niet handig? 

"De tijd zal het gaan leren, misschien valt het 
wel mee. Misschien blijkt over anderhalf jaar 
wel, dat het allemaal wel meevalt en dat je hele· 
maal niet tien jaar in een politieke partij hoeft te 
zitten om wat te kunnen betekenen. Maar miss
chien heb je wel gelijk, dat je wat langer in die 
kweekvijver moet zitten. Dat is een interessante 
discussie! Ik zeg niet dat het niet hoeft." 

Van jou wordt vaak gezegd dat je dingen zwart
wit ziet. Ben je niet bang om heel erg gefrus
treerd te raken in het ondoorzichtige politiek 
proces? 

"Gefrustreerd ben ik nog nooit geraakt. Dat is ' 
me de afgelopen 25 jaar in de justitiële wereld 
ook niet gebeurd. Ik vind dat je weet waar je 
aan begint, omdat je in iets terecht komt wat al l 
eeuwenlang een cultuur is. Je kunt dus niet 
zomaar denken dat je van alles daaraan kunt 
veranderen. Die mensen zitten in die cultuur, 
denken in die cultuur en hebben de cultuur 
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overgenomen. Ze zullen dus eerder proberen " 
om jou die cultuur op te leggen, dan dat jij in 
staat bent om die cultuur te veranderen. Dat l 
weet je dus van tevoren en daar moet je niet in 1 
verstrikt raken. Maar dat betekent ook niet dat 1 
ik me elke dag wat ga aantrekken van die cultu-~ 
ur. Mensen van de LPF zullen zich meer aan de 
cultuur gaan conformeren, als ze mee gaan 
regeren." 

Hoe gaat Leefbaar Nederland eigenlijk oppositie 
voeren 

"We willen dat wel doen op inhoud. Kijk, als 
deze coalitie dingen heeft, waarvan wij vinden 
dat ze goed zijn, dan stemmen we zeker mee 
met de regering. We gaan niet oppositie voeren 
om het oppositie voeren. Wat ik denk dat wel 
geregeld gaat worden, is mobiliteit. Wij zijn ook, 
ik zal het maar recht toe, recht aan zeggen, 
voor meer asfalteren en niet al te veel zeuren. 
Dat asfalteren zie ik dus nu gebeuren en daar 



gaan wij dus geen harde oppositie tegen 
voeren. Voor wat betreft de veiligheid mag er 
wat mij betreft nog wel het een en ander 
gebeuren. We gaan ons niet profileren om het 
profileren." 

Waar is de winst voor Leefbaar Nederland te 
halen? 

"Toch in de veiligheidssector! Daar gaan dingen 
toch niet zo gebeuren als we denken dat het 
gaat. De LPF heeft daar geen specifieke 
deskundigheid in de fractie voor zitten en dat 

moeten ze dus van buiten halen. Dat is een 
probleem, want het betekent dat het toch wel 
volgens de oude wegen van het CDA en de 
WD zal gaan. Dat betekent dus geen revolu
tionaire dingen." 

Denk je hiervoor veel steun te kunnen verkrij
gen in de Tweede Kamer? 

"Ik denk dat als het kabinet het niet goed doet, 
dat er veel gelegenheidscoalities kunnen komen 
en waar Leefbaar Nederland ook onderdeel van 
kan uitmaken. We zijn dan weliswaar vanuit ver
schillende doelstellingen het niet eens met het 

Fred Teeven 

kabinet, maar je krijgt dan een hele aardige 
soort oppositie." 

Echte oplossingen levert dat dan niet op! 
"Met veiligheidsproblemen zal dat misschien wel 
zo zijn. Maar met de zorg is het toch een heel 
ander verhaal. Wij willen dan bijvoorbeeld geen 
particuliere initiatieven, die worden gefinancierd 
door ziekenfondsen. Ik kan me op dat punt dus 
heel goed voorstellen, dat we daar wel goed 
samen kunnen optrekken met links. Je moet het 
dus per onderwerp bekijken. Je kunt ons niet 
rechts wegzetten. Dat is ook een beetje het 

lastige van Leefbaar 
Nederland." 

Kun je nog wel als 
Leefbaar Nederland 
scoren met zo'n grote 
LPF-fractie met stand
punten die veel weg 
hebben van die van jul
lie? 

"Ik denk dat dat laatste 
toch niet zo is. Ik denk 
dat je zo meteen 
gewoon weer de oude 
politiek terugkrijgt met 
een nieuw sausje er 
overheen. De LPF gaat 
er dan te veel in mee, 
als ze in de regering 
zitten. Dan zit daar 

voor ons de winst om in het parlement duidelijk 
te maken, dat dit toch niet de manier is van 
vernieuwing, zoals Fortuyn die heeft 
voorgesteld. Ik weet niet of ze in staat zijn om 
hun eigen identiteit in de politiek aan te houden. 
Als ze daar wel toe in staat zijn, dan hebben wij 
een moeilijke oppositie." 



door Bob van der Graaf 

Over de toekomst van de VVD na 15 mei: 

VVD moet alternatief LPF zijn 
De sociaal-democratie is gedecimeerd, omdat zij de belangen van haar kiezers heeft verwaar
loosd. De plek van de PvdA is gretig ingenomen door de partij van Marijnissen. VVD-leider 
Zalm opperde zelfs in het begin een kabinet van winnaars, met daarin een plek voor de 
Socialistische Partij (SP). Dit artikel gaat niet over de potenties van de SP, de mokerslag voor 
de PvdA en Zalms uitspraken. Wel over de toekomst van de VVD, die ook zeker een flinke 
dreun heeft gehad. 

Aardverschuiving 
Volgens sommigen is het land er dramatisch aan toe. 
Die diagnose deel ik niet. Politieke aardverschuivingen 
kwamen wel eerder voor. 
Ruim eenderde van het electoraat is 'zwevend', en de 
omvang ervan is toenemende. Gezien de recente cam
pagne is zweven volkomen begrijpelijk. Politici spraken 
geen klare taal, althans niet in de hapklare brokken 
zoals Fortuyn deed. 
Maar nog erger, de andere lijsttrekkers staken bleek af 
bij de persoonlijkheid van Fortuyn. Ook zijn debattech
niek, waarin hij de persoonlijke aanval niet schuwde, 
was tamelijk schokkend voor de tot dan toe saaie 
Nederlandse politiek. 
Schokkend was ook het effect dat hij teweeg bracht. Zijn 
begrafenis was hiervan het absolute hoogtepunt. Maar 
de hedendaagse Kamerleden van de Lijst Pim Fortuyn 
(LPF) nemen Fortuyns werk, waaronder De puinhopen 
van acht jaar paars, als hun leidraad en bijbel bij het 
nemen van politieke beslissingen. Het is daarom 
fascinerend om waar te nemen hoe de LPF in de 
toekomst zal omgaan met politieke kwesties waar 
Fortuyn in zijn oeuvre nog geen antwoord op had 
gevonden. 

Hoog en laag 
Maar nog om een andere reden is het zweven begri
jpelijk. Allereerst kwamen de puinhopen van Paars 
bovendrijven, althans zo luidde de analyse van Fortuyn 
in zijn 'verkiezingsprogramma'. 
Tijdens de campagne staken de paarse partijen 
nauwelijks een poot uit om de paarse erfenis te verdedi
gen. Het was eenvoudig prijsschieten. Schaamde Paars 
zich voor de prestaties? 
Wellicht. Er zijn zonder meer fouten gemaakt. Maar ook 
had voormalig lid van de Eerste Kamer Hans Wiegel 

reeds in 1999 het tweede paarse kabinet zwaar op de 
proef gesteld door tegen het correctief referendum te 
stemmen. 
Logisch dat Paars heeft verloren. Maar de partijen 
komen er wel bovenop. D66 heeft dat in het verleden 
wel vaker aangetoond. Ook de VVD heeft hoogte- en 
dieptepunten gekend en komt terug. 

Liberalisme 
Maar daar moet wel iets voor worden gedaan. De VVD 
heeft het voorrecht plaats te mogen nemen in het kabi
net. Echter: "De VVD verdient het niet om te regeren", 
was de mening van velen binnen de partij, waaronder 
die van partijleider Zalm. 
De wens om in de oppositie plaats te nemen is een 
begrijpelijke. Maar in het kabinet is altijd meer te realis
eren. Bovendien heeft de WO nu een spilfunctie omdat : 
zij de coalitie kan maken en breken. Daarom is deel-

1 

name aan het kabinet, zoals het er nu (29 mei 2002) 
naar uit ziet, verstandig. 
Het CDA kan niet om de VVD heen, omdat een minder
heidskabinet ongewenst is en een coalitie linksom niet 
past in de wens van de kiezers. De VVD kan zoals dat 
heet haar huid duur verkopen. 
Deelname aan de paarse coalitie heeft tot verwaarloz
ing van de rechterflank geleid, zo is de algemene opinie 
zowel binnen als buiten de WD. Helemaal terecht is die 
conclusie niet. De WO is nog altijd dezelfde liberale 
partij. 
De VVD had in de paarse coalitie wel te maken met een 
ondernemersvriendelijke PvdA. Dit belemmerde de 
zichtbaarheid van de liberalen, maar ook die van de 
PvdA. Immers, ook die partij is electoraal afgestraft. 
Zowel VVD als PvdA moeten zich herbezinnen. De VVD 
kan in de nieuwe coalitie door haar spilfunctie veel pro
grammapunten verzilveren. Compromissen zijn minder 



noodzakelijk, want CDA en LPF stemmen programma
tisch op veel punten met de VVD overeen. 

Kroonjuwelen 

Wel moet er voor worden gewaakt dat de LPF en het 
CDA met VVD-punten te koop gaan lopen. Kortom, de 
zichtbaarheid van de VVD beperken. De VVD is de kle
inste, maar hoeft zich daar niet naar te gedragen. D66 
pronkte ook met haar kroonjuwelen, al waren die 
tamelijk vaal geworden omdat veel wetsvoorstellen, 
zoals het correctief referendum, door de andere coali
tiepartners sterk waren ontkracht. 
Verschil met D66 in Paars-11 en de VVD in het 
aankomend kabinet, is dat D66 getalsmatig niet nodig 
was om de paarse coalitie te behouden en de VVD nu 
wel. Wellicht was D66 slechts paarse lijm. 
Het CDA, zeker het linksere deel van haar aanhang, 
houdt niet echt van de LPF. Balkenende en Fortuyn kon
den nog wel enigszins respect voor elkaar opbrengen, 
maar hoe de verhouding tussen Herben c.s. en de chris
ten-democraten zich gaat ontwikkelen is zeer specu
latief. Ook hierom kan de VVD de coalitie maken en 
breken. Als die twee liggen te rollebollen, kan de VVD er 
met de buit vandoor gaan. 

Alternatief 

Hoe lang de rechtse wind blijft waaien, is niet te zeggen, 
maar niet te ontkennen is dat zij zich heeft gevestigd. 
De duur van het rechtse klimaat is niet afhankelijk van 
het voortbestaan van de LPF. Ofschoon een spoedig 
overlijden van de partij onwenselijk is, zijn de overlev
ingskansen niet echt groot. Minachting van het werk in 
de Kamer en in het kabinet betekent een voortijdig over
lijden van de LPF, en dat zou zonde zijn. 
De VVD moet hier dan ook het alternatief bieden. De 
stemmers op de LPF hebben een politiek huis gevon
den, maar het huis is vooralsnog op zand gebouwd. Als 
het huis instort moet er een alternatief zijn, want de kans 
is groot dat- indien dit niet het geval is - deze groep zich 
definitief, of anders voor zeer lange tijd (weer) afwendt 
van de politiek. De VVD moet dus samenwerken met de 
LPF. 

Toekomst 

Het politiek gehalte van de LPF is buitengewoon ideal
istisch. Idealisme ontbeert realisme, en op dat gebied 
kan de VVD ook een alternatief vormen. De VVD moet 
gedegenheid, betrouwbaarheid en constructiviteit 
tonen. De stemmers, sympathisanten en lijstleden zijn 

VVD na 15 mei 

enigszins politiek verblindt door frustratie, teleurstelling 
en boosheid. Bovenal zijn zij een beetje sensatiebelust. 
Emotie is nooit een goede basis voor het voeren van 
politiek, dat voor levensvatbaarheid altijd gebaseerd 
moet zijn op ratio. De LPF stelt dat Paars slechts puin
hopen heeft achtergelaten. Een rationele analyse van 
het paarse beleid treft mankementen aan, zelfs ern
stige, maar puinhopen is sterk overdreven. 
Realistisch gesteld leven we niet op puinhopen. Jean 
Tillie, politicoloog voor het Instituut voor Migratie en 
Etnische Studies van de Universiteit van Amsterdam, 
stelt in De Volkskrant van 18 mei jl. dat het idealisme nu 
van rechts komt, dus van de LPF. 
Hij verwijst naar twee songteksten van de band Queen: 
'We are the champions, no time for losers'. De LPF
visie, een ideologie is het zeker niet, is gestoeld op deze 
frase. "Van die mislukkelingen wil ik geen last hebben", 
zo vertaalt Tillie de visie naar gewoon ~ederlands. De 
LPF kan daarom ook geen volkspartij worden. Het gat 
ligt hier dan ook voor de PvdA, want veel kiezers op de 
LPF zullen door zulks beleid terugstromen naar de link
erkant. 
De andere Queen-tekst is: 'I want it all, and I want it 
now'. In de zapcultuur van tegenwoordig willen veel 
mensen alles en nu, en wel onmiddellijk. Dat kan niet. 
Aanpak van de problemen in de gezondheidszorg, in 
het onderwijs, op de wegen, etc. kan niet onmiddellijk. 
Dat kost tijd. 
De VVD is een bestuurderspartiL een partij die dus 
vertrouwen kan inboezemen en dit duidelijk moet 
maken. De VVD moet het alternatief bieden en geduld 
benadrukken. Realisme is de koers die de VVD moet 
varen en dat 'alles en nu' niet kan, moet helder zijn. De 
mensen in het land moeten de VVD kunnen vertrouwen, 
vertrouwen op haar woord. 

De positie van de VVD in de toekomst is wel ongewis, 
maar dat is die van elke partij, zelfs van de LPF. Elke 
partij heeft nu een ballonnetje met zwevende kiezers, 
klein of groot, zelfs het CDA. Die 'zwevenden' moeten 
worden behouden. Dit kan door mee te regeren, 
vertrouwen te wekken, betrouwbaar, zichtbaar en flink 
liberaal te zijn en dezelfde te blijven. 
En wat de toekomst betreft: alleen meeregeren zolang 
het gaat. 

Bob van der Graaf is lid van de JOVD, afdeling 
Apeldoorn/Epe. Binnen die afdeling is hij lid van com
missie politiek. Ook is hij lid van de VVD. 



door Rense Weide 

woord van de 

Na de desastreuze nederlaag die de VVD gele
den heeft, is het tijd om de balans op te maken. 
Hoe kan het zijn dat de VVD 14 zetels verliest, 
maar er tegelijkertijd een 'rechts' parlement 
beëdigd is? Gemakshalve reken ik daar ook het 
CDA toe. Ondanks haar linkse koers de laatste 
jaren heeft het CDA een rechts mandaat 
meegekregen. Immers de VVD beheerste de 
politieke agenda op het gebied van veiligheid, 
asielbeleid en immigratie als geen ander. Er zijn 
natuurlijk veel zaken gebeurd vóór de verkiezin
gen: 11 september, de schijnbare teloorgang van 
Paars, de komst en de dood van Pim Fortuyn. 
Allemaal zaken die een grote en beslissende rol 
hebben gespeeld bij de uitslag. 

Gevolg hiervan is dat de VVD toe moet geven dat er 
veel fouten zijn gemaakt tijdens de campagne. De 
strategie die de VVD steeds verder richting het poli
tieke midden dreef en er op uit was de kiezers links 
van het midden op te zoeken, heeft geleid tot een wat 
kleurloze WO in de debatten met als gevolg een niet 
helder en duidelijk profiel. Met als gevolg een ver
waarlozing van de rechterflank in de VVD en een 
uitgedunde Kamerfractie. 

De VVD zal zich nu moeten bezinnen op haar koers 
en op de toekomst. Wat te doen? De drie (in)for
merende partijen, CDA, LPF en VVD, lijken het in ijl
tempo eens te worden over allerlei gewichtige 
zaken.De compromissen die momenteel gesloten 
worden tussen de drie partijen lijken vooral voor de 
WO gunstig uit te pakken. Er zal na de kabinetsin
formatie een kort en hopelijk krachtig mini-regeer
akkoord te voorschijn komen, dat zal worden bedis
cussieerd in het parlement, waarna zaken nog 
enigszins worden aangepast. Dan zal overgegaan 
worden naar de daadwerkelijke formatie waar natu
urlijk ook de invulling van de. poppetjes wederom zal 
plaatsvinden. 

Interessant is natuurlijk hoe stabiel de LPF wordt. 
Een fractie die bestaat uit oud VVD' ers en CDA' ers en 

weggelopen Leefbaren (ofwel opportunisten). Als 
zich dat de komende tijd een beetje stabiel ontwikkelt 
zouden er mooie dingen kunnen gebeuren aan de 
rechterkant van het politieke spectrum. 

Het CDA zal de komende tijd moeten bewijzen een 
rechtse koers te kunnen varen. Naar alle waarschijn
lijkheid wordt de nieuwe premier Jan-Peter 
Balkenende (wie had dat gedacht een half jaar gele
den!). De partij was in de maanden voor de verkiezin
gen al druk bezig met onderhandelingen tussen PvdA 
en Groenlinks. "De raakvlakken tussen die partijen 
aan het onderzoeken", heette het formeel. Maar 
ondertussen onderhandelen. Nu moeten ze met 
rechts regeren. Benieuwd of het CDA dit overleeft 
zonder interne strubbelingen en strijd om de politieke 
koers. 

Nu naar de inhoud! Belangrijke zaken die de 
komende tijd in de kabinetsformatie een rol moeten 
spelen zijn het aanzwengelen van de discussie rond 
de 'pil van Drion'. Nu Paars de afgelopen acht jaar 
zaken geregeld heeft rondom euthanasie, homo
huwelijk, winkels die op zondag open kunnen zijn, 
moeten we een aanvang maken met andere, nog 
open liggende discussies, aangaande levens
beeindiging en ten aanzien van onderzoeken naar 
klonen en genethische manipulatie. Ik hoop dat de 
VVD deze zaken ook gerealiseerd krijgt met een 
CDA-partner in het kabinet. (Ik heb overigens geen 
idee wat Pim daarvan vond, dus de LPF waarschijn
lijk ook niet). Verder zal een begin moeten worden 
gemaakt met de discussie over een nieuw onderwi
jssysteem, maar daarover later meer. 

Het congres zal 22 en 23 juni plaatsvinden in 
Arnhem. Ik hoop u allen dan ook te zien. Het belooft, 
wederom, een zeer bijzonder congres te worden. Op 
de zaterdagavond zal naast de gebruikelijke speech
es en foradiscussies nog een bijzondere attractie 
aanwezig zijn. Met veel humor wel te verstaan ... We'll 
wait and see. 



Ferdi de Lange 
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Er waart een spook door het Binnenhof, het spook van de vernieuwing. Sinds 
de dramatische verkiezingsuitslag lijkt bij de gevestigde politiek vernieuwing 
het laatste redmiddel om de neergang te stoppen. Her en der worden binnen 
de PvdA en de VVD namen van mensen genoemd die dienen op te stappen. 
Bij de PvdA hebben inmiddels (hè hè, eindelijk) Jan Pronk en Margo 
Vliegenthart het besluit genomen om op te stappen. Veel goeds heeft dit nog 
niet gedaan, aangezien Jan Pronk plaats maakt voor veteraan en "dochter 
van" Saskia Noorman-Den Uyl. In de VVD heeft op dit moment nog geen 
doorstroming plaats gehad, maar zal nieuwbakken fractievoorzitter Gerrit 
Zalm gesprekken voeren met de zittende Kamerleden over hun toekomst. 
Alleen bij D66 was er even echt sprake van vernieuwing. Roger van Boxtel 
stapte op en werd opgevolgd door de 28-jarige oud-voorzitter van de Jonge 
Democraten Boris van der Ham. · 

Blijkbaar verstaan de verliezers van de 
afgelopen verkiezingen onder vernieuwing dat 
de "oude garde" dient op te stappen en plaats te 
maken voor de nieuwe generatie. Als dat een
maal gebeurd is, is de vernieuwing compleet en 
kan weer gestreden worden om de gunst van de 
kiezer. De verliezende partijen dienen zich echter 
goed te bezinnen op hun koers de komende 
jaren. De verkiezingen hebben duidelijk gemaakt 
dat met name de PvdA en de VVD de laatste 
maanden voor de verkiezingen niet meer in staat 
waren om hun boodschap duidelijk naar voren te 
brengen. De PvdA ging ten onder aan regentesk 
gedrag dat deed denken aan de gloriedagen van 
het CDA. Dit gecombineerd met de steeds verder 
dalende populariteit van Ad Melkert luidden de 
22 zetels verlies in. De PvdA is de binding met 
haar traditionele kiezers volledig kwijtgeraakt 
door deze factoren, maar vooral ook door haar 
links-intellectualistisch profiel die deze kiezers 
totaal niet aansprak. Politieke correctheid en 
compromissen zijn definitief passé. 

De VVD werd slachtoffer van haar eigen zelfge
noegzaamheid. Meer dan drie jaar lang stonden 
de liberalen op winst met uitzicht op de positie 
van grootste partij van Nederland. De opkomst 
van Pim Fortuyn en het ongenoegen van de 
Nederlander deden deze luchtbel knappen. De 

VVD verloor stukje bij beetje haar politieke agen
da aan de LPF en durfde het debat niet aan. 
Gevolg was een kleurloos profiel en het kwijtrak
en van een derde van het electoraat. Een elec
toraat dat zich vooral op de rechterflank bevond. 
De VVD verloor haar aantrekkingskracht op dat 
gedeelte van het electoraat dat Frits Bolkestsin 
had binnengehaald in 1994 en 1998. Het CDA en 
de LPF gingen met de kiezers aan de haal. 

Toch opmerkelijk dat de twee grootste partijen na 
15 mei CDA en LPF zijn geworden. LPF is een 
vehikel voor een man die er inmiddels door een 
tragische en dieptrieste moord niet meer is, ter
wijl het CDA na 8 jaar ineffectief oppositie niet 
meer kon bieden dan een lijsttrekker met opval
lende gelijkenissen met Harry Potter die zijn nek 
nimmer uitstak en daardoor betrouwbaar overk
wam. Een en ander heeft paradoxaal genoeg 
geleid tot (in)formatieonderhandelingen in de 
richting van een centrum-rechts kabinet dat 
bezig is om het VVD-program voor het grootste 
deel te realiseren. Een verlies met een zoete 
smaak voor de VVD dus. 

Voor de VVD is het van het grootste belang dat 
zij de politieke agenda op het gebied van vei
ligheid, verkeer, asielbeleid e.d. weer terugpakt 
van de LPF. De eerste weken van het frac-



door Ferdi de Lange 

tievoorzitterschap van Zalm lijken hier inmiddels 
op te wijzen. Daarnaast dient de VVD zich te 
onderscheiden door haar standpunten helder en 
duidelijk naar voren te brengen en de con
frontatie daarbij niet te mijden. Alleen dan kan 
het kleurloze profiel afgeschud worden en ligt de 
weg naar electoraal succes weer wagenwijd 
open. De VVD dient daarbij zeer zeker wel te 
kijken welke mensen deze taak het beste kunnen 
volbrengen en met dat team de strijd aan te 
gaan. Daarbij zal echter altijd naar de juiste bal
ans gevonden moeten worden tussen nieuwe en 
ervaren Kamerleden en specialistische en medi
agenieke Kamerleden. Het klakkeloos afvoeren 
van bekende en, gezien de hoge aantallen stem
men, populaire VVD-gezichten dient daarbij niet 
het hoofdonderdeel van de vernieuwing te zijn. 
Sterker nog, de gevestigde namen in de VVD 
kunnen juist door hun status en het feit dat ze 
geen carrière meer hoeven te maken in de VVD 
de stap nemen om met plannen te komen om de 
VVD richting een nieuwe koers te bewegen. 
Kunnen riskante voorstellen immers wel 
verwacht worden van de nieuwe Kamerleden die 
nog een hele carrière voor zich hebben? Ook 
hier is natuurlijk wel sprake van een balans 
tussen de nieuwe en oude Kamérleden die leid
ing zullen moeten gaan geven aan de 
vernieuwing. Vernieuwing begint niet bij het ver
vangen van een aantal mensen, daar eindigt het. 
Vernieuwing begint met een grondige oriëntatie 
op en heroverweging van een duidelijk nieuwe 
(rechtsere) koers. 

De VVD zal zich de komende weken en maan
den moeten bewijzen in de formatie en het 
komende kabinet. Daarnaast dient de VVD haar 
profiel danig te verscherpen, zich te bezinnen op 
een nieuwe en meer gedurfde koers en dit 
duidelijk en helder naar buiten te brengen. 
Alleen dan kan de VVD de weg terug vinden 
richting het succes en kan daadwerkelijk over 
een aantal jaar aanspraak gemaakt worden op 
het ultieme doel: de grootste partij van 
Nederland. 

Ferdi de Lange is Vice Voorzitter politiek in het 
Hoofdbestuur van de JOVD 

Tegen d 

Het instrument van de ministeriële verantwo
ordelijkheid als zweepslag voor de ambtelijke 
dienst lijkt aan afkalving onderhevig. In tal
loze politieke affaires waarin de loyaliteit van 
ambtenaren ter discussie stond, kwamen de 
verantwoordelijke bewindslieden weg met 
het uiten van een simpel excuus. Daardoor is 
moedwillig een sorry-democratie gecreëerd 
met zware repercussies voor het stelsel van 
Max Weber. Weber immers introduceerde 
het principe dat het in de relatie politiek en 
bureaucratie om gescheiden verantwo
ordelijkheden gaat. In dat kader zijn centrale 
begrippen het primaat van de politiek en de 
loyale ambtenaar. 

In april 1988 waarschuwde Frits Bolkestein al 
voor een uitholling van de ministeriële verantwo
ordelijkheid. Volgens hem verscholen ministers 
en staatssecretarissen zich in Nederland vaak 
achter argumenten als 'mijn ambtenaren hebben 
me niet goed geïnformeerd' en 'ik kon er niets 
aan doen'. De bewindslieden waren dus niet 
aanspreekbaar op fouten en zo konden 
ambtenaren hun gang gaan. De toenmalig vice
voorzitter van de VVD-fractie in de Tweede 
Kamer vond dat het primaat van de politiek 
moest worden hersteld. Soms was het nodig om 
af te treden. Alleen op die manier werden 
ambtenaren geprikkeld geen fouten te maken die 
hun ministers en staatssecretarissen in gevaar 
zouden brengen. 

De huidige auracommissaris wees met zijn uit
spraken op het belang van het stelsel van soci
oloog Max Weber (1864-1920). Weber theore- , 
tiseerde de verhouding tussen het democratisch ' 
gehalte van de samenleving en het functioneren 
van de staat. Daartoe moest het volk een par
lement kiezen dat een krachtig tegenwicht kon 
bieden aan de bureaucratie. Dit gebeurde door
dat het parlement de minister controleerde. Deze 
was politiek verantwoordelijk voor al het doen en 
laten van een ministerie. De minister had het 



sorry-democratie 

orry-democratie van acht jaar paars 

politieke primaat over het departement, de 
ambtenaren waren loyaal aan hem. De controle 
door het parlement op het ministerie kreeg haar 
meest zichtbare vorm in de ministeriële verant
woordelijkheid. 

Een jaar of tien nadat Bolkestein van zich liet 
horen, wordt er een zware wissel gelegd op 
diezelfde ministeriële verantwoordelijkheid. In 
juni 1997 vindt namelijk het zogenaamde 'Iran
debat' plaats. Het ging in casu om het gegeven 
dat de Nederlandse regering vanuit de 
Nederlandse ambassade in Teheran toezicht zou 
houden op de veiligheid van uitgewezen Iraanse 
asielzoekers. Op een gegeven moment moet het 
ministerie van Buitenlandse Zaken (BZ) het 
toezicht staken onder druk van de Iraanse 
autoriteiten. Ambtenaren van het verantwo
ordelijke Ministerie van Justitie waren door BZ 
hiervan op de hoogte gesteld, maar commu
niceerden dit niet naar de politieke top. 
Staatssecretaris Patijn van BZ lichtte de Tweede 
Kamer daarna niet in over de gewijzigde situatie, 
vanwege de naar zijn zeggen 'akelige diplo
matieke relatie' tussen Iran en Nederland. Voorts 
nam staatssecretaris Schmitz (Justitie) in haar 
onwetendheid gewoonweg een motie aan van de 
Tweede Kamer waarin werd gevraagd de moni
toring uit te breiden. 
Nadat de feiten aan het licht waren gekomen 
vindt er een plenair debat in de Kamer plaats. 
Het CDA dient een motie van afkeuring in. De 
paarse fracties verwerpen de motie, en 
accepteren de excuses die door de betrokken 
staatssecretarissen worden geuit. Dit betekende 
een nieuw hoofdstuk in de omgang met de min
isteriële verantwoordelijkheid, en werd door Jan 
Marijnissen (SP) treffend benoemd als een uiting 
van 'sorry-democratie'. 

Naast het Iran-debat zijn er in diverse affaires tij
dens acht jaar paars velen bewindslieden 
weggekomen met het uitspreken van publieke 
verontschuldigingen. Denk alleen al aan Van 
Mierlo en Bouterse, Wijers en Securitel, 
Jorritsma en de Bijlmer, De Grave en Enschede 
of Korthals en de bolletjesslikkers. Eigenlijk 
alleen Robin Linschoten (VVD) yerbond in de 
CTSV-affaire politieke consequenties aan een 
vervagende scheidslijn tussen het primaat van 
de politiek en de ambtelijke loyaliteit. Daardoor is 
het concept van de ministeriële verantwo
ordelijkheid alsook het concept van de ambtelijke 
loyaliteit aan erosie onderhevig geraakt. Dat laat
ste aspect wordt vaak vergoelijkt door met de 
mensenrechten te gaan schermen. Immers moet 
een ambtenaar zich toch kunnen beroepen op 
vrijheid van meningsuiting? 

Tijdens een lezing voor het Republikeins 
Genootschap waarschuwde rechtsfilosoof Paul 
Cliteur voor deze tendens. Volgens hem moeten 
we terug 'over de ontaarding van het systeem 
naar de grondslagen'. Met die grondslagen 
bedoelde hij de strikte scheidslijn tussen het pri
maat van de politiek en de loyale ambtenaar 
zoals Weber dat voor ogen stond. De ministeriële 
verantwoordelijkheid moet dus weer meer glans 
krijgen. Ministers moeten weer verantwo
ordelijkheid op zich nemen, ook voor misstappen 
die hen persoonlijk niet meteen vallen aan te 
rekenen. De democratie dient namelijk hersteld 
te worden. Trek daarom ten strijde tegen de 
sorry-democratie! 



door Bram van Drie! 

Integratie en de scheiding van kerk en school 

Grondwet voor het Koninkrijk der Nederlanden, artikel1 (Grondrechten): Allen die zich in Nederland bevinden, 
worden in gelijke gevallen gelijk behandeld. Discriminatie wegens godsdienst, levensovertuiging, politieke 
gezindheid, ras, geslacht of op welke grond dan ook, is niet toegestaan. 

In de vorige Driemaster stond een artikel van Lucien Weide waarin het onder-. 
wijs een belangrijke plaats toebedeeld werd in het Nederlands integratiebeleid.l 
In de eerste alinea's van haar artikel geeft ze aan dat het bijna noodzakelijk is I 

om behalve in kerken (moskeeën, synagogen) en verenigingen ook op scholen 
het geloof te kunnen belijden. Dit zou volgens haar zelfs zo essentieel zijn dat 
ouders er toe over zouden gaan het openbaar onderwijs te gijzelen om op 
"openbare scholen bijzonder onderwijs" te verkrijgen. In hoeverre deze veron
derstelling reëel is blijft onduidelijk. In ieder geval wordt dankzij artikel 23 van 
de Nederlandse grondwet dit soort praktijken voorkomen en staat het iedereen 
vrij een school op basis van een bepaalde levensbeschouwing op te richten. Dit 
is bijzonder of confessioneel onderwijs. 

Terecht merkt ze op dat het confessioneel onderwijs 
heden ten dage weinig problemen meer geeft als we 
het hebben over katholieke of protestante scholen. 
Dat komt mede omdat de invloed van het christelijke 
geloof op het onderwijs bijna volledig naar de achter
grond is verdrongen; de ten opzich.te van het open
bare onderwijs toegevoegde waarde van "bijzonder" 
is marginaal. Dit is geen intrinsieke eigenschap van 
het christelijke geloof, maar een uitvloeisel van onze 
cultuur. Dat ook het christendom nog steeds wat fun
damentalistische trekjes kan hebben wordt geïllus
treerd in de VS. Daar wint het creationisme aan 
invloed omdat godsdienstfanatici het voor elkaar 
hebben gekregen om Darwinisme uit het onderwijs te 
weren. 

In vrijwel iedere moderne godsdienst wordt één 
Schepper (God, Allah, Jehova, ... ) boven de logica, 
empirie en het menselijk bevattingsvermogen 
gesteld. Dit gebeurt meestal op basis van een 
geschrift waarin "de enige waarheid" beschreven 
staat. Het feit dat in één boek per definitie de énig zui
vere waarheid verkondigd wordt maakt iedere logis
che gevolgtrekking die hieruit af te leiden valt onweer
legbaar. Als de wet op bijzonder onderwijs het 
mogelijk maakt dat aan kinderen dit geloof als vast
staande en tevens hoogste waarheid gepresenteerd 
wordt dan ziet de JOVD Delfland dit als een belem
mering in de ontwikkeling van het kritisch denken. 

ledere nieuwe wetenschappelijke of ethische vraag 
wordt binnen dit religieuze denken eerst op 
geldigheid getoetst aan de hand van een honderden 
jaren oud boek. Bevindingen in gebieden waar de 
wetenschap voortschrijdt en oude waarheden -
afgeleid uit bijvoorbeeld de bijbel - weerlegd worden 
hoeven niet in een gelijkwaardig debat aan waarde te 
winnen daar een gelovige ze per definitie kan verw
erpen. Denk hierbij aan het debat of de Aarde om één 
uit vele sterren draait of het gehele universum om de 
Aarde draait. Denk ook aan een paar jaar geleden: 
gelovigen argumenteerden toen dat het onderzoek 
naar DNA gestopt moest worden, omdat DNA-mole
culen enkel bedoeld zijn om door God geschreven en 
gelezen te worden. 

Lucien meent dat "de basis op elke school gelijk moet 
zijn." en ziet de religieuze achtergrond van een 
school niet conflicteren met deze gelijkheid. Zij veron
derstelt dat enkel het "extra beetje aandacht voor 
bepaalde normen en waarden" het verschil maakt 
tussen de verschillende bijzondere scholen. Echter, 
ze veegt deze verschillen wel in een keer van tafel 
door enkel denkbeelden toe te laten "waarvan de 
herkomst is te herleiden uit onze vaderlandse 
geschiedenis." 

Lucien is "het niet eens met het huidige standpunt 
van de JOVD" maar constateert wel een ander, 



"groter" probleem: de moeizame integratie van som
mige groepen allochtone jongeren. Het feit dat 
allochtone Nederlanders een relatief groter deel van 
de criminaliteit op hun geweten hebben dan 
autochtone Nederlanders rechtvaardigt in haar ogen 
een maatregel die moslims de toegang tot onderwijs 
met dat extra beetje aandacht voor hun normen en 
waarden ontzegt. 

Dat groepen ontspoorde allochtone jongeren vaak 
moslim zijn is zeker waar, al was het maar om de 
eenvoudige reden dat een zeer groot deel van de 
mensen die in Nederland asiel aanvragen uit islami
tische landen komen. Dat zij daarom veelal naar 
moslimscholen gaan is ook niet raar: hun ouders 
zullen dit net zo belangrijk vinden voor hun kroost als 
dat (streng)gereformeerde of katholieke- autochtone 
-ouders dat vinden voor hun kindertjes. 

Om te bereiken dat deze, volgens Lucien inte
gratiebelemmerende moslimscholen verdwijnen zou 
artikel 23 van de grondwet aangepast moeten wor
den. Er zou een selectiecriterium in moeten worden 
opgenomen van geloven die wel Nederlands genoeg 
zijn en geloven die nog niet aan dit criterium voldoen. 
Als we hierin haar gedachtegang volgen wordt iedere 
moslim gedegradeerd tot een Nederlander die minder 
aanspraak kan doen op de grondwet dan een hindoe, 
strenggereformeerde of katholiek. Dit specifieke 
issue en de (schijnbare?) strijdigheid met artikel 1 
licht ze verder niet toe. 

Zoals Lucien het niet eens is met het huidige stand
punt van de JOVD, zo ben ik het niet eens met haar 
standpunt betreffende confessioneel onderwijs. Nog 
steeds sta ik achter de motie van de JOVD Delfland 
waarin de afschaffing van alle godsdienstig gekleurde 
onderwijs in Nederland bepleit wordt. Dit om de hier
boven weer kort aangestipte redenen die ook al in de 
motie genoemd en toegelicht zijn. Daar komt nog bij 
dat dit plan helemaal niet hoeft te conflicteren met 
een verbeterde integratie van allochtone jongeren. 

Integratie kan nooit alleen van de kant van de 
moslims komen. Kennis over wat "de anderen" 
beweegt en bezig houdt is een sterk middel om wed
erzijds begrip en daarmee integratie te verbeteren. 
Het minste wat van iedere goede, openbare school 
geëist mag worden is dat alle relevante religieuze 

Delfland 

stromingen uitvoerig behandeld worden, al was het 
maar om in de geschiedenisles zowel oorlogen als 
opbloeiende beschavingen een plaats te geven. Het 
hele denken over de mens is in de Westerse wereld 
2000 jaar lang geïnspireerd op de bijbel. De islam 
heeft in de afgelopen 1400 jaar een cultuur voortge
bracht die lange tijd superieur was aan de onze. De 
hele wereldgeschiedenis is enkel te begrijpen als alle 
grote godsdiensten daarin een prominente plek 
toebedeeld krijgen. 

Nogmaals: als religie niet alleen het onderwerp van 
studie is maar ook vat krijgt op het onderwijs en zo 
denkkaders gaat dicteren kan zij de ontwikkeling van 
het denken belemmeren. Echter, een gelijkwaardig 
debat tussen wetenschappelijke en op religie 
gestoelde uitspraken kan het denken alleen maar 
scherpen. Op diezelfde manier kan ~et denken over 
"normen en waarden" verbreed worden door 
eenieder kennis te laten nemen van alle werk dat pro
feten en religieuze leiders in dit gebied verricht 
hebben. 

Wat ik hier probeer aan te geven is dat het huidige 
standpunt van de JOVD niet strijdig is met het streven 
van Lucien om integratie tussen verschillende 
(religieuze) groeperingen in Nederland te 
bevorderen. Met het afschaffen van alle onderwijs dat 
onder invloed staat van een religie verliest het 
Nederlands onderwijs vrijwel niets maar kunnen wel 
alle excessen van het bijzondere onderwijs 
aangepakt worden. Het onafhankelijke denken en de 
ontwikkeling van kinderen tot vrije, onafhankelijke 
geesten is gediend bij een voor iedereen identiek en 
van religieuze tendensen ontdaan onderwijsprogram
ma. Bovendien kan een religieus en maatschappelijk 
breed opgezet onderwijsprogramma de integratie 
sterk bevorderen. Als de JOVD met deze insteek 
meedenkt over het onderwijs dan geeft dat een con
sistente richting aan zonder in de grondwet onder
scheid te moeten maken tussen verschillende 
geloofsovertuigingen. 

Bram van Drie/ is Commisaris Politiek van de JOVD 
Delfland 
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Publieke omroep is publieke(lijke) geldsmijterij 

Nederland beschouwt zichzelf graag als een uniek 
land in de wereld, met een open en progressieve 
geest. Abortus, euthanasie, homohuwelijk, drugs: het 
moet hier allemaal kunnen en we zijn er trots op. 
Vaak gaat dat zelfbeeld ook gepaard met een verma
nend vingertje naar het buitenland, overigens totdat 
de handelsbelangen in het geding komen, want de 
koopman en de dominee moeten elkaar wel in even
wicht houden. 
Toch zijn er ook zeker dingen waarin Nederland zich 
juist onderscheidt van het buitenland door een uiter
mate conservatieve inslag. Een van de mooiste voor
beelden daarvan is natuurlijk het Nederlandse 
omroepbestel. De zendtijd is verdeeld langs de lijnen 
van de verzuiling: de katholieken, socialisten, protes
tanten en liberalen kregen allen hun deel door de- in 
het ene geval inniger dan in het andere geval - ban
den met hun respectievelijke omroep. De VARA is 
hiervan nog wel het meest in het oog springende 
voorbeeld. Zodra een kamerlid een verandering in het 
omroepbestel bepleit, komen de VARA-bestuurders -
die toevallig ook altijd oud partijbons van de PvdA zijn 
- in het geweer om de onzalige plannen van de 
volksvertegenwoordiger snel van tafel te vegen. 
Overdreven? Nee hoor, leest u het verder weinig 
lezenswaardige boekje (tenzij u wel geïnteresseerd 
bent in de maandelijkse problemen van vrouwelijke 
parlementariërs) 'retour Nijmegen - Den Haag' van 
voormalig kamerlid voor de PvdA er maar op na. Als 
zelfbenoemd sociaal-liberaal (bestaan er a-sociale 
liberalen dan?) waagde zij het om de traditionele lijn 
van de PvdA te verlaten. Onmiddellijk stond good-old 
Marcel van Dam op de stoep om Van Zuijlen weer in 
het gareel te krijgen. 
Maar is er dan zoveel mis met onze publieke 
omroepen? Dat ligt er aan hoe je het bekijkt en vooral 
hoe je tegen de taak van de overheid aankijkt. Op 
zich biedt de publieke omroep een aardig en 
gevarieerd programma van toegankelijke spelletjes 
via (veel) voetbal tot hoogstaand drama en kritische 
journalistieke programma's. Voor ieder wat wils dus. 
Wat velen echter vergeten, is dat dit alles niet gratis 
is, maar betaald wordt door de belastingbetaler. 
ledere cent van het salaris van Nance en Paula 
Udondek is door u en mij opgebracht. Voor wie niet 
weten wie dat zijn: zij zijn de presentatrices van de 

weinig verheffende spelletjes Lingo en Get the 
Picture. En bij dat soort programma's zit hem nu net 
de crux. Op de commerciëlen worden we al over
spoeld met spelletjes, kwissen en ander soort ver
maak. Waarom moet er dan met publiek geld ook nog 
eens door de overheid zo'n spel op de buis gebracht 
worden? Het uitgangspunt moet toch zijn dat de over
heid diensten verleent die de markt niet biedt? Of 
gaat de overheid binnenkort ook een concurrent van 
de Playboy uitgeven, waar we, of we hem nu willen 
lezen of niet, allemaal aan moeten meebetalen. Of 
een concurrent van de Quote, eens kijken hoe de 
PvdA daar tegenoverstaat .. 
Op alle vlakken zouden wij het idioot vinden dat de 
overheid diensten gaat verlenen die er al vanuit de 
markt bestaan. We zijn toch potdomme geen com
munistisch land? Waarom moet de publieke omroep 
bijvoorbeeld op kosten van de belastingbetaler 
meedingen naar de voetbalrechten, terwijl commer
ciële omroepen meer dan bereid zijn die uit te zen
den? Die kunnen echter nooit op tegen de schier ein
deloze financieringsmogelijkheden van de staat, 
waardoor van eerlijke concurrentie geen sprake is; 
om overigens nog maar te zwijgen van de verspilling 
van belastinggeld die dit inhoudt. 
Moeten we dan maar helemaal af van de publieke 
omroep? Nee, er zijn zeker wel zaken die de overheid 
op zich zal moeten nemen, zoals objectieve 
nieuwsvoorziening, actualiteit, hoogwaardige journal
istieke programma's en eventueel wat cultuur. 
Overigens kunnen we daar summier in zijn, want het 
bepalende acutaliteiten/discussieprogramma komt 
van de commerciëlen: Barend en Van Dorp (Saillant 
detail: de publieke omroep heeft nog geprobeerd de 
heren weg te kapen bij de commerciëlen, omdat zij 
met alle beschikbare belastinggelden niet in staat 
waren een fatsoenlijk late-night programma in elkaar 
te draaien). 
Over de verzuilde lijnen van de publieke omroep kun
nen we kort zijn: die zijn natuurlijk volstrekt achter
haald. Inkrimpen, afslanken, reorganiseren die pub
lieke omroep dus. Gewoon één publieke zender met 
nieuws, actualiteiten en cultuur en Nance en Paula 
moeten maar lekker voor RTL gaan werken. Kunnen 
de lullige prijzengelden van Get the Picture ook eens 
omhoog. 



CONTRA 

Van 3 naar 25 netten: de achterhaalde 
kwestie van het aantal publieke zenders 

I 

Men verwacht misschien van me dat ik het publieke 
net ga verdedigen met de klassieke argumenten van 
pluriformiteit en het beschermen van minderheidsbe
langen (niet alleen opera en Jiskefet, maar zelfs 
Dennie Christian en Ivo Niehe zouden het zonder 
overheidssteun niet redden: ze trekken te weinig 
Koopkrachtige jong-volwassenen, wiens smaak zon-
der publiek bestel aan ons allen zou worden 
opgelegd). Of met het terugkaatsen van argumenten 
als: 'De Britten hebben ook maar twee publieke net
ten, dus wij zijn te ruim bedeeld.' (In werkelijkheid 
kennen de Britten veel meer semi-publieke netten die 
net als onze zenders met een mix van overheidsgeld 
en reclame-inkomsten worden gefinancierd en die 
aan bepaalde programmatische eisen, zoals een per
centage educatieve programma's, moeten voldoen.) 
Enfin, bij deze. 
Veel belangrijker is het echter om vast te stellen dat 
de discussie over het al dan niet opheffen van het 
derde publieke net volledig achterhaald is, met name 
door technologische ontwikkelingen. Door innovaties 
in transmissietechniek is er van schaarste op de 
kabel geen sprake (en zelfs in de ether zal deze bin
nenkort worden beslecht): op infrastructureel niveau 
is een derde net inmiddels goedkoop als modder- en 
wanneer de 'switch' van analoog naar digitaal defini
tief is, zal dit ook gelden voor een vijfentwintigste net. 
Wat duur is aan een zender is niet de infrastructuur, 

. maar de 'content': de programma's waarmee zo'n net 
gevuld wordt. Ook dit moet echter niet overtrokken 
worden: op de rijksbegroting zijn de kosten van de 
publieke omroep een schijntje, mede doordat 
reclame en de omroepen zelf het nodige bijdragen. 
En nu de samenwerking van de omroepen steeds 
meer gestroomlijnd wordt, worden die kosten al 
relatief steeds lager. 
Het is daarbij vooral zaak te beseffen dat meer netten 
niet eens per definitie meer content (en dus meer uit
gaven) hoeft te betekenen. Nu al wordt effectief 
gebruik gemaakt van de mogelijkheid prime-time pro
gramma's 's ochtends en 
's nachts op andere netten te herhalen. Dat past in 
het idee van 'Video On Demand' (VOD): een kijker 
moet zelf kunnen bepalen wat hij wil zien en wanneer 

hij het wil zien. In dit internettijdperk waarin dergelijke 
keuzemogelijkheden centraal staan is het onzinnig 
met het derde net zo'n keuzemogelijkheid te schrap
pen. 
Echte, directe VOD is nog even weg. Maar stel nu dat 
men de gehele programmering (film gevolgd door 
comedy, gevolgd door quiz) van het ene net herhaald 
op het andere, maar dan een uur later, en op een 
derde net nàg een uur later diezelfde programma's 
uitzendt, en zo verder. Met genoeg zenders kan een 
kijker dan ook zo goed als bepalen wanneer hij die 
film of die quiz wil zien: hij hoeft slechts het juiste 
kanaal te selecteren. Dit concept w~rdt wel 'Near 
Video On Demand' genoemd en is nu al technisch 
mogelijk: door dezelfde content eenvoudigweg 'ver
traagd' op verschillende netten uit te zenden, kan al 
een behoorlijke keuzevrijheid worden gerealiseerd. 
Waarbij vijfentwintig keer hetzelfde programma aan
bieden niet veel duurder is dan één keer. Het is een 
taak die bij uitstek geschikt is voor de publieke 
omroep om hier mee te experimenteren: ook de zo 
geroemde BBC heeft wat dat betreft in Engeland het 
voortouw genomen. 
Wanneer een compleet glasvezelnetwerk een nog 
hogere mate van keuzevrijheid (waaronder 'echte' 
VOD) mogelijk maakt, zal de discussie over het al 
dan niet schrappen van het derde net helemaal 
achterhaald zijn - 'netten' zoals wij die kennen zullen 
dan waarschijnlijk niet eens meer bestaan. Tot die tijd 
zal de reorganisatie die het schrappen teweeg zou 
brengen zeker meer kosten dan de besparing die het 
op langere termijn eventueel had opgeleverd. Laten 
we ons derhalve richten op actuelere vragen. Zoals 
wat er straks op Nederland 25 komt. 

Gerthein Boersma is Film- en Televisieweten
schapper en lid van de Partij van de Arbeid 
Voor meer informatie over VOD, NVOD (doch niet 
JOVD) en de toekomst van televisie, zie Marcel 
Mokveld, Snelheid in telecommunicatie. 
(Den Haag: TenHagenStam: 2000). 



door Martijn Bruijstens 

Nederlands-Pools seminar in Gdansk, 
Peentje vaan joe noos! 

Op 21 mei jl. vertrokken vijf JOVD'ers richting Gdansk, Polen. Aangezien het 
wel een stukje rijden was, overnachtten we in het Polen zeer beruchte hotel 
Pornorski in Stettin, vlak over de Duitse grens. Een hotel, waaraan sinds de val 
van de Berlijnse muur niks meer is gedaan. Het hotel deed sterk denken aan 
een hotel uit vroegere communistische tijden, inclusief de gaten in de lakens. 
De volgende dag arriveerden we in het hotel in Sobieszewo, een plaatsje op 
ongeveer 20 kilometer afstand van Gdansk, waar we van harte welkom werden 
geheten door de Poolse liberale jongeren van Mlode Centrum. 

In totaal zeven JOVD'ers waren aanwezig op het 
seminar met als thema: 'Contemporary problems 
of European integration, case study Poland,' dat 
georganiseerd werd door de JOVD en de Mlode 
Centrum. Tijdens de eerste dag stond een 
bezoek aan Gdansk op het programma. Een 
dame op leeftijd leidde ons rond door de straten 
van Gdansk, een stad die na de Tweede 
Wereldoorlog door de Sovjets grotendeels ver
woest werd. In de decennia na de oorlog werd de 
stad steen voor steen opgebouwd. Dit proces is 
nog steeds gaande. De Middeleeuwse stijl her
leeft weer, maar de geest is toch uit de fles, want 
het ziet er duidelijk allemaal net iets te nieuw uit. 

Het werd ons ook duidelijk dat Nederland altijd 
goede contacten heeft onderhouden met 
Gdansk. In een rijtje van Poolse huizen troffen 
we een authentiek grachtenpand aan, persoon
lijk geopend door Koningin Beatrix. Na een 
bezoek aan de kathedraal en een klim naar de 
top van de toren gingen we door naar de 
vroegere Leninscheepswerf, waar we opgevan
gen werden door de volgende gids. Op de 
scheepswerf begonnen de eerste demonstraties 
tegen de Sovjets. Deze demonstraties hadden 
vooral een economisch perspectief. De prijzen 
van eerste levenbehoeften werden door de 
Sovjets drastisch verhoogd, met deze demon-



straties tot gevolg. Tijdens ons bezoek aan de 
lentoonstelling 'Road to Freedom', werd ons pijn
lijk duidelijk dat sommige demonstraties behoor
lijk uit de hand waren gelopen. Vele arbeiders 
van de scheepswerf, en later aanhangers van de 
vakbond Solidarnosc met als leider Lech Walesa, 
raakten gewond of kwamen om door de schi
etende soldaten die de protesten de kop in 
probeerden te drukken. Mirek Pawelko, voorzit
!er van Mlode Centrum, vertelde later in zijn lez
ing dat de Poolse generaals die meewerkten met 
de Sovjets en de orders gaven om te schieten op 
de betogers nu nog steeds vrij rondlopen. Tot 
onze grote verbazing is het haatgevoel van de 

·Polen jegens de Sawjets of tegen de mensen die 
fanatiek meewerkten met de Sovjets niet groot. 
Het volgende punt op de agenda van die dag 
was een bezoek aan de eerste democratisch 
gekozen president van Polen, Lech Walesa. 

We ontmoetten Walesa in het kantoor van Unia 
Wolnosci, de moederpartij van Mlode Centrum. 
Walesa geniet nog steeds groot respect in Polen, 
en dat bleek al toen hij binnen 
kwam. Onze Poolse gas
lheren en -dames stonden uit 
eerbetoon voor de vroegere 
president op. Walesa is tegen
woordig politicus. Nadat hij 
zijn herverkiezing tot president 
nipt verloren had en later weer 
mee deed aan de presi
dentsverkiezingen, maar deze 
ook weer verloor, heeft hij 
uiteindelijk plaatsgenomen in 
het Poolse parlement. De man 
is een beetje een relikwie uit 
vroegere tijden en de speech 
die hij hield was toch eigenlijk 
een beetje wereldvreemd. Uitspraken als: 
"'Waarom zou je een volk dat op kamelen leeft 
een Mercedes geven?" en 
"Het is toch alleen maar lastig, zo'n auto met zes 
versnellingen.", kwamen bij ons vreemd over. 
De Poolse liberalen vinden Walesa een beetje 
dom, maar dat heeft waarschijnlijk ook te maken 
met het feit dat zij zichzelf een beetje als intel
lectuele elite van Polen zien. Een elite die op 
bepaalde ethische vlakken als abortus en 
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euthanasie sterk onder de invloed staan van de 
katholieke kerk. Toch was het zeer interessant 
om een Nobelprijs-winnaar ontmoet te hebben. 

Verder stond er tijdens het seminar een lezing 
van de heer Halman op het programma. Halman 
werkt bij de regio Pommeren, waarin Gdansk ligt 
en ziet van dichtbij hoe het reilt en zeilt met de 
voorbereiding van Polen op de toetreding bij de 
Europese Unie. Hij stelde vooral ter sprake hoe 
moeilijk het is om het geld op een goede manier 
te spenderen en om aan de Europese voorwaar
den te voldoen. Pawelko vertelde in zijn lezing 
over het bekende spanningsveld economie ver
sus milieu. Natuurlijk moet er geïnvesteerd wor
den in de infrastructuur van Polen, maar hoeveel 
mag dat ten koste gaan van het milieu? Als we 
geld investeren in de landbouw, loopt Polen dan 
niet de kans dat ze dezelfde foutem maken als 
veel huidige EU-landen hebben gemaakt met 
bijvoorbeeld het ontstaan van boterbergen en 
melkplassen? Later volgde een discussie over 
de problemen die Polen heeft bij haar toetreding. 

De landbouw en de huidige kwakkelende 
economie blijven een struikelblok. Een centrum
linkse regering die vooral voor de kleine boer 
opkomt en die een stuk minder investeert in 
onderwijs, essentieel voor een land in opbouw, 
draagt ook niet echt positief bij. Sander van der 
Eijk vertelde in zijn lezing over de Nederlandse 
visie op de uitbreiding van Europa; wat voor 
problemen Europa te verwerken krijgt als ze uit-
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gebreid wordt. Is de EU eigenlijk wel op die uit
breiding voorbereid? De discussies naar aanleid
ing van de lezingen van Halman, Pawelko en 
Van der Eijk leidden tot een resolutie. 

De gebeurtenissen met Fortuyn en de desas
treuze verkiezingsuitslag van 15 mei waren de 
Polen ook niet ontgaan. Ma~tijn Bruijstens 
vertelde wat er precies in Nederland is gebeurd 
en hoe Fortuyn zo populair had kunnen worden. 
Het was frappant te merken dat er binnen de 
Nederlandse delegatie verschillend over dit 
fenomeen werd gedacht. De interesse van de 
Polen in Fortuyn kwam vooral doordat er in het 
Poolse parlement, de Sejm, een grote populistis
che partij (de PSL) zitting heeft. Het is natuurlijk 
maar de vraag of de LPF een populistische partij 
is, maar het was zeker interessant om deze twee 
partijen te vergelijken. Mijn analyse achteraf is 
dat de PSL meer overeenkomt met de partij van 
de Russische Zjirenovski, dan met de LPF. 
Verder werd er van gedachte gewisseld hoe met 
deze partijen om te gaan en in hoeverre ze een 
bedreiging voor de landen waarin ze actief zijn 
vormen. Een eenduidig antwoord op deze vra
gen was moeilijk te formuleren. 

Natuurlijk was er tijdens het seminar voldoende 
tijd voor informele bijeenkomsten. Het hotel 
bevond zich op vijf minuten afstand van het 
strand. Zingen is in Polen nogal populair. Na een 
aantal borrels bestookten de Polen ons met aller-

lei liederen. Op onze beurt besloten wij om ze het 
liedje 'Hoofd, schouders, knie en teen' bij te bren
gen. Ze hadden het helaas gauw onder de knie, 
behalve de zin 'puntje van je neus', kwam er 
slecht uit. 'Poentje vaan joe noos', kregen we 
steevast te horen. Pogingen om dit enigszins 
Algemeen Beschaafd Nederlands te maken, 
mochten helaas niet baten. Moe maar voldaan 
vertrok de Nederlandse delegatie op 26 mei weer 
naar Nederland, uitkijkend naar een volgend 
seminar. 

Marlijn Bruijstens is Internationaal Secretaris van 
de JOVD 
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door Ursula Doorduyn en Nathan Soomer 

I Frits H uffnagel 

Frits Huffnagel werd als 13-jarige brugpieper voor het eerst lid van de JOVD in Leiden. Hij 
voelde zich toen nog niet thuis tussen de brallende Quinten en Minervanen die hij daar op ver
gaderingen aantrof. Hij was dan ook snel lid af. Hij werd lid van de VVD en werd tijdens zijn 
studie Politicologie in Amsterdam weer lid van de JOVD gemaakt door studiegenoot en toen
malig Landelijk Voorzitter Koen Petersen. Actief in de JOVD is hij nooit meer geworden. In 
Amsterdam heeft hij Politiek Café Libertijn georganiseerd en velen kennen hem van het tv

Wat is je analyse van de campagne zoals de 
VVD die heeft kunnen voeren? 

"Welke campagne? Toen er na de moord op 
Pim Fortuyn de partijen hun campagnes stil leg
den was er één partij die dat niet hoefde te 
doen. Dat was de VVD, want die campagne 
was nog niet begonnen. Ik vind dat wij als VVD 
een hele slechte campagne hadden. We had
den goud in handen, we konden de grootste 
worden en we hadden onder Paars goede 
resultaten geboekt. De grootste problemen die 
acht jaar geleden speelden, de werkloosheid en 
de overheidsfinanciën, heeft Paars aangepakt. 

programma 'Het Lagerhuis'. Sinds 
1998 zit hij voor de VVD in de 
gemeenteraad van Amsterdam. In 
april werd hij unaniem gekozen tot 
fractievoorzitter van de liberalen. In 
grandcafé De Heeren van Aemstel, 
de locatie waar op maandagavond 
Libertijn is, praten we met hem over 
het mislukken van de landelijke 
campagne, de nodige vernieuwing 
in de VVD en crime-fighten in 
Amsterdam. 

Die successen moet je incasseren. Er zijn ook 
problemen blijven liggen, maar de VVD is de 
partij die problemen kan oplossen! We vonden 
onder Paars de termen links en rechts ouder
wets, maar die termen zijn weer helemaal terug. 
En als je dan nu ziet dat er in de Tweede 
Kamer 1 00 zetels tot de rechterkant mogen 
worden gerekend en de VVD er van die 100 
maar 24 heeft, dan is er toch iets compleet ver
keerd gegaan. Uit onderzoeken bleek dat de we 
veruit de meest populaire lijsttrekker hadden. 
De kiezer zag het liefst Hans Dijkstal als pre
mier, zelfs CDA- en Groenlinks-stemmers von
den dat. De grootste fout is dat Dijkstal niet 



naar voren is geschoven als onze kandidaat
premier. Hij wilde dat niet en hij hield steevast 
een zeer correct staatsrechtelijk verhaal, dat we 
in Nederland de premier niet kiezen. Formeel 
klopt dat wel, maar de kiezer is daar niet in 
geïnteresseerd! De kiezer wil weten, als ik de 
VVD de grootste maak, wie wordt dan onze pre
mier? De PvdA was vier jaar geleden als partij 
helemaal niet populair, eigenlijk was er maar 
één PvdA-er wel populair: Wim Kok. Zij hebben 
de mensen niet eens gevraagd om op de PvdA 
te stemmen, het was simpelweg Kies Kok! Het 
gaat steeds meer om personen in de politiek, 
Pim Fortuyn is daar wel het helderste voorbeeld 
van. Toen er nog geen partijprogramma bekend 
was, stond Pim al hoog in de peilingen. Toen 
kwam er een lijst met wat half-bekende 
Nederlanders en verder wist je ook niet precies 
wat je er aan had. Al die mensen hebben dus 
gekozen voor Fortuyn. Personen worden dus 
steeds belangrijker! Dat kun je mooi of verve
lend vinden, maar het gaat uiteindelijk om de 
kiezer. En als je niet in one-liners wenst te 
spreken, als je je boodschap niet in 30 secon
den wil vertellen, als je niet in een programma 
wil zitten waar 4 miljoen mensen naar kijken in 
afwachting op de uitslag van de soundmixshow, 
maar liever bij de NOS zit waar misschien 
100.000 mensen naar kijken, dan vraag ik me 
af wat doe je daar dan? Ik ben echt heel 
teleurgesteld. Als je het goud in handen hebt, 
de wind mee, goede resultaten hebt geboekt en 
de meest populaire lijsttrekker en je doet er niks 
mee ... De VVD was de enige partij die zijn lijst
trekker niet eens op een affiche had staan. Als 
je dat abc-tje niet begrijpt, dan heb je gewoon 
een hele slechte campagne gevoerd." 

Ais die leider daar dan eenmaal zit, dan kan je 
hem toch niet meer vervangen, wat kan je daar 
dan nog aan doen? 

"Er had geluisterd moeten worden naar mensen 
die meer verstand hadden van campagnevo
eren dan de mensen die er nu zaten. De houd
ing was 'niets doen dan worden we vanzelf de 
grootste'. Dus we deden niks, omdat de peilin
gen zo goed waren. Het was zelfs strategie. Als 
Jaap de Hoop Scheffer en Ad Melkert in het 

Frits Huttnogel 

weekend op tv waren geweest en Hans niet, 
dan had de VVD er op maandag een zetel bij in 
de peilingen, dus was de lijn 'niks doen'. Ik 
behoor tot de mensen die niet geloven in een 
non-campagne en vond die tactiek toen al veel 
te risicovol. En dat was nog ruim voordat Pim 
Fortuyn opkwam. Maar zelfs toen iedereen daar 
het gevaar van zag en Pim de VVD-achterban 
veroverde, bleef de VVD stil zitten." 

Over de premiers-kandidaat, verkiezingen voor 
de Tweede Kamer draaien altijd nog om het 
partij programma en om de lijst en niet om de 
verkiezing van de minister president. Dus het 
verhaal van Dijkstal is volledig legitiem. 

"Formeel juist, maar de kiezer koopt er niets 
voor. Wie leest er nou een verkiez!ngsprogram
ma? Of dacht je dat al die LPF-stemmers het 
boek van Pim hebben gelezen? Programma's 
zijn voor de onderhandelingen, lijstrekkers zijn 
er om vertrouwen van de kiezer te vragen. Dan 
moet je ook durven zeggen, 'ik wil premier wor
den'." 

Maar mensen stemmen toch echt voor de 
tweede kamer? 

"Ja, maar steeds meer op personen en minder 
op partijen en al helemaal niet meer op ideolo
gie. Leuk in de jaren 70, maar nu niet meer. De 
kiezer wil weten op wie hij of zij stemt. Kijk ook 
maar naar de vele voorstemmen op Gerrit Zalm, 
Henk Kamp en Fadime Orgü. Mensen stemmen 
steeds meer op personen. Het zijn andere tijden 
en we moeten als partij niet meer zo bang zijn 
om te praten over personen en ook de vraag 
stellen of het stelsel inmiddels niet achterhaald 
is en moet worden aangepast." 

Wat voor systeem zou dat zijn dan? 

"Een systeem waarin er een duidelijker verband 
is tussen de kiezer en de gekozene. 
Bijvoorbeeld een gecombineerd districtenstelsel 
kan daar een oplossing voor bieden. We 
moeten dat ook weer niet meteen heilig verk
laren zoals D66, maar we moeten er wel over 
willen nadenken en willen praten. We zijn een 
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vooruitstrevende partij gebleken op een hele
boel punten, maar zodra het over bestuurlijke 
vernieuwing gaat houdt de VVD de deur dicht. 
En de kiezer die pikt dat niet langer! Net zoals 
de gekozen burgemeester, daar vind ik veel 
voor te zeggen op voorwaarde dat die recht
streeks wordt gekozen en niet door de gemeen
teraad. Binnen de VVD is maar Weinig ruimte 
voor dergelijke discussies." 

Is het mogelijk opstappen van een aantal frac
tieleden het enige wat nodig is om de VVD te 
vernieuwen? 

"Waar ik me aan erger is dat we in de partij 
onze mond vol hebben van verantwo
ordelijkheid, maar dat als het misgaat die ver
antwoordelijkheid niet wordt genomen. Ik heb 
mijn handen blauw geklapt in Papendal, omdat 
Dijkstal daar een prima verhaal had over vri
jheid, verantwoordelijkheid en verdraagza
amheid. Maar waar is de invulling van die ver
antwoordelijkheid nu? Hoor ik hem op tv zeggen 
dat hij kandidaat-minister is. Dat kan toch niet 
na zo'n nederlaag? Het gaat niet enkel om pop
petjes, maar het speelt natuurlijk een rol. Het 
wisselen van poppetjes alleen is de oplossing 
niet. Het gaat er om hoe we willen commu
niceren met de kiezer, wat is onze boodschap 
en hoe krijgen we de boodschap over. Als je 
ziet dat het aantal mensen dat lid is van een 
politieke partij bijna net zo groot is als het aantal 

politieke functies, dan kan je je afvragen 
of politieke partijen nog wel zo interes
sant zijn. Hoe laten we VVD-stemmers 
die niet lid zijn van de partij meepraten 
over bijvoorbeeld ons verkiezingspro
gramma of over wie we op de kandi
datenlijst zetten? En dan zonder ze 
meteen te vragen of ze actief willen wor
den of op een lijst willen. We moeten 
over dat soort dingen gaan praten en dat 
moeten wij niet alleen, want dat moeten 
de andere partijen net zo goed." 

Het feit dat Frans Weisglas, die al 20 jaar 
Kamerlid is, verkozen is tot 
Kamervoorzitter en dat de andere liberale 
kandidaat, Annemarie Jorritsma, ook al 

heellang in de Den Haag actief is, kan toch 
geen begin zijn van de vernieuwing? 

"Dat is het gevolg van de samenstelling van de 
lijst, van de lichting 1998 zitten er maar twee 
leden in de fractie, Willibrord van Beek en Atzo 
Nicolai en van de lichting 2002 helemaal nie
mand! De lijst is opgesteld in de verwachting 
dat we meer dan 40 zetels zouden halen en in 
het kabinet zouden komen. Dat breekt ons op 
nu we maar 24 zetels hebben. En dan kan ik 
Annemarie Jorritsma wel begrijpen dat ze geen 
plaats maakt voor Jan Dirk Blaauw. Het gaat 
dus niet alleen om de mensen die nu in de 
Kamer zitten maar ook om de mensen die eron
der op de lijst staan. Als die mensen niet begri
jpen dat zij onderdeel zijn van het probleem, 
dan houden we deze ellende nog vier jaar." 

Maar nogmaals, die vernieuwing lijkt nog niet 
echt op handen? 

"Als je een tenniswedstrijd speelt en je slaat 
alleen maar dubbele fouten, dan kan je daarna 
niet de overwinning claimen, dan lig je uit het 
toernooi! Als zij die verantwoordelijk zijn voor 
het huidige resultaat dat niet zelf inzien dan kun 
je niets anders dan een beroep op die mensen 
doen; maak plaats! Maar nogmaals, dat is niet 
het enige, het hangt niet alleen op poppetjes. 
We moeten binnen de partij de manier van poli
tiek bedrijven veranderen en de organisatie van 
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de partij moet anders! De ramen moeten open, 
je moet mensen uitnodigen om erbij te komen 
zonder dat je ze meteen vraagt lid te worden." 

Je staat bekend als crime fighter en een 
vooNechter van het zero-tol/eranee beleid. Hoe 
ga je dat implementeren fractie voorzitter in 
Amsterdam? 

"Ik zal te pas en te onpas, gevraagd en 
ongevraagd vragen wat er bereikt wordt op het 
gebied van openbare veiligheid. Je kan bijvoor
beeld voorzien dat Ajax kampioen wordt, helaas 
is dat niet ieder jaar zo, en er komt dan weer 
een huldiging. Dan weet je van tevoren dat daar 
ook mensen tussen lopen die er een puinhoop 
van willen maken. Ik vind niet dat je alle fans 
moet bestraffen door die hele huldiging maar af 
te lassen. Maar ik vind wel dat die huldigingen 
plaats moeten vinden op een manier dat ze 
goed kunnen verlopen en dat wanneer er iets 
uit de hand loopt, degenen die dat veroorzaakt 
hebben in de kraag worden gepakt en achter 
slot en grendel gaan en dat de schade die die 
mensen aanrichten wordt verhaald. Betalen, 
vriend! En als het minderjarigèn zijn, dan ga je 
het op de ouders verhalen. En als dat niet kan 
op de club. Vaak is het zo dat je hoort dat de 
namen van jonge relschoppers bekend zijn. 
Waar zijn die dan nu, zijn ze opgepakt, zitten ze 
op de Glenn Mills school voor een heropvoed
ing, zijn ze inmiddels financieel gepakt, zijn ze 
veroordeeld zitten ze vast, dat wil ik dan weten! 
Daar gaan wij keihard op inzetten." 

"Verder voeren we qua horeca het verkeerde 
beleid, door alle gelegenheden op dezelfde tijd 
te sluiten. Er is dan drukte bij de taxi, drukte bij 
de nachtbus. Er staat een hele grote groep 
mensen tegelijkertijd op straat. En de meesten 
vinden dat ze veel te lang moeten wachten op 
de bus en dan onstaat irritatie en onrust. Ik zeg 
dus, vrije openingstijden! In Groningen kan je 
eindeloos blijven hangen in de kroeg, je wordt 
er pas uitgezet als het duurder wordt om de 
kroeg open te houden dan om jou je laatste 
biertje te laten drinken! In Amsterdam vindt de 
burgermeester dat we om 1.00 uur naar bed 
moeten! Dat is natuurlijk zot, helemaal voor een 
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wereldstad. Helaas is in Amsterdam alleen 
D66 dat met ons eens." 

In hoeverre denk je dat de wet dualisering 
zoals die is ingevoerd kan bijdragen in de 
raad aan een open debat? 

"Ik denk dat de gevolgen niet van vandaag 
op morgen zichtbaar zullen zijn. Dualisme 
kan bijdragen aan een meer open debat, 
maar dat hangt er vanaf hoe de politici daar 
mee omgaan. Ik vind het goed dat er wat 
afstand komt tussen college en raad, omdat 
de raad dan op hoofdlijnen kan sturen en 
kan controleren. Het maakt het voor raadsle
den makkelijker om hun rol als volksverte
genwoordiging te vervullen. Ze hebben meer 
tijd om de stad in te gaan en contc;ict te 
hebben met inwoners. Het valt of staat er 
dus mee hoe die gemeenteraadsleden daar 

mee omgaan. Als je slaafs achter elk col
legebesluit aan loopt, dan komt er natuurlijk 
niets van. De VVD is dat in ieder geval niet 
van plan. Ik ben dus wel voor een duale 
taakopvatting, maar met een linkse meerder
heid in de raad is het niet altijd verstandig 
om alles maar op raad aan te laten komen. 
Als wij meer van ons verkiezingsprogramma 
kunnen realiseren door iets minder duaal te 
zijn, dan doe ik dat. Ik ben een realist." 



door Nathan Soomer 
----------

Homohuwelijk: scherp de regels aan! 

Ten tijde van het tweede Paarse kabinet is het homohuwelijk tot stand gekomen. Een vrij pro
gressieve wet, aangezien dit uniek was in de wereld en het op veel kritiek stuitte van andere lan
den. Door deze wet werd het ook voor homoparen mogelijk om zich voor de wet in de echt te 
laten verbinden. De wet impliceerde dat dit huwelijk in iedere gemeente mogelijk moest zijn; de 
verdere invulling werd overgelaten aan de gemeenten. Naar mijn mening is het juist dat homo
paren nu in de gelegenheid worden gesteld om een samenlevingsverbintenis te sluiten, al was 
het alleen maar om de financiële voordelen die het huwelijk met zich meebrengt. Vanuit liberaal 
oogpunt is het ook juist dat andere samenlevingsvormen gelijkelijk volgens de wet behandeld 
worden en dezelfde financiële voordelen hebben. Wat echter onverteerbaar is, is dat 
ambtenaren van de burgerlijke stand (abs-en) mogen weigeren om een homohuwelijk te sluiten 
op grond van gewetensbezwaren. Deze gewetensbezwaren vloeien vrijwel uitsluitend voort uit 
religieuze overtuiging. In dit artikel wil ik betogen dat het weigeren van het sluiten van een homo
huwelijk door een abs niet mogelijk moet zijn. 

De comm1ss1e gelijke behandeling, die door de 
rijksoverheid is ingesteld om uitspraken te doen over 
klachten van burgers over ongelijke behandeling, 
heeft recentelijk uitspraken gedaan over twee zaken 
in dit kader. De eerste zaak betrof een ambtenaar uit 
Leeuwarden, die geen contractverlenging kreeg, 
omdat zij uit gewetensbezwaren weigerde om homo
huwelijken te sluiten. De tweede zaak speelde in 
Putten, waar een vrouw te horen kreeg dat haar sol
licitatie als abs weinig kans zou maken, omdat ze 
gewetensbezwaren tegen het homohuwelijk had. In 
beide zaken heeft de commissie gelijke behandeling 
besloten in het voordeel van de gewetensbezwaarde 
eisers. Volgens de commissie gelijke behandeling 
zou op grond van een indirect onderscheid op gods
dienst gehandeld zijn. Er is geen sprake van een 
direct onderscheid, omdat naast geloofsgronden in 
theorie ook andere argumenten ten grondslag 
zouden kunnen liggen aan het weigeren van het 
sluiten van homohuwelijken. Daarnaast hebben 
beide gemeenten aangegeven dat zij niet op grond 
van godsdienst weigeren om een persoon als abs 
aan te stellen of een contractverlenging aan te 
bieden. Omdat dit in de praktijk vrijwel altijd neerkomt 
op weigeren op grond van een godsdienstige lev
ensovertuiging, is er volgens de commissie gelijke 
behandeling sprake van een indirect onderscheid. 
Om deze reden van indirect onderscheid werd het 
bezwaar gegrond verklaard. 

De uitspraken van de commissie zijn niet bindend. De 
gemeenten Putten en Leeuwarden kunnen dus de 
uitspraken naast zich neer leggen. De gemeente 
Putten had reeds gedurende de bezwaarprocedure 
haar regels aangepast aan de wensen van de com
miSSie gelijke behandeling. De gemeente 
Leeuwarden heeft echter besloten de uitspraak naast 
zich neer te leggen. Een wijs besluit. Zeker, omdat de 
landelijke overheid heeft bepaald dat nadere invulling 
aan de gemeenten is overgelaten. Maar voor mij is er 
nog een hele andere, zeer principiële reden waarom 
gemeenten dergelijke uitspraken naast zich neer 
zouden moeten leggen. Een ambtenaar, dus ook een 
abs, wordt namelijk door de overheid ingeschakeld 
om een wet uit te voeren. Wat zoekt iemand in een 
functie als hij de taken ervan niet wil uitvoeren? 

De eed die een abs moet afleggen, begint als volgt: 
"Ik zweer dat ik de betrekking van ambtenaar van de 
burgerlijke stand met eerlijkheid en nauwkeurigheid 
zal vervullen en dat ik de wettelijke voorschriften, de 
burgerlijke stand betreffende, met de meeste 
nauwkeurigheid zal opvolgen". Dit citaat uit de eed 
geeft aan dat de abs huwelijksvoltrekking volgens de 
wet dient uit te voeren, of dit nu een huwelijk tussen 
een man en een vrouw betreft, of dat dit nu een 
huwelijk tussen twee personen van hetzelfde ges
lacht betreft. Mijns inziens laat dit geen ruimte voor 
gewetensbezwaren. Immers, als je principieel geen 



homohuwelijken wilt sluiten, kun je de eed niet 
afleggen en derhalve niet de taken van de abs uitvo
eren. 

Ik wil de stelling dat gewetensbezwaarde abs-en niet 
zouden moeten worden aangenomen, noch voor con
lractverlenging in aanmerking komen, breder trekken 
door naast het wettelijke kader ook een persoonlijke 
argumentatie voor de stelling te geven. Een werkgev
er dient de vrijheid te hebben om de eisen voor de 
lunetie-uitoefening te stellen. Naast functie-eisen kan 
een werkgever ook bepaalde voorwaarden stellen 
voor het uiterlijk vertoon van de werknemer. Dit is een 
persoonlijke afweging van de werkgever. Het maakt 
in dit geval niet uit of de werkgever een overheidsor
ganisatie is of een private onderneming. Immers, 
door de Nederlandse krijgsmacht als werkgever wer
den ook eisen aan uiterlijk vertoon gesteld. Dit onder
steunt de standvastigheid van de gemeente 
Leeuwarden. 

Tot slot wil ik ook de belangrijke scheiding tussen kerk 
en staat betogen. Het kerkelijk huwelijk is iets wezen
lijks anders dan het burgerlijk huwelijk. De open
stelling van het burgerlijk huwelijk maakt namelijk 
geen enkele inbreuk op het kerkelijk huwelijk. In het 
Nederlandse staatsbestel zijn de kerk en de staat van 
elkaar gescheiden. Een burgerlijk huwelijk heeft in 
essentie weinig van doen met het kerkelijk huwelijk. 
Het burgerlijk huwelijk is veel meer juridisch, notarieel 
van aard, waardoor het geheel losgekoppeld wordt 
van de symbolische christelijke waarde, waarin het 
huwelijk een vereiste is voor de voortplanting. 
Derhalve zijn de christelijke emoties rondom de open
stelling van het burgerlijk huwelijk ongegrond. De 
emoties zou ik meer begrijpen indien een samenlev
ingsvorm tussen twee personen van hetzelfde ges
lacht zou worden afgewezen door de grootste 
groepering gelovigen. Dit is echter niet het geval en 
de overgrote meerderheid van de Nederlandse 
bevolking heeft geen problemen met een andere 
samenlevingsvorm dan die van een man en een 
vrouw. 

Als tegenargument van het standpunt van de 
gemeente Leeuwarden wordt door de commissie 
gelijke behandeling gehanteerd dat er voldoende 
abs-en in dienst van de gemeente zijn, zodat 
ondanks de gewetensbezwaarde werknemer aan de 

homohuwelijk 

wettelijke verplichting kan worden voldaan. Dit vind ik 
een zwak argument. Het is weliswaar in de zin van de 
wet juist, want in iedere gemeente moet het mogelijk 
zijn om een homohuwelijk te sluiten. Ik huldig echter 
het principe dat er een gelijke behandeling dient te 
zijn bij de verschillende huwelijksvormen. Als wordt 
toegestaan dat gewetensbezwaarde abs-en in dienst 
worden genomen en gehouden, dan betekent dit dat 
de homoseksuele gemeenschap door de overheid in 
een hokje wordt gestopt. ledere burger, die zich voor 
de wet in de echt wil laten verbinden, dient echter te 
kunnen rekenen op een gelijke behandeling. In de 
huidige gevallen zijn de gewetensbezwaarde abs-en 
in de minderheid, maar wat te doen als zij de ruime 
meerderheid vormen? 

Wat dient er mijns inziens te gebeuren? De grote fout 
van de wetgeving is het compromis. waarin de lan
delijke wetgever de lastige situatie met gewetens
bezwaarde abs-en aan de gemeenten heeft overge
laten. Het is nodig om deze 'beleidsvrijheid' van de 
gemeenten weg te halen. De landelijke overheid zou 
harde wetten aan moeten nemen, terwijl nu de ver
antwoordelijkheid voor deze lastige zaak is verlegd 
naar de gemeenten. Dat het een lastige zaak is, die 
veel discussie oproept, blijkt wel uit de zaken die de 
commissie gelijke behandeling heeft behandeld. In 
een te verwachten kabinet met het CDA zal het 
echter een moeilijke zaak worden, om gewetens
bezwaarde abs-en uit te sluiten. 

Met dit artikel wil ik mij geen groot voorstander of 
voorvechter tonen van het huwelijk. Wat mij betreft is 
het huwelijk een kerkelijke zaak en geen wettelijke 
zaak. In de kerkelijke wereld speelt het huwelijk een 
centrale rol, waaraan een overheid niet mag tornen. 
Het is in die gedachte natuurlijk vreemd dat een 
burgerlijk huwelijk financiële of fiscale voordelen 
biedt. ledere burger moet vrij zijn om zijn of haar 
samenlevingsvorm te kiezen, zolang dit het publieke 
domein van de moraal niet schaadt. Echter, een plei
dooi voor afschaffing van het burgerlijk huwelijk gaat 
te ver, omdat dit een vaste positie inneemt in de 
Nederlandse cultuur. In het licht van een behoud van 
het burgerlijk huwelijk is het dus wel noodzaak om 
hier stringente regels aan te verbinden. Plaats voor 
gewetensbezwaarde abs-en is er dus volgens mij 
niet. 



door Jeroen de Veth 

Islamitisch onderwijs is niet hé 
- voorkom zwarte scholen 

In de vorige Driemaster hield Politiek Commissaris Lucien Weide een pleidooi vóór het bijzon
der onderwijs, maar tegen het islamitisch bijzonder onderwijs. Zij stelde dat 'de integratie 
wordt... belemmerd.' en 'Om de integratie zoveel mogelijk te bevorderen en de criminaliteit 
tegen te gaan, wil ik ervoor pleiten om scholen waarvan de herkomst niet is te herleiden uit onze 
vaderlandse geschiedenis niet onder dat artikel (art. 23 GW; JdV) te laten vallen.' Tegen haar 
pleidooi voor selectieve afschaffing van het confessioneel onderwijs vallen drie belangrijke argu
menten in te brengen. Allereerst werkt het met principes nu eenmaal zo, dat je er niet selectief 
in kunt zijn, zeker niet wanneer ze grondwettelijk verankerd zijn. Het afschaffen van islamitisch 
onderwijs zet het hele bijzonder onderwijs op de tocht. Terecht zullen christelijke onderwijsor
ganisaties zich zorgen gaan maken en zich roeren. Immers, voor zover er nadelige effecten 
direct te linken zijn aan het islamitisch onderwijs, kunnen we ook wel voorbeelden aangrijpen uit 
het christelijk onderwijs. Daar worden soms docenten en leerlingen geweigerd vanwege hun 
geaardheid of levensovertuiging. Daar worden soms vrouwen achtergesteld. Daar wordt soms 
onderwezen dat abortus, euthanasie en homoseksualiteit even erg zijn als diefstal of moord. 
Kortom, ook Lucien Weide zal principieel moeten zijn in haar keuze, of je zet het hele bijzonder 
onderwijs wegens ongewenste effecten op de tocht , of je probeert die effecten zo goed als 
mogelijk via bijvoorbeeld de onderwijsinspectie en voorschriften te bestrijden. Mijn tweede punt 
tegen haar betoog is het simpele feit, dat ze haar stelling nooit juridisch waterdicht zal krijgen, 
hoewel het met het dictum 'scholen waarvan de herkomst niet te herleiden is vanuit onze vader
landse geschiedenis' leuk geprobeerd is. Tot slot, en niet onbelangrijk, definieert Weide het 
probleem niet goed en breed genoeg. 

Feit is, dat bepaalde groepen allochtone jon
geren verontrustend hoog scoren als het gaat om 
crimineel gedrag. Al in 1994 werd dit blootgelegd 
door het rapport-Van Mantfrans over jeugdcrimi
naliteit. Het beeld wordt acht jaar later bevestigd 
door een nieuwe nota jeugdcriminaliteit die onder 
Benk Korthals is verschenen en het illustratieve 
voorbeeld dat jeugd penitentiaire inrichtingen 
voornamelijk worden bevolkt door Marokkaanse 
jongens. Daar hoeft Lucien Weide dus niet 
voorzichtig in te zijn. De problematiek herleiden 
tot het onderwijssysteem alleen doet de werke
lijkheid tekort en het een en ander koppelen aan 
het islamitisch onderwijs is zelfs pertinent onjuist. 

Het is waar, dat hebben we allemaal via de 
media kunnen vernemen, dat een aantal islami
tische scholen het niet al te nauw neemt met de 
onderwijswetgeving of met grondwettelijke 
bepalingen. Het gaat hier weliswaar om een klein 
aantal, dat dus controleerbaar is. Als de verant
woordelijke staatssecretaris bij NOVA ontsteekt 
in woede, huilt zij krokodillentranen. Zij had sim
pelweg de onderwijsinspectie beter haar werk 
kunnen laten doen en heeft ook alle middelen in 
handen om dat voortaan wel te doen. Ik kan haar 
samen met Lucien Weide van harte aanbevelen 
om hierbij bijzondere aandacht te hebben voor 
het islamitisch onderwijs, gegeven de risico's van 
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robleem 
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culture clash die Weide in haar artikel terecht 
aangaf. Overigens, kan ik de staatssecretaris het 
dan ook van harte aanbevelen om haar 
inspecteurs eens langs te laten gaan bij een klein 
aantal scholen in Spakenburg, Staphorst, op de 
Veluwe en her en der een Zeeuws eiland. 

Het deviante gedrag van allochtone (in dit 
geval islamitische) jongeren herleiden tot het 
islamitisch onderwijs biedt weinig soelaas. Dit 
laat onverlet dat een belangrijke component van 
de maatschappelijke achterstand, in ultimo ver
taald in crimineel gedrag, het onderwijs is. Mijns 
inziens moeten we het dan wel hebben over de 
zogenaamde zwarte scholen. Deze mogen niet 
verward worden met islamitische scholen, daar 
ze een openbare of juist vaak een christelijke 
signatuur kennen. Ze worden gekenmerkt door 
een overpopulatie aan allochtone kinderen die 
bijzondere aandacht nodig hebben vanwege 
taalachterstand, sociale achtergrond e.d. De 
problemen van deze scholen mogen, als u eens 
in de zoveel tijd de krant leest of tv aanzet, bek
end worden verondersteld. Het probleem komt er 
kortweg op neer dat deze scholen meer van alles 
nodig hebben, terwijl er van alles te weinig is, 
behalve dan kinderen die extra aandacht verdi
enen. Mijn stelling is, dat dit soort scholen a) 
moet worden voorkomen en b) voor zover ze dan 
blijven bestaan de budgettering van het onderwi
js zoveel mogelijk naar de gemeente moet wor
den overgeheveld. 

Om bij het laatste te beginnen. Zwarte scholen 
zijn niet één, twee, drie te voorkomen. Steden als 
Rotterdam, Amsterdam en Den Haag, die voor 
een groot deel uit allochtonen bestaan en nog 
steeds migratiesteden zijn, zullen er altijd in min 
of meerdere mate mee te maken hebben. 
Daarom is het zo belangrijk dat de gemeentelijke 
overheid, die het beste zicht heeft over welke 
scholen wanneer en waarvoor extra geld nodig 

hebben, boter bij de vis krijgen. Nu is het zo 
gesteld dat de middelen, bestemd voor het 
onderwijs sec rechtstreeks vanuit Zoetermeer 
verdeeld worden. De gemeenten gaan slechts 
over de infrastructuur, kortom de gebouwen. Ik 
stel voor, dat de gemeenten een lump sum krij
gen vanuit Zoetermeer, die zij vervolgens ten 
bate het onderwijs zelf, en de eventuele ben
odigde extra investeringen over de scholen 
(zowel basis als voortgezet onderwijs) binnen 
hun grenzen mogen verdelen. Ik zou het zelfs 
voor kunnen stellen, dat een deel van het 
bedrag, bestemd voor onderwijs opgebracht 
wordt via lokale belastingen en verdeeld door de 
gemeenteraad en de wethouder onderwijs. Hoe 
dan ook, decentralisatie moet het oogmerk zijn. 
Ter plekke heeft men immers het beste overzicht 
over de specifieke problematiek en noden van 
een school. 

Maar goed, de centrale doelstelling die ik 
bepleit is het zoveel mogelijk voorkomen van 
zwarte scholen. Er is wel eens bepleit dat leerlin
gen daartoe gespreid moeten worden. Gelukkig 
is de politieke reactie op dit voorstel ronduit 
negatief geweest. Het is geen doen om met 
kinderen heen en weer te gaan rijden van 
bijvoorbeeld Den Haag-Zuid naar Scheveningen 
en van Rotterdam-West naar Kralingen. De con
centratie allochtone leerlingen (met alle moeil
ijkheden van dien) op een school heeft natuurlijk 
alles te maken met de concentratie allochtonen 
in een wijk. En daar zit, niet alleen in het licht van 
de zwarte scholen problematiek, dan ook het 
probleem. Ook het niet integreren, het slecht of 
niet beheersen van de Nederlandse taal, het 
creëren of handhaven van een eigen normen- en 
waardenpatroon en uiteindelijk ook crimineel 
gedrag vinden in die wijken een goede voedings
bodem. 'Gettovorming, zoal in de Verenigde 
Staten, moet hoe dan ook worden voorkomen' 
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was altijd het adagium. Ik wil niemand laten 
schrikken, maar de gettovorming in onze grote 
steden is een feit. Sterker nog, de negatieve 
componenten ervan zijn veel pregnanter en 
verontrustender dan in de getto's van New Vork, 
LA en Chicago. Daar is, zelfs in de getto's, nog 
iets van het melting pot idee terug te vinden. Men 
spreekt er in ieder geval vaak nog dezelfde taal. 
Je kunt zelfs nog zeggen dat men er in een per
verse vorm geïntegreerd is in de samenleving. 
Het is daar vaak 'slechts' de sociaal-economis
che situatie die ten diepste ten grondslag ligt aan 
deviant gedrag. Zoals eerder opgesomd zijn de 
factoren die in rol spelen bij achterblijvende inte
gratie en uiteindelijk criminaliteit diverser en grot
er in aantal in ons land, zoals ook door verschil
lende onderzoeken en rapporten wordt uit
gewezen. 

De enige manier om zwarte scholen te 
voorkomen, tevens de enige manier om een ste
vige voedingsbodem voor deviant gedrag en 
desintegratie of zelfs segregatie te voorkomen is 
het voorkomen dat grote groepen (nog) niet 
(volledig) geïntegreerde groepen allochtonen, 
met name gekenmerkt door hun sociaal
economische positie en beheersing van de 
Nederlandse taal, in een wijk of buurt trekken. Ik 
stel dus voor dat we integratie en bestrijding van 
criminaliteit in bepaalde wijken in met name onze 
grote steden benaderen als een ruimtelijke 
ordeningsvraagstuk. Daar hoort een pakket aan 
maatregelen bij. Ik zal me tot twee beperken. 
Allereerst moet de woningbouw in de beruchte 
stadswijken diverser worden. Meer woningen in 
de sociale huursector zullen of marktconform 
moeten worden verhuurd of omgezet worden in 
koopwoningen. Een dapper stadsbestuur zal ook 
moeten durven afbreken om er vervolgens koop
woningen voor het hogere segment te laten 
bouwen. Kortom, de (prijs)diversiteit aan wonin
gen zal met name in de grootstedelijke prob
leemwijken groter moeten worden, opdat ook de 
diversiteit van de bevolking volgt. Dat moet 
lukken, aangezien de daadkrachtigere stadsbe
woners nu met tegenzin de stad verruilen voor 
een troosteloze VINEX locatie. 

Ten tweede. Toen de stroom migranten begin 
jaren negentig nog een veelvoud was van de 
huidige stroom, pleitte toenmalig VVD-leider 

Bolkestein voor het verplicht spreiden van 
nieuwkomers in ons land. Heel het land, mijzelf 
incluis, viel toen over hem heen. Ik moet mijn 
mening herzien. Ik stel niet voor om met terugw
erkende kracht iedereen die hierheen is 
gekomen alsnog te spreiden. Maar het 
maatschappelijk evenwicht is soms wel zoek. En 
één van de manieren om een zekere balans en 
diversiteit te bewerkstelligen in een wijk is in han
den van de woningbouwcorporaties. Zij mogen 
bij het selecteren van kandidaten voor huur
woningen onderscheid maken op het gebied van 
leeftijd, inkomen en aantal gezinsleden. Dit alles 
om een uitgebalanceerde wijk te krijgen of 
houden. En dat vinden we allemaal prima. Wat 
zou er dan mis mee zijn om een aantal andere 
criteria toe te passen. Namelijk het criterium 
etniciteit of de mate waarin iemand de 
Nederlandse taal beheerst (als basisvoorwaarde 
voor integratie)? Het criterium etniciteit mag er 
uiteraard niet toe leiden, dat woningbouwcorpo
raties at random mensen van een bepaalde 
etnische komaf mogen weigeren. Wel mogen ze 
voor de stabiliteit en de kans op succesvolle 
integratie rekening houden met de etnische 
diversiteit en de mate waarin de (mogelijke) 
bewoners van een wijk de Nederlandse taal 
beheersen. Dit kan overigens ook inhouden, dat 
er voor bepaalde groepen in een grote stad op 
een gegeven moment geen plaats meer is 
(althans in de sociale woningbouw) en dat deze 
zullen moeten uitwijken naar een naburige 
gemeente. 

Hoe dan ook zullen we het inte
gratievraagstuk, meer nog dan dat we nu doen, 
moeten benaderen als een ruimtelijke orden
ingsvraagstuk en daarin stevige keuzes moeten 
maken. Als we dat onder het mom van politieke 
correctheid en de angst om in het verdomhoekje 
te worden geplaatst niet doen, dan zullen de 
problemen zich in de wijken van onze grote ste
den zich opstapelen. Meer zwarte scholen, bli
jvende taalachterstand, desintegratie, verdere 
gettovorming met alle gevolgen van dien en bli
jvende sociaal-economische achterstand zullen 
het gevolg zijn. Die prijs vind ik te hoog. 



liberale agenda 
Datum Afdeling Onderwerp Locatie Tijd Informatie Telefoon 

23-06-02 Landelijk Politiek Congres Van der Valk Arnhem Danielle Valkink 06.14682656 

25-06-02 Utrecht Aftercongresborrel Gasterij 21:00 Elsbeth Klop 06.23725149 

28-06-02 Rijk van Nijmegen Cantus onder leiding van commissie P&V Café Samson 21:00 Jasmijn van Campen 06.14484346 

29-06-02 Leiden Afsluiting BBQ,i.s.m.VVD Leiden n.n.b n.n.b. Ladewijk Wisse 071-5146194 of 

06.10307879 

02-07-02 Utrecht Veiligheidsdebat Gasterij Elsbeth Klop 06.23725149 

05-07-02 Groningen Hockeytoernooi ACLO Sportvelden 13:30 Harry Wind jovd_groningen 

@hotmail.com 

05-07-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-541 0895 

14-06-02 Apeldoorn-Epe Dagje uit Den Haag, 2e kamer,AS strand llse Folkerts 055-541 0895 

09-08-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-541 0895 

16-08-02 Leiden EL CID-Week Leiden hele Ladewijk Wisse 071-5146194 of 

06.10307879 

03-09-02 Amsterdam Borrel De Heffer 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

06-09-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-541 0895 

10-09-02 Amsterdam Cursus Politieke Stromingen Het Gespuis 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

10-09-02 Leiden Opening met Erica Terpstra De Grote Beer, 

Rembrandtstr.27 20:00 Ladewijk Wisse 071-5146194 of 

06.1 0307879 

17-9-02 Amsterdam Politieke Stellingen Het Gespuis 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

24-9-02 Leiden Algemene Ledenvergadering De Grote Beer, 

Rembrandtstr.27 20:00 Eske van Egerschot 071-5145794 of 

06.53779727 

24-9-02 Amsterdam ? Het Gespuis 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

28-9-02 Amsterdam Liberale Jongerendag 11:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

04-10-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-5410895 

01-11-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-541 0895 

23-11-02 Landelijk Congres Danielle Valkink 06.14682656 

06-12-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-541 0895 
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door Ursula Doorduyn 

redactioneel 

Ik moet in dit redactioneel eerst mijn excuses 
aanbieden aan Jeroen Engesaeth en Bas van 't 
Wout. In de vorige Driemaster waren de namen 
van beide heren van de pagina afgevallen. Dus 
voor de volledigheid; Jeroen Engesaeth is de 
auteur van het artikel over de Sorry-democratie 
en Bas van 't Wout schreef de Pro-bijdrage. Mijn 
welgemeende excuses. 

Philomena Bijhout maakte ook excuses, ik heb 
alleen de indruk dat die minder oprecht zijn. Ik zit 
er qua data ook wel eens naast, maar anderhalf 
jaar .... Maar gelukkig wordt er voor haar binnen 
of buiten de LPFt-fractie een nieuwe baan 
gezocht, want ze doen gelukkig niet aan vriend
jes politiek! Gelukkig is een Gooise (probably 
golf-vriendinnetje) buurvrouw van Ferry 
Hoogendijk alweer gevonden voor de vacante 
post in het kabinet. Dat kabinet is eigenlijk ook 
niet interessant om te volgen, ik heb het vermoe
den dat dit wel vier jaar goed zal gaan. Vele male 

interessanter is de oppositie die wat mij betreft 
nu al haar koningin heeft gevonden: Jeltje van 
Nieuwenhoven! Werkelijk waar geweldig. Ik vind 
het heel verfrissend om iemand zulke nuchtere, 
klare taal te horen spreken en dat accent maakt 
het alleen maar beter! Hopelijk wordt Femke 
Halsema snel fractievoorzitter van Groenlinks, 
dan hebben we twee pittige linkse vrouwen in 
oppositie. Bravo! 

Terug naar de Driemaster, u heeft waarschijnlijk 
gezien dat het LEF-katern dit keer geïntegreerd 
is in de Driemaster. Dit gebeurt één keer in het 
kader van het Augustus Offensief om een leuker 
pakket te kunnen aanbieden aan geïnteresseer
den en hopelijk nieuwe leden. Ik hoop dan ook 
dat augustus een hele vruchtbare periode zal zijn 
waarin veel mensen enthousiast gemaakt zullen 
worden voor de JOVD. Mark van den Anker, AB 
Interne Communicatie, Ledenwerving & -activer
ing, heeft daar meer verstand van en daarom zit 
er, door Mark geïnitieerd, een uitvouwbare poster 
in de ze Driemaster. Hang hem voor je raam en 
geef de JOVD meer zichtbaarheid! Zie je, ik kan 
het niet... 

Ik wens u allen een zeer fijne vakantie toe, voor 
zover die nog niet ten einde is, met veel zon, 
mooie ontmoetingen en koude rosé. 

Uw Hoofdredacteur 



door Jeroen Benning 

Na de vele essays over televisie in Nederland in het algemeen valt het in het 
bijzonder op dat in ons land de échte kunst en cultuur langzaam van onze tv 
verdwijnt ....... . 

op de 

Onze rijksoverheid is op velerlei manieren bezig het kunstbegrip in 
Nederland te bevorderen, zo· ook op het voortgezet onderwijs; er wordt 
sinds de invoering van de tweede fase in de bovenbouw HAVO/VWO, 
CKV( culturele kunstzinnige vorming ) gedoceerd. Maar ook op de tele
visie probeert de overheid de burgers in contact te brengen met kunst en 
cultuur. ledere publieke omroepvereniging is verplicht, sinds de mediawet 
van 1998, 25% van zijn zendtijd te besteden aan cultuur in het algemeen, 
en daarvan de helft specifiek aan kunstprogramma's. 

Als je regelmatig naar de publieke omroep kijkt 
vraag je je af hoe de omroepen dit percentage 
halen. Het is niet zo moeilijk als het lijkt, ten 
eerste is alle Nederlandse drama kunst volgens 
de mediawet. Zodoende halen omroepen als de 
TROS en AVRO met gemak hun kunstquotum 
door series als Flikken, Spangen en Wilhelmina 
Ook de VARA heeft een manier gevonden om 
aan de 25% te komen. Kopspijkers, bijvoorbeeld 
is satire dus kunst. Deze erg toegankelijke "cul
turele" programma's worden allemaal bijna op 
prime-time uitgezonden. Integendeel tot de wat 
zwaardere échte cultuurprogramma's, Stardust 
(film), Bonanza (beeldende kunst) en Lala da 
musica (muziek) deze worden laat, en vaak op 
de doordeweekse avond uitgezonden. Naast 
bovengenoemde programma's verdwijnen ook 

Vrije Geluiden(muziek) en Zeeman met 
boeken(literatuur) van de televisie komend 
seizoen. De VPRO (een échte culturele 
omroep?) gaat in de plaats van enkele cultuur
programma's een cultuurblok van 75 minuten 
brengen op de dinsdagavond. 

Volgens VPRO-redacteur Noord is de oorzaak 
van dit verschijnsel eenvoudig te verklaren: "Het 
probleem is de tirannie van de kijk-en luister
cijfers gekoppeld aan de tirannie van reclame die 
de overheid heeft binnengehaald uit zuinigheid". 
Een fatsoenlijk literatuurprogramma zoals men 
dat in Frankrijk en Engeland kent, is in Nederland 
volgend seizoen niet meer mogelijk. De 
omroepen zeggen dat er geen animo voor is, 
maar het ligt wederom aan de kijkcijfers. Het lijkt 



Nederlandse televisie? 

dus alsof de cultuur aan kijkcijfers ten onder 
gaat. Toch is het niet geheel waar dat échte cul
turele programma's slecht worden bekeken. In 
de top-1 00 voor best bekeken tv-programma's 
stond Tussen kunst en kitsch op een zevende 
plaats met een kijkerdichtheid van 6,1 (870.00). 
De WK-finale had ter vergelijking een dichtheid 
van 18,7. 

De vraag blijft wat te doen met het teruglopend 
kunstaanbod op de publieke omroep. De pub
lieke omroep was immers ooit bedoeld om kunst 
en cultuur voor een breed publiek toegankelijk te 
maken, vandaar ook de 25%-regel. Hierover zegt 
VVD-tweede kamerlid en beoogd staatssecre
taris voor Europese Zaken Atzo Nicolia: "Dat lijkt 
allemaal wel mooi, maar als je ziet wat er alle-

: maal onder cultuur wordt gerekend, daar vallen 
je schoenen van uit." De omroep moet dus weer 
terug naar hun taak: het brengen van objectief 
nieuws, cultuur en educatie. De omroepen en de 
NOS klagen dat ze te weinig geld hebben dat 
soort van programma's te brengen maar ze gaan 
verkeerd om met hun acceptabele budget; een 
groot deel gaat naar sport. Zo kost het de NOS 
jaarlijks veel geld om de voetbalrechten te 
kopen. Dit zou ook door een commerciële 
omroep uitgezonden kunnen worden. In tegen
stelling tot hoogwaardige en kwalitatieve cultuur
programma's. 

De politiek heeft overigens weinig interesse voor 
kunst. Alleen in het verkiezingsprogramma van 
de VVD staat een paragraaf over kunst in de 
media. Het lijkt wel of de liberalen een van de 
weinigen zijn met een klein beetje kunstinter
esse. Nu komt er ook nog een LPF-staatssecre
taris voor cultuur en media in naam van jurist Van 
Leeuwen. Er lag dan weliswaar een voorstel op 
de onderhandelingstafel voor een cultuurkanaal 
á la ARTE( Duits en Franse cultuurzender) met 
een kostenplaatje van 30 miljoen euro, maar het 
lijkt of dit niet is doorgedrongen tot het "strate
gisch beleidsdocument" van de heren 
Balkenende, Herben en Zalm. Het zou een reële 
oplossing zijn voor het teruglopend cultuuraan
bod, maar het zit er waarschijnlijk niet in. 

Jeroen Benning is JOVD-Iid en cultureel ambas
sadeur op het DR. Nassaucollege te Assen 



door Rense Weide 

woord van de V 0 0 r 
Half juli was ik in Brussel om deel te nemen aan de 
Europese Jongeren Conventie. Op de conventie werd 
gesproken over de toekomst van Europa en de 
mening van de jongeren daarover. ledere (kandidaat)lidstaat mocht zes jongeren afvaardigen. 
Nederland heeft er voor gekozen om vertegenwoordigers van de politieke jongeren organisaties te 
sturen. Tijdens deze conventie die wordt gehouden in de aanloop naar de "echte" Europese Conventie 
onder leiding van Giscard D'Estaing moest duidelijk worden waar jongeren heen willen met Europa. 
Conclusie na de conventie was dat de EU vooral eenvoudiger en duidelijker moet worden. Dat is 
natuurlijk makkelijk gezegd, want hoe bereik je dat en wat houdt het in. 

Het betekent vooral dat er gesneden moet worden in 
procedures en het afschaffen van de omslachtige 
pijlerstructuur en deze te vervangen door een effec
tieve en efficiënte besluitvormingsprocedure. Dit 
houdt in dat de Europese Commissie een soort 
Europese regering moet worden, het Europese 
Parlement versterkt moet worden· en de Raad van 
Ministers een functie als Senaat moet krijgen. Verder 
moet Europa ook vooral af van het gezeur en node
loze geldverkwisting rondom de dubbele standplaats 
Brussel-Straatsburg. De jongeren hebben zich uitge
sproken voor één standplaats: Brussel! 

Terug in eigen land bleek dat de invulling van het 
kabinet-Balkenende inmiddels zo goed als rond was. 
Voor de JOVD was het weer positief dat ook in dit 
nieuwe kabinet een groot aantal oud-JOVD-ers zitting 
heeft. De JOVD doet haar naam als politieke leer
school eer aan. Inmiddels is het kabinet benoemd en 
heeft ze de eerste uitglijer achter de rug. Het A4-tje 
van Balkenende is uitgegroeid tot een document van 
"strategische" waarde met een bijzonder veel goede 
afspraken. Een groot aantal van de standpunten van 
de JOVD staan erin verwoord. Echter staat over de 
EU weinig vermeld, laat staan over de uitbreiding. 
Balkenende, De Hoop Scheffer en oud JOVD-Iid 
Nicolaï (staatssecretaris Europese Zaken) hebben 
veel werk aan de Europese winkel. Immers 
Denemarken, thans voorzitter van de Europese Unie, 
heeft zijn zinnen gezet op een verdrag eind dit jaar 
waarin de toetreding van 10 nieuwe lidstaten is 
geregeld, zodat zij op 1 januari 2004 toetreden. 
Uitbreiding met 10 nieuwe lidstaten kán een enorme 

stap vooruit betekenen, het kan ook leiden tot chaos 
en instabiliteit binnen de Europese Unie. De vraag is 
in hoeverre uitbreiding met 10 landen op dit moment 
verstandig is. 

Ik ben van mening dat de uitbreiding niet met 10 lan
den tegelijk mag plaatsvinden. Daar heb ik ook een 
aantal redenen voor, bijvoorbeeld dat een aantal lan
den nog niet voldoet aan de criteria van toetreding, 
het zogeheten acquis-communautaire. Bovendien is 
de EU intern niet gereed, bijvoorbeeld over de vraag 
hoeveellandbouwsubsidie krijgt Polen als zij lid wordt 
van de EU? Zo zijn er nog de structuurfondsen. Een 
dergelijke vraag wordt pas beantwoord na de uitbrei
ding en niet ervoor. Hoe gaan we alle interne proce
dures simpeler en eenvoudiger maken met 25 lan
den? Ik heb mijn bedenkingen en tot dusver hoor ik 
weinig discussie hier in Nederland over. Ik vind het 
onaanvaardbaar wanneer jongeren een Europa krij
gen, wat halfbakken is en waar solidariteit en collec
tiviteit nog kernbegrippen zijn. Het gaat om de 
voordelen die een dergelijke Unie realistisch en 
noodzakelijk maken voor een land en haar burgers. 
De toekomst van Europa staat op het spel. Dit mag 
niet verkwanseld worden door een onbezonnen uit
breiding. Ingrijpende beslissingen zullen genomen 
moeten worden om de uitbreiding succesvol te 
maken en de toekomst van de EU veilig te stellen. 
Daar is een open discussie voor nodig. Hopelijk is de 
Europese Jongeren Conventie hier slechts een begin 
van. 



van de pvda 

Het ongelijk van de PvdA 
of: Waarom een meer klantgerichte overheid nodig is 

De PvdA heeft harde klappen gehad - en terecht. De partij is ingehaald door 
de tijd en heeft heel wat tijdbommen achtergelaten. Daarop is zij afgerekend. 
Nu moet de kans worden gegrepen en het overheidsbeleid fors geliberaliseerd 
worden. Individueel gericht werken is het motto. 

Het gelijk van Fortuijn 
Eerst een schuldbekentenis: 
,,Wij waren in ons zelf gekeerd. Ik neem mezelf. 
Jaren actief voor de partij ( ... ) Maar ben ik ooit 
een kiezer tegengekomen buiten het selecte 
groepje partijleden? 
"In Apeldoorn waren we bezig met geldverslin
dende projecten waar de burger geen bood
schap aan had ( ... ) Deden we het fout? Nee, 
natuurlijk niet, al die dingen moeten gebeuren. 
Maar wij waren er wel te trots op ( ... ). 
"Pim Fortuijn had op belangrijke fronten gelijk. Bij 
voorbeeld over allochtonen: de selecte partijelite 
van PvdA-bestuurders woont zelf niet in de 
wijken waar allochtonen de meerderheid vor
men. Dan is het makkelijk praten en denken over 
verrijking van de samenleving door import van 
her en der. Mijn zeer linkse dochter uit 
Amsterdam-Oost zei al jaren tot mijn afgrijzen 
tegen Turken die klaagden over al dan niet ver
meende misstanden in dit land: 'Waarom rot je 
dan niet op naar je eigen land?' 
"Fortuijns opvatting dat de islam een achterlijke 
religie is, zou ik hoogstens willen amenderen 
door er achtergebleven van te maken: dat klinkt 
wat vriendelijker, niet zo denigrerend. Het chris
tendom en jodendom zijn door de ontwikkeling in 
de westerse geschiedenis gemoderniseerd. De 
islam zit godsdienstig nog in de middeleeuwen. 

Ik zeg: een godsdienst kan niet blijven steken in 
de oudheid. Hun denkbeelden over vrouwen, 
homo's en kinderen zijn in duizenden jaren niet 
veranderd. Wat is de plaats van de islam dan nog 
in onze cultuur? Die is er niet. Willen ze mee
doen, dan zullen zij zich moeten toetsen aan de 
moderne westerse normen. Anders blijven zij in 
een voortdurende conflictsituatie met die west
erse cultuur. Dat lijkt me voor de islamieten zelf 
ook niet een prettig vooruitzicht. 
"Ik vind het hoog tijd dat er nu wel eens iets 
gebeurt; het is veel gevaarlijker om weer niets te 
zeggen. De enige oplossing is opleiding, opleid
ing en nog eens opleiding. Want kennis schept 
ruimte tot kritisch denken, ook over je eigen 
godsdienstige cultuur." 

Niet in allochtonenwijk 
Dit verhaal is het toppunt van socialisme! Het is 
geschreven door Apeldoorns PvdA-bestuurslid 
Marten Ferwerda in de PvdA Koerier, maar 
sprekend voor de denkwijze van socialisten. Ik 
was verrast door de publicatie geciteerd in de 
Apeldoornse Courant. 
In mijn woonplaats Apeldoorn bestaan geen 
echte allochtonenwijken zoals die o.a. in de 
Randstad te vinden zijn. Apeldoorn kent op som
mige plekken (lees: in torenflats) hoge concen-



door Bob van der Graaf 

traties allochtonen. 
Maar inderdaad: op die plekken wonen geen 
bestuurs- of fractieleden van de Apeldoornse 
PvdA. De fractievoorzitter woont in het rustieke 
Beekbergen, ten zuiden van Apeldoorn. En de 
enige PvdA-wethouder in college van B&W heeft 
zijn optrekje gevonden in de wijk naast Paleis 
Het Loo, de woonplaats van prinses Margriet en 
haar echtgenoot mr. Pietervan Vollen hoven. 

'Wij weten wel wat goed voor jou is' 
Aan het verhaal van Ferwerda is inhoudelijk 
nogal wat af te dingen en ik geef hem ook geen 
gelijk. Wie goed leest, ruikt socialisme, puur 
socialisme. De overheid zal het wel even alle
maal (moeten) oplossen. Dit artikel, gepubliceerd 
in een partijblad van de PvdA, bewijst voor mij 
nogmaals dat de PvdA de problematiek rond o.a. 
vreemdelingen niet kan oplossen. De partij blijft 
hangen in het oude socialistische denken van 'wij 
weten wel wat goed voor jou is'. Die politiek moet 
volstrekt worden afgewezen. 
Voor mij als liberaal staat het individu centraal. 
Vandaar dat ik walg van woorden als volk
shuisvesting, ruimtelijke ordening, welzijn, volks
gezondheid, etc. Het klinkt allemaal zo dictatori
aal. Alleen de naam al, volksgezondheid; alsof 
de gezondheid van een individu niet van belang 
is, ondergeschikt aan die van het volk, van het 
collectief. 
Ik begrijp echter dat een gezondheidsbeleid een 
centrale aanpak nodig heeft, alleen al vanuit een 
praktisch oogpunt. Maar de overheid moet klant
gerichter gaan werken om de individuele wensen 
van mensen meer in te willigen. En wijzig dan in 
elk geval de naam van VWS in ministerie van 
Gezondheid, dat alleen al is het teken van 
nieuwe, liberale aanpak. 

Toezicht 
Direct roepen dat dit niet kan, vind ik ook verstokt 
denken. Niets is onmogelijk alvorens er niet goed 
over is nagedacht. Dus ook een volksgezond
heidsbeleid kan individueler, evenals volks
huisvesting. 
Om op het voorbeeld van volkshuisvesting voort 
te borduren: met name het fenomeen welstand 

maakt het bouwen van een eigen huis praktisch 
onmogelijk. En de overheid laat ook nog eens te 
weinig huizen bouwen en drijft daarmee de 
huizenprijs op. Zo is een eigen gebouwde won
ing voor veel mensen onbereikbaar. 
Maar ook op de diversiteit van staatswoningen 
valt nogal wat af te dingen: ik walg bij voorbeeld 
van de eenheidsworst zoals die heden ten dage 
is te vinden in de nieuwbouwwijken van 
Nederland. Vooral van de allernieuwste variant: 
het ruimteschip, futuristische huizen totaal in 
contrast met de omgeving. 

Individueel gericht 
De overheid moet in de volkshuisvesting indi
vidueler gaan werken en middels het ruimtelijke 
ordeningsbeleid, toch een noodzakelijk kwaad, 
kaders stellen en wettelijke eisen. Huizen 
moeten wel veilig zijn, om maar eens een voor
beeld te noemen. 
Overigens moet je dan ook accepteren als meer 
individuele woningbouw wordt toegestaan dat 
mensen toch nog in ruimteschepen willen 
wonen. Al was het maar omdat ze die zelf 
hebben gebouwd of laten bouwen, want in de 
praktijk zal het op dat laatste wel neerkomen. 
Trouwens is een toezichthoudende overheid in 
zulks beleid niet alleen nodig om de burger te 
beschermen tegen zichzelf, maar ook tegen 
bouwondernemingen die omwille van hun eigen 
belang een kartel kunnen vormen om de prijs op 
te drijven. 
Hiervoor noemde ik nog een paar andere beleid
sterreinen waarop een meer klantgerichte aan
pak nodig is - en dus minder overheid -, maar ik 
ga die voorbeelden niet verder behandelen. De 
discussie hoe meer individueel gericht overhei
dsbeleid te bewerkstelligen moet binnen de 
JOVD en de VVD gevoerd worden en klant
gericht beleid moet de kerndoelstelling zijn van 
alle liberale politiek. 
Een individueel gerichte overheid is veel meer 
voor het individu, dan voor het collectief. De 
overheid brengt een dienstenpakket dat is 
afgestemd op de individuele wensen van haar 
burgers. Afschaffing van het ziekenfonds, zo is 
besloten door het nieuwe Kabinet, is hier een 
voorbeeld van. Het noodzakelijke basispakket, 



wat iedereen dus krijgt, kan naar individuele 
wensen worden uitgebreid, en zo moeten steeds 
meer overheidsdiensten worden geleverd. 

Vissen in SP-vijver 
Nog even terugkomend op het verhaal van die 
ontaarde PvdA'er. De PvdA heeft heel wat prob
lemen gebracht, vooral in steden waar zij decen
nialang heeft geheerst. Er zijn inmiddels al heel 
wat PvdA-tijdbommen (files, wachtlijsten, etc.) 
geëxplodeerd, maar je weet niet wat voor lijken 
er nog allemaal in de kast staan. We kunnen ons 
in elk geval nog wel even schrap zetten. Ik wens 
Kabinet Balkenende-l dan ook veel succes, veel 
lef en heel veel sterkte. 
De PvdA kan maar beter één ding doen: zichzelf 
opdoeken. Het socialisme is ingehaald door de 
tijd. Echte socialisten zijn al vertrokken naar de 
SP of zijn ondergedoken bij Groenlinks. Er is 
nog wel één kans voor de PvdA, maar dan 
moeten ze wel in de vijver van de SP gaan vis
sen en de ideologische veren weer opdoen: val 
het nieuwe Kabinet aan op haar sociale politiek 
(werk en inkomen). 

Bob van der Graaf is lid van de JOVD 
Apeldoorn/Epe 

N.B. De PvdA-fractie in Apeldoorn heeft inmid
dels afstand genomen van Ferwerda's uitsprak
en. Zowel het complete artikel met citaten van 
Ferwerda als de reactie van de PvdA-fractie zijn 
te vinden op de website van JOVD 
Apeldoorn/Epe. 
Ondanks het feit dat de PvdA-fractie Ferwerda's 
uitspraken verwerpt, wil ik ze u niet onthouden. 
Voor mij zijn ze kenmerkend voor socialistisch 
denken, een denkwijze die volkomen niet meer 
past in de huidige tijd en politiek. 

Henk Kamp 

Vijf vragen aan de nieuwe minister 

van VROM, Henk Kamp 

Wat gaat u de komende vier jaar doen 
op het departement? 

Ervoor zorgen dat de noodzakelijke 
verbeteringen op het gebied van 
ruimtelijke ordening en volkshuisvesting 
sneller worden gerealiseerd. 

Is dit waar u altijd van gedroomd heeft? 

Nee, ik wilde graag liq van de 
Tweede Kamer worden, maar zelfs 
daar droomde ik niet over. 

Hoe lang geeft u dit kabinet? 

Vier jaar. 

Wat zult u missen in uw vorige baan? 

De samenwerking met 149 collega's 
die hetzelfde werk doen. 

Wat heeft u geleerd bij de JOVD of 
van de JOVD? 

Ik was vroeger niet zo slim lid van 
de JOVD te worden. 
Dat kan ik nooit meer goed maken. 



promoteam 

Het JOVD Promoteam 2002 komt naar je toe deze zomerlil 

Ookditjaar gaat de JOVD met volle moed hetAugustus Offensief (AO) in. Onze organisatie heeft veel nieuwe 
jtlngeren kunnen aanspreken tijdens dit verkiezingsjaar, maar dit zijn er nog lang niet genoeg. Met het AO 
voor de boeg is er een nieuw moment voor de hele vereniging om nieuwe leden te werven en nieuwe talen
ten te ontdekken. Ter ondersteuning van de afdelingen is het JOVD Promoteam 2002 opgericht. Zij zullen de 
komende maanden door het land trekken en tijdens verschillende activiteiten acte de présence geven. Onder 
meer zal het Promoteam haar gezicht laten zien tijdens de Sneekweek en de Marlbare Masters te Zandvoort. 
Uitgerust met een JOVD jas, trui, t-shirt , promomateriaal en een vlotte babbel zal het Promoteam nieuwe jon
geren aan spreken en overtuigen om lid te worden van de JOVD. Om in zomerse sferen te blijven zal het 
JOVD geschenk, bij een lidmaatschap samen met vriend of vriendin, bestaan uit een JOVD beach-ball set. 
Overigens ook te bestellen via www.jovd.nl 

Het nieuwe Promoteam van de JOVD! 

Het JOVD Promoteam bestaat uit: 

Eske van Egerschot 
Lotte Bok 
Jasmijn van Campen 
Eline Deusing 
Hannah Vera van Drunen 

I/se Folkerts 
Elsbath Klop 
Marjolein Fhij 
1/ona van Haarst (teamcaptain) 
Nanne Hogeland 

Emilie van de Vrande · 
Ladewijk Wisse 
Nathan Soomer 

Uiteraard doen deze mensen, de afdelingen en de Regio's het niet alleen. Jij kunt ook je steentje bijdragen 
deze zomer. In je vrienden -of kennissenkring is vast iemand te vinden die geïnteresseerd is in de JOVD. 
Maak hem/haar lid, het kost tenslotte je eerste jaar slechts 5 Euro. 
Als elke JOVD'er dit doet zijn we na de zomer bijna twee keer zo groot en dat zou toch een heel mooi resul
taat zijn. Natuurlijk kun je ook kijken naar de activiteitenkalender en kijken of er in je eigen afdeling (of een 
andere afdeling) een AO-acvtiviteit is waar je kunt helpen, zij kunnen jouw hulp namelijk goed gebruiken. 

Laten we er met zijn allen niet alleen een mooie zomer van maken, maar ook een succesvolle zomer! 
Succes! 

Mark van den Anker 
Algemeen· Bestuurslid Interne Communicatie, Ledenwerving &-activering 



De politieke en culturele 
constellatie van Nederland: 

Prof. Dr. Willem Witteveen 
over de ontideologisering 

Prof. Dr. Paul Cliteur over liberalisme, 
ethiek en de cultuur 
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Bij dezen kan U zich laten meevoeren door de tweede editie van het LEF Katern. Voor de onder
havige uitgave heb ik het genoegen mogen smaken om interviews te houden met prof.dr. Witteveen 
en prof.dr. Paul Cliteur. Beiden zijn actief in het publieke debat, en hebben zich gelieerd aan poli
tieke stromingen; de ene voelt zich sociaal democraat en de andere liberaal. Maar dat laat onverlet 
dat Cliteur zegt: 'We moeten de mogelijkheid open houden tot elkaars partij over te gaan'. 

Het gesprek met Willam Witteveen ging voornamelijk over de consequenties van de ontideologiser
ing in Nederland. Daarbij is interessant dat hij met LEF spreekt op een moment dat politiek links 
chronisch ziek lijkt: stelt Witteveen diezelfde diagnose? En welke remedies draagt hij aan? Dan dekt 
de lading als we spreken over de dialoog die met Paul Cliteur is gevoerd, dat de woordenstroom 
zich voltrok langs achtergronden van liberalisme, ethiek en de cultuur. De bijzonder hoogleraar 
filosofie in Delft voelt zich verantwoordelijk voor de verheffing van het Nederlandse volk: 'Niet omdat 
ik zo een moralist ben, maar omdat ik denk dat het veel meer genoegen verschaft wanneer je je 
bezig houdt met filosofie en met literatuur, in plaats van met pulp'. De goede verstaander heeft het 
begrepen: Deze tweede editie van het LEF katern voert langs de schachten van de politieke en cul
turele constellatie van Nederland. 
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Interview prof. Dr. Willem Witteveen: 
'over de ontideologisering' 

In zijn fameuze Den Uyl-lezing sprak Wim Kok over 'het afschudden 
van de ideologische veren'. Daarmee onderstreepte hij de tendens tot 
ontideologisering van de politiek in algemene zin, en dat van de PvdA 
in het bijzonder. Prof. dr. Willem Witte veen, hoogleraar encyclopedie 
van de rechtswetenschap aan de KUB, alsook senator voor de PvdA in 
de Eerste Kamer, interpreteert Kok's woorden minder letterlijk: 'er is 
eerder sprake van het opschudden van de ideologische veren, teneinde 
beginselen aan de huidige tijd aan te passen'. 

Het gemoed van links 
Politiek links heeft op 15 mei een zware 
klap te verduren gehad: in het bijzonder de 
PvdA werd door de kiezer op ongenadige 
wijze afgestraft. Een bevlogen sociaal 
democraat als Willem Witteveen blijft daar 
niet onberoerd onder. Witteveen: 'Het was 
natuurlijk een heel erg ongewone verkiez
ing. De moord op Fortuyn heeft ongetwi
jfeld invloed gehad op de uitslag, maar ook 
los daarvan was het waarschijnlijk slecht 
gegaan met links. Dat is reden tot zel
fonderzoek voor met name ook mijn partij. 
Er moet een heleboel veranderen in de 
organisatie van de PvdA om beter voor de 
dag te komen in de toekomst'. 
Na de verkiezingen schreef Witteveen een 
stuk dat in 'socialisme en democratie', het 
lijflad van de PvdA, en in de krant, het 
NRC, verscheen. Daar noemde hij een 
aantal punten ter verbetering/democratis
ering van de PvdA als politieke organisatie. 
Witteveen: 'In ieder geval moet de nieuwe 
politieke leider gekozen worden door de 
leden van de partij. Ik stel mij voor dat een 
aantal kandidaten een debat voeren over 
wat ze willen bereiken voor de sociaal 
democratie, en dat je dan je leider kiest. 
Als dat gebeurd zou dat al een hele 
gebeurtenis zijn: dat is namelijk nog nooit 
gebeurd! Ook vind ik dat het partijbureau 

3 

een wat minder prominente rol mag worden 
toebedeeld: in mijn stuk na de verkiezingen 
heb ik wat provocerend de term 'democra
tisch centralistisch' gebruikt ter kwalificatie 
van dat orgaan. Daarmee schetste ik mijn 
bezorgdheid over de vraag of iedereen wel 
in de pas loopt'. 

Vernieuwing 
Sinds de verkiezingen is de roep om 
vernieuwing steeds meer doorgedrongen 
tot de publieke opinie. Ook Witteveen doet 
een duit in het zakje: 'Wat je ziet is dat de 
PvdA en de VVD er voor gekozen hebben 
om de bewindspersonen hoog op de lijst te 
zetten, en alle gevestigde kamerleden, die 
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rond de fractieleider heen zaten, op de 
hoogste plaatsen terechtkwamen. Pas 
daarna volgden de eerste nieuwelingen in 
zo een fractie, en nog veel later kwamen 
de jongeren op de lijst. Dat had het gevolg 
dat je echt heel ver moet zoeken wil je een 
nieuw gezicht vinden die in de fractie zou 
komen. Dat is dus nogal een keuze die 
daar gemaakt is, weliswaar goedgekeurd 
door de desbetreffende congressen, maar 
het was niet een keuze waar uitgebreid 
over gedebatteerd is met het oog op 
toekomstige situaties. Het gevolg is dat nu 
de vraag of de lijsten goed zijn 
samengesteld ontkennend moeten worden 
beantwoord. 

Ontideologisering 
Hoe ziet de senator van de PvdA het pro
ces van ontideologisering? Witteveen: 'Na 
de ontzuiling, zo rond 1968, kregen we een 
moderne samenleving. Er was meer open
baarheid; meer mobiliteit; een door elkaar 
lopen van allerlei vormen van identiteit: 
Nederland werd pluriformer. De ideolo
gieën konden daarop hun greep niet meer 
uitoefenen. In mijn visie is dat een goede 
zaak geweest: de ideologieën waren heel 
erg beperkt. Het woord 'ideologie' geeft het 
zelf al een beetje aan: het gaat om een 
gesloten politiek denksysteem. Als je ide
oloog bent, dan zeg je, om een titel van 
W.F. Hermans aan te halen: 'Ik heb altijd 
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gelijk'. Gaandeweg is wel gebleken dat je 
heel moeilijke problemen niet met een ges
loten denksysteem kunt oplossen. Voorts 
heeft de ontideologisering opgeleverd dat 
een paarse coalitie in dit land mogelijk 
was. In de tijd van Den Uyl en Wiegel had 
dat echt niet gekund; zij stonden dwars 
tegenover elkaar. Dat is weggevallen 
omdat van sociaal democratische en lib
erale zijde toch het inzicht kwam dat je het 
zonder de overwegingen die tot andere 
stromingen behoren niet kunt doen'. Dan 
op liberaal-vriendelijke toon: 'Bij de PvdA 
bijvoorbeeld is men veel meer begrip voor 
de 'markt' gaan krijgen. Dat was ook een 
kwestie van realisme: die centraal geleide 
democratieën deden het ontzettend slecht'. 

Ideologische veren 
Duidelijk is dat de sociaal democratische 
beginselen hoogleraar encyclopedie van 
het recht Willem Witteveen na aan het hart 
staan. Niet voor niets was hij dan ook 
voorzitter van de commissie die sinds 1998 
werkte aan een vernieuwd beginselpro
gramma voor de PvdA, dat het gedateerde 
document uit 1977 moest vervangen. Het 
werk van de commissie mondde uit in het 
discussiestuk 'de rode draden van de soci
aal democratie', en later in het concept 
program 'tussen droom en daad' (verwijz
ing naar Elsschat's gedicht: 'Het Huwelijk'). 
Met deze wetenschap mag het dan ook niet 
verwonderen dat Witteveen genuanceerd 
denkt over 'het afschudden van de ideolo
gische veren' waar Kok over sprak in zijn 
fameuze Den Uyl-lezing. Witteveen: 'Ik 
denk dat er geen sprake was van het 
afschudden van de ideologische veren, 
maar eerder van het opschudden ervan. 
Als je namelijk je veren afschudt ben je ze 
kwijt. Opschudden is wat anders: dat is een 
handeling die vogels verrichten om 
insecten kwijt te raken waarna ze weer 
kunnen vliegen; het was de bedoeling om 
de ·beginselen en de idealen waar wij altijd 
voor hebben gestaan, te herijken aan de 
nieuwe omstandigheden. De manieren 
waarop je vroeger je idealen nastreefde, is 
over het algemeen niet meer de manier 
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waarop je dat nu nog zou moeten doen. 
Dat komt door een sterk veranderde 
maatschappelijke omgeving; een wereldsit
uatie die heel er sterk verandert. Dat was 
ook de reden om die beginseldiscussie te 
beginnen. Het vorige beginselprogramma 
dateerde namelijk nog uit 1977'. Dan 
docerend: 'Dat was de tijd waarin de Oost
West verhoudingen nog helemaal die van 
de koude oorlog waren. Het was ook de tijd 
waarin computers nog een zeldzaamheid 
waren, en ergens op een universitair 
rekencentrum stonden, maar zeker niet op 
ieders bureau. Het was de tijd waarin 
mensen zich bijvoorbeeld nog niet zo een 
zorgen maakten over veiligheid, er was ook 
minder criminaliteit. En als je dus dat 
beginselprogramma van 1977 doorleest 
dan gaat dat echt over een heel andere 
tijd. Dat betekende dat het programma 
geactualiseerd moest worden'. 
Vandaag is de discussie over het beginsel 
programma van de PvdA nog niet ten 
einde. Wel wijst Witteveen op het belang 
van zo een debat: 'Er ging binnen de PvdA 
heel erg veel energie zitten in de worstel
ing met het samenwerken met de VVD. Het 
was namelijk moeilijk om die samenwerk
ing uit de startblokken te krijgen. Voorheen 
was het zo dat als iemand zei dat het miss
chien goed was om eens te praten over de 
aftrek van de hypotheek rente er onmiddel
lijk spastisch werd gereageerd: zo iemand 
werd zo wat de partij uitgegooid. Wij von
den dus dat we dat moesten doorbreken. 
En in ieder geval werd daardoor een kli
maat van discussie gekweekt'. 
Wat betreft het gegeven dat uiteindelijk het 
concept beginsel program niet door het 
congres werd aangenomen, zegt Witteveen 
nog dit: 'Kok en Melkert hielden hun mond 
in deze discussie. Kennelijk wilden ze niet 
het risico nemen dat ze kritiek kregen uit 
de partij'. 

Pim Fortuyn: symbool van het bovenzin
nelijke? 
In het dagblad 'Trouw' schreef dr.G.J.Buijs 
dat het afschudden van de ideologische 
veren voor links ware kamikaze-politiek 
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was, vanwege het zingevingvacuüm dat 
daardoor voor grote groepen geschapen 
werd. Volgens Buijs revitaliseerde Fortuyn 
de politiek-religieuze energie die vanuit 
religies en later ook vanuit de ideologieën 
was gecreëerd. Witteveen reageert: 'Ik ben 
het daar niet mee eens omdat Buijs er 
vanuit gaat dat er bij de opkomst van 
Fortuyn een transcendente visie op mens 
en samenleving een rol heeft gespeeld. 
Naar mijn smaak berust de opkomst van 
Fortuyn helemaal niet op een samen
hangende ideologie, maar meer op een 
samenraapsel van allerlei punten van 
onvrede. Zeker, Fortuyn had allerlei meer 
metafysische opvattingen maar wist dat 
niet te vertalen in een coherent gedachte
goed. Verder geloof ik niet dat iets dat in 
de linkse politieke partij gebeurt, zo een 
enorm zingevingsvrlies in de samenleving 
heeft opgeleverd. Ik denk eerder dat het 
een soort algemene, grote trend is die 
buiten die politieke partijen om staat'. 
Buijs schreef verder over de grote 
aantrekkingskracht van Fortuyn dat hij 
stond voor een existentiële representatie 
van de gewone burger; hij leek op hen, 
maar was de volmaakte versie, die zij altijd 
hadden willen zijn; hij kwam over als een 
vader die boven de partijen kon staan, en 
daarmee een sterk beroep kon doen op de 
irrationaliteit van mensen. Witteveen: 'Hij 
was natuurlijk iemand waar mensen zich in 
herkenden, die zich op een prettige manier 
op televisie bewoog, waar andere leiders 
dat minder deden. Verder denk ik dat het 
gevoel bij mensen een grote rol heeft 
gespeeld. Hij straalde toch een bepaald 
soort vertrouwen uit. Maar ik denk dat Kok 
ook wel veel gevoelsstemmers kreeg; hij 
was toch ook een soort vaderlijke figuur. 
Ergens tussen gevoel en rationaliteit 
maken burgers bij verkiezingen hun keuze, 
en ik geloof niet dat nou zoveel veranderd 
is. Misschien wel het soort gevoel bij 
mensen: een vreemd mengsel van haast en 
een zucht naar beroemdheid. Daarin gaan 
we steeds meer lijken op de Verenigde 
Staten en Italië, en gaan we dus mee met 
de internationale trends'. 
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Cultureel nihilisme? 
Dan komt het gesprek op de culturele con
stellatie van Nederland. LEF stelt 
Witteveen de vraag of de gehaastheid van 
de (post)moderne mens, en de ogenschijn
lijke ontzieldheid waarmee deze door het 
leven gaat cultureel verval veroorzaakt, en 
of deze erosie van de cultuur wellicht iets 
te maken heeft met de ontideologisering. 
Witteveen: 'Ik denk dat een cultuur altijd 
veranderingen doormaakt, dat is eigen aan 
culturen. Maar polemiek aangaande de 
constellatie van de cultuur moet er zijn, en 
moet ook met kracht worden voortgezet. 
Heden is er te weinig aandacht in intel
lectueel en wetenschappelijk Nederland 
voor dit thema; het intellectuele debat 
draagt te weinig bij aan maatschappelijke 
en politieke discussies. Dat is erg jammer. 
Vooral geldt die afwezigheid in het publieke 
debat voor mensen met een meer technis
che achtergrond. Hun verrichtingen komen 
nog wel tot de afdelingen 'wetenschap en 
onderwijs' van de dagbladen, maar verder: 
het komt niet op de radio en niet op de tele
visie. Terwijl we toch heel erg veel zouden 
moeten leren van de ontwikkelingen die 
zich daar afspelen. Deze mensen zouden 
hu verantwoordelijkheid moeten nemen om 
mee te doen aan de discussie. Verder vind 
ik dat mensen in het bedrijfsleven zich veel 
teveel bezig houden met alleen maar 
economische activiteiten, en te weinig met 
de problemen van de samenleving. Het is 
zorgwekkend dat er een enorm negatieve 
houding is ten aanzien van de politiek als 
werkterrein. Dat zie je vooral bij de top van 
het bedrijfsleven: hoe hoger men komt in 
het bedrijfsleven met hoe meer dédain men 
neerkijkt op de politiek'. 
Constateert Witteveen dat Nederland lijdt 
aan cultureel nihilisme? : 'Dat gaat mij te 
ver. Wel zie ik een soort fragmentatie van 
allerlei opvattingen. Daarom is de dialoog 
ook zo belangrijk, om daar weer iets con
structiefs uit te laten ontstaan. Je ziet dat 
door commercialisering en dergelijke meer, 
mensen een handvat hebben om weg te 
lopen voor de grote levensvragen. Dat is 
een tendens die op de een of andere 
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manier gekeerd moet worden. Vanuit de 
publicistenhoek is daar dus nog veel te 
doen'. 

Romancier Witteveen? 
Witteveen's overgrootmoeder, Mathilde 
Wibaut, richtte het tijdschrift de 'prole
tarische vrouw' op, en maakte de eerste lit
eratuur voor arbeiderskinderen in 
Nederland. Willem Witteveen las er als 
kind ook zelf in, en vond het prachtige 
romantische literatuur. Hoe ziet hij de rol 
van een kunstvorm als de literatuur?; hoe 
verhoudt het zich tot de politiek? 
Witteveen: 'De literatuur is de plek waar de 
verbeelding zich ontwikkelt. Literatuur 
heeft altijd de functie om nieuwe ontwik
kelingen te signaleren. In die zin heeft het 
ook met politiek te maken, omdat de poli
tiek daar op een gegeven moment iets mee 
moet. De politiek lijdt vaak aan een gebrek 
aan verbeelding!' 
In het gesprek blijkt dat Willem Witteveen 
de ambitie heeft ooit nog eens een roman 
te schrijven. Daarop vraagt Uw hoof
dredacteur of de werkelijkheid wellicht 
beter te vangen is in de fictie? Hoogleraar 
Witteveen antwoordt: 'Ik denk het wel'. 
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Interview prof.dr. Paul Cliteur: 
'over liberalisme, ethiek en de cultuur' 

Hij is een der protagonisten in het intellectuele debat in Nederland. Hij verschi
jnt desgevraagd in de diverse media om zijn mening over van alles en nog wat 
te verkondigen. Het is de man die vindt dat de koers van Nederland die moet zijn 
van een liberale politiek en een humanistische levensbeschouwing. Hij voelt 
zichzelf klassiek liberaal en ontplooiingsliberaal tegelijkertijd. Voorts trekt hij ten 
strijde tegen de pulp van vandaag: 'Je zou terug moeten willen naar een cultuur 
als die van de oude Grieken'. Wie aan dat profiel voldoet?: Prof. dr. Paul Cliteur. 

Liberalisme 

Hoe beperkt is het om je als liberaal op dogma
tische wijze te presenteren als zijnde 'klassiek 
liberaal' of 'ontplooiingsliberaal'? 
'Ik denk dat het beperkt is. Die twee termen die 
komen vandaan uit het rapport van Andreas 
Kinneging, 'de speurtocht naar de filosofische 
grondslagen', wat een prachtig rapport is, en wat 
toen een tweedeling aangaf tussen het 
Hayekiaanse liberalisme en het liberalisme van 
John Stuart Mill. Ik ben zelf op de immateriële 
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dingen ontplooiingsliberaal: ik geloof in vrijheid 
van meningsuiting; de vrijheid om je seksuele 
voorkeur uit te dragen; ik ben voor het recht om 
kennis te nemen van pornografie. Maar op het 
punt van veiligheid, Law and Order dus, ben ik 
oerconservatief. Nu weer bijvoorbeeld met die 
Volkert van der G en de camera's, om dan met 
privacy aan te komen vind ik absurd! In die din
gen ben ik dus heel erg rechts en conservatief'. 
Is het niet 'een beetje dom' om apodictisch vast 
te houden aan een bepaald soort liberalisme? 
'De mensen van vlees en bloed laten zich niet in 
een van die twee categorieën indelen. Het zijn 
natuurlijk ideaaltypen, en er zijn bijna geen 
mensen die helemaal in het ene of helemaal in 
het andere zullen passen. Neem bijvoorbeeld 
John Stuart Mill: het voorbeeld van een ontplooi
ingsliberaal maar was tevens voor de doodstraf. 
Natuurlijk mag men aan een gedachtegoed vast 
houden zolang men denkt daar goede redenen 
voor te hebben. Maar het is verkeerd op het 
moment dat men de redenen niet meer kan 
articuleren om ergens aan vast te houden, en 
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een ander persoon draagt goede redenen aan 
om daarvan af te stappen, en men doet het niet, 
dan hebben we te maken met denkluiheid'. 

Bestaat er zoiets als ethiek binnen het liberal
isme, en wat is dat dan? 
'De mens is een ethisch wezen, dus je kunt om 
ethiek nooit heen. leder mens heeft een besef 
van goed en kwaad; als dat niet zo zou zijn zou 
je een dier zijn. De mens houdt zich aan 
bepaalde morele leefregels, en politiek ideolo
gieën proberen daar institutioneel gestalte aan 
te geven. Zo houdt de ethiek van het liberalisme 
in dat vrijheid een heel belangrijke waarde is; in 
zekere zin onvervreemdbaar. Je moet dus een 
zodanige maatschappelijke constellatie inrichten 
dat die vrijheid ook optimaal wordt gewaarborgd. 
Maar je kunt niet jouw eigen vrijheid bevestigen 
en die van anderen ontkennen; als je een 
bepaalde mate van vrijheid opeist erken je die 
ook bij anderen. Dat is dus een sterk ethische 
gedachte. Alleen niet iedereen weet meer wat 
de achtergrond van deze gedachte is. De 
achtergrond hiervan is het ideaal van Voltaire: 
'Je kunt het in alles met iemand oneens zijn, 
maar je zal toch blijven strijden voor zijn recht 
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iets te zeggen of te doen'. Dat is een heel diep 
beleefd uitgangspunt'. 

Vanaf Plato zie je dat alle filosofen in hun onder
zoekingen op het gebied van de ethiek uitgaan 
van de vooronderstelling dat zij de conclusies, 
waartoe zij moeten komen, al kennen. Is dat niet 
gewoon een teken van intellectuele oneer
lijkheid? 
'Het lijkt mij niet intellectueel oneerlijk. Wat me 
oneerlijk lijkt is dat als ik het volgende doe 
voorkomen, op het moment dat ik bijvoorbeeld 
discussieer met iemand over vrijheid van 
meningsuiting voor ambtenaren: 'Ach ik heb er 
helemaal geen idee over hoor, laten we maar 
eens gaan kijken waar het toe leidt'. Dan ben ik 
intellectueel oneerlijk omdat ik er al over 
nagedacht heb. Maar ik heb er geen bezwaar 
tegen om na te denken, met in het achterhoofd 
al het idee waar je naartoe gaat. Anders zou het 
denken namelijk ook ongericht zijn. Veel dingen 
waar je over nadenkt heb je al een bepaald 
standpunt over ingenomen. Maar die eerlijkheid 
of integriteit zit 'm daar in dat je je wel open stelt 
voor de denkbeelden van anderen. Kijk, als ik 
met Willem Witteveen een gesprek aanga over 
welke politieke ideologie de meest verkieslijke 
is, dan heeft hij in zijn hoofd dat het de PvdA is 
en ik dat het de VVD is. Dat neemt niet weg dat 
we allebei in dat gesprek van elkaar kunnen 
leren, ons open kunnen stellen voor elkaars 
standpunten, en dat we ook de mogelijkheid 
open houden dat we tot elkaars partij over zulle 
gaan. Dat soort dingen zijn mogelijk!: Mijn colle
ga Andreas Kinneging heeft altijd op de VVD 
gestemd, en stemt nu op het CDA. Dat kan mij 
morgen ook gebeuren, toch? Dat houdt het ook 
een beetje boeiend. Stel je voor dat je van 
tevoren al zou weten dat het nooit gebeurt ... 

Cultuur 

Welk ethos geeft U de student van vandaag 
mee? 
'Ik heb gastcolleges gegeven in Ghana, en dan 
nam ik een opstel van Fukuyama mee, 'The End 
of History', wat gewoon daar niet was! Wij in de 
westerse wereld kunnen alles lezen! Dat is een 
ongekende rijkdom. Je loopt hier een bibliotheek 
binnen en er is veel meer dan jij aankunt! Je kunt 
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natuurlijk nooit alles lezen. Toch is het belan
grijkste het geschreven woord; dat je dus leest. 
Dat is dan ook het ethos dat studenten mee 
moeten krijgen. Als studenten niet lezen dan 
komt er geen bal terecht! Ik begon zelf ook met 
heelveel te lezen, en dan ontwikkelt zich ook 
een consistent idee over waar je als land en als 
cultuur heen moet'. 

Waar moeten we heen? 
'Ik ga vanmiddag naar huis naar mijn vrouw en 
kinderen; ik ga ergens op vakantie naartoe 
enzo. Dat is dus een zeer brede vraag meneer! 
Maar grofweg gezien, in geestelijke zin, moeten 
we naar het liberalisme als politieke ideologie, 
en naar het humanisme als levensbeschouwing. 
Verder moeten we naar een verandering van het 
politieke -en vooral het culturele klimaat. Ik ben 
ook iemand die zich begeeft in de cultuur. Ik doe 
niets in instituties; zit niet met mijn handen in de 
klei van de samenleving, maar ik beïnvloed de 
cultuur'. 

Wat kunnen (liberaal)intellectuelen doen tegen 
de culturele gezapigheid? 
'Wat ik eraan doe, dat is wat ik doe! Dat wil 
zeggen: Ik schrijf over dingen en ik probeer de 
schoonheid te laten zien van het lezen van 
geleerde boeken, ik probeer dus te laten zien 
hoe dat je leven verrijkt. Niet omdat ik zo een 
moralist ben, maar omdat ik denk dat het veel 
meer genoegen verschaft wanneer je je bezig 
houdt met filosofie en met literatuur, in plaats 
van met pulp; 'in the long run' haal je daar 
gewoon veel meer uit. Dus dat prediken is wat ik 
doe tegen de leeghoofdigheid en het nihilisme'. 

Moet er meer polemiek zijn op dit punt? 
'Vind ik wel. Maar dat creëer ik ook zelf; dus dat 
beïnvloed ik ook. Maar meer dan het schrijven 
en praten erover kan ik ook niet doen. Het 
gebeurt natuurlijk dat mensen met vooruit
strevende ideeën verketterd worden, en in die 
zin is er ook een grote mate van heerschappij 
van de domheid. Doch op de lange termijn wint 
het vernieuwende, het intellect altijd. Kijk ik zit in 
de rechtswetenschap, en heb laatst een stuk 
geschreven in 'liberaal reveil' over sociale gron
drechten. Naar mijn smaak zijn dat dus geen 
grondrechten; dat zijn overheidspunten. Dan is 

9 

het dus niet zo dat men denkt: 'Ciiteur heeft in 
liberaal reveil geschreven dat sociale gron
drechten moeten worden afgeschaft, kom op dat 
gaan we meteen doen!' Natuurlijk niet. Maar ik 
doe dat al een tijdje, en in grote handboeken 
word ik op een gegeven moment dan ook veel 
aangehaald, en wordt onderkend dat er 'twijfels 
komen'; dan zijn we op de goede weg! Dat doe 
ik bijvoorbeeld ook op het punt van de vrijheid 
voor meningsuiting voor ambtenaren, dat naar 
mijn idee niet bestaat. Dan hoop ik dus dat over 
vier of vijf jaar in diezelfde handboeken staat: 
'vrijheid van meningsuiting van ambtenaren 
moet worden afgeschaft'. 

Kunnen de inspanningen van intellectuelen cul
mineren in een hoogwaardige beschavingsvorm 
zoals we dat zagen in het oude Griekenland? 
'Dat kan natuurlijk. In het oude Griekenland is 
dat ook een volstrekt miraculeuze geboorte 
geweest. Tot op de dag van vandaag is het won
derlijk en onbegrijpelijk dat toen ineens de 
Plato's en de Aristotelessen en de socratessen 
uit de grond zijn geschoten als sneeuwklokjes, 
en dan in een paar jaar tijd eigenlijk een zo'n 
enorme culturele overvloed hebben neergezet, 
die nog voor eeuwen en eeuwen een bron van 
inspiratie kan zijn. Dat is overigens nu helemaal 
weg. Ik kom net terug uit Griekenland, Kreta, en 
wat nou zo grappig is als je bijvoorbeeld daar 
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een boekhandel binnen loopt, dan zie je dat een 
dergelijke boekhandel helemaal vol zit met 
boeken van Danielle Steel, maar je kunt nergens 
een engelse vertaling vinden van een paar 
dialogen van Plato. Wel heb ik in Griekenland 
een beeldje van Diochanus op de kop weten te 
tikken. Dat was de cynische wijsgeer die zei dat 
je eenvoudig moest leven zoals een hond dat 
deed: een hond drinkt bijvoorbeeld gewoon zon
der bak, uit de beek'. 

Propageert U zelf de ascese? 
'Een beetje wel ja'. 

Toch eet U zo af en toe wel een stukje vlees ... 
'Dat klopt, maar ik probeer wel minder vlees te 
eten; probeer verantwoord vlees te eten. Ik vind 
ook dat ik niet aan de ene kant over dieren
rechten moet toeteren, en dat vervolgens in mijn 
eigen leven aan mij laars lap. Dus ik probeer dat 
wel te doen. Maar ook ik ben een mens van 
vlees en bloed: Ik ga zelfs een auto kopen! Ik 
heb namelijk nog nooit een auto gekocht, want 
kon er altijd wel eentje lenen'. 

Wat wordt het voor een auto? 
'Een Volvo'. 

Ascetische en degelijke wagen dus ... 
'Degelijk, ja'. 

Als je kijkt naar (moderne) denkers als 
Schopenhauer en Nietzsche zijn zij (helaas) nog 
steeds actueel: Is er eigenlijk een klimaat waarin 
het genie tot zijn recht kan komen? 
'Dat is een beetje ambivalent: Nietzsche is 
volkomen erkend als genie en Schopenhauer 
toch ook. Inherent aan een grote geest is dat hij 
enige tijd nodig heeft om tot erkenning te gerak
en. Dat gold voor Schopenhauer: hij werd in 
1780 geboren, en in 1818 schreef hij zijn hoofd
werk 'de wereld als wil en voorstelling', en dat 
vond toen geen aanhang. Zo rond 1850 ging dat 
werk zich populariseren, en kwam alsnog de 
erkenning. Maar U bent ongeduldig! Er gebeurt 
heus wel wat in de wereld geschiedenis, maar 
niet op stel en sprong. Ik geef toe dat het gevaar 
bestaat dat we dingen vergeten. Op dit moment 
is het bijvoorbeeld nog belangrijker dan dat we 
dingen uitdenken, dat we de goede dingen niet 
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vergeten. Mensen die voor de vrijheid van 
meningsuiting voor ambtenaren zijn, zijn 
gewoon het stelsel van Weberiaanse stelsel ver
geten! Dat gebeurt dus ook in liberale kring en in 
de wetgevende organen. We moeten daarom 
dus voortdurend teruggrijpen op de grote 
denkers; mensen die ons verder kunnen helpen. 

Maar na Nietzsche hebben we toch geen groot 
genie meer gehad, de politiek filosofen buiten 
beschouwing gelaten? 
'Zie bijvoorbeeld Roger Scruton, de conser
vatieve denker: heeft een enorme hoeveelheid 
boeken geschreven. Ik geloof niet dat wij geen 
intellectuele reuzen meer hebben'. 

Was de Griekse cultuur een grotere beschaving 
dan die waar wij nu in leven? 
'Ja! Dat was natuurlijk een cultureel hoogtepunt 
zo in de vijfde eeuw voor Christus. We spreken 
dan over een superieure cultuur. Onze cultuur is 
inferieur aan die van de Grieken. Ik vind zelfs dat 
we inferieur zijn aan de Franse cultuur, en miss
chien ook wel aan de Duitse. De Nederlandse 
cultuur is een polder cultuur van pappen en 
nathouden. We zijn ook geestelijke pold
erkinderen op dit moment; er zijn geen uitschi
eters. We zouden terug moeten willen naar de 
Griekse cultuur. Maar helaas is Nederland een 
beetje een vadsig volk geworden. We hebben 
genoeg te eten; we suffen een beetje in de zon, 
zoals die Griekse mannetjes daar op een 
bankje, een beetje over het water uitkijken .. .' 
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Onderkent de Nederlandse geest dat we nu zo 
inferieur zijn aan die Griekse beschaving? 
'Ik denk het helemaal niet nee. De meerderheid 
weet niet eens dat er zoiets bestaan heeft als de 
Griekse beschaving. Je kent die uitspraak over 
die dame die zich zo afvroeg: 'ik vergeet maar 
iedere keer wie er nou eerst kwamen de Grieken 
of de Romeinen'. Dat schetst denk ik toch wel 
een beetje de houding van veel mensen. Als je 
dat ook ziet al die Europeanen op die 
Kretenzische stranden, en al die pulp die ze 
daar aan het weg lezen zijn, op die bradende 
lichamen in de zon, toch een soort infernale aan
blik. Maar ja, er zijn altijd wel weer een aantal 
mensen die wel dat gevoel hebben. Ik probeer 
ook als publieke intellectueel dat gevoel voor 
cultuur aan mensen op te dringen; op het 
moment dat je met je hoofd op televisie komt, en 
je ontwikkelt een gedachtegang, dan is dat natu
urlijk opdringerig'. 

Maar neemt 'de massa' nou eigenlijk wel kennis 
van Uw ideeën? 
'Een beetje wel. Bij bijvoorbeeld het programma 
'buitenhof' waar ik een column presenteer, wordt 
je toch gesignaleerd: Er was laatst een fotograaf 
bij mij die zoiets had van 'ik was het helemaal 
met U eens daar'. Verder werd laatst bij mij een 
zonnescherm geïnstalleerd, en die man die luis
terde ook naar mijn columns. Dus dat is voor mij 
wel het breedste medium waar ik me van bedi
end heb'. 
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Wetenschap 

Hoe verhoudt de wetenschap zich tot het leven? 
'De wetenschap die moet waarheid vinden om 
bepaalde uitspraken over de werkelijkheid te 
doen; bepaalde wetmatigheden in de werke
lijkheid te onderkennen, zowel van sociologis
che, psychologische als natuurkundige aard. De 
taak van een wetenschapper is om daar een bij
drage aan te leveren. Zelf beweeg ik me op het 
terrein van de sociale wetenschappen, het recht 
enzo. Daarom wil ik ook wel iets meer impact 
hebben dan alleen op de studenten die aan mijn 
directe toezicht zijn toevertrouwd. Een oud 
antiek ideaal was dat van de orale cultuur. Je 
kwam dan inde tuin van Epicurus, en je sprak 
dan met Epicurus als discipel, en daar bleef het 
bij; je ging als wijsgeer je boodschap niet ook 
nog eens de samenleving in toeteren, dat liep 
dan wel via de leerling. Maar ik doe dat dus wel. 
Ik zie het namelijk als onderdeel van mijn 
taakopvatting dat ik eigenlijk ook een beetje 
volksopvoeder ben. 

Zouden wetenschappers zich niet wat vaker 
buiten de grenzen van hun vierkante meter 
wetenschap moeten begeven, ten bate van het 
publieke debat? 
'Ja, wetenschappers stellen heel vaak hun ken
nis niet ten dienste op momenten waarop dat 
heel erg nuttig zou zijn: Als er een grote clash is 
tussen secretaris-generaal van Wijnbergen en 
de minister van economische zaken mevrouw 
Jorritsma, over de vraag 'hebben ambtenaren 
vrijheid van meningsuiting, dan vind ik dat het de 
taak is van de Nederlandse staatsrechtgeleer
den om stukken in de krant te schrijven waarin 
ze de argumenten voor het ene en het andere 
openlijk uit discussiëren. Dat doen ze niet: wat 
ze doen is zich wat laatdunkend afzijdig houden, 
en dan over gaan tot de orde van de dag. 
Daarvan vind ik dat ze dan hun maatschap
pelijke taak verzaken'. 

U staat in het Verlichtingsdenken; U hebt 
vertrouwen in de ratio: heeft irrationaliteit geen 
waarde? 
'Jawel. Ik kan bijvoorbeeld niet rationeel vrijen; 
je kunt ook niet rationeel dichten; je kunt ook niet 
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rationeel dansen. Er zijn natuurlijk allerlei dingen 
die je doet welke niet zoveel met rationaliteit te 
maken hebben, maar met allerlei andere vermo
gens van de mens. 

Maar U gelooft wel in de werking van de weten
schap als panacee der problemen? 
'Niet alles. Maar de wetenschap kan wel een 
hoop dingen beschrijven. Dat laat onverlet dat er 
een hele hoop dingen moeten gebeuren die niet 
zozeer wetenschappelijk zijn: een land besturen 
is dat wetenschappelijk? Feit is dat het wel moet 
gebeuren. In ieder geval kan het licht der Rede 
ons wel helpen, maar het is bepaald niet 
almachtig. 

Hebt U iets met de stelling van Soerafes die zei 
dat naarmate je meer weet steeds duidelijker 
wordt dat je niets weet? 
'Dat is toch een zekere paradox van Socrates. 
Je mag hopen dat het tot een vorm van beschei
denheid leidt. Anderzijds is het valse beschei
denheid om te doen voorkomen dat je niks weet 
op een bepaald moment. Je kunt natuurlijk wel 
een aantal dingen weten, en door dingen te 
weten kun je ook weer meer sturing op je leven 
krijgen, dat geloof ik ook'. 

Maar welke waarde kent U nou toe aan het 
instinct om tot productie te komen; is irra
tionaliteit niet soms de hoogste taal? 
'In de wetenschapsfilosofie zegt men dat irra
tionaliteit telt, in wat wij dan noemen 'the context 
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of discovery'; het ontdekken van iets; het voelen 
hoe iets in elkaar zit. Einstein en Newton hadden 
een bepaald gevoel van die kant moet het uit, en 
dan vonden ze ook iets. Maar op het moment 
dat ze dan moeten gaan uitleggen wat ze gevon
den hebben moeten ze de taal van de ratio
naliteit gaan spreken. Dat geldt ook in mijn 
wetenschap: Toen ik hoorde dat mensen zeiden 
dat ambtenaren vrijheid van meningsuiting 
moesten hebben, toen voelde ik instinctief dat 
daar iets niet klopte. Dan ga je graven, en zie je 
dat je heelveel verzet krijgt, maar dan ga je door. 
Je gaat meer argumenten verzamelen; je gaat 
Max Weber erbij halen.Op een geven moment 
krijg je een heel contra offensief tegen die 
enorme cultuur van mensen die zeggen: 'dat is 
toch mooi die vrijheid van meningsuiting voor 
ambtenaren'. 



NAJAARS 

INTRODUCTIE 

28 en 29 september 

De Jongerenorganisatie Vrijheid en Democratie 
(JOVD) organiseert 3 maal per jaar een 
weekend waar alle nieuwe leden een kans krij
gen om kennis te maken met elkaar en met de 
JOVD. Op het weekend zal er een kijkje in de 
keuken van de JOVD worden gegeven. Je leert 
er andere nieuwe leden kennen, er worden cur
sussen gegeven. Tevens zal er een parlemen
tariër uit de Tweede Kamer aanwezig zijn. 
Bovenal belooft het een erg gezellig weekend te 
worden! 
Dus een leuke en laagdrempelige manier om de 
JOVD te leren kennen! Het weekend kost je 
slechts 17.50 euro (inc. lunch, overnachting, 
ontbijt en diner). 
Na aanmelding ontvang je nog gegevens met 
betrekking tot de exacte locatie etc. Tevens zal 
dan een boekje met infornatie worden opge
stuurd. Het enige wat je moet doen is de bon 
hiernaast voor 10 september a.s. op te sturen 
naar: 

JOVD Algemeen Secretariaat 
Herengracht 38a 
2511 EJ Den Haag 

Je kunt je ook digitaal aanmelden door een 
e-mail te sturen naar: 
info@jovd. n I 
of downloaden op: www.jovd.nl 

Let us introduce you! 

Naam: 

Adres: 

Telefonisch te bereiken op: 

E-mail: 

Afdeling: 

Lid sinds: 

Handtekening: 

Afmelden is mogelijk tot 1 0 september, daarna 
ben je het volle deelnemersbedrag van 17.50 
euro verschuldigd. 
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Bush misbruikt macht 

De VS anno 2002: een nieuw imperialisme 

George W. Bush geniet volgens de opiniepeilin
gen nog steeds grote steun onder de 
Amerikaanse bevolking. Echter is dit niet van
wege zijn grote verdiensten ten aanzien van het 
oplossen van de binnenlandse problematiek. De 
beurzen liggen in puin en er lijkt geen eind te 
komen aan de boekhoudschandalen die tot 
dusver twee beursmastadonten (Enron en 
WorldCom) ten val hebben gebracht. Bush is 
vooral populair vanwege zijn harde buitenlandse 
beleid na 11 spetember. Dat hij daarbij menig 
land en continent schoffeert en voor de voeten 
loopt maakt in het geheel niet uit. De VS onder 
leiding van Bush lijken zich steeds minder aan te 
trekken van hun verantwoordelijkheid ten 
opzichte van de rest van de wereld als laatst 
overgebleven supermacht. Zelfs Nederland, een 
land dat sinds de stichting van de Verenigde 
Staten warme banden onderhoudt met de VS, 
wordt doelwit van de Amerikaanse 
kortzichtigheid ten aanzien van het buitenlands 
beleid. Het tegenwerken van het Internationaal 
Gerechtshof door de Amerikanen wijst er eens te 
meer op dat de VS onder Bush terug keren naar 
een isolationalisme en egoïsme dat sinds het 
einde van de Eerste Wereldoorlog niet meer 
gezien is. Met andere woorden: Bush misbruikt 
de macht van de VS! 

George W. Bush lijkt, net als zijn vader, een 
handig middel gevonden gevonden te hebben 
om hoge "approval ratings" te behalen. Waar 
Bush Sr. Irak had, heeft Bush Jr. 11 september. 
De strijd tegen AI-Qaida, de onrust in het 
Midden-Oosten en het Internationaal 
Gerechtshof zijn allemaal voorbeelden waardoor 
duidelijk is geworden dat de VS haar macht als 
enig overgebleven supermacht op een schan
delijke wijze misbruikt. De VS lijkt zich in alle 
buitenlandse aangelegenheden te laten leiden 
door een nieuw soort imperialisme. Een imperi
alisme dat doet denken aan de wijze waarop 
Groot-Brittannië eeuwenlang haar "Empire" 

bestuurde. Imperialisme waar de Amerikanen 
niet gediend van waren, getuige de opstand van 
de Amerikanen tegen Koning George 111 die het 
begin inluidde van de Verenigde Staten van 
Amerika. 

Nederland, Europa en de andere landen van de 
wereld moeten krachtig protesteren en optreden 
tegen de VS. De VS moeten beseffen dat de 
macht die zij op dit moment hebben in principe 
origineart in het feit dat de Amerika de enig 
overgebleven supermacht is, maar dat zij nooit 
en te nimmer kan functioneren zonder de rest 
van de wereld. De VS is voor haar economische 
gezondheid afhankelijkheid van de rest van de 
wereld en dan met name Europa. De onvrede 
over de handelswijze begint in Europa steeds 
grotere vormen te krijgen. Sinds het afwijzen van 
het Kyoto-protocol en de acties van de VS na 11 
september beginnen voeding te geven aan een 
anti-Amerikaans sentiment in Europa en steeds 
dieper gewortelde haat in het Midden-Oosten. 

De VS en dan met name George Bush moeten 
meer rekening houden met hun bondgenoten en 
beseffen dat de macht die Amerika in handen 
heeft niet absoluut is. Amerika is geen autarkie 
en heeft Europa, maar ook andere landen hard 
nodig voor de werking van haar economie en de 
strijd tegen het terrorisme. AI-Qaida heeft 
(helaas) laten zien dat om een supermacht te 
kleineren en op haar grondvesten te doen schud
den daar weinig voor nodig is. Macht is, net als 
veel dingen in het leven, zeer relatief. Het mis
bruiken ervan is op de korte termijn zeer 
voordelig om zaken gedaan te krijgen, maar op 
de lange termijn zal blijken dat de VS haar 
bondgenoten hard nodig heeft en zal de VS 
ervoor moeten oppassen dat zij de belangrijke 
vertrouwensband tussen de Westerse partners 
door haar huidige houding niet onherroepelijk 
beschadigd heeft. 

Een bezorgd GroenLinks-lid 



CONTRA 

vs • In wereldpolitiek 

Bush heeft als president van de VS het volste 
recht de macht van de VS te gebruiken. 
Ook heeft Bush het recht om de koers die de VS 
binnen de internationale gemeenschap vaart te 
bepalen. Een bijzonder geval zijn niet-staat 
actoren zoals AI-Qaida. Ook hier mag Bush zelf 
bepalen hoe hij deze actoren behandelt. 

De Verenigde Staten van Amerika zijn tegenwo
ordig de enige supergrootmacht De VS zijn met 
zeer grote afstand nummer 1 in de wereld, op 
zowel het economische, het politieke als het mil
itaire vlak. Een unieke positie dus, die op zich al 
aanleiding is tot kritiek, lees : jaloezie. 
Als democratisch gekozen president van een 
land is het het recht en zelfs de plicht van Bush 
om gebruik te maken van de macht die dat land 
heeft om de belangen van dat land te behartigen 
in het buitenland en uiteraard ook in eigen land. 
Dat Bush ervoor kiest om milieuverdragen ( met 
al dan niet twijfelachtige wetenschappelijke 
onderbouwing ) niet te ratificeren, is dan ook zijn 
goed recht. Dat Bush niet meedoet aan een 
Strafhof voor militairen, is eveneens zijn goed 
recht. Daarnaast vergeten critici vaak dat Bush 
met voornoemde besluiten de mening van het 
Amerikaanse volk vertolkt. 

Kritiek op Bush vanwege het Amerikaanse mili
taire ingrijpen in landen zonder VN-mandaat is 
eigenlijk kritiek op beleid dat is ingezet door zijn 
voorganger Clinton. 
Opvallend is dat Amerika het in dat opzicht nooit 
goed schijnt te doen. Doen de Amerikanen niets 
aan dictatoriale regimes en (burger)oorlogen, 
dan is dat het beruchte Amerikaanse 
Isolationisme, en kent de VS haar verantwo
ordelijkheid niet als 'politieagent' in de wereld. 
Lopen de Amerikanen op kop dan is dat opeens 
agressie en machtsmisbruik, in plaats van dat de 
traagheid van de besluitvorming binnen de VN 
aan de kaak wordt gesteld, alsmede het lid
maatschap van landen met een niet-democra
tisch regime. 

Sinds de val van de Muur is de macht in de 
wereld herverdeeld. De VS hebben daarbij mili
tair terrein gewonnen op de voormalige Sovjet 
Unie, en economisch terrein op Japan. Intussen 
heeft de technologie en verspreiding van kern
wapens en kennis daarvan niet stilgestaan. Met 
of zonder Bush zouden deze ontwikkelingen tot 
wrijving hebben geleid, wanneer de VS (anti) 
nucleair wapentuig gaat doorontwikkelen. Dat 
Bush de macht van de VS gebruikt om op dat 
gebied zijn zin door te drukken, is iets dat elk 
land zou doen als het de kans kreeg. Het is 
tenslotte het recht van landen om zich te verdedi
gen tegen aanvallen van buitenaf. 

Met de komst van Non Gouvermentele 
Organisaties (NGO's) traden binnen de interna
tionale gemeenschap niet-staat actoren op op 
het politieke vlak. Multi Nationale 
Ondernemingen (MNO's) beginnen op het 
economische vlak een rol te spelen. Dat was 
nieuw in een wereld die sinds de Vrede van 
Westfalen (1648) uitgegroeid is tot een statenge
meenschap. Dat een niet-staat actor als AI-Qaida 
op het militaire vlak actief is geworden, was dan 
ook te verwachten. De traditionele regels van 
oorlogsverklaring en oorlogvoering en de behan
deling van krijgsgevangen, gaan nog uit van stat
en. Kritiek op hoe Bush deze nieuwe situatie 
behandelt, gaat nog uit van de oude, vertrouwde 
situatie. Een discussie over hoe om te gaan met 
deze nieuwe situatie is gepaster dan kritiek op de 
vs. 

Paul van As is Penningmeester van JOVD Regio 
Midden 



door Ferdi de Lange 

Het einde van het 

Bij het schrijven van dit artikel is het einde van de formatie bijna in zicht. 
Beatrix wordt al warm gedraaid voor de traditionele presentatie van het 
nieuwe kabinet. Het nieuwe centrum-rechtse kabinet van CDA, LPF en 
VVD is in relatief korte tijd geformeerd. Na een afwezigheid van acht jaar 
neemt het CDA wederom haar positie in het centrum van de macht, terwi
jl de LPF voor het eerst ruikt aan zowel het parlementaire als 
regeringspluche. En de VVD? De VVD was op 15 mei één van de groot
ste verliezers, maar is dé winnaar van de formatie geworden. Met de aan
wijzing van drie onbekende en jonge staatssecretarissen (Nijs, Rutte en 
Schultz van Haegen) lijkt de VVD het pad van vernieuwing en verjonging 
ingeslagen. Ook de JOVD kan tevreden zijn met oud-Landelijk Voorzitter 
Johan Remkes als minister van Binnenlandse Zaken en vice-premier. 
Daarnaast luiden Annette Nijs en Marc Rutte een nieuwe generatie JOVD
ers in de liberale politiek in. De vraag blijft echter in hoeverre dit kabinet 
de rit zal uitzitten. Direct naar de verkiezingen werden twijfels geuit ten 
aanzien van de stabiliteit van de LPF en daarmee het kabinet. Hoe lang 
gaat het kabinet-Balkenende het eigenlijk volhouden? 

De weken na de verkiezingen werden over
schaduwd door de diverse crises bij de LPF. Het 
begon allemaal met de dood van Pim Fortuyn en 
het machtsvacuüm dat hij achterliet In de eerste 
crisis speelde John "Ik bent de nieuwe partijlei
dert" Dost een grote rol. Hij zag in zichzelf de 
nieuwe partijleider, maar bleek al snel weer in te 
binden. Mat Herben werd de nieuwe frac
tievoorzitter en wekte alom bewondering met zijn 
optreden in de Nederlandse politiek. Tijdens de 
formatie ging het echter weer mis. Het parti
jbestuur Langendam-Dost zette haar eigen 
opvolging onder leiding van Sleeswijk-Visser op 
non-actief en wederom ontstond er een 
machtsstrijd. Na lang wikken en wegen en het 
dreigen van de LPF-fractie om uit de partij te 
stappen kozen Langendam en Dost er toch voor 
om op te stappen. Dit zorgde wel weer voor 
enige rust en ook de nodige hilariteit vanwege 
het telefoongesprek van John Dost met Marten 

Fortuyn: "Marten, ik gaat nu ophangen ik wordt 
emotioneelt." De rust leek teruggekeerd tot het 
moment dat de drie onderhandelaars Van der 
Hoeven, Zalm en Herben onder leiding van for
mateur Balkenende tot een akkoord waren 
gekomen tot een zetelverdeling. De LPF-fractie 
onder rebellerende leiding van oud-JOVD 
hoofdbestuurder Ferry Hoogendijk was niet 
tevreden met de zetelverdeling en stuurde Mat 
Herben weer terug tot groot ongenoegen van 
Balkenende en Zalm. Ook deze crisis werd weer 
opgelost en kan het kabinet eindelijk aan de slag. 

In luttele weken heeft de LPF meer crises gek
end dan menig politieke partij in vier jaar. Dit doet 
menig commentator verleiden tot de voorspelling 
dat het kabinet door de instabiliteit van de LPF 
haar termijn niet zal volmaken. De VVD en het 
CDA zijn dus in een ongewis avontuur gestapt. 
De vraag is echter in hoeverre de LPF de oorza-



kabinet -Balkenende 

kabinet-Balkenende? 

ak van de val van het kabinet-Balkenende zal 
veroorzaken. In de opiniepeilingen gehouden 
rondom de formatie bleek dat de ster van de LPF 
al snel aan het verbleken is en dat hun aanhang 
overstapt naar het CDA en de VVD. De LPF 
heeft dus geen belang bij het opblazen van het 
kabinet. Ook het CDA heeft geen belang bij het 
opblazen van het kabinet. Het CDA weet dat zij 
de enorme verkiezingswinst van 15 mei niet aan 
zichzelf te danken heeft. Slechts door een 
gelukkige samenloop van omstandigheden 
kwam het CDA als grootste partij uit de bus. Het 
CDA heeft er dus alle belang bij om het momen
turn vast te houden en weer te boek komen te 
staan als betrouwbare en stabiele regeringspar
tij. De WO lijkt des te meer reden te hebben om 
het kabinet op te blazen. De VVD kan wanneer 
de opiniepeilingen gunstig zijn het kabinet 
opblazen en daarmee de winst opstrijken om 
door te stomen naar de positie van grootste par
tij van Nederland. Echter moet de VVD zich wel 
het volgende beseffen. Het kabinet-Balkenende 
is het eerste centrum-rechtse kabinet sinds lange 
tijd. Het WO-programma wordt in het strategisch 
akkoord van CDA, LPF en VVD voor een groot 
deel uitgevoerd. Daarnaast levert de VVD de 
Kamervoorzitter en een belangrijk deel van de 
nieuwe ploeg bewindslieden. De vernieuwing 
van de fractie alsmede meer inspraak voor de 
leden beginnen goed van de grond. Met de 
benoeming van drie jonge nieuwe staatssecre
tarissen wordt nadrukkelijk geïnvesteerd in 
nieuwe talenten. Ook de JOVD mag blij zijn met 
dit kabinet. Veel van de punten uit het Politiek 

Kernpunten Programma 2002-2006 worden ver
wezenlijkt door het komende kabinet: o.m. het 
asiel- en migratiebeleid, de privatisering van 
Schiphol en een nieuw zorgstelseL 

Al met al kan gesteld worden dat de VVD er 
eigenlijk, de komende tijd zeker, belang bij heeft 
om dit kabinet in het zadel te houden. Politiek 
inhoudelijk valt er veel te realiseren, terwijl in alle 
rust gewerkt kan worden aan de vernieuwing van 
de partij en het investeren in nieuwe talenten 
waardoor succes in de toekomst verzekerd kan 
worden. Het kabinet-Balkenende zou weleens 
stabieler kunnen blijken te zijn dan nu gedacht 
wordt. Zeker wanneer de LPF-ministers en 
staatssecretarissen kundige en politiek handige 
bestuurders blijken te zijn die goed functioneren 
in teamverband. Veel hangt natuurlijk ook af van 
de regie van Jan-Peter Balkenende en de relatie 
met de regeringspartijen in het parlement. Al met 
al zal het de komende jaren interessant en span
nend blijven in politiek in Den Haag. De ideale 
tijd dus om politiek actief te zijn! 

Ferdi de Lange is Vice-voorzitter Politiek in het 
Hoofdbestuur van de JOVD 
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novembercongres 

Het novembercongres 

Het novembercongres zit er al weer bijna aan te komen. Op 23 en 24 november a.s. is het weer zover 
en zal het huishoudelijk congres van 2002 gehouden worden op een nog onbekende lokatie. 
Het novembercongres zal zoals gebruikelijk in het teken staan van de wisseling van het Hoofdbestuur 
en op zaterdagavond zal onze ere-voorzitter Hans Wiegel ons met een bezoek vereren. 

Zodra er meer informatie bekend is, zal je hier zo snel mogelijk van op de hoogte gebracht worden, 
maar zeker is al wel dat het op 23 en 24 november zal zijn, dus hou deze dagen vast vrij in je agenda!! 

De projectgroep 

0 Ja, ik word lid van de JOVD voor slechts 5,-Euro! 

llona van Haarst 
Julien van Campen 
Elsbeth Klop 
Charlotte Laforte 
Jan Tjeerd Rinia 

0 Ja, ik word lid samen met een vriend/vriendin voor 5 Euro p.p. en we ontvangen beide een cadeau 
(zet op beide lidmaatschapskaarten elkaars naam en achternaam). 

0 Ja, ik ben geïnteresseerd en ontvang graag een informatiepakket! 

Machtiging De ondergetekende geeft hierbij toestemming aan de JOVD om jaarlijks tot wederopzegging 
de contributie van zijn/haar rekening af te schrijven. 
Tot het einde van het jaar betaal ik slechts 5,-Euro, mits ik de machtiging invul. Doe ik dit niet 
dan betaal ik 2,-Euro extra in verband met de administratiekosten. 

Giroreknr Bankrekening: 

Naam 

Adres 

PC 

Woonplaats : 

Telnr 

E-mail 

Datum Plaats Handtekening 

Knip dit formulier uit en stuur het naar het volgende adres: 
JOVD Algemeen Secretariaat - Herengracht 38a - 2511 EJ 's- Gravenhoge 



liberale agenda .,, 

Datum Afdeling Onderwerp Locatie Tijd Informatie Telefoon 

05-08-02 Landelijk Sneekweek Promoteam llona van Haarst 06.10939629 

06-08-02 Landelijk Sneekweek Promoteam llona van Haarst 06. 1 0939629 

09·08-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-541 0895 

10-08·02 Landelijk Marlboro Masters Promoteam 11:00 llona van Haarst 06.1 0939629 

11·08·02 Arnhem Aftrap AO Rover Nijman 06.21840948 

13·08-02 Leiden ELCID Promoteam 09:00 Ladewijk Wisse 071-5146194 of 

06.10307879 

14-08-02 Utrecht UIT Promoteam Sweder Souman 030-6043542 

14-08-02 Twente Augustus Offensief (AO) Marlijn Vulto 06.18390811 

14-08-02 Leiden EL CID Ladewijk Wisse 071-5146194 of 

06.10307879 

15-08-02 Amsterdam Openingsborrel Café De Heffer 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

15-08-02 Leiden EL CID Ladewijk Wisse 071-5146194 of 

06.1 0307879 

15-08-02 Utrecht UIT Promoteam Sweder Souman 030-6043542 

i 15-08-02 Groningen Keiweek Promoteam 11:00 Harry Wind 06.55151060 

16-08-02 Leiden EL CID-Week Leiden gehele Ladewijk Wisse 071-5146194 of 

06.10307879 

19-08-02 Nijmegen Openingsmarkt Katholieke Universitteit 16:00 Mirjam Kim Claus 024-3227422 

19-08-02 Delfland OWEE Konrad Wojas 06.48011907 

19-08-02 Amsterdam Promoteam Amsterdam Daniel Koerhuis 06.14994985 

20-08-02 Den Haag In Plaats Promoteam 13:00 Annelies Morel 06.24286938 

21-08-02 Rijnmond Eurekaweek Promoteam 14:00 Dick van Hof 06.26950370 

22-08-02 Amsterdam Promoteam Amsterdam Daniel Koerhuis 06.14994985 

27-08-02 Leiden Intro HBO Promoteam n.n.b. Ladewijk Wissr 071-5146194 of 

06.10307879 

03-09-02 Amsterdam Cursus Het Gespuis 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

06-09-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-5410895 

110-09-02 Leiden Opening met Erica Terpstra De Grote Beer, 

Rembrandtstr.27 20:00 Ladewijk Wisse 071-5146194 of 

06. 1 0307879 

11-09-02 Amsterdam Discussie Amerika De Heffer 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

17-09-02 Amsterdam Politieke Stellingen Het Gespuis 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

I 24-o9-o2 Leiden Algemene Ledenvergadering De Grote Beer, 

Rembrandtstr.27 19:30 Eske van Egerschot 071-5145794 of 

06.53779727 

24-09-02 Amsterdam Borrel De Heffer 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

28-09-02 Amsterdam Liberale Jongerendag De Heffer 11:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

04-10-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-541 0895 

05-10-02 Leiden Activiteit i.s.m. VVD Leiden n.n.b n.n.b. Eske van Egerschot 071-5145794 of 

06.53779727 

15-10-02 Nijmegen Cursus Liberalisme Café Samson 20:00 Mirjam Kim Claus 024-3227422 

01-11-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-541 0895 

05-11-02 Nijmegen Congresvoorbereiding Café Samson 20:00 Mirjam Kim Claus 024-3227422 

23-11-02 Landelijk Congres Danielle Valkink 06.14682656 

06-12-02 Apeldoorn-Epe Maandelijkse borrel Tapperij Den Olifant 16:15 llse Folkerts 055-541 0895 

10-12-02 Nijmegen Wereldhandelspel Café Samson 20:00 Mirjam Kim Claus 024-3227422 

14-01-03 Nijmegen Nieuwjaarsborrel Café Samson 20:00 Mirjam Kim Claus 024-3227422 

18-02-03 Nijmegen Debatingavond Café Samson 20:00 Mirjam Kim Claus 024-3227422 







colofon 
Driemaster is het onafhankeiUke vereniging6periodiek 
van de onafhankeiUke liberale Jongeren 01·ganisatie 
Vrijheid en Democratie. Oplage rond 1300 stuks. 
Advertentietarieven zijn opvraagbaar bij de Landelijk 
Penningmeester. 

Niets uit deze uitgave mag op welke wijze dan oo~ verspreid, 
opgeslagen of verveelvoudigd worden, dan met uitdrukkelijke en 
schriftelijke toestemming van de Hoofdredact -eur. Zoals 
neergelegd in de Landelijke Statuten en het Redactie regelement. 
bepaalt de Hoofdredacteur, in samenspraak met de Redactie 
Driemaster, de redactionele formule. Zij is all een aan de 
Algemene Vergadering verantwoording schuldig. De hoofdredac
teur zal niet tot plaatsing van stukken overgaan dlf~ de verenig
ing onevenredig kunnen benadelen. De visie die uit de artikelen 
spreekt is niet noodzakelijk de visie van de JOVD ai •J vereniging. 
noch de visie van het Hoofdbestuur, noch de visie van de redac
tie, tenzij het een en ander uitdrukkelijk is aangegevt:n. 
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I 

door Ursula Doorduyn 

redactioneel 
Picture it, je hebt een interview met Onno Hoes en 
Albert Verlinde. Hartstikke leuk natuurlijk, gezellig 
naar Rosmalen. Je praat met Onno over de provin
cie Brabant en de aankomende verkiezingen en met 
Albert over normen en waarden en politici in de 
media. We drinken gezellig wat, we eten een borrel
nootje en lachen wat af. We vragen ons op een 
bepaald moment lachend af of het wel goed gaat 
met het bandje, hij loopt al zo lang! In de veronder
stelling dat alles vast wel goed zal gaan, reis ik weer 
naar Den Haag. En dan verdwijnt zo'n bandje op de 

r~----------------------------~ I 
:i 
i 

Go ahead Send me a new generation of recruils, Your bomb,; will 

luol th1m MIHHl ol Amer>ca and thoor oosorc lor rovongc. Amorlcans 
won"t l>e sa!" anywhere. Pleas.&, .atlat:k lraq. D•slract vourset! lrom 
lightlng Al Oaeda. Divide lhe intemationlll community. Go ahead. 
De!slabilizc IM regron. Maybil Pakistaro w•ll !all- wc want 111; nuclear 
weapon!;. Gi~e Saddam a reasen to >lrike llrst. HE> mig hl draw lsrael 
info a light. Perl<3clt So plct~se- invade lraq. Make my day. 

I ' ,·, ,., 

to-do list, terwijl iedereen weet dat je een interview 
meteen moet uitwerken en eigenlijk moet je ook alti
jd aantekeningen maken tijdens een interview ..... 
You do the math... Ik kwam er dus een week voor 
de deadline achter dat het bandje van het interview 
stuk was. Het is ongeveer het ergste wat je als inter
viewer kan gebeuren. Ik kan u zeggen dat het een 
leuk interview was, maar daar koopt u niks voor. Ik 
kan u toezeggen dat ik het in de volgende 
Driemaster ruim met u, en natuurlijk ook met Onno 
en Albert, goed maak. 

In het NRC vond ik deze illustratie bij een artikel 
over botsingen tussen Democraten en 
Republikeinen. Ik weet niet of u de onderstaande 
tekst goed kunt lezen, maar het komt er op neer dat 
het aanvallen van Irak voor verdeeldheid zal zorgen 
in het Midden Oosten. Het zou alleen maar meer 
haat zaaien en de lust op wraak vergroten. Ik begrijp 
ook werkelijk waar niet waarom alle JOVD-ers zou 
pro Bush en pro-aanvallen zijn. Door Irak aan te 
vallen ontketen je mijns inziens de Derde 
Wereldoorlog en geef je Saddam een reden om op 
het knopje te drukken. En als er zulke goede bewi
jzen zijn, waarom laat je ze dan niet zien? Volgens 
mij werkt de aanval voor de Bush- administration 
alleen maar potentie verhogend! Gelukkig krijgt 
Bush nog maar weinig steun voor zijn plannen, maar 
tegen de tijd dat deze Driemaster uitkomt zijn er 
waarschijnlijk al soldaten in Irak. 

Een laatste opmerking nog, het kost de laatste tijd 
steeds meer moeite om voldoende kopij bij elkaar te 
vinden voor een Driemaster. Dus heb je een mening 
en wil je dat de andere 1400 jovd-ers 'm ook weten? 
stuur je artikel naar driemaster@jovd.nl en maak 
van de Driemaster een mooi magazine! 

Uw Hoofdredacteur 



door Egbert Adrichem, voorzitter CIA 

Ruim baar 

Redelijk geruisloos heeft er de afgelopen tijd een verandering voltrokken. 
De JOVD heeft namelijk op ICT gebied een aantal grote stappen voor
waarts gezet. De CIA, commissie internet en automatisering, heeft de 
websites, forum en andere faciliteiten vernieuwd, verbeterd en uitgebreid. 
Daarom is het nu een goed moment om alle verbeteringen groots voor 
het voetlicht te brengen. De CIA zelf bestaat uit een 1 0-tal leden (Bas 
Bruurs, Willem Buys, Benjamin Derksen, Robbert Jan Deusing, Mathijs 
de Jong, Dick Ozinga, Martijn Postma, Jan-Willem van der Vijver, Filip de 
Waard en ondergetekende). Mark van den Anker is de auditor vanuit het 
hoofdbestuur. In de onderstaande paragrafen zullen alle ICT onderdelen 
kort beschreven worden. 

www.jovd.nl 

Dit is de algemene JOVD website. In het voorjaar 
heeft op de landelijke JOVD site een enquête 
over de kwaliteit van de site gestaan. Aan de 
hand van de daarmee ontvangen feedback en de 
stijl van het nieuwe landelijk promomateriaal is 
de site geheel vernieuwd. De JOVD heeft vanaf 
nu een actuele site tot haar beschikking met alti
jd de laatste persberichten, forum topics en de 
komende activiteiten prominent op de voorpagi
na. De layout is zo aangepast dat het voor 
bezoekers makkelijk navigeren over de site is. 
Voor de buitenlandse bezoekers is verder een 
Engelstalig gedeelte gecreëerd. Ook voor de 
JOVD bestuurders is de JIP-site met tips voor 
bestuurders weer te vinden. Politiek inhoudelijk 
heeft de site daarnaast een goede archieffunctie, 

omdat zeer veel oude persberichten op de site te 
vinden zijn evenals oude PKP's en notities. 

Daarnaast zit de CIA zeker niet stil. Voor de 
toekomst wordt al druk gewerkt om een ledenla
gin gedeelte te realiseren. Dit gedeelte zal alleen 
voor leden door het inloggen met lidnummer en 
wachtwoord toegankelijk zijn. Zo wordt het 
makkelijk om online gegevens te wijzigen, op te 
geven voor activiteiten en interne JOVD stukken 
op te halen. Als laatste zullen een gastenboek, 
een fotogalerij en de mogelijkheid om e-cards te 
versturen in de toekomst niet meer ontbreken. 

www.enjoyyourfreedom.nl 

De flashy promotiesite van de JOVD. Deze site 
stond in het teken van de verkiezingen en staat 



oor 
JOVD op ICT gebied 

nu in het teken van het AO. Dankzij de goede 
pakkende naam is de site een handig promotie 
middel waarbij niet meteen de naam JOVD ver
meld wordt. In de toekomst zal deze site voor 
andere speciale promodoeleinden gebruikt wor
den. 

www.jovd.nl/forum 

Voor iedereen die het nog niet wist, de JOVD 
beschikt weer over een eigen forum met een 
mooie strakke vormgeving. Dit geheel 
vernieuwde forum biedt een goede mogelijkheid 
voor het voeren van actuele discussies. 
Geïnteresseerden kunnen gewoon meediscus
siëren, maar als je je registreert kan je gebruik
maken van allerlei extra opties. En vergeet niet 
dat nieuwe forumtopics automatisch op de voor
pagina van de JOVD site komen te staan. Voor 
onze internationale gasten bestaat er een inter
nationaal forum en voor de afdelingen eigen 
afdelingsfora. Neem zeker eens een kijkje op het 
nieuwe forum! 

naam@jovd.nl 

In het kader van de professionalisering heeft de 
JOVD nu beschikking over eigen JOVD e-mail 
adressen. Afdelingen, regio's en projectgroepen 

kunnen ze ook aanvragen en gebruiken. Deze e
mail adressen zijn aan te vragen bij Mark van 
den Anker. Leden kunnen nog geen eigen JOVD 
e-mail adres aanvragen, maar wellicht zal dat in 
de toekomst veranderen. 

www.jovd.nl/afdeling 

Voor afdelingen die hun eigen afdelingssite 
gemaakt hebben, bestaat de mogelijkheid om via 
bovenstaande methode een link aan te vragen. 
Deze link is veel beter te promoten, te onthouden 
en te wijzigen. Er zijn helaas maar weinig afdelin
gen die een up-to-date website hebben. Denk je 
als afdeling over het bouwen van een eigen site, 
dan kan je altijd contact opnemen met de CIA, 
die kan helpen met ontwerpen en bouwen. 

cia@jovd.nl 

Met deze korte impressie hebben we iedereen 
een beter beeld willen geven waar de JOVD op 
ICT gebied staat en in de toekomst nog naartoe 
zal gaan. Heb je vragen, opmerkingen, sug
gesties, etc geef dat dan door aan de CIA of 
gebruik de feedbackknop op de website. We 
horen namelijk graag waar we zaken nog kunnen 
verbeteren. Want de CIA is at your service (and 
watching you). 



door Ferdi de Lange 

woord van de 

Zoals je ongetwijfeld via diverse media vernomen Rense Weide rece ijk ;1fqetreden 
als Landelijk Voorzitter van de JOVD. Tot november ik, samen met Thijs van Vooren en 
de rest van het Hoofdbestuur, zijn taken waarnemen. raag maak ik van eid 
gebruik om Rense te bedanken voor zijn bijdrage aan de afgelopen 1 nks 
dit alles draait de politieke wereld echter gewoon door! is net achter de ruq. t1et ka bi· 
net-Balkenende heeft haar plannen voor het karnende gepresenteerd en de J!-,ltiP f1eeft. 
zoals verwacht, duidelijk stelling genomen tegen het kabi zowel binnen als hui de 
Kamer. Groen Links, SP en ook de PvdA hebben aangesloten h(~l platform 
"Keer Het Tij". Dit platform heeft zich tot doel gesteld beleidsvoornemens van hel nieuwe 
kabinet te bestrijden aangezien "Het nieuwe regeerakkoord uitdru ng van hétrd rechts 
beleid vormt, dat de zwakste groepen in de samenleving op achterstmd zet en 
buitensluit." Een nieuwe periode van polarisatie lij geboren, maar dual 1s ver te zoeken. 

Het lijkt erop dat de linkse partijen over hun ver
lies van 15 mei jl. heen zijn en zich strijdbaarder 
dan ooit tonen. Het manifest van "Keer Het Tij" 
maakt duidelijk dat zij een progressief alternatief 
willen vormen op het, in hun ogen, harde rechtse 
beleid. Tevens signaleren zij een algehele ruk 
naar rechts in Europa en een algeheel gevoel 
onder de bevolking dat zij in de steek zijn gelat
en door de politiek en de toekomst met angst 
tegemoet zien. Op het eerste gezicht lijkt dit een 
buitengewoon nobel streven ware het niet dat 
juist die linkse partijen, en dan met name de 

PvdA, mede schuldig zijn aan dat gevoel. In het 
grootste deel van Europa is dezelfde tendens 
zichtbaar dat na jaren van sociaal-democratisch 
bewind de kiezers hun vetrouwen verloren 
hebben in de (linkse) politiek. De linkse politiek 
heeft zich te lang gekenmerkt door overdreven 
politieke correctheid en het weigeren te 
onderkennen van de problemen die leven ten 
aanzien van integratie, veiligheid etc. Deze les 
hebben regeringspartijen de laatste jaren overal 
in Europa op hardhanidge manier moeten leren 
wat geresulteerd heeft in forse verliezen en de 



landelijk voorzitter 

Waarnemend voorzitter 
'ik 

gang naar de oppositiebanken. Het is nu de taak 
aan de winnende, meestal rechtse, partijen om 
duidelijk te maken dat zij een beter alternatief 
vormen. Lukt ze dat de komende jaren niet, dan 
zullen de kiezers op andere partijen stemmen 
waarin ze dat vertrouwen wel hebben. Op de 
lange termijn is dat altijd het lot van een 
regeringspartij. Een samenleving is niet maak
baar en een regering kan slechts sturend werken 
en wanneer er onvrede is wordt dit gepro
jecteerd, terecht of onterecht, op zij die verant
woordelijk zijn. Dat is ook politiek. 

Terug naar Nederland waar het tij drastisch 
gekeerd schijnt te moeten worden. Na afloop van 
de verkiezingen is duidelijk geworden dat 
iedereen riep om meer dualisme en al snel werd 
duidelijk dat de linkse oppositie in een vroeg sta
dium alles wat het kabinet-Balkenende presen
teerde of gaat presenteren niets vind. Dit wordt 
nog eens extra geïllustreerd door "Keer Het Tij". 
Dit is een slechte ontwikkeling. Hoewel polar
isatie voor het nodige politieke vuurwerk zorgt, 
lijkt dualisme in dit klimaat nog verder weg dan 
tijdens Paars. In een waarlijk dualistisch stelsel 
moet het goed mogelijk zijn om los van strategis
che akkoorden en manifesto's als politieke frac
ties met elkaar tot overeenstemming te komen 
om tal van zaken te regelen. De coalitiepartijen 

en de oppositie staan nu recht tegenover elkaar. 
De linkse oppositie laat door onder meer door 
"Keer Het Tij" zich kennen als slechte verliezers 
die niet willen onderkennen dat zij zelf, naast 
natuurlijk de buitengewone omstandigheden ron
dom 15 mei, schuldig zijn aan hun electorale ver
lies. Met name de PvdA zou zich moeten realis
eren dat het leven van een regeringspartij eindig 
is. Het te laat onderkennen van de werkelijke 
problemen die speelden onder kiezers hebben 
geleid tot het smadelijke verlies. Het is dan 
weinig passend voor een partij die de afgelopen 
twaalf jaar aan de macht is geweest een nieuwe 
coalitie vanaf de eerste dag zo te bejegenen. Het 
CDA kan hier na de uitslag van 1994 goed over 
meepraten. De kiezers hebben op 15 mei 
duidelijk gekozen voor een andere politieke 
benadering. De PvdA heeft dit te respecteren. 
Het aansluiten bij "Keer Het Tij" maakt duidelijk 
dat de arrogantie van de macht ("wij weten wat 
goed voor het volk is") nog lang niet verdwenen 
is bij de PvdA. Bovenal maakt het duidelijk dat de 
PvdA een "sore loser" is. 



door Latte Bok (vice-voorzitter) 

In West-Nederland ligt rond de rivier de Zaan een gebied dat heel toepasselijk 
de Zaanstreek genaamd is. Mocht je ooit in gesprek raken met een Japanner 
(of met meerdere, wat een stuk waarschijnlijker is, aangezien Japanners zich 
bij voorkeur in groepen lijken te verplaatsen), dan deze ongetwijfeld begin
nen te kirren als je het woord 'Zaan' vallen en zal hij vakantiekiekjes 
tevoorschijn halen van een bezoek aan de Zaanse Schans. Op de foto's zullen 
twee zaken te zien zijn die onlosmakelijk de Zaanstreek verbonden zijn: 
molens en kleine, groene, houten huisjes die licht ontvlambaar zijn. Wat ook 
heel belangrijk voor de Zaanse toeristenindustrie is dat de Russische tsaar 
Peter een week lang les heeft gekregen in het bouwen van schepen in deze 
streek. En nu we het toch over grootheden uit de wereldgeschiedenis hebben: 
wisten jullie wel dat Freek de Jonge, Margriet Eshuys en Henny Huisman 
onvervalste Zaankanters zijn? Als ik ook nog vertel Albert Heijn zijn 
eerste kruidenierszaak in Zaandam opende en de Verkadefabriek deels 
verantwoordelijk is voor de industriële r immer rond de Zaan hangt, 
weet je de Zaanstreek voortaan op e te schatten. 

Pardon, dat laatste neem ik terug. Er is namelijk 
nog één fenomeen in de Zaanstreek dat ik nog 
niet heb behandeld. Helaas is dit fenomeen 
inmiddels ook geschiedenis, maar het verschi
jnsel is een stuk recenter dan tsaar Peters 
vakantie en ook nog lang niet zo passé als de 
andere bovengenoemde personen. Het gaat hier 
namelijk om 6 VWO van het Zaanlands Lyceum 

te Zaandam. De examenklas 2001/2002, weltev
erstaan. Deze klas werd gekenmerkt door 
meerdere politiek getinte discussies per week, 
waarbij de socialisten meestal recht tegenover 
de liberalen stonden. Lang niet alle leerlingen uit 
deze klas namen deel aan de discussies, waar
door zich al snel een kern van politiek geïnter
esseerden vormde. De kern splitste zich op in 



JOVD zoonstreek e.o. 

(Her)oprichting 
JOVD Zaanstreek e.o. 

een rood en een blauw deel en deze groepjes 
besloten, onafhankelijk van elkaar, maar 
waarschijnlijk wel gedreven door de wil niet 
onder te doen voor de andere groep, onderdeel 
te worden van een politieke jongerenorganisatie. 
En zo werden de Zaanse afdelingen van de 
Jonge Socialisten (JS) en de JOVD ge/herboren. 

Meer informatie over de Zaanse JS zal je in een 
ander magazine moeten zoeken. Over de 
Zaanse JOVD heb ik echter wél wat te melden. 
Ten eerste: we bestaan. En wel sinds mei 2002. 
Officieel dan, want wij als bestuur waren maan
den daarvoor al actief. In de aanloop naar de 
lokale verkiezingen werden enkele politieke 
cafés georganiseerd, waarbij wij het niet nalieten 
de naam 'JOVD' enkele keren te noemen. Verder 
moest natuurlijk besloten worden wie welke func
tie in het bestuur zou gaan bekleden. Na enig 
gediscussieer tijdens saaie lessen en in 
tussenuren waren de vier functies verdeeld. 
Daarnaast werden we nog geïnterviewd door de 
lokale krant (mét fotoshoot), maar de publicatie 
van het artikel liep enige vertraging op door de 

, moord op Pim Fortuyn. 

In het rijtje 'LN komt op, LPF komt op, kabinet 
valt, Fortuyn wordt vermoord', valt 'JOVD 
Zaanstreek e.o. wordt opgericht' een beetje weg, 
maar dat betekent nog niet dat ons er niet alles 
aan gelegen is om van de JOVD Zaanstreek een 
succes te maken. Hierbij zijn we wel op een 
probleem gestuit, namelijk de schijnbare 
afwezigheid van de doelgroep. Doordat 
Zaanstad nog geen HBO heeft, en het tekort aan 
woningen die geschikt zijn voor jongeren er groot 



. JOVD zoonstreek e.o. 

is, trekken veel jongeren, vooral hoogopgeleide 
jongeren, weg naar andere steden. De enige 
jongeren die wel een woning in het centrum 
hebben, zijn krakers en die sluiten zich massaal 
aan bij ROSA, een zeer linkse plaatselijke poli
tieke partij. 

Maar er is hoop. Een HBO komt eraan en de 
JOVD Zaanstreek is samen met de woning
bouwvereniging Zaandams VolksHuisvesting 
bezig het onderwerp 'jongerenhuisvesting' bij de 
Zaanse politici onder de aandacht te brengen. 
Verder zijn er heus wel politiek geïnteresseerde 
jongeren in de Zaanstreek die niet negatief 
tegenover het liberalisme staan te vinden. Ze 
moeten alleen wel gezocht worden. Het doel van 
de JOVD Zaanstreek is dan ook om regelmatig 
van zich te laten horen. Met het schrijven van 
persberichten hopen we naamsbekendheid te 
krijgen. Niet alleen bij lezers van de lokale krant, 
maar ook bij de lokale journalisten, waardoor 
deze onze organisatie weten te vinden op het 
moment dat ze meningen inventariseren van 
mensen die zich bezighouden met de Zaanse 
politiek. Dat dit werkt, hebben we geleerd na de 
dood van Pim Fortuyn, toen onze voorzitter werd 
opgebeld door een journaliste van de lokale krant 

om zijn commentaar te geven op de gebeurtenis. 
Dit leverde een artikel op de voorpagina van de 
krant op. 
Meer opdringerig is het beplakken en bestick-1 
eren van de stad met JOVD-promotiemateriaal, 
maar ook dit zal de JOVD Zaanstreek niet 
schuwen te doen. Even belangrijk is de aan
wezigheid van de JOVD bij politieke cafés in de 
Zaanstreek, al dan niet door onszelf georgan
iseerd. Gezien de goede banden die wij met de 
Zaanse JS en VVD hebben, moet dit laatste niet 
al te veel problemen opleveren. 
De laatste, maar zeker niet de minste manier om 
leden te werven is de mond-tot-mondreclame. 

ook namens Ka/in Anev (voorzitter), Edo Aalbers 
(penningmeester) en Miehiel Majoor (secretaris) 



A D V E R T E 
Op 19 oktober 2002 nodigt de JOVD Amsterdam e.o. u uit voor de 
Liberale Jongeren Dag Amsterdam Zorg - Veiligheid - Europa 

N T 

Interessante gastsprekers, leuke interviews en een unieke simulatie zullen deze dag 
tot een onvergetelijk liberaal evenement maken! 

amsterdam 

I 

Voor meer informatie en aanmelding kunt u zich wenden tot: dhr. Daniel Koerhuis 06-14994985 

Hieronder het programma: 

Datum: 
Lokatie: 
Aanvang: 

Opzet van de Liberale Jongeren Dag van de afdeling JOVD Amsterdam e.o. 

19 Oktober 2002 
't Gespuis, Spuistraat 47a 
11:00 uur 

Tijdens deze liberale dag zullen er drie hoofdthema's aan bod komen: 

"Zorg"- "Veiligheid"- "Europa" 

Tijdpad: 

11:00 Ontvangst in het Gespuis met koffie, thee en een 
welkomstwoordje van de organiserende afdeling 

11:30 Duo interview over de stand van zaken in de zorgsector; twee 
rivaliserende mening worden in een duo- interview gecontrasteerd. 
Plannen van het nieuwe kabinet, en hoe het eigenlijk zou moeten zijn ... 
Uiteraard zal met actieve participatie van het publiek. 

12:15 Pauze 
12:45 Vervolg 'Zorg' discussie. 
13:30 Lunch 
15:00 Een voorlichter van de Politie zal een interessante presentatie 

geven over de veiligeheld op straat, waarna er een discussie plaats zal 
hebben over wel en niet kan en mag in Nederland 

16:00 Onder het genot van een kopje koffie of wellicht een borreltje 
leg de organsiatie de strekking van het volgende onderdeel uit en 
worden de deelnemers verdeeld over de verschillende 'landen'. 

16:30 Europeese Conferentie Simulatie, tijdens dit interessante spel 
zullen kennis van zaken, analytisch vermogen en vergadervaardigheid 
bepalen wie uiteidelijk de 'grote diplomatieke prijs' winnen 

18:00 Borrel 
19:00 Diner (optioneel) 
21:00 Feestje 



door Miehiel Willems 

Waarom Turkije niet klaar is voor toetreding tot de EU ... 

I I 

Turk IJ e: on over brugb 

Vlak voor de verkiezingen zei Hans Dijkstal dat Nederland zijn veto 
moet uitspreken om uitbreiding van de Europese Unie te vcrkomen. 
Hij doelde op Oost-Europa. Wat ik echter veel interessanter vind, is 
een land dat ook al jaren op het lijstje van toekomstige EU-lidstaten 
staat: Turkije. 

Turkije, verbindingsweg tussen Europa en het 
Midden-Oosten. Het land heeft ruim 65 miljoen 
inwoners waarvan ongeveer 85 procent islami
tisch is. Als republiek met hoofdstad Ankara 
strekt het land zich uit van de Middellandse Zee 
tot het diepe, woeste oosten met buurlanden als 
Irak en Iran. Naast Turken leven er ook minder
heden als Joden, Armeniërs en Koerden in 
Turkije. Al jaren staat het land op het lijstje van 
mogelijk nieuwe EU-lidstaten en doet Turkije er 
dan ook alles aan om goed in de smaak te vallen 
bij 'Brussel'. Maar naar mijn mening doet Europa 
er zeker niet goed aan als ze dit land laat toetre
den tot de Europese Unie. 

Ik heb daar een aantal redenen voor. Ten eerste 
constateer ik onoverbrugbare sociale en cul
turele problemen. Er zijn grote verschillen tussen 
de Turkse normen en waarden en die zoals ze in 
Europa bestaan. Niet alleen verschilt de sociale 
structuur van het land erg, maar hebben veel 
Turken ook een andere kijk op maatschappelijke 
aspecten die zo ingebakken zit, dat ze in mijn 
ogen een diepe kloof slaan tussen Europa en 
Turkije. Denk bijvoorbeeld aan de positie van de 
vrouw. Veel Turken vinden dat een vrouw zich 
een ondergeschikte en volgzame positie moet 

aanmeten. Studeren en carrière maken zit er 
voor veel vrouwen in Turkije niet in. Daarnaast 
kijken veel Turken argwanend naar de moderne, 
westerse vrouw die in hun ogen vaak 'uitdagend', 
'gewaagd' en 'ordinair' is. Homoseksualiteit is 
ook een onderwerp waarbij de algemene opvat
ting in Turkije nog lang niet aansluit bij die zoals 
in West-Europa. 

Ten tweede heerst er in Turkije een lichte mate 
van censuur op de media. Kranten en tijd
schriften worden regelmatig berispt door de 
media. Zo werd onlangs het van oorsprong 
Nederlandse programma 'Big Brother' van de 
televisie gehaald omdat de inwoners van het 
inmiddels zo beroemde huis teveel over 
'onzedelijke onderwerpen' spraken. Er kwam 
geen borst of ander lichaamsdeel aan te pas, : 
maar alleen de gesprekken op zich vormden · 
genoeg aanleiding om het programma in de ban 
te doen. De druk die hierop werd uitgeoefend 1 

kwam ook niet van het televisiestation of een · 
groep kijkers (wat dan nog enigszins acceptabel 
zou zijn geweest), maar van de regering onder 
leiding van premier Ecevit zelf! Een situatie die in 
Nederland ondenkbaar zou zijn! 
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"De Europese Unie zou niet eens moeten 
overwegen de aanvraag van landen waar de 
mensenrechtensituatie ter discussie staat in 
behandeling te nemen!" 

Ten derde wordt in Turkije de doodstraf nog 
steeds toegepast. Regelmatig deinzen rechters 

1 er niet voor terug om verdachten te veroordelen 
· tot 'beroving van het leven': een straf die in 

Europa wordt getypeerd als 'barbaars' en 
'achterhaald', en dus ook al lang afgeschaft is. 
Uiteraard moeten we de mensenrechtensituatie 
in Turkije ook niet vergeten. Hoe vaak zijn inter
nationale organisaties als Amnesty International 

~ 
eMersin eHarran 

IRAQ 
SYRIA 

® l.onE!Iy Planet 

al niet met rapporten gekomen over de 
erbarmelijke omstandigheden in Turkse gevan
genissen en op politiebureaus? De Europese 
Unie zou niet eens moeten overwegen de aan
vraag van landen waar de mensenrechtensitu
atie ter discussie staat in behandeling te nemen! 
En onrechtmatige gedragingen richten zich niet 
alleen tot het eigen volk, maar ook tot de ver
schillende minderheden die in het land leven. De 
Koerden zijn hier het beste voorbeeld van. Zij 
worden systematisch gediscrimineerd, vervolgd, 
beledigd en achtergesteld. Hun erbarmelijke sit
uatie wordt absoluut niet erkend door de Turkse 
staat en het resultaat is dan ook dat het oosten 



van Turkije een politiek instabiele en rommelige 
regio is waar armoede hoogtij viert. Koerden zijn 
ook voor de wet niet gelijk en gelijke kansen zijn 
al helemaal uitgesloten. Het beste voorbeeld 
hiervan is de berechting van Abdullah Öcalan. 
Nadat hij was gearresteerd en geblinddoekt naar 
Turkije was gebracht, moest de (overigens zeer 
omstreden) Koerdenleider zijn rechtszaak volgen 
vanuit een glazen kooi. iets dat mij aan de film 
Silence of the Lambsdeed denken. De eis viel te 
voorspellen: de doodstraf. Onder grote druk van 
het westen en met de EU in het achterhoofd 
zette Turkije zijn straf om in levenslang. 
Overigens hebben organisaties als Amnesty 
International er inmiddels al lang melding van 
gemaakt dat Öcalan in de gevangenis systema
tisch wordt mishandeld en beledigd. En dan met 
name door het gevangenispersoneel. 

Een laatste reden waarom Europa een duidelijk 
'nee' moet verkopen aan Turkije is het feit dat het 
land grenst aan Syrië, Irak en Iran. Dit alleen zou 
nooit reden genoeg zijn, maar men moet wel in 
het achterhoofd nemen dat de Europese buiten
grens dan een gebied wordt dat een woeste, 
onherbergzame regio is waar mensensmokke
laars en drugshandelaren de vrije hand hebben. 
Want eenmaal de grens van Turkije over, kan 
men zo doorreizen naar alle hoeken van de 
Europese Unie. Mijn verwachting is dat er bij de 
toetreding van Turkije niet alleen een massale 
mensenstroom van Turken zelf, maar dat er ook 
tal van andere niet-Europese volkeren via de 
Turkse grenzen zullen gaan proberen het rijke 
westen te bereiken. 

"Een verstandig en zelfrespecterend Europa 
laat Turkije niet toe!" 

Europa moet niet te graag willen uitbreiden. 
Werken aan een consistent, veilig en stabiel 
Europa is een nobel doel, maar er moet op een 
gegeven moment ergens (letterlijk) een grens 
getrokken worden. Wat we niet moeten vergeten 

is dat de huidige EU-lidstaten er honderden jaren 
over hebben gedaan om hun rijkdom, democra
tie, politieke stabiliteit en welvaart te verwerven. 
Andere landen kunnen dat niet binnen een paar 
jaar. Het is logisch dat veel landen om ons heen 
bij de EU willen horen: de economische voor
spoed lonkt en de mogelijkheden zijn eindeloos. 
Maar bij de toetreding van nieuwe landen moet 
er consequent en kritisch worden gekeken naar 
de interne situatie van dat land en die moet 
vergeleken worden met de situatie zoals die in 
West-Europa is. Mensenrechten, maatschap
pelijke opvattingen, een solide financieel beleid 
(Turkije heeft een inflatie van meer dan 65 pro
cent per jaar!), persvrijheid, vrijheid van mening
suiting, verschillen tussen arm en rijk, de behan
deling van minderheden: er moet nog een hele 
hoop werk verzet worden in Turkije wil een ver
standig, zelfrespecterend Europa er ook maar 
over piekeren de Turkse staat te laten toetreden! 

Miehiel Willems is Ondercomissaris Europese 
Zaken en Vice Voorzitter Politiek in de afdeling 
Utrecht 



I 
Philip Ruijs __j 

Zo moet het ongeveer gaan met de bouwfraude· Ambtenaren krijgen 
de opdracht om , zoals dat bij Volkshuisvesting bijvoorveeld gaat, 
huizen te laten bouwen. Hiervoor moeten ambtenaren in contact tre
den met aannemers. Vervolgens moeten ze onderhandelen 
met de aannemers over de prijs en het product dat geleverd moet 
worden. De aannemers kregen vervolgens wel door dat de 
ambtenaren beslissen waar het geld van de staat heen gaat en de 
clubjes ambtenaren/aannemers werden gevormd. Ambtenaren 
gaven vervolgens de opdrachten aan de in clubverband uitverkoren 
aannemers en niet aan diegenen di bijvoorbeeld de beste 
prijs/kwaliteit verhouding leken te bieden. De ambtenaren kregen 
vervolgens een vergoeding in geld of natura. De overheid 
de kapitaalkrachtigste organisatie ook eens de de grootste 
opdrachtengever de bouwmarkt. aannemers weten dus heel 
goed waar ze moeten zijn als ze winst Jen maken en hoe ze 

I voor elkaar moeten krijgen Het geen wonder dat zo'n markt 
verziekt is. 

Het probleem van deze fraude is haast inherent 
aan de situatie die wordt gecreeerdt: Het geld dat 
ambtenaren (en ook politici) moeten uitgeven is 
niet van hun en dat maakt ze gevoelig voor 
omkoping. Wie deze simpele conclusie niet 

' kan of wil trekken moet een oplossing zoeken in 
transparantie en bureaucratie. Maar hoe con
troleer je of ambtenaren zich niet laten 
omkopen? Moeten de prive-levens van 
ambtenaren constant onder de loep worden 
gehouden? Transparantie bewerkstelligen is 
waarschijnlijk slechts gedeeltelijk haalbaar en 
dus geen volledige oplossing. En hoe voorkom je 
dat ambtenaren die andere ambtenaren control-

I eren niet onderling afspraken maken? Extra 

bureaucratie kan alleen de schijn wekken fraude 
te voorkomen. Misschien moeten we onze hoop 
maar vestigen op een herstel van normen en 
waarden binnen de ambtenarij. Of regelmatig 
een parlementaire enquete ? Betrokken politici 
weten ons via de media te vertellen dat ze er 
alles aan doen om de bouwfraude tot op te 
bodem uit te zoeken. Veelal weten ze hierbij te 
vermelden dat ze dit 'de belastingbetaler' ver
plicht zijn, omdat het ten slotte het geld van 'de 
belastingbetaler' is. De grootste onzin als je 
erover nadenkt , het is niet het geld van de 
belasting betaler. Als het het geld van de belast
ingbetaler was dan zou het op zijn eigen 
bankrekening staan! De bouwfraude is een uit-



gelezen kans voor opkomende politici om hun 
populariteit te vergroten door zich te profileren 
als strijders tegen corruptie. 

Uit het een en ander blijkt dat de politiek een 
aantal zaken niet onder controle hebben en 
mensen het idee willen geven dat ze de boel wel 
onder controle kunnen krijgen. Maar het valt ten 
zeerste te betwijfelen of de Haagse politici met 
de huidige manier van werken een structurele 
oplossing weet te vinden, een gezonde mark
twerking is simpelweg niet haalbaar in een markt 
waar de overheid zo nadrukkelijk aanwezig is. 
Pas wanneer ambtenaren en politici minder geld 
in handen krijgen en zo minder gelegenheden 
hebben om te frauderen kan de markt zich her
stellen. En waarom eigenlijk ook niet? Laten we 
eens een bredere kijk op het geheel nemen: De 
overheid heft belastingen. De overheid laat met 
dit geld huizen bouwen en verkoopt en verhuurt 
ze vervolgens weer aan de belastingbetaler. Dit 
is de absurditeit van de tax-and-spend politiek in 
een notendop. Dit is echter wel een politiek die 
door vele politici nog altijd een helende werking 
krijgt toegeschreven voor de meeste problemen. 
En het probleem dat het ministerie van 
Volkshuisvesting moet oplossen is woningnood. 
Deze woningnood wordt veroorzaakt door een 
gebrek aan marktwerking. En een gebrek aan 
marktwerking wordt veroorzaakt door overheids
bemoeienis. De bekende vicieuze circel van de 
welvaartsstaat. Juist dat gene waar de aanhang
ers van de welvaartsstaat blind voor zijn. De 
problemen die de welvaartsstaat veroorzaakt 
worden toegeschreven aan de markt of de 

en 

economie en nu kunnen ze erg gemakkelijk de 
schuld in de schoenen schuiven van corrupte 
ambtenaren en aannemers. 

De enige uitweg is liberalisering. De activiteiten 
van Volkshuisvesting moeten geprivatiseerd! 
worden en vervolgens kan dit ministerie worden 
opgeheven en alle marktbelemerende wetgeving 
worden afgeschaft. Ik wil nog weleens zien of 
een aannemer een zelfstandige projectontwikke
laar kan omkopen. 

Philip Ruijs is lid van de afdeling Utrecht 



secretariaat 

Van het Algemeen Secretariaat: 
Een roerige tijd ligt achter ons, maar het schip is weer op koers. De bemanning is druk aan de slag en 
over enige tijd zal een nieuwe bemanning klaar staan om het roer met uw welbevinden over te 
nemen. Het is mij dan ook een eer u aan te mogen kondigen dat de volgende personen namens het 
hoofdbestuur kandidaat zullen staan: 

Landelijk Voorzitter 
Algemeen Secretaris 

Landelijk Penningmeester 
Vice-voorzitter Organisatie 

Vice-voorzitter Politiek 
AB Projecten en Campagne 

AB Vorming en Scholing 

F.J.M. (Ferdi) de Lange 
U. G. (Ursula) Doorduyn 
J.D.A. (Jeroen) Brinkhuis 
N. (Nanning) Mol 
N. (Niek) Kraut 
/.M.M. (1/ona) van Haarst 
P. G. (Paul) van As 

Voorafgaand aan de activiteit van het najaar zult u voldoende gelegenheid krijgen om met het huidige 

I 

en kandidaatbestuur van gedachten te wisselen over de koers. Het novembercongres zal dit jaar 
plaatsvinden op 23 en 24 november en wel in het statige, aan de monding van de Roer gelegen 
Roermond. Aldaar zullen wij gebruik maken van de zalen en kamers van Theaterhotel· de Oranjerie. 
De voorlopige agenda voor de Voorbereidende Algemene Vergadering heeft u reeds mogen ontvan-
gen, de definitieve agende zal vier weken voor het congres beschikbaar zijn. Elders in deze driemas
ter heeft u de congresbon aangetroffen, vul deze in, stuur hem op en ben er bij! 

I Naar aanleiding van het aftreden van de Landelijk Voorzitter en het Algemeen Bestuurslid Interne 
Communicatie, Ledenwerving en -activering heeft het hoofdbestuur besloten Ferdi de Lange als 
waarnemend Landelijk Voorzitter te benoemen en Daniëlle Valkink als Algemeen Bestuurslid Interne 
Communicatie, Ledenwerving en -activering. Op de aanstaande Buitengewone Algemene 
Vergadering, 20 oktober te Utrecht kunt u van het Hoofdbestuur uitleg verwachten over hetgeen 
voorgevallen is. Via twee brieven heeft het Hoofdbestuur u inmiddels geïnformeerd over het gebeuren, 
mocht u desalniettemin in de tussentijd vragen hebben, kunt u natuurlijk altijd contact opnemen met 
het Hoofdbestuur. 

Via de landelijke mailinglist heeft u de laatste tijd enkele mailingen mogen ontvangen. Wanneer u 
geen prijs stelt op deze communicatie kunt u een verzoek hiertoe mailen aan de Algemeen Secretaris 
(gjense@jovd.nl). Natuurlijk kan het ook zijn voorgekomen dat u geen van deze mailingen heeft ont
vangen en deze juist wel wil ontvangen. Ook dit kunt u aangeven bij de Algemeen Secretaris door 
hem een mailtje te sturen. 

Het Algemeen Secretariaat ontvangt de laatste tijd zeer veel archiefstukken. Daar deze stukken voor 
de vereniging van zeer groot belang zijn, is een Kenniscentrum Algemeen Secretariaat in ontwikkel
ing. In de KASt zullen deze waardevolle stukken beschikbaar komen. Voor afdelingen en regio's met 
vaak elkaar snel opvolgende besturen kan het AS en de KASt uitkomst bieden. Het AS verzoekt 
afdelingen en leden, wanneer zij beschikken over (afdelings)periodieken, (afdelings)lustrumboeken, 
huishoudelijk archieven en wat al niet meer haar plaats kan vinden in de KASt contact op te nemen 
met de Algemeen Secretaris (0641280934) 

Ten slotte wil het AS u wijzen op de mogelijkheden tot het activeren van het liberaal gedachtengoed in 
uw directe omgeving door u in te zetten in gebieden waar de JOVD nog niet actief is. Het 
Hoofdbestuur en de verantwoordelijke Regio kunnen u hierbij ondersteunen en adviseren. De onlangs 
weer actief geworden afdeling Arnhem en nieuwe afdelingen als Zaanstreek geven aan dat er met 
ondersteuning en enthousiasme met succes nieuwe initiatieven ondernomen kunnen worden. 

Gert-Jan Jense, Algemeen Secretaris 
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Door Eric van Damme 

Een individu dat overweegt een investering te doen 
laat zich bij zijn beslissing weinig gelegen liggen aan 
hoeveel hij op dat moment in kas heeft. Hij vraagt 
zich af hoeveel het kost om het gevraagde bedrag bij 
elkaar te brengen en hoeveel de investering naar 
verwachting oplevert. Een goed werkende kapitaal
markt helpt het individu de juiste beslissing te nemen; 
bij voldoende onderpand kan het tekort aan middelen 
geleend worden. Het individu vergelijkt kosten en 
baten en doet de investering als de baten de kosten 
overstijgen. 

De overheid is namens de individuen gemachtigd om 
bepaalde collectieve beslissingen te nemen. 
Daarenboven heeft die overheid zich beslissings
macht toegeëigend op terreinen waar interventie niet 
nodig is. De vraag is of de overheid een andere 
investeringsregel zou moeten volgen dan een ration
eel individu. 

Een land is een betrouwbaarder lener dan elk van 
haar inwoners afzonderlijk. Dit vertaalt zich in een 
lage risicopremie en lage kosten. Een blik op de krant 
laat zien dat de Nederlandse overheid op dit moment 
een rendement van ongeveer 4,5% moet bieden op 
elke euro die zij voor tien jaar wil lenen. Cijfers van 
het CBS laten zien dat de inflatie 3,5% is. De net
tokosten om te lenen zijn bijgevolg slechts 1%. De 
vraag is dus of de overheid investeringen kan 
bedenken die een rendement van meer dan 1% 
hebben. Al dergelijke investeringen zijn rendabel, 
onafhankelijk van hoeveel geld er in kas zit. 

Gegeven de algemene onvrede over het functioneren 
van de publieke sector zou men verwachten dat er 
zat van zulke projecten te verzinnen zijn. Naast 
investeringen in de gezondheidszorg die menselijk 
leed direct kunnen verlichten, denkt men hierbij 
vooral aan investeringen in onderwijs en wetenschap 
die pas in de toekomst hun geld opleveren. Het ren
dement van zulke investeringen is echter lastig te 
kwalificeren, zoals ook de website van de 'denktank' 
van de Nederlandse overheid, het CPB, laat zien. De 
conclusie die men daar vaak tegen komt: "we kennen 
het niet". Dit mag echter geen reden zijn het rende
ment dan maar op 0% te zetten. 

Het CPB kan overigens weinig verweten worden, het 
bepalen van die rendementen is inderdaad lastig, 
juist omdat het overheidsinvesteringen betreft. Wij 
Nederlanders hebben de overheid gemachtigd 
dergelijke beslissingen te nemen omdat er geen 
markten voor bestaan. Waren er markten, dan zou 
ook de informatie beschikbaar zijn. Toekomstige gen
eraties van Nederlanders die zullen profiteren van de 
investeringen nu, hebben een dubbele handicap; niet 
alleen kunnen ze hun voorkeur niet op de markt tot 
gelding brengen, ze zijn ook aan de onderhandel
ingstafel van de overheid niet aanwezig. Men mag de 
politici echter wel verwijten dat zij kortzichtig zijn en 
met hun belangen geen rekening houden; dat zij zich 
volledig laten leiden door de huidige generatie kiez
ers. 

Voor liberalen speelt een dilemma met ideologie en 
welvaart in de hoofdrol. Wat te doen als men vindt dat 
de overheidssector te groot en inefficiënt is (of wordt), 
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en tegelijkertijd meent dat die overheid rendabele 
investeringen kan doen? Het antwoord is simpel: 
niets belet te investeren terwijl het huis op orde wordt 
gebracht. 

Ook op andere terreinen kan de staat van het individu 
leren. De investeringskosten worden lager naarmate 
men meer eigen geld in kas heeft. Het vorige kabinet 
is miljarden misgelopen doordat men niet op tijd was 
met de UMTS-veiling en ook de aandelen KPN niet 
tijdig verkocht heeft. De vorige minister van Financiën 
heeft ons laten weten dat hij nooit in de positie was ze 
te verkopen. Anders gezegd: de overheid was te laat 
met het privatiseringsproces in gang te zetten. De 

1 sector wist dat UMTS tot een slachtveld onder tele
. cam-aanbieders zou leiden. Klaarblijkelijk was onze 

overheid niet goed op de gebeurtenissen voorbereid. 

Regeren is dus nog steeds vooruitzien. Daarvoor is 
zeker nodig dat men over de rand van de portemon
nee heen kijkt. 

Ondergetekende is hoogleraar economie aan het 
CentER van de Universiteit van Tilburg. Hij is o.a. 
mede-auteur van het boek 'Meesters van de wel
vaart'. In dit boek staan overdenkingen en adviezen 
van vijftien 'topeconomen' over urgente problemen in 
de poldereconomie. Daarnaast schrijft Van Damme 
tweewekelijks een column in het Algemeen Dagblad. 

Door Egbert Adrichem 

Op het moment dat het weer wat slechter met de 
economie gaat, wordt steevast geroepen om meer 
geld, ook als dat er niet is. Onder het mom van: "het 
is maar tijdelijk", "we hebben een nog groter sociaal 
tekort" of "de burger wil nu actie zien", moet dan de 
schatkist verder geplunderd worden. Het is belangrijk 
dat niet aan dit soort korte termijn-denken wordt 
toegegeven. Vandaar dat ik hier met een aantal argu
menten wil komen om tegen een begrotingstekort te 
pleiten, hoe klein dat tekort dan ook mag zijn. Want 
een tekort is een tekort. Daarbij heeft iedereen een 
eigen definitie van wat nog klein is, dus daar moet je 
ook niet aan beginnen. 

Het belangrijkste argument tegen een tekort komt 
voort uit de ras naderende vergrijzing. Deze vergrijz
ing is onafwendbaar en als we de staatsschuld niet 
tijdig aflossen ook onbetaalbaar. Door de staatss
chuld nu af te lossen heb je in toekomst geld om de 
vergrijzing het hoofd te kunnen bieden. En een 
staatsschuld aflossen lukt nu eenmaal niet met een 
begrotingstekort. 

Maar, claimen sommige voorstanders van een tekort: 
"Het is slechts tijdelijk". Degenen die dit geloven 
komen vaak bedrogen uit. Niets is tijdelijk. Altijd blijkt 
dat je structureel met extra geld over de brug moet 
blijven komen, waardoor het tijdelijke er al snel vanaf 
is. Daarnaast kan de bekende salamitactiek door die 
voorstanders worden toegepast. Dit jaar hebben we 
links een pijntje, dus daar hebben we meer geld voor 
nodig en het jaar daarop hebben we rechts een pijnt-
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je en daar meer geld nodig. En zo heb je ieder jaar 
een tekort. 

Het klinkt misschien hard, maar iedereen kan wel 
mooi weer spelen en de kiezer te vriend houden door 
geld rond te strooien. Want het is erg verleidelijk om 
een greep in de schatkist te doen. Figuurlijk gespro
ken dan, want bij een tekort is die kist dan al leeg . 
Helaas zijn er maar weinig slecht weer kapiteins, die 
inzien dat je (impopulaire) keuzes moet maken. Te 
makkelijk worden keuzes vermeden en wordt naar 
extra geld gegrepen. En iedereen weet dat nu wat 
extra uitgeven met de bedoeling de volgende jaren 
wat extra bezuinigen helemaal een illusie is. Daarbij 
weet je ook niet of morgen een recessie komt, waar
door je de rooskleurig geraamde extra inkomsten wel 
kunt vergeten. 

Nog een argument tegen het hebben van een tekort 
is het feit dat de overheid een voorbeeldfunctie moet 
vervullen . De burgers mogen ook niet straffeloos van 
geleend geld leven. Verder is het verzekeren van een 
gezonde (financiële) toekomst belangrijker dan het 
korte termijn-denken en nu veel geld uitgeven. Dit 
zogenaamde rentmeesterschap is iets waar het CDA 
voorstaat en wat anderen ook ter harte zouden 
moeten nemen. 

Als laatste zijn er mensen die Keynes aanhangen en 
ons vertellen dat de overheid een acyclisch beleid 
moet voeren . Dus investeren in slechte tijden en 
bezuinigen in goede tijden. We zitten nu tegen een 
recessie en daarom vinden zij dat een tekort geoor
loofd is. Wat die mensen alleen vergeten , nog 
losstaand of je het met Keynes eens bent, is het feit 

dat we reeds een staatsschuld hebben en die wel 
afgelost moet worden. En daarbovenop lijkt geen 
politicus bestand tegen de druk om in goede tijden 
wat cadeautjes uit te delen en zal er dan dus onvol
doende bezuinigd worden. 

Afsluitend hebben de meeste partijen in hun verkiez
ingsprogramma's gepleit voor tenminste een begrat
ingsevenwicht en zeker geen tekort. Neem daarbij 
het feit dat het handhaven van regels en het hebben 
van goede normen en waarden (geen gat in de hand) 
nu ook hoog in het vaandel staan, vandaar dat ik 
verwacht de partijen zich niet aan een tekort zullen 
wagen. En terecht! 

Ondergetekende is Politiek Commissaris 
Economische Zaken en voorzitter van JOVD- afdel
ing Amsterdam e.o. 

verenigl"gsperiodlek van ae i•J 



I door ferdi de lange 

Het liberalisme van een 
vernieuwde volkspartij 

De gevestigde politieke partijen zijn in de ban van vernieuwing. Bij de twee gevestigde, 
maar ook sinds 15 mei, zwaar gehavende partijen PvdA en VVD woedt de vernieuwings
discussie in alle hevigheid. Bij de PvdA is inmiddels de strijd om het partijleiderschap los
gebarsten waarbij de leden zullen uitmaken wie de komende jaren de fractie van de PvdA 
zalleiden en daarmee de politiek leider zal zijn. Daarnaast is een rapport versch.enen van 
de commissie-De Boer die een keihard oordeel velt over de desastreuze verkiez
ingscampagne van de PvdA. Over een nieuw te volgen politieke koers wordt echter bij 
de PvdA nog niet echt gesproken. Ook bij de VVD is vernieuwing het kernwoord. Tijdens 
de zogenaamde "ldeeëndag" zijn tal van voorstellen gedaan om de interne organisatie 
van de VVD te revitaliseren en de VVD weer een aansprekende partij te maken. 
Daarnaast is bij de VVD een hevige ideologische discussie gaande die vooral aan de 
rechterkant van de VVD wordt gevoerd door de 16 mei beweging en de schrijvers van 
het pamflet "Helder Liberaal, Duidelijk Rechts" Edwin van de Haar en Joshua Livestro, 
oud-medewerker van Frits Bolkestein. Het lijkt er sterk dat de vernietigende verkiezing
suitslag zijn werking niet gemist heeft. De boodschap van de kiezers is duidelijk 
overgekomen. Bij de VVD heeft dit dus geleid tot een discussie over de interne organ
isatie alsmede een discussie over de ideologische richting van de partij. De vraag die 
hierbij naar voren komt is in hoeverre deze discussies zullen leiden tot concrete 
vernieuwingen en het terughalen van de op 15 mei verloren kiezers. 

Vernieuwing is het modewoord in politiek Den 
Haag. De VVD heeft dit opgepakt en is inmiddels 
bezig om de vernieuwingsdiscussie te kanalis
eren middels de recent gehouden "ldeeëndag" 
en op 23 november a.s. een speciaal congres 
over de werkwijze binnen de VVD. Het is 
duidelijk geworden dat het democratische 
gehalte van de Volkspartij voor Vrijheid en 
DEMOCRATIE niet altijd even hoog is. De poli
tiek leider, in casu de voorzitter van de VVD 
Tweede Kamerfractie, wordt benoemd door een 
applausmachine dat wordt gedomineerd door de 
Kamercentralevoorzitters, in de media ook wel 
"partijbaronnen" genoemd. Van diverse kanten, 

ook van JOVD-zijde, is een roep gekomen om 
een gekozen lijsttrekker en meer inspraak voor 
de "gewone" leden bij het opstellen van de lijsten 
voor Tweede én Eerste Kamer. Verder is er een 
algehele behoefte naar meer fundamentele dis
cussie binnen de VVD. Uit de "ldeeëndag" bleek 
als snel dat de kans bijzonder groot is dat bij de 
volgende verkiezingen de lijsttrekker word 
gekozen door de leden. Echter met de kant
tekening van Gerrit Zalm dat dit niet per post of 
internet gaat, maar dat leden zelf aanwezig 
moeten zijn. Dit zorgt ervoor dat het dus 
wederom de "incrowd" is die de beslissingen 
neemt. Een slechte zaak, wanneer een partij zich 

driemostor 



door Ferd i de La nge 

wil vernieuwen, nieuwe mensen wil aanspreken 
en bovenal meer wil bieden dan het lid
maatschap van een politieke partij dat enkel 
bestaat uit een "glossy" blaadje (Politiek!) vier 
maal per jaar en eens in de zoveel tijd een 
acceptgiro. 

Buiten de officiële kaders woedt echter een 
andere vernieuwingsdiscussie , een discussie 
gevoerd door de 16 mei beweging en Van de 
Haar/Livestro, een discussie over de ideologis
che richting van de VVD. Van de Haar en 
Livestro profileren zich als duidelijk rechts. Ze 
pleiten voor een klassiek liberale partij die 
duidelijk rechts is en durft te zijn. In hun pamflet 
"Helder liberaal, duidelijk rechts" pleitten Van de 
Haar en Livestro onder meer voor minimalisering 
van de staatstaken, een "flattax" van 25 procent, 
terugdringing van regels en een bevordering van 
waarden en normen. De invloed van de conser
vatieve Edmund Burkestichting is hier duidelijk 
merkbaar in. De 16 mei beweging neemt een 
andere positie in de discussie in. Zij pleit niet 
zozeer voor een "verrechtsing" van de VVD, al 
staat ze hier ten aanzien van een aantal punten 
(bijvoorbeeld de normen en waarden-discussie) 
niet negatief tegenover. De 16 mei beweging 
pleit voor meer (fundamentele) discussie en een 
open discussiecultuur waar men best met elkaar 
van mening mag verschillen. Onder Hans 
Dijkstal was dit ondenkbaar. 

Het initiatief van de 16 mei beweging is een 
buitengewoon goede. Discussie is een onmis
baar onderdeel van het liberalisme. Het liberal
isme is van oudsher een brede stroming. Dit uit 
zich onder meer in de twee uitersten van het lib
eralisme: sociaal-liberalisme en klassiek liberal
isme. Een brede liberale volkspartij moet beide 
groepen kunnen bedienen waarbij het van 
essentieel belang is dat over alle onderwerpen 
goed gediscussieerd wordt om tot een goed en 
bovenal duidelijk standpunt te komen. Zeker 
gezien het feit dat de meeste liberalen niet hon
derd procent klassiek liberaal of honderd procent 
sociaal liberaal zijn. Wie kent binnen de JOVD 
niet de bekende kenschetsing wanneer wordt 
gevraagd hoe iemand in het liberalisme staat: "In 
immateriële zaken progressief en in materiële 
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zaken conservatief. " Met andere woorden je bent 
voor de pil van Drion terwijl de staatsschuld wel 
snel moet worden afgelost. Het initiatief van Van 
de Haar en Livestro duidt overduidelijk op een 
beweging die zich richt op een partij die uitgaat 
van een klassiek liberale/conservatieve ideologie 
aangevuld met enkele libertarische trekjes. 
Hoewel hun manifest een duidelijke aansporing 
is tot een fundamentele ideologische discussie 
over het liberalisme zou een algehele toepassing 
van hun standpunten rampzalig zijn voor het 
aangezicht van het liberalisme en de toekom
stkansen van een brede liberale volkspartij. 

De discussie tussen conservatisme en liberal
isme is een discussie die al een tijd gevoerd 
wordt. Ook in de JOVD is hier de nodige aan
dacht aan besteed. Conclusie moet daarbij 
echter zijn dat conservatisme en liberalisme 
duidelijk twee verschillende stromingen zijn . Van 
de Haar en Livestro proberen in hun manifest 
een link te leggen tussen conservatisme en 
klassiek-liberalisme. Op zich zijn er op het eerste 
gezicht duidelijk overeenkomsten tussen beide 
stromingen. Echter blijft voor mij als een paal 
boven water staan dat de uitgangspunten van 
klassiek liberalisme en conservatisme wezenlijk 
andere zijn . Zeker ten aanzien van individu ver
sus groep en de centrale rol die het gezin 
inneemt binnen het conservatisme . Echter 
schuilt er meer gevaar in de benadering van Van 
de Haar en Livestro. Door van de VVD zo 
nadrukkelijk een partij te maken die in de marge 
van het conservatisme opereert zal het contact 
met de sociaal-liberale vleugel compleet verdwij
nen. Gevolg hiervan zal zijn dat een brede lib
erale volkspartij verwordt tot een marginale partij 
waarbij je vraagtekens kunt zetten bij het liberale 
gehalte. Gek genoeg is er dus sprake van een
zelfde ontwikkeling als tijdens de verkiezingen 
alleen wordt hier niet de rechtervleugel verwaar
loosd, maar de linkervleugel. 

De vraag is echter: wat dan? Duidelijk is dat het 
inzetten op een bepaalde stroming binnen het 
liberalisme leidt tot eenzelfde resultaat en een 
slechte representatie van het liberalisme als 
brede stroming . Een middenweg lijkt ook niet 
voor de hand liggend aangezien dit zal leiden tot 



hopeloze compromissen. De VVD is de 
afgelopen verkiezingen mede door toedoen van 
Hans Dijkstal neergezet als een partij die het 
midden opzoekt en een gat op de rechterflank 
heeft laten vallen. De LPF zou hier op zijn inge
sprongen waardoor het grote electorale verleis 
onontkoombaar werd . Derhalve is het dus 
logisch om te pleiten voor een "verrechtsing" en 
daarmee een warme ondersteuning van het initi
atief van Van de Haar en Livestro. Echter doet 
zich het volgende vreemde voor. Er bestaat bij 
de VVD een groot verschil tussen de program
matische werkelijkheid en de politieke werke
lijkheid. Wanneer een vergelijking wordt 
gemaakt tussen de verkiezingsprogramma's 
Werken aan de toekomst (1998) en Ruimte, 
Respect en Vooruitgang (2002) blijkt dat de VVD 
in die vier jaar niet "linkser" is geworden. De 
basis is hetzelfde gebleven. Om dit nog eens te 
bevestigen kan geconstateerd worden dat 
ondanks de verschillen die er zijn er ook veel 
overeenkomsten zijn tussen Ruimte, Respect en 
Vooruitgang en het Politiek Kernpunten Program 
2002-2006 van de JOVD dat in het algmeen 
wordt aangeduid als rechts en klassiek liberaal. 
Wat is dan de oorzaak van het feit dat in 1998 
onder Bolkestein de VVD een populaire rechts
liberale partij was, terwijl in 2002 onder Hans 
Dijkstal de VVD werd gezien als middenpartij? 
De oorzaak hiervan ligt in het feit dat de politieke 
werkelijkheid niet strookte met de programmatis
che werkelijkheid . De politieke werkelijkheid 
onder Hans Dijkstal zorgde voor een imago dat 
heeft geleid dat de rechtervleugel binnen de VVD 
werd verwaarloosd. Dit houdt in dat wanneer een 
partij een verkiezingsprogramma opstelt dat dit 
program dan ook in diezelfde hoedanigheid door 
de politiek leider en de andere VVD-prominenten 
naar voren moet worden gebracht. In dat licht 
was de ingreep tijdens de verkiezingscampagne 
van partijvoorzitter Eenhoorn een juiste. Een 
politiek leider en verkiezingsprogramma moeten 
volledig in harmonie zijn, dat is het recept voor 
succes en een duidelijke en heldere liberale 
koers. 

Dit betekent overigens niet dat het allemaal 
inhoudelijk goed zit bij neerlands grootste lib
erale partij. De 16 mei beweging en het duo Van 
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de Haar/Livestro hebben duidelijk gemaakt dat er 
meer discussie binnen de VVD moet plaatsvin
den. Daarnaast is het noodzakelijk dat de VVD 
zich meer afficheert op andere terreinen. Op dit 
moment heeft liberalisme voor de gemiddelde 
Nederlander als betekenis dat het gaat om een 
politieke stroming die zich vooral inzet voor de 
belangen van de automobilist en een strak en 
verstandig financiëel beleid. Dat is op zich goed, 
maar wat duidelijk moet worden gemaakt is dat 
het liberalisme voor meer staat dan meer wegen, 
een financieringsoverschot en de afbetaling van 
de staatsschuld. Laat de VVD dus ook een lei
dende rol nemen in discussies rondom normen 
en waarden, zorg en onderwijs. Geef duidelijk 
aan dat het liberalisme ook voor deze zaken een 
eigen invalshoek en duidelijke zinnige oplossin
gen heeft. Het aangaan van discussies binnen 
en buiten de partij alsmede een leidende 
opinierende rol spelen op ALLE beleidsterreinen 
met het liberalisme als bondgenoot is pas echt 
helder liberaal! 

Ferdi de Lange is Vice-voorzitter Politiek en 
waarnemend Landelijk Voorzitter in het 
Hoofdbestuur van de JOVD 

drie'îîaster 
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Inschrijfbon JOVD november congres 2002 
Op 23 en 24 november zal in het theaterhotel Roermond het november congres 2002 plaatsvinden. Onder het 
motto "Life is a cabaret" zal het oude hoofdbestuur haar zetels verwisselen en zal er een nieuw bestuur aantre
den. Daarnaast valt er op politiek gebied ook weer genoeg te beleven. 

Je kunt je voor dit congres opgeven door onderstaande bon en machtiging in te vullen en op te sturen naar: 
JOVD Algemeen Secretariaat, t.a.v. november congres 2002, Herengracht 38a, 2511 EJ Den Haag. Mocht je 
vragen hebben, stuur dan een e-mail naar congres@jovd.nl. Meer informatie over het congres zal te zijner tijd 
te vinden zijn op: www.jovd.nl/congres. 

Ja, ik geef mij op voor het november congres op 23 en 24 november te Roermond: 

Naam: 

Adres: 

Postcode + Woonplaats: 

E-mail: 

Telefoonnummer: 

Afdeling: 

Ik heb wel/niet* eerder een JOVD-congres bezocht. (*doorhalen wat niet van toepassing is) 

Hierbij geef ik me op voor het volgende arrangement: 
0 Tweepersoonskamer met lunch en diner op zaterdag, ontbijt op zondag , 

congresboek en feest op zaterdagavond.(42,50,- EUR) 
0 Driepersoonskamer met lunch en diner op zaterdag, ontbijt op zondag, 

congresboek en feest op zaterdagavond. (40,- EUR) 
0 Congresboek. (5,- EUR) 

Voorkeur kamerindeling: 
0 Deel mij in bij andere JOVD'ers, bij voorkeur uit mijn afdeling . 
0 Ik wil graag een kamer delen met de volgende mensen: 

1 e Naam/afdeling 
2e Naam/afdeling 

Voorwaarden: 
Kruis je keuze aan en vul onderstaande machtiging in en stuur deze vóór 8 november op naar bovenstaand adres. Bij betaling tijdens 
het congres zal 5,- EUR extra in rekening worden gebracht. De toewijzing van de kamers geschiedt op volgorde van binnenkomst, met 
de opgegeven voorkeur wordt zoveel mogelijk rekening gehouden. Indien je voor 8 november afzegt, zal de machtiging niet worden 
geïnd. Wanbetalers kunnen geen gebruik maken van de arrangementen. Ruilen van kamers op het congres is niet mogelijk. ledereen is 
persoonlijk verantwoordelijk voor de aangerichte schade. Het is verboden zwartslapers op de kamer te hebben! Het is ten strengste ver
boden om zelf drank mee te nemen naar het congres. Mochten alle driepersoonskamers reeds bezet zijn , dan zult u in een tweeper
soonskamer overnachten. Hiervoor zal echter wel 2,50 EUR extra in rekening worden gebracht. 

Handtekening: 

Machtiging JOVD november congres 2002 

Hierbij machtig ik, _ ___________ (naam) , de JOVD om eenmalig _ ,_EUR van 

mijn bank-/girorekening* met nummer ____ ________ _ af te schrijven. 

Handtekening: Datum en plaats: 



I bedrogen kiezer 

D e b e d r 0 g e n 

'Poldermodel, achterkamertjes politiek, kiezersbedrog'. Een klein 
scala aan politieke woorden die het gehele jargon van de LPF lijken 
te omvatten. Het zijn woorden die geregeld voorbij komen in de 
media, die te pas en te onpas worden gebruikt. Melkert wordt 
voorgedragen voor een functie bij de Wereldbank: achterkamertjes 
politiek. Dijkstal verlaat de Tweede Kamer naar aanleiding van de 
desastreuze verkiezingsnederlaag: kiezersbedrog. Op mij komt het 
over als complete onzin, maar misschien heeft de LPF wel gelijk, 
misschien wordt de kiezer wel bedrogen. 

Melkert en Dijkstal, de twee lijsttrekkers van de 
partijen die het meest te verduren hebben gehad. 
Bedriegen zij hun kiezers door te vertrekken? De 
kiezer heeft aangegeven geen vertrouwen in 
deze beide personen meer te hebben, ze hebben 
afgedaan bij de kiezer maar zouden toch in het 
landsbestuur moeten blijven? Is dat niet kiezers
bedrog op zich? Natuurlijk is het vertrek van 
Melkert, Dijkstal en een aantal andere oud
bewindslieden die de verkiezingen niet 
ongeschonden door zijn gekomen, geen kiezers
bedrog. Het is juist lovenswaardig dat ze de eer 
aan zichzelf houden en inzien dat ze niet langer 
meer 'gewenst' zijn in Den Haag. 

Maar wie bedriegt er dan wel? 

Na het tragische wegvallen van de lijsttrekker 
moest de LPF op zoek naar een nieuw gezicht, 
iemand die 'het gedachtegoed van Pim' kon 
verdedigen en die de stijgende lijn in de peilingen 
vast kon houden. Mat Herben moest die taak 
gaan vervullen en Herben lukte het. De LPF 
behaalde een fenomenale overwinning in de 
verkiezingen en belandde al na haar eerste 
verkiezingen in het kabinet. De kiezer gaf dus 
aan vertrouwen te hebben in de LPF en in 
Herben. Als Herben op vakantie is, blijkt de partij 
echter niet meer achter hem te staan. Hij wordt 
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bedrogen kiezer 

openlijk aangevallen door zijn eigen partij en is 
niet in staat zich te verdedigen; hij zit immers in 
Italië. Herben rest slechts één mogelijkheid: hij 
stapt op. De man over wie een groot deel van 
Nederland zijn vertrouwen heeft uitgesproken 
wordt afgedankt door zijn partij. Hij wordt aan de 
kant gezet. Dat is kiezersbedrog! 
Bij de formatieprocedure moeten alle beoogde 
staatssecretarissen en ministers vertellen wat ze 
zoal in het verleden gedaan hebben. Ze moeten 
dat vertellen aan formateur Balkenende, verte
genwoordiger van het volk, van de kiezers dus. 
Een van de beoogde LPF-staatssecretarissen 
'bedriegt' Balkenende en vertelt niet wat haar 
banden waren met de militie van Desi Bouterse 
ten tijde van de Decembermoorden. Vier uur na 
de beëdiging treedt ze af. Wederom is de kiezer 
bedrogen. 
Tijdens de formatieprocedure komt de LPF tot de 
conclusie dat het hen veel moeite kost om de 
toegewezen posten op te vullen. Derhalve doen 
ze een beroep op R. de Boer, (oud-) VVD'er. Van 
hem wordt verwacht dat hij 'het gedachtegoed 
van Pim' wel kan verdedigen als minister van 
Verkeer en Waterstaat. Vergeten wordt echter 
dat zijn 'gedachtegoed' dat van de VVD is, het 
liberalisme. Als hij vervolgens namens een 
andere partij in de regering gaat, verandert zijn 
denkwijze niet ineens. Hij zal altijd een VVD'er 
blijven, of hij nou voor de LPF werkt of niet. Als 
hij vervolgens ook nog aan geeft gewoon lid te 
blijven van de VVD wordt de LPF-kiezer nog
maals bedrogen. 

Al met al lijkt de kiezer inderdaad te worden 
bedrogen . Niet door Melkert, niet door Dijkstal, 
maar door hen die dit het hardst roepen : de LPF. 
De psychologen noemen dat projectie, ik noem 
het gewoon politieke onervarenheid en onwe
tendheid. 

Adriaan Andringa 
Vice-voorzitter politiek 
JO VD Apeldoorn-Epe 
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I kadercursus 2003 

Meld je aan voor de Kadercursus 2003 
De voorbereidingen voor de Kadercursus 2003 van de Haya van Somerenstichting zijn in volle 

gang. Deze cursus is bedoeld voor actieve VVD-ers die ambitie hebben en hogerop willen komen. 

Wat gaat er dit jaar gebeuren? 

In navolging van de vernieuwingdiscussie die de VVD aan het voeren is, is het motto van deze 
Kadercursus: 'De Liberale Toekomst' . De thema's van de vier zaterdagen zijn: Nederland in de 
wereld, toekomst van de politieke partijen, immigratie & veiligheid en economie & overheid. Er 
komt een aantal experts en bekende politici om over deze onderwerpen colleges geven, gevolgd 

door diepgaande discussies. Tevens zijn er mini-trainingen discussievaardigheid, poneren van 
stellingen, schrijfvaardigheid en onderhandelen. De Kadercursus is dus een uitstekende 

mogelijkheid om uw kennis en vaardigheden te verbeteren! · 

Houd de volgende data alvast vrij : 18 januari 
8 februari 
22 maart 
26 april 

De Kadercursus vindt plaats in het Alberdingk Thijm College te Hilversum. 

Wie mogen er meedoen? 

ledereen die actief voor de VVD is en (bij voorkeur) een aantal cursussen van de Haya van 
Somerenstichting heeft gevolgd mag zich inschrijven voor de Kadercursus 2003. Voor de kosten 

hoeft u het niet te laten: de cursusbijdrage is slechts 100 voor alle zaterdagen. Voor jongeren 
onder de 25 jaar 50 . 

Inschrijven? 

Inschrijven kan via onze website op www.vvd.nl onder het kopje opleidingen of stuur een e-mail 

naar haya@vvd.nl. Per post kan natuurlijk ook: Haya van Somerenstichting, postbus 30836, 2500 

GV DEN HAAG. Vergeet in alle gevallen niet uw CV bij te voegen! De uiterste inschrijfdatum is 13 
december 2002. 

We hopen u te mogen verwelkomen op de Kadercursus 2003! 

cm er 1< c, f ,r 
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door Mart ijn Bruijstens 

rnfr 

De JOVD was betrokken bij de organisatie van de Young Leaders Meeting 
(YLM) van LYMEC, dat plaatsvond van 22 tot en met 25 augustus in Egmond 
aan Zee. LYMEC is een Europese liberale jongerenorganisatie en heeft sterke 
banden met de ELDR, de liberalen in het Europees Parlement. Jaarlijks organ
iseert LYMEC met hulp van de lokale lidorganisaties een Young Leaders 
Meeting. Tijdens de Young Leaders Meeting kwamen alle voorzitters van de 
lidorganisaties van LYMEC, in internationaal jargon ook wel presidenten, bij 
elkaar om over Europese politiek te discussieren. 

De voorzitters kwamen uit alle windstreken . Van 
de voorzitter van de LDYS uit het Verenigd 
Koninkrijk tot de voorzitter van de LLY uit 
Litouwen. Kortom een nogal bont gezelschap. 
De spits werd tijdens de bijeenkomst afgebeten 
door Rense Weide, de voorzitter van de JOVD. 
In zijn speech uitte hij zich nogal kritisch over de 
uitbreiding van de Europese Unie. Het gebrek 
aan democratie in de Unie, een Europees 
Parlement met weinig bevoegdheden, het 
Europees landbouwbeleid en een commissie die 
nog te weinig uitvoerend was, brachten Rense 
Weide tot de conclusie om tegen de Big Boom te 
pleiten. De Big Boom, uitbreiding van de 
Europese Unie met vele landen als Polen, 
Tsjechië, Slovenië, Slowakije en de Baltische 
staten zou volgens Rense als de situatie in de 
Unie blijft zoals hij nu is, tot een overbelasting 
kunnen leiden van de Europese Unie. Zijn 
voorstel was dan ook om de uitbreiding veel 
geleidelijker in te voeren. Waarom tijdens de EU 
top in Kopenhagen niet drie landen toelaten? Te 
denken zou bijvoorbeeld zijn aan landen als 
Estland, Slovenië en Malta. De JOVD voorzitter 
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benadrukte in zijn speech dat hij absoluut geen 
Euroscepticus is. Uitbreiding van de Unie is 
noodzakelijk, het ging hem vooral om het tempo 
waarin de landen lid kunnen worden. 

De speech lokte veel discussie uit en dat was 
ook wel de bedoeling. De zaal zat vol met pres
identen uit kandidaat EU landen, die een droom 
verbroken zagen door het verhaal van Rense. 
Een lange discussie over economische 
mogelijkheden in kandidaat EU landen, het land
bouwbeleid en vrede en veiligheid in Europa vol
gde. 

De Young Leaders Meeting werd georganiseerd 
in samenwerking met de Jonge Democraten, die 
ook lid zijn van LYMEC. De organisatie bracht 
niet alleen discussies te weeg, maar ze had ook 
een aantal interessante lezingen geregeld . 
Namens de VVD hielden Hans van Baaien, oud 
Tweede Kamerlid , belast met de portefeuille 
Eüropese Zaken en Hans Vermeer, oud JOVD 
voorzitter en nu lid van het Europees parlement, 
een lezing. Bas Eenhoorn , voorzitter van de 



VVD en bestuurslid van de ELDR heette ons 
welkom. Lousewies van der Laan, fractievoorzit
ter van 066 in het Europees Parlement hield een 
kritische speech over het functioneren van het 
Europees Parlement en de Europese commissie. 

Terwijl de JOVD de aandacht trok met een kritis
che speech over de uitbreiding van de Europese 
Unie, deed de Jonge Democraten dat op een 
geheel andere manier. Zij organiseerden een 
demonstratie op de Amsterdamse Dam. De JO in 
gezelschap van een aantal voorzitters, die aan
wezig waren op de YLM, probeerden de aan
dacht te trekken van de pers door in onderbroek 
te protesteren op de Dam. Ze protesteerden met 
Europese vlaggen , voor onder andere meer 
transparantie in de Europese Unie , een 
Europees Parlement met meer bevoegdheden 
en voor een daadkrachtiger Europese 
Commissie. 

Als ik achteraf terugkijk kan ik het programma 
van de YLM als zeer divers beschouwen. 
Op zondag vertrokken alle voorzitters weer naar 

young leaders meeting 

hun eigen land , om daar verslag uit te doen van 
de gebeurtenissen in het kikkerlandje aan de 
Noordzee. 

Martijn Bruijstens is Internationaal Secretaris van 
de JOVD 

Lijkt het u ook leuk om internationaal actief te 
zijn? Ja!, stuur dan een mailtje naar internation
aal@jovd.nl. U krijgt dan alle aankondigingen 
voor seminars en congressen per mail doorges
tuurd. U kunt natuurlijk ook kijken op de website 
van L YMEC. www.lymec.net. Op deze site staan 
niet alleen de aankondigingen van de con
gressen en seminars, maar u kunt ook dis
cussies voeren over Europese politiek. De 
JOVD is ook aangesloten bij IFLRY, een mondi
ale liberale jongerenorganisatie. Hun interne
tadres is: www.iflry.org. 
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Het Hoofdbestuur besluit Pa ui Laane te benoemen als projectleider van het juni-congres 
Het Hoofdbestuur besluit Sander Janssen onder dankzegging te ontslaan als lid van de CIA 
Het Hoofdbestuur besluit de concept arbeidsovereenkomst tussen de Jongeren Organisatie Vrijheid en Demoeratie en 

Ramkoemarie Sadhoe e/v Autar goed te keuren. 
Het Hoofdbestuur besluit Eelco Meerdink voor te dragen als lid voor de tweede termijn van de Eerste kamer van de com

missie van beroep 
Het Hoofdbestuur besluit Francine Loos voor te dragen als plaatsvervangend lid voor de tweede termijn van de Tweede 

kamer van de commissie van beroep 
Het Hoofdbestuur besluit Nicole Maes voor te dragen als lid voor de tweede termijn van de Tweede kamer van de com

missie van beroep 

Het Hoofdbestuur besluit Robin Bremekamp voor te dragen als plaatsvervangend lid voor de tweede termijn van de 
Tweede kamer van de commissie van beroep 

Het Hoofdbestuur besluit Suzanne·Hartong voor te dragen als lid voor de tweede termijn van de Arbitragera d 
Het Hoofdbestuur besluit Nicole Maes voor te dragen als plaatsvervangend lid voor de tweede termijn van d 

Arbitrageraad 
Het Hoofdbestuur besluit Tineke Prins voor te dragen als lid voor de eerste termijn van de Redactieraad 
Het Hoofdbestuur besluit Suzanne Hartong voor te dragen als lid voor de tweede termijn van de Redactieraad 
Het Hoofdbestuur besluit Nicole van Bungen voordragen als Jongerenfunctionaris van de Kamercentrale Rotterdam 
Het Hoofdbestuur besluit Lisette Willebrand voor te dragen als onafhankelijk lid van de Commissie van toezicht op de 

regio's 

Het Hoofdbestuur besluit Jeroen Engesaeth te benoemen als hoofdredacteur van de LEF-katern 
Het Hoofdbestuur besluit Martijn Postma te benoemen als lid van de CIA 
Het Hoofdbestuur besluit I.M.M. (llona) van Haarst te benoemen als projectleider van het zomer-introductieweekend 8 & 9 

juni te Arnhem 
Het Hoofdbestuur besluit het projectverslag van het Novembercongres goed te keuren 
Het Hoofdbestuur besluit Ursula Doorduyn onder dankzegging te ontslaan als projectleider van het Novembercongres 
Het Hoofdbestuur besluit E. (Erik) Vriesen , P. (pascal) van der Plas, M.C. (Manfred) Harlaar als leden en E.J. (Erik Jan) 

Bennema, E.J.P.T. (Erik-Jan) Janssen en M.D. (Maarten) Burggraaf als plaatsvervangende leden voor te dragen voor 

de Kascommissie 
Het Hoofdbestuur beluit llona van Haarst te benoemen als projectleider van het Novembercongres 
Het Hoofdbestuur besluit Marc Rosier onder dankzegging te ontslaan als politiek commissaris Sociale Zaken 
Het Hoofdbestuur besluit Sander Thomassen onder dankzegging te ontslaan als politiek commissaris Onderwijs en 

Cultuur 
Het Hoofdbestuur besluit Jan Stork onder dankzegging te ontslaan als politiek commissaris Buitenlandse Zaken, Defensie 

en Ontwikkelingssamenwerking 
Het Hoofdbestuur besluit Egbert Adrichem onder dankzegging te ontslaan als politiek commissaris Economische Zaken , 

Verkeer en Landbouw 
Het Hoofdbestuur besluit Onno Teng onder dankzegging te ontslaan als politiek commissaris Volksgezondheid , Welzijn , 

Minderheden en Sport 
Het Hoofdbestuur besluit Sander van der Eijk onder dankzegging te ontslaan als politiek commissaris Europese Zaken 
Het Hoofdbestuur besluit Sander Thomassen te benoemen als politiek commissaris Onderwijs en Cultuur 
Het Hoofdbestuur besluit Jan Stork te benoemen als politiek commissaris Buitenlandse Zaken , Defensie en 

Ontwikkelingssamenwerking 
Het Hoofdbestuur besluit Egbert Adrichem te benoemen als politiek commissaris Economische Zaken , Verkeer en 

Landbouw 
Het Hoofdbestuur besluit Onno Teng te benoemen als politiek commissaris Volksgezondheid , Welzijn , Minderheden en 

Sport 
Het Hoofdbestuur besluit Lucien Weide te benoemen als politiek commissaris Justitie 
Het Hoofdbestuur besluit kennis te nemen van het genomen ontslag van Landelijk Voorzitter Rense Weide 
Het Hoofdbestuur besluit kennis te nemen van het genomen ontslag van AB Interne Communicatie , Ledenwerving & -

Activering Mark van den Anker 
Het Hoofdbestuur besluit Ferdi de Lange te benoemen tot waarnemend Landelijk Voorzitter 
Het Hoofdbestuur besluit Daniëlle Valkink te benoemen tot waarnemend AB Interne Communicatie, Ledenwerving & -

Activering 

Het Hoofdbestuur besluit tot het bijeen roepen van de Algemene vergadering op 20 oktober 2002 om 11.00 uur in de 
Kargadoor te Utrecht. Dit naar aanleiding van het opstappen van de heren R.F. Weide en M.P.M. van den Anker. 

Het Hoofdbestuur besluit het Novembercongres 2002 op 23 en 24 november plaats te laten vinden in Theatherhotel de 
Oranjerie in Roermond 

Het Hoofdbestuur besluit Ellen Broekhuizen voor te dragen als Jongerenfunctionaris van de Kamercentrale Gelderland . 
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liberale agenda 
Datum Afdeling Onderwerp Locatie Tijd Informatie Telefoon 

15-10-02 Nijmegen Cursus liberalisme Café Samson 20:00 Mirjam Kim Klaus 024.3227422 

16-10-0 Amsterdam Minicongres Het Gespuis 20:00 Daniel Koerhuis 06 .14994985 

16-10-02 Utrecht Motieavond De Gasterij 20:30 Miehiel Willems 06.11010880 

17-10-02 Rijnmond Motieavond & Motiecursus voor Pro Rege, 

nieuwe leden Oudedijk 113 20:30 Dick van Hof 06.26950370 

19-10-02 Amsterdam Amsterdamse LJD De Heffer 11 :00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

22-10-0 Amsterdam cursus Europa Het Gespuis 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

25-10-02 Venlo Cursus Spreken in het Openbaar Maagdenberg 20:00 Marlijn De Kleermaeker 06 .51537995 

30-10-02 Amsterdam Voorstellen kandidaat Hoofdbestuur Het Gespuis 20:00 Daniel Koerhuis 06.14994985 

30-10-02 Utrecht Cursus Liberalisme De Gasterij 20:00 Bas Steunenberg 06.413077328 

01-11-02 Apeldoorn - Epe Maandelijkse Borrel Tapperij den Olifant 16:15 Marlijn Postma 06-18116759 

03-11 -02 Utrecht Debat met Sinterklaas n.n.b. 20:30 Elsbeth Klop 06.18945663 

05-1 1-02 Nijmegen Congresvoorbereiding Café Samson 20:00 Mirjam Kim Claus 024.3227422 

12-1 1-02 Amsterdam ALV Het Gespuis 20:00 Daniel Koerhuis 06 .14994985 

18-11 -02 Rijnmond Congresvoorbereiding Pro Rege, Oudedijk 113 20:30 Dick van Hof 06.26950370 

23-1 1-02 Landelijk Novembercongres n.n.b. 11:00 Danielle Valkink 06.614682656 

27-11 -02 Rijnmond ALV Pro Rege, Oudedijk 113 20:30 Dick van Hof 06.26950370 

06-12-02 Apeldoorn - Epe Maandelijkse Borrel Tapperij den Olifant 16:15 Marlijn Postma 06-18116759 

06-12-02 Venlo Napraten over afgelopen Congres Maagdenberg 20:00 Marlijn De Kleermaeker 06.51537995 

10-1 2-02 Nijmegen Wereld handelspel Cafe Samson 20:00 Mirjam Kim Claus 024-3227422 

13-1 2-02 Utrecht Lustrumactiviteit n.n .b. 17:00 llona van Haarst 06.10939629 

13-12-02 Utrecht Lustrumactiviteit n.n.b. 17:00 llona van Haarst 06.10939629 

18-1 2-02 Utrecht Kerstdiner met .... .. .. n.n.b. 19:00 Elsbeth Klop 06.18945663 

14-01-03 Nijmegen Nieuwjaarsborrel Café Samson 20:00 Mirjam Kim Klaus 024.3227422 

18-02-03 Nijmegen Debatingavond Cafe Samson 20:00 Mirjam Kim Claus 024-3227 422 







colofon 
Driemaster is het onafhankelijke verenig ingsperiod iek 
van de onafhankelijke liberale Jongeren Organisatie 
Vrijheid en Democratie. Oplage rond 1300 stuks. 
Advertentietarieven zijn opvraagbaar bij de Landelijk 
Penningmeester. 

Niets uit deze uitgave mag op welke wijze dan ook verspreid, 
opgeslagen of vervee lvoudigd worden, dan met uitdrukkelijke en 
schriftelijke toestemming van de Hoofdredacteur. Zoals 
neergelegd in de Landelijke Statuten en het Redactie regelement, 
bepaalt de Hoofdredacteur, in samenspraak met de Redactie 
Driemaster, de redactionele formule. Zij is alleen aan de 
Algemene Vergadering verantwoording schuld ig. De hoofdredac
teur zal niet tot plaatsing van stukken overgaan die de verenig
ing onevenredig kunnen benadelen. De visie die uit de artikelen 
spreekt is niet noodzakelijk de visie van de JOVD äle vereniging, 
noch de visie van het Hoofdbestuur, noch de visie v n de redac
tie, tenzij het een en ander uitdrukkelijk is aangegeven. 
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door Ursu la Doorduyn 

redactioneel 

Het is niet te geloven, maar ik heb geen idee wat ik 
aan u kan vertellen in mijn laatste redactioneel. Zoals 
u weet ben ik niet echt op mijn mondje gevallen, maar 
na zeven Driemasters (hoera , dit is de achtste!) ben 
ik mijn tong verloren . Ik kan natuurlijk een blaatver
haal houden over de aankomende verkiezingen , over 
de machtspositie van het CDA, over miswijn in oude 
zakken , maar daar hebben we de waarnemend lan
delijk voorzitter voor. 

Ik maak dan maar van deze gelegenheid gebruik om 
een aantal mensen te bedanken voor een ontzettend 
mooi jaar Driemasters maken . Allereerst natuurlijk de 
redactie . Alain , bedankt voor de lunches met uitzicht, 
stripjes van Tommie en je creatieve visie over lay
outen. Charlotte was altijd mijn geweten als het ging 
om deadlines en het benaderen van mensen. 
Nathan , ik dank je voor het journalistieke inzicht tij
dens de interviews waar ik het negen van de tien keer 
thuis had laten liggen! Gert-Jan bedankt voor de 
foto's, Mark bedankt als auditor van de Driemaster en 

Lucien , het spijt me dat ik je artikel de vorige keer niet 
heb afgedrukt. Last but not least iedereen die het 
afgelopen jaar zijn bijdrage heeft geleverd aan de 
Driemaster, zowel op papier als mondeling. 

Ik kan nu denk ik met een zuiver geweten aftreden en 
me richten op de volgende uitdaging in de JOVD, 
Algemeen Secretaris in het Hoofdbestuur. Ik wens 
mijn opvolger Stefan de Bruijn ontzettend veel succes 
met het maken van verenigingsnieuws, het is een 
zware klus maar wel een ontzettend mooie klus! 

Ik hoop veel van jullie te zien op het congres in 
Roermond! 

Uw Hoofdredacteur 
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door Raymond Kubben 

Een christen-democratisch o 
De politieke filosofie achter het voorstel-Rietkerk 

'Veiligheid'- het nieuwe toverwoord; verkiezingsretoriek ten top. Maar voordat 
de Fortuynisten met het thema aan de haal gingen en een kabinet in ontbin
ding het 'Nationaal Veiligheidsplan' aannam, diende de CDA-fractie al een 
initiatiefwetsvoorstel - het voorstel-Rietkerk - in om in de Grondwet een art. 
23a op te nemen dat de burger ten opzichte van de overheid een recht op 
veiligheid geeft en de wetgever opdraagt met het oog op de veiligheid van de 
burgers en hun bezittingen regels te stellen. 

Veel gehoorde kritiek op het voorstel-Rietkerk is 
dat veiligheid juist het wezenskenmerk, het doel 
van de Staat - en dus meer dan een grondrecht 
- is. Is veiligheid niet te belangrijk om opgeno
men te worden in de grondrechtencatalogus? 
Mijn liberale gevoel zegt, dat die kritiek hout 
snijdt. Het waarborgen van de veiligheid is de 
raison d'être van de Staat en de grondwetgever 
zou het belang van het waarborgen van veilig
heid geen recht doen door er 'maar' een (sociaal) 
grondrecht van te maken. Een sociaal grond
recht impliceert immers uit haar aard een grote 
mate van niet-afdwingbaarheid en beleidsvrij
heid. Juist door het een sociaal grondrecht te 
maken, geef je aan dat de overheid het belang 
van veiligheid mag afwegen tegen andere belan
gen en dus ook van minder belang mag achten 
dan bijvoorbeeld economische groei of werkgele
genheid . 

Dit gezegd zijnde is de kous echter nog niet af. 
Het is, ten eerste, uiterst begrijpelijk dat wordt 
voorgesteld om veiligheid expliciet in de 
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Grondwet te noemen; al zou toevoeging van een 
preambule wellicht meer gepast zijn . De afgelo
pen jaren zijn er nogal wat incidenten geweest -
Enschede, Volendam, Tiel, etc.- waarbij gewon
den en doden zijn gevallen en ernstige materiële 
schade is aangericht. Onverantwoordelijk gedrag 
van particulieren ging daarbij ogenschijnlijk hand 
in hand met ontoereikend overheidsoptreden. De 
redenen en oorzaken van het overheidstalen zijn 
legio en veelal gelegen in starre instituties in en 
culturen van overheidsorganisaties, anderslui
dende (eigen)belangen van overheden , politici 
en ambtenaren, juridische structuren en weinig 
stuurbaar gedrag van individuen. Toch moet de 
overheid casu quo 'de politiek' reageren op de 
maatschappelijke onrust en druk ontstaan naar 
aanleiding van de (intensieve media-aandacht 
voor) incidenten. Dat wordt van haar verwacht in 
onze moderne 'emocratie' 1

, waarin plots in de 
samenleving opkomende emoties het politiek 
handelen dicteren. Welnu, het is ontzettend las
tig en hier en daar wellicht ook wel ongewenst 
om de daadwerkelijke oorzaken aan te pakken 
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liberaal recht op veiligheid? 

en daarom lijkt men vooral te proberen met veel 
retoriek de boodschap uit te dragen dat de over
heid er weer is of zal zijn om de burgers te 
beschermen . In het kader van het uitdragen van 
die boodschap gaat van het opnemen van een 
uitdrukkelijk recht op veiligheid een zeer zinvolle 
symbolische werking uit. 

Mag de symbolische waarde van het grondwets
artikel niet vergeten worden, evenmin dient 
eraan voorbij te worden gegaan dat het hier een 
voorstel ontsproten aan een christen-democrati
sche geest betreft, terwijl de kritiek bouwt op een 
met name liberale staatsvisie. Dat laatste is ove
rigens niet vreemd, want het moderne staats
recht en met name de rechtsstaatidee zijn op 
dezelfde staatsvisie gebouwd: 'de grondstellin
gen van vrijheid en gelijkheid, volkssouvereini
teit, maatschappelijk verdrag, conventionele her
schikking, welke men als de hoeksteen van 
staatsrecht en staatsgebouw vereert ' 2

. Het gaat 
om het staatsconcept van de Verlichting en de 
Restauratie. De Staat is er om de individuele 
burger en zijn rechten te beschermen. 'The great 
end of men 's entering in society, being the enjoy
ment of their properties in peace and safety ... ' ;3 

aldus John Locke. De overheidsmacht wordt 
'entrusted' om eigenrichting overbodig te maken 
en voor de bescherming van '/ife, liberty and pro
perty' 4

• Dat lijkt zo vanzelfsprekend, maar laten 
wij niet vergeten dat die beschermingsidee nog 
wel aanwezig is in het denken over de bestaans
reden van overheidsgezag bij de Germanen en 
de beginjaren en de beginselen van de feodali-

teit, maar niet meer of tenminste concurrentie 
ondervindt van andere gedachten wanneer het 
koningschap in West-Europa gevestigd is en een 
meer sacraal karakter krijgt. Na de koningszal
ving van de Frankische hofmeier Pepijn in 754 
wordt de raison d'être van de Staat steeds meer 
het zijn van protector fidei - beschermer en ver
breider van het ware geloof. Dit vroegmiddel
eeuws denken maakt al vrij snel plaats voor 
ander politiek denken, maar na het zijn van 
beschermer van het geloof, wordt het doel van 
de Staat de Staat zelf- ' the well-being of the res 
publica' 5

. Een denken dat wordt aangetroffen bij 
Machiavelli en Bodin en in zekere zin ook bij 
Dante. In hun denken zit weliswaar een element 
van de Staat als enige waarborg voor maat
schappelijk welzijn, maar toch stellen zij de 
Staat, of eigenlijk de vorst voorop -juist omdat 
de Staat casu quo een sterke vorst het enige 
middel is om vrede, veiligheid en welzijn van de 
onderdanen te waarborgen, dient het voortbe
staan van de Staat casu quo de macht van de 
vorst koste wat kost verzekerd te worden . 'By 
preserving his state, the prince preserved him
self,· but (. . .) he was a lso the means to the pre
servation of the citizens ' 6

• Weldra komt dan ook 
het vorstelijk absolutisme op, dat volk en land in 
dienst stelt van de vorst. Het volk is er om de 
vorst te dienen en niet andersom. Dat verandert 
pas echt met de Verlichting, wanneer vorsten als 
Frederik de Grote en Jozef 11 zich als verlicht 
despoot in dienst stellen van hun onderdanen 7

• 

Dan pas gaat de idee leven, dat de vorst er is 
voor het welbehagen van zijn onderdanen. Die 
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omslag stoelt op het contractsdenken van bij
voorbeeld Hebbes 8 en Rousseau 9

, maar ook al 
van Grotius 10

• In de natuurstaat levende en dus 
nog over hun volle natuurlijke rechten en vrijhe
den beschikkende mensen sluiten zich bij een 
maatschappelijk verdrag aaneen, waardoor de 
Staat ontstaat en waarbij die mensen een deel 
van hun rechten en vrijheden overdragen aan de 
Staat. Vervolgens wordt een overheid ingesteld. 
De burgers doen dit, omdat zij inzien dat hun 
leven en eigendommen uiteindelijk beter 
gewaarborgd zijn in de burgerlijke staat dan in de 
natuurstaat. " ... , that all men are created equal, 
that they are endewed by their Creator with cer
tain unalienable Rights, that among these, are 
Life , Liberty, and the pursuit of Happiness. That, 
to secure these rights, Governments are institu
ted among Men, deriving their just Powers from 
the consent of the governed", aldus de 
Amerikaanse Deelaratien of Independenee van 
1776. Het doel van de Staat in dit denken is juist 
de veiligheid van haar burgers en hun eigen
dommen. Maar de Staat wordt ook gezien als 
een noodzakelijk kwaad. Volgens de theorie is hij 
noodzakelijk voor de bescherming van de burger 
en zijn eigendommen. De praktijk laat evenwel 
zien dat de Staat burgers ook zelf kan bedreigen. 
Een goede Staat beperkt zich dan ook tot het 
noodzakelijke en laat de burger verder vrij. Het 
recht dient vooral om de Staat te beperken. Van 
dat doel gaat het staatsrecht nog steeds uit; 
legaliteit, rechterlijke controle, machtsverdeling 
en met name (klassieke) grondrechten - kortom 
de beginselen van de rechtsstaat - hebben geen 
ander doel dan beperking van de Staat. De Staat 
dient zich vooral te onthouden. Het staatsrecht 
weet dan ook eigenlijk geen raad met sociale 
grondrechten, die optreden van de overheid ver
gen. Dat past niet in het liberale casu quo post
absolutistische staatsbeeld, waar het staatsrecht 
nog steeds vanuit gaat. 

De christen-democratie nu gaat in essentie uit 
van een fundamenteel andere staatsvisie. De 
Staat is geen expliciet wilsbesluit van individuen, 
maar een natuurlijk gegeven, na de zondeval his-
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torisch ontstaan uit familieverbanden . De over
heid is ingesteld door God en is een dienares 
van God. Het doel van de Staat is het waarbor
gen en stimuleren van het algemeen welzijn door 
de zonden van burgers te beteugelen 11

• De vei
ligheid van individuele burgers als zodanig is wel 
begrepen in dat doel , maar het is niet het 
wezenskenmerk en in de staatsvisie van de 
christen-democratie is zeer wel plaats voor een 
expliciet erkend sociaal grondrecht op veiligheid 
naast het fundamentele doel van de Staat, want 
veiligheid valt niet samen met dat doel, doch is 
slechts een uitvloeisel van dat doel. 

De staatsvisie, waarvan het staatsrecht (nog 
steeds) uitgaat, doet voorts enigszins achter
haald aan in het licht van de moderne verzor
gingsstaat. De Staat is een verzekeringsmaat
schappij geworden 12

• Burgers betalen premies 
en daardoor zijn zij ervan verzekerd dat de Staat 
hen beschermt, of - beter gezegd - alle risico's 
draagt. Ankersmit spreekt van moderne vormen 
van feodaliteit 13

. De overheid moet ons bescher
men, ons voor armoede en ander onheil behoe
den, het onkruid en zwerfafval op het trottoir voor 
onze woning verwijderen ; in ruil daarvoor betalen 
we belastingen en premies en laten we ons aller
lei regelgeving welgevallen. Sociale zekerheid is 
daarmee de essentie van de Staat en van het 
contract tussen burgers en overheid geworden . 
Veiligheid is onderdeel van die sociale zekerheid 
als belang dat de overheid heeft te waarborgen . 
In de verzorgingsstaat is veiligheid dan ook in 
wezen niet meer hét doel van de Staat, maar 
staat op een lijn met de bevordering van werkge
legenheid , de bescherming van de rechtspositie 
van werknemers, het zorg dragen voor de 
bestaanszekerheid der bevolking en spreiding 
der welvaart, de bescherming van het leefmilieu , 
de bevordering van de volksgezondheid. Dat is 
ook zo in de beleving van politici en electoraat. 
Zorg, onderwijs én veiligheid ; daar ging het 
immers om. 

Het CDA kan dus vanuit haar ideologie een voor
stel van wet inhoudende dat er grond bestaat 



een voorstel in overweging te nemen tot opname 
in de Grondwet van een recht op veiligheid doen. 
Van de genoemde kritiek met betrekking tot het 
doel van de Staat en daaruit voortkomend het 
gewicht dat aan veiligheid toekomt, hoeft zij zich 
niets aan te trekken . Dat is immers niet in over
eenstemming met haar eigen politieke filosofie 
aangaande bestaan en doel van de Staat en 
evenmin met het huidige karakter van de Staat. 
Nog zijn wij echter niet teneinde. Het voorgestel
de art. 23a behelst tenslotte niet zozeer of enkel 
de plicht van de overheid om de veiligheid van 
haar onderdanen te waarborgen , maar eveneens 
het recht van een individuele burger ten opzichte 
van de overheid op veiligheid. Laten we nu eens 
kijken in welke politieke filosofie - christen
democratie of liberalisme - dat het meest past. 

Als het om de zorg van de overheid voor veilig
heid gaat is in het overgrote deel van de gevallen 
sprake van gedrag van burgers dat de veiligheid 
van andere burgers in gevaar brengt. Om de vei
ligheid van de een te waarborgen, zal de over
heid moeten optreden tegen een ander. Verschil 
tussen liberale en christen-democratische visie 
op de relatie tussen overheid en burger is nu, dat 
het liberalisme een driehoeksverhouding tussen 
Staat en burgers kent, terwijl de christen-demo
cratie uitgaat van 'slechts' twee verhoudingen . 
De eerste verhouding , die beide stromingen 
gemeen hebben, is de verhouding tussen de pre
ventief of repressief optredende overheid en de 
gevaarzettende burger. Er is sprake van een 
gezagsverhouding en op grond van haar gezag 
mag de overheid regelstellend, controlerend , 
handhavend en sanctionerend optreden. Het is 
het domein van de van de Staat of andere over
heden uitgaande bestuursrechtelijke handhaving 
en strafvervolging , waarin voor het slachtoffer 
geen plaats is anders dan als lijdend voorwerp. 
De tweede verhouding is de verhouding tussen 
de gevaarzettende en de (potentieel) benadeel
de burgers. Hier is geen sprake van een gezags
verhouding , maar via het civiel recht kan mate
rië le schade en aangedaan leed deels recht 
gezet worden - zij het eventueel met behulp van 
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een overheidsorgaan . De derde verhouding - die 
het liberalisme wel en de christen-democratie 
niet kent - is de verhouding tussen de overheid 
en de benadeelde burger. Aan deze laatste bur
ger kent het nieuwe art. 23a een recht toe. Ten 
opzichte van de door God ter behartiging van het 
algemeen welzijn ingestelde overheid van de 
christen-democratie kan de individuele burger 
evenwel geen individueel recht op veiligheid clai
men of ten gelde maken . De overheid is er in eer
ste instantie immers niet om zijn individueel 
belang, zijn individuele veiligheid te waarborgen , 
maar om het algemeen welzijn te dienen door 
het beteugelen van zonden van individuen. De 
overheid heeft een recht ten opzichte van de 
individuele burger (namelijk om in het algemeen 
zijn vrijheden en rechten te beperken) en niet 
andersom. Een individueel recht op veiligheid is 
eerder een blijk van de door Groen van 
Prinsterer zo verfoeide 'zelfverheffing van de 
mens' 14

. 

In de liberale visie daarentegen is de overheid 
juist ingesteld om de individuele vrijheden en 
rechten van de burger te beschermen . Daarbij 
past veel meer dat een individuele burger de 
overheid kan aanspreken op het waarborgen 
door de overheid van de veiligheid van zijn per
soon en het ongeschonden bezit van zijn eigen
dommen. Dat geldt des temeer omdat er sprake 
is van een contractuele verhouding tussen die 
burger en de overheid . De burger heeft de over
heid zelf het recht gegeven om zijn vrijheden en 
rechten te beperken met als tegenprestatie dat 
de overheid zijn veiligheid waarborgt. Sterker 
nog de burger heeft zijn eigen natuurlijke recht 
op zelfverdediging daartoe grotendeels opgege
ven. Beschermt de overheid de burger niet, dan 
pleegt zij in wezen wanprestatie ten opzichte van 
die individuele burger of burgers die door haar 
nalaten benadeeld worden en kunnen die bur
gers de overheid daarop aanspreken. Zij hebben 
dus een individueel recht op veiligheid. Opname 
van art. 23a in de Grondwet zou enkel betekenen 
dat de betreffende clausule uit de overeenkomst 
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expliciet wordt opgeschreven in het hoogste 
staatsdocument 

Kan het CDA enerzijds dus de genoemde kritiek 
pareren door te zeggen dat de daaraan ten 
grondslag liggende staatsvisie de hare niet is, 
tegelijkertijd geeft zij anderszins uiting aan een 
individualistische opvatting over de relatie tussen 
overheid en burgers die evenmin de hare is. 
Veeleer had het in het christen-democratisch 
denken gepast dat op de overheid enkel een 
algemene zorgplicht voor veiligheid rust en dat 
haar ambtsdragers daarop door de samenleving 
als geheel, dat wil zeggen primair door haar ver
tegenwoordigers in de verschillende representa
tieve organen of van maatschappelijke verban
den, aangesproken worden. Wellicht heeft de 
CDA-fractie zich laten meeslepen door de neo
liberale tijdsgeest en de op aards geluk en wel
zijn (alsmede op mededogen en menselijkheid) 
gestoelde verzorgingsstaat of gekozen voor een 
variant die meer aansluit bij het gedachtegoed 

van andere stromingen met het oog op het creë
ren van het broodnodige draagvlak. Al met al is 
het voorstel-Rietkerk een liberaal voorstel, dat 
alleen door een christen-democraat ingediend 
had kunnen worden . 

Raymond Kubben is lid van de afdeling Hart van 
Brabant 
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Het experiment met de nieuwe politiek was na slechts 87 

dagen ten einde. De val van het kabinet-Balkenende lijkt 

een voortijdig einde te hebben gemaakt aan de LPF als 

grote politieke vernieuwingsbeweging . Velen hadden de 

val van het CDA/LPFIVVD-kabinet al voorspeld, maar dat 

het zo snel zou komen had niemand verwacht. Het geruzie 

en gekonkel van de LPF ten spijt kan het niet zo zijn dat 

politiek Den Haag terugkeert naar "business as usual". De 

uitslag van 15 mei heeft duidelijk gemaakt dat een groot 

deel van de kiezers ontevreden is en een ander soort poli

tiek wil. De meeste partijen lijken dit goed begrepen te heb

ben en zijn druk bezig met het vernieuwen van hun partij. 

Echter valt de laatste maanden een tendens te bepeuren 

die teruggrijpt naar wel heel oude politiek. Het CDA lijkt 

haar traditionele rol binnen de Nederlandse politiek zonder 

enig probleem weer te hebben opgepakt. Betekent de 

intrede van de nieuwe politiek een terugkeer naar de oude 

christen-democratische politiek? 

Het CDA heeft een roerige acht jaar achter de rug . Na het 
desatreuze verlies in 1994 (van 54 naar 34 zetels) gevolgd 

door vier miezerige oppositiejaren zakte het CDA steeds 
verder weg. Het CDA viel terug naar 29 zetels en de jaren 

onder Paars 11 waren al niet veel beter. Onder leiding van 

Jaap de Hoop Scheffer leken de christen-democraten niets 
van hun oude glorie terug te winnen . Na de coup tegen De 

Hoop Scheffer door CDA-voorzitter Marnix van Rij leek het 

definitief gedaan met de partij die zich de afgelopen jaren 

niet had gekenmerkt door stevige oppositie maar door veel 

crises die vaak uitmondden in een jammerlijk en genade

loos vertrek van de politiek leider (Brinkman, Heerma en 

De Hoop Scheffer) . Het liep anders. Jan-Peter Balkenende 

werd de nieuwe politiek leider van het CDA dat begon aan 

een herrijzenis waar menig feniks jaloers op zou zijn . Uit 

het niets werd het CDA op 15 mei verreweg de grootste 

partij met 43 zetels en werd Balkenende na een korte 

(in)formatie de premier van Nederland. Het CDA was weer 

terug in het centrum van de macht. 

Het CDA heeft flink geprofiteerd van de opkomst van Pim 

Fortuyn. Als enige partij , naast de SP, weigerde het CDA 

mee te doen in de algehele veroordeling van Fortuyn . Dit 
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voorzitter 

gecombineerd met de bizarre omstandigheden rondom 15 

mei leidde ertoe dat veel kiezers zochten naar een partij 

die niet behoorde tot de oude paarse politiek, maar ook als 
stabiel en betrouwbaar kon worden aangemerkt. Het CDA 

werd daarom de grootste partij, vanwege de tijdsgeest en 
niet van de intrinsieke kracht van het CDA. Met de terug

keer van het CDA begint de laatste maanden heel erg dui

delijk te worden dat de keuze voor de nieuwe politiek een 

terugkeer is naar het politieke tijdperk vóór Paars. Het CDA 

heeft in een korte tijd haar plek in het centrum van de 

macht én de politiek weer ingenomen. De peilingen blijven 

bijzonder goed voor het CDA en Balkenende lijkt verzekerd 

van een nieuwe termijn als premier. De VVD en PvdA zijn 

in de traditie van Lubbers voor regeringsdeelname afhan

kelijk van het CDA dat kan kiezen of ze links- of rechtsom 

zal gaan na 22 januari. Dit wordt verder versterkt door het 

wederzijds uitsluiten van VVD en PvdA. Hoewel dit niet 

onbegrijpelijk is, hebben beide partijen zich overgeleverd 
aan het CDA. Het CDA heeft een voorkeur uitgesproken 

voor de VVD, maar bij monde van CDA-Kamerlid Verburg 

wordt de deur naar de PvdA nadrukkelijk opengehouden 

voor de PvdA. Het CDA probeert haar herworven machts

positie al uit te buiten door haar "kleine" coalitiepartner dui

delijk te maken dat bepaalde onderwerpen niet bespreek

baar zijn . Het afwimpelen van de discussie over de publie

ke omroep, het budget voor Ontwikkelingssamenwerking 

en het opnieuw ter discussie stellen van de afschaffing van 

de OZB zijn slechts voorbeelden van een CDA dat aan de 

VVD duidelijk maakt dat een coalitiepartner van het CDA 
slechts beperkte speelruimte heeft voordat wordt overge

gaan naar een andere coalitiepartner. Hoewel het de 

komende tijd niet mogelijk is , dienen de VVD en PvdA 

elkaar niet uit te sluiten . Het leidt tot een ongezonde 

machtspositie voor het CDA dat acht jaar redelijk succes

vol en vernieuwend paars beleid na amper zes maanden 

tot de schimmen van het verleden heeft doen behoren. De 

toon is weer gezet en het spook van Lubbers waart weer 

over het Binnenhof. Heeft de nieuwe politiek dan alleen 
maar geleid tot oude miswijn in nieuwe zakken? 

Ferdi de Lange 
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door Joehem Hummelen 

Apeldoorn-Epe: 
een jaar na de oprichting 

Op 7 september 2001 kreeg ik een papier in 
mijn handen gedrukt door Adriaan 
Andringa(thans VVP) met daarop een ver
haal over politiek. Dit verhaal was een ver
haaltje over een nieuw op te richten afdeling 
van de JOVD. Als politiek geïnteresseerd 
iemand besloot ik de gok te wagen. Na een 
veelbelovende discussieavond op 12 sep
tember gingen we op 12 november dan offi
cieel van start. 

Na een vliegende start ging het allemaal wat 
moeilijker. De eerste echte activiteit, een cursus 
spreken in het openbaar, zorgde voor een afge
laden café. Snel daarna doemden hier echter al 
de eerste problemen op qua opkomstaantal bij 
activiteiten. Een kleine kern van fanatiekelingen 
bleef echter trouw aan de afdeling en de activi
teiten. Op allerlei manieren werd geprobeerd 
leden te komen laten opdagen bij activiteiten . 
Beste manier om leden actief deel te laten 
nemen bleek ze in een commissie te stoppen. Er 
werd een Commissie Politiek opgericht, die een 
groot succes was en veel leden trok. Want wat is 
er leuker dan een door jou geschreven artikel 
gedrukt zien staan in een krant? 

Volgende probleem was een crisis in de Regio 
en het hiermee samenvallende liquiditeistpro
bleem. De afdeling zat twee maanden zonder 
geld en de mensen die hiervoor moesten zorgen 
hadden andere problemen. Er werd op moedige 
wijze ingesprongen op dit probleem. Veel geld 
werd door de bestuursleden voorgeschoten . Een 
pure gok of ze het ooit terug zouden zien. Maar 
de uiteindelijk verlossing kwam van de VVD 
Apeldoorn en de Kamer Centrale Gelderland die 
eindelijk het beloofde geld overmaakten. 

Stond niets een bloeiende afdeling dan nog in de 
weg? Jawel, een naderend examen. Als een van 
de twee scholierenafdelingen van deze organisa
tie moest de helft van het bestuur nog het papier
tje halen. De school ging voor en de JOVD werdt 
op een laag pitje gezet. Uiteindelijk boodt de 
oplossing zich aan in de vorm van een nieuwe 
commissie. Deze Commissie Organisatie zou 
het meest tijdrovende en ingewikkelde doen, 
namelijk het organiseren van activiteiten. De 
Commissie Organisatie ging aan het werk en er 
werden een aantal activiteiten georganiseerd, 
waarvan een gourmet de succesvolste was. Uit 
de Commissie Organisatie is uiteindelijk ons hui
dige bestuur voortgevloeid dat twee dagen gele
den officieel benoemd is. 

Een jaar na de oprichting kunnen we conclude
ren dat er absoluut geleerd is. Een afdeling 
opzetten is moeilijker dan op je het eerste 
gezicht denkt en vooralleden aantrekken en acti
veren blijkt aardig moeilijk. Het nieuwe bestuur 
heeft echter alweer een hoop plannen met 
betrekking tot nieuwe activiteiten en de komende 
verkiezingen. Naast het politieke aspect is ook 
de gezelligheid erg belangrijk en daarom zullen 
we zeker de mensen aansporen naar congres
sen en andere bijeenkomste te gaan. Al met al 
ben ik er van overtuigd dat de JOVD Apeldoorn
Epe na een leerzaam opstartjaar een nog suc
cesvollere afdeling zal worden met een goed mix 
van politiek en gezelligheid. 

Joehem Hummelen is secretaris van de afdeling 
Apeldoorn-Epe en lid van de CO en de CP 
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ALS LIBER L IS 
HET HIER FANTASTISCH I I I 

Gewaardeerde leden, 

Tweemaal per jaar wordt er een extra ordinary 
congres georganiseerd door LYMEC, het liberale 
verband voor jongeren in Europa. Ditmaal werd 
dit in Andorra georganiseerd, en uiteraard was 
de JOVD van de partij. Het is nog een hele tour 
om in Andorra te komen, aangezien het midden 
in Pyreneeën ligt en het dichtstbijzijnde vliegveld 
in Barcelona is, zo'n 220 km verder. Dat bete
kende dus een fikse busreis. Hoewel LYMEC 
liberaal van aard is, wordt dit erg breed geïnter
preteerd. Daarom was er een erg gemêleerd 
internationaal gezelschap aanwezig. Er liepen 
zelfs personen op Nike AIR MAX en witte sport
sokken rond. 

Overigens stelt Andorra zelf niks voor. Het is één 
grote winkelstraat met een nadruk op brandstof, 
parfum en sigaretten. Er wonen zo'n 65.000 

mensen, waarvan maar 20% beschikt over een 
paspoort van Andorra. Als liberaal is het hier fan
tastisch, aangezien de liberalen hier een man
daat hebben van 60%. Ze kunnen hier dan ook 
helemaal los gaan. De president en een aantal 
ministers zijn door ons bezocht en we hebben 
erg gezellig geborreld. 

Als JOVD-afvaardiging hebben we bij voorbaat 
een verdeling gemaakt van de diverse taken. Zo 
was Martijn Bruijstens verantwoordelijk voor de 
inhoudelijke standpunten op het congres, zoals 
het bepalen van de positie van de JOVD ten 
opzichte van het LYMEC-beleid. Dick van Hof 
was verantwoordelijk voor het onderhouden van 
het JOVD-imago en voor de versteviging van de 
contacten met andere lidorganisaties. Op organi
satorisch gebied is het belangrijk te weten dat er 
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een Vlaamse vice-president door de vergadering 
is weggestuurd . Inmiddels is er een nieuwe 
Estse geïnstalleerd . 

De JOVD heeft tijdens het congres een sterke 
leidende positie ingenomen. Ook is op verzoek 
van de JOVD het financiële beleid teruggetrok
ken door de treasurer, aangezien dit naar onze 
mening niet voldeed. Ook kunnen we melden dat 
L YMEC een nieuwe ondertitel heeft, namelijk: 
'European Liberal Youth'. Dit ondanks de wens 
van de Jonge Democraten om hier 'European 
Liberal Demoeratic Youth' van te maken. Dit is 
een grote verbetering ten opzichte van het verle
den. Toen waren de begrippen 'radicaal' en 
'reform' nog prominent aanwezig . Ook heeft 
L YMEC een nieuw logo, welk verdacht veel lijkt 
op het logo van de ELDR. 

Als JOVD hebben we ons ook buiten de verga
dering geprofileerd met onze polyester das, de 
welbekende sigaar en de alcoholconsumptie. 
Door de aanwezigheid van de Jonge 
Democraten (JO) was het essentieel om ons te 
positioneren . Waarbij we de JO maar als rechtse 
socialisten neergezet hebben, waarop wij het 
woord conservatief terugkregen. Dit soort 
gesprekken verliep erg gezellig , en uiteindelijk 
krijg je dan dat je stukken ondertekent met Dutch 
Libertarians. Verder is er nog veel met 
Centraal/Oost-Europeanen gediscussieerd over 
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de uitbreiding van de Europese Unie en de posi
tie van de VVD hierin . Door wat pennen en 
JOVD-stickers weg te geven hebben wij het libe
ralisme in Oost-Europa gesteund. 

Aangezien dit congres werd georganiseerd door 
de Catalaanse nationalisten en de 
Andorrese liberalen werd er van ons verwacht 
dat we een zuidelijk nachtprogramma zouden 
volgen . Dit hield in dat de vergadering elke dag 

om 9.30 begon, maar dat er van ons werd ver
wacht dat we ons tot vier à vijf uur in de disco 
vermaakten. Wij kunnen u melden dat dit is 
gelukt, mede door de taakverdeling . Met de ove
rige delegaties is het contact goed geweest, met 
sommige zeer goed. 

Ik kan u melden, dat een event van LYMEC 
supermooi is om mee te maken, zelfs als het een 
ledenvergadering is. Een seminar zal dan wel 
helemaal gaaf zijn. Dus wees erbij in 
Denemarken van 12 tot 15 december tijdens de 
Eurotop. 

Oick van Hof is voorzitter van de afdeling 
Rijnmond 
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Veiligheid in Nederland 

Naar aanleiding van het bestuderen van het veiligheidsrapport en het gevoel van 
onveiligheid in Nederland is het politiek commissariaat Justitie van plan een notitie te 
schrijven. Die notitie zal als onderwerp hebben veiligheid. De insteek zal breder zijn dan 
het rapport van het kabinet. We zullen kijken wat daaraan kan worden verbeterd, maar 
hopen ook zelf met concrete plannen naar buiten te kunnen treden. We willen bijvoor
beeld kijken naar het jeugfstrafrecht. Voor we dat kunnen doen, zoek ik mensen die het 
leuk vinden om met het recht/strafrecht bezig te zijn en zelf ideeen hebben voor een 
betere en veiligere samenleving. 

De bedoeling is dat het op het april congres gepresenteerd kan worden. 
Als je zin hebt om hier mee bezig te zijn en je het leuk lijkt om een notitie te schrijven, 
stuur dan je motivatie naar leweide@hotmail.com of bel met 06.19852375 (Lucien 
Weide). Het liefst ontvang ik voor half december een reactie. 

Hopelijk praten we snel over de veiligheid in Nederland! 

Vriendelijke groet, 

Lucien Weide 
PC justitie 

Jeroen Brinkhuis 
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door Adriaan Andringa 

De excessen van en 

Voltaire wist het al: "Common sence is not so common". Ondersteund door 
de woorden van Prins Bernhard en de opschudding die in Nederland is ont
staan over de eventuele strafrechtelijke vervolging van de twee jongens die 
na een roofoverval op een supermarkt in Amsterdam achter de dader aan 
gingen, daags na de dood van René Steegmans in Venlo, volgt hieronder 
een oproep aan de Nederlandse rechterlijke macht en de Nederlandse politici 
om de 'common sence' weer de boventoon te laten voeren in de besluitvor
ming. 

Misschien is het handig om de ontwikkelingen 
die geleidt hebben tot het ontstaan van excessen 
zoals de dood van René Steegmans en de 
(eventuele) vervolging van de supermarkt mede
werkers weer te geven, alvorens een beroep te 
doen op het logisch denkvermogen van onze 
rechters en politici . Hoewel ik bepaald geen poli
tieke nieuwlichter ben, noch een principiële 
tegenstander van Paars, vrees ik dat de boven
genoemde ontwikkelingen beginnen in de perio
de van het tot stand komen van het eerste 
Paarse kabinet. Zoals de heren Remkes en de 
Graaf reeds op het Des lndes beraad van 29 
november jl. aangaven , werd Paars gevormd om 
de vastgeroeste conservatieve politiek van het 
CDA, die het beleid in ons land sinds de tweede 
wereld oorlog in enige mate had gedicteerd , te 
doorbreken. Nederland was toe aan een nieuwe 
mentaliteit. De erkenning van veranderde nor
men en waarden, woorden die tegenwoordig in 
geen enkel politiek betoog meer mogen ontbre
ken, moest ervoor zorgen dat de Nederlandse 
samenleving toleranter en begripvoller werd. 
Ook ten opzichte van mensen die 'dankzij hun 
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sociale achterstand onwenselijke daden verricht
ten ' moest men toleranter worden. Dankzij de 
nieuwe politiek (van die tijd , dus Paars) nam een 
steeds groter deel van de politici de nieuwe 
benadering ten opzichte van de criminaliteit, van 
de socialisten over. Politieke correctheid zorgde 
ervoor dat onder politici steeds meer een naïeve, 
zweverige menslievendheid ging leven, die 
ervoor zorgde dat de crimineel nu een 'moeilijke 
jeugd ' had gehad, een 'sociale achterstand' had 
en dat (zware) straffen alleen een 'averechts 
effect' zouden hebben. Criminelen moesten her
opgevoed worden , ze moesten geholpen worden 
in hun strijd tegen hun sociale achterstand en 
moesten een beter perspectief voor de toekomst 
krijgen . Oftewel , geef een man die een kind ver
kracht en vermoord heeft een heropvoedings
cursus en leidt hem op tot medewerker van een 
kinderdagverblijf, zodat hij als herintreder weer 
aan het werk kan gaan. 

Deze nieuwe politieke mentaliteit van Paars, die 
is ontstaan doordat taboes doorbroken moesten 
worden en omdat nieuwe normen en waarden 



nieuwe mentaliteit 

'nieuwe mentaliteit' 

gehanteerd moesten worden , is snel overgesla
gen naar de rest van de samenleving en de rech
terlijke macht. Er is daardoor in Nederland een 
gedoogcultuur ontstaan waarin alles moet kun
nen en de mens elkaar vooral niet moet afreke
nen op zijn daden. Als iemand je berooft moet je 
ten eerste denken aan de psychische omstan
digheden van de rover, vervolgens onderzoek je 
zijn sociale achtergrond en zijn jeugd en daarna 
doe je pas aangifte bij de politie, maar vergeet 
dan vooral niet er bij te vermelden dat hij er echt 
niets aan kon doen. Het is juist deze mentaliteit, 
die ik hier overdreven weergeef, die er voor heeft 
gezorgd dat mensen die elke 'common sence' 
missen zich verlagen tot handelingen zoals in 
Venlo. Mensen leven meer en meer met een 
mentaliteit dat alles kan . Veel mensen hebben 
het gevoel van verantwoordelijkeheid voor hun 
daden verloren. Als de overheid ons niet corri
geert, dan mag het toch? Mensen zijn zelf gaan 
geloven in de verhalen die de psychologen en 
sociologen van het socialisme bedachten. 
Steeds vaker voeren mensen oprecht als argu
ment voor hun handelen aan dat ze niet beter 
weten: "Ik kom toch uit een achterstandswijk, dan 
mag ik dat toch?" 

Hoewel Paars veel goeds heeft verricht is de 
politiek in de laatste acht jaar door geslagen in 
haar streven naar tolerantie. Tolerantie creëer je 

niet, die ontstaat doordat mensen elkaar gaan 
respecteren. Respect komt voort uit handelen en 
door mensen niet te laten zien hoe ze zich moe
ten gedragen in onze samenleving gaan ze ver
keerd handelen. Respect verdwijnt en tolerantie 
is nu verder te zoeken dan ooit tevoren , dit als 
direct gevolg van het Paarse beleid. En het wordt 
erger. Voor het eerst sinds acht jaar begint men 
zich weer te realiseren dat het anders moet. 
Wederom, ik ben bepaald geen voorstander van 
de 'nieuwe politiek' maar er is veel te zeggen 
voor de groeiende schreeuw naar (conservatie
ve) normen en waarden. Natuurlijk is het goed 
dat er een groot aantal taboes in de laatste acht 
jaar doorbroken zijn , ik denk dan bijvoorbeeld 
aan abortus en het homohuwelijk, maar het 
taboe dat rustte op het niet straffen van mensen 
voor misdaden die ze wel hebben begaan dient 
weer in ere hersteld te worden. In plaats daarvan 
geeft de Nederlandse rechterlijke macht, of ten 
minste het Openbaar Ministerie, aan dat mensen 
die zich wel bewust zijn van de noodzaak om in 
te grijpen als er misstanden plaats vinden , kun
nen rekenen op een straf. Ik doel uiteraard op de 
medewerkers van een supermarkt in Amsterdam 
die een overvaller overmeesterden en hem daar
bij een gebroken neus sloegen . Na de moord in 
Venlo, wat je kan het zinloos geweld noemen 
maar in feite is het gewoon moord waarvoor 
deze beide jongens gewoon een gevangenis 
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straf van 20 jaar verdienen, riep iedereen vol ont
zet dat er vele omstanders waren maar er had 
niemand ingegrepen. Wij, de Nederlands lieten 
het zomaar toe dat er iemand, volledig zonder 
reden werd dood geschopt. Hoe kon dat?!? 
Cicero zei al dat hij die niet ingrijpt wanneer een 
misdaad gepleegd word zelf schuldig is! En toch, 
niemand deed iets. En als er dan wel iemand in 
grijpt, zoals in Amsterdam, dan mag je hem voor
al geen pijn doen. Deze man heeft bewust het 
risico dat hij tijdens zijn daad met politie in 
gevecht zou komen en eventueel daarbij om het 
leven zou komen genomen om die supermarkt te 
overvallen. Dit uitschot van de maatschappij ris
keert bewust zijn eigen leven en dat van anderen 
en hij heeft het recht om te klagen over een 
gebroken neus? Dat recht heeft hij niet meer. Het 
zou hem verboden moeten worden daar over te 
klagen. Hij zou op zijn knieën de medewerkers 
van de supermarkt moeten bedanken dat ze hem 
niet meer hebben aangedaan , maar hij wil 
€ 20.000.-? 

Nu dan de oproep. Aan een aantal mensen zou 
ik een oproep willen doen. Ten eerste aan prins 
Bernard. Alstublieft laat u stem vaker horen! Aan 
het volk dezelfde boodschap. Stille tochten zijn 
goed, maar geef aan dat je echt wat anders wilt. 
De mentaliteit van de samenleving moet veran
deren. Aan de heren en dames politici: de politiek 
werkt nou eenmaal in golfbewegingen. Vanuit 
een strenge overheid zoals in de jaren '50 en '60 
zijn we naar een vrije overheid gegaan die alles 
gedoogt. Inmiddels begint het besef door te drin
gen dat de top van de golf is bereikt en dat we de 
andere kant weer op moeten, dus een duidelijk 
debat over wat kan en wat niet kan. Zorg er ech
ter wel voor dat we niet door slaan naar de ande-

re kant! En tot slot aan de heren op het 
Openbaar Ministerie: de rechterlijke macht is er 
om de mensen te beschermen. Wanneer de 
twee jongens die in Venlo René Steegmans dood 
schopten niet de maximum straf krijgen die toe
gestaan is in dergelijke situaties, stop ze 
desnoods voor twintig jaar onvoorwaardelijk 
weg, geven jullie aan dat we dergelijke situaties 
nog altijd accepteren . Deze jongens hebben 
zichzelf al het recht op beter ontnomen en die
nen derhalve de komende twintig jaar geen 
openbare straat meer te zien! De jongens uit 
Amsterdam die het lef hadden om hun eigen 
leven te riskeren om een roofovervaller tegen te 
houden verdienen veel lof. Geen onderscheidin
gen, overdrijven is ook een vak, maar bepaald 
geen boetes. Ze hebben een voorbeeld gesteld 
hoe het wel moet, en dat bestraf je niet. Zelf hoop 
ik erop dat als ik geroofd wordt of wanneer 
iemand de intentie heeft mij dood te schoppen, 
dat ik ook hulpkrijg van medestanders. Ik denk 
dat we in een maatschappij leven die nog niet zo 
verdorven is dat dat een absurde hoop is. Nu 
wordt het tijd om dat te bewijzen. 

Adriaan Andringa is Vice-voorzitter politiek van 
de afdeling Apeldoorn-Epe 
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Sinds kort is het in dit land de gewoonte gewor
den om alle mensen met een ergens in een vaag 
verleden buitenlandse afkomst, zonder scrupu
les te vernoemen naar het land van herkomst. 
Deze mensen, zonder kennis van de oorspron
kelijke taal en gewoontes, worden gestigmati
seerd als zouden zij minderwaardige allochtonen 
zijn . 
Niets is echter minder waar. Nederlands is hun 
taal en officiële nationaliteit. Ik ben van mening 
dat het continu betitelen van deze mensen als 
vb. Turk en Marokkaan de integratie van dit soort 
groepen niet ten goede komt. 
Wij waren ontzettend dankbaar toen hun 
(voor)ouders hier als gastarbeider heen kwamen 
om onze economie uit het slop te helpen, en 
daarom hebben wij een verplichting jegens de 
nakomelingen van deze goede mensen. 
Het mag toch niet zo zijn dat we slechts even hun 
aanwezigheid dulden, om hun, als het werk 
geklaard is, ondankbaar terug te sturen waarvan 
ze ooit gekomen zijn . Dat zou een moraal van 
slechts de lusten , niet de lasten zijn , wat een 
beschaafd land als het onze niet zou mogen den
ken. 

Ik ben van mening dat we in ons overbevolkte 
land zeer streng moeten toezien op een vermin
dering van de immigratiestroom, en dat we ande
re, minder dicht bevolkte Europese landen in dat 
opzicht op hun verantwoordelijkheid moeten wij
zen. 
Echter, naar de mensen die nu legaal in ons land 
wonen en hier al minstens een generatie zitten 
hebben wij een morele verplichting, gezien alles 
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wat ze voor het land betekend hebben. Daarom 
vind ik dat we eens op moeten houden met dat 
laffe gedoe van in een hoekje stoppen, en die 
mensen met overtuiging Nederlanders moeten 
gaan noemen. U zult zien dat dat de integratie 
zal bespoedigen, los van het feit dat de misdaad 
die voorkomt uit een door betutteling opgelegd 
minderwaardigheidsgevoel daardoor zal afne
men in die groepen. 

Floris Meijer is lid van de JOVD en 
VVD afdeling Maastricht 
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De LPF speelt geen rol meer 

Ongeveer drie jaar geleden beleefde de nieuwe eco
nomie zijn hoogtepunt. Aandelenkoersen bleven stij
gen, nieuwe aandelen werden uitgegeven en bedrij
ven welke nog geen koerswijziging richting het net 
hadden gemaakt waren gedoemd om ten onder te 
gaan aan bedrijven welke wel hun focus op de nieu
we economie hadden gericht. Nu een paar jaar ver
der is aan deze trend een einde gekomen. 

Investeringen verdiende zichzelf niet terug, aandelen 
koersen daalde en met het fiasco van world online 
kwam er een definitief einde aan de nieuwe econo
mie. Men is tot de conclusie gekomen dat de oude 
economie dan wel niet zo spannend was en dat de 
aandelen koersen niet in een maand tijd torenhoog 
stegen, het was in ieder geval solide en het er was 
een redelijke peil op te trekken. 

Een gelijke trend is waar te nemen in de politiek. 
Jarenlang was er een stabiel landsbestuur zonder 
extravergante uitspattingen. Problemen werden stil 
opgelost en daardoor was er een schijn van een
heidsworst. Dessalniettemin was er onvrede. 
Sommige problemen werden vooruit geschoven of 
waren onbespreekbaar. Maar netto genomen was er 
grote tevredenheid over het beleid van paars, de eco
nomische groei en de welvaart. 

Maar mensen hebben een natuurlijke drift voor meer 
en beter, ze zien niet in hoe goed ze het eigenlijk al 
hebben. Dan staat er een charismatisch type op 
welke problemen benoemt en deze op een zeer pop
ulistsiche manier uitvergroot. Hij kondigt een nieuwe 
politieke beweging aan welke de oude beweging 
overbodig maken. Niet op een filosofie gebaseerd 
maar op " rationele" oplossingen, welke populistische 
trekjes hebben. Deze nieuwe politiek ging het hele
maal maken, de keus voor de andere partijen uit de 
oude politiek was aanpassen of ernstig in zetels 
terugvallen. 

vere'liglngsrenoalek van de 

Net als met de nieuwe economie zijn de eerste teke
nen van de afbraak van de nieuwe politiek zichtbaar. 
De belichaming van de nieuwe politiek, de LPF, kon 
de verantwoordelijkheid niet aan. De hoog gespan
nen verwachtingen bleken ook in de nieuwe politiek 
niet haalbaar. De oude politiek had uiteindelijk toch 
zijn charmes. Het heeft de bevolking een jaar tijd 
gekost om het in te zien, maar politiek is geen Van de 
Ende show met one liners maar een zaak van letter
lijk landsbelang. De LPF heeft bewezen dat de roep 
naar veranderingen niet per definitie lijdt tot verbete
ringen. 

Eigenlijk moet de oude politiek, de oude partijen , de 
LPF dankbaar zijn. De LPF heeft duidelijk gemaakt 
dat mensen eerder tevreden moeten zijn met wat ze 
hebben. Dat politiek wel is waar van het volk is, maar 
dat dat niet betekent dat alles in zwart wit moet wor
den gesteld om het volk er bij te betrekken. Daar is de 
politiek en de landsbelangen te belangrijk voor. Het 
gaat immers om het besturen van een berdrijf met 
zo'n anderhalf miljoen werknemers en 16 miljoen 
aandeelhouders. Dat besturen is saai , maar dient 
door degelijke mensen te gebeuren. Dat heeft het 
merendeel van het kiezersvolk nu door, de rol van de 
LPF is daarom ook uitgespeeld. Ze hebben hun rol 
gespeeld. Nederland weet weer dat het eigenlijk best 
blij kan zijn met zichzelf en met zijn bestuur. Dank 
daarvoor LPF! Dan kunnen we nu weer verder met 
het land te besturen. 

Niek Kraut is Algemeen bestuurslid Vorming en 
Scholing in het Hoofdbestuur en Kandidaat Vice 
Voorzitter Politiek 
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bij de komende verkiezingen. 

De LPF zal nog wel degelijk een rol spelen bij de 
komende verkiezingen. Ondanks dat de LPF in de 
peilingen momenteel erg laag staat blijft de aanhang 
nog altijd twee miljoen mensen. De reden waarom de 
LPF nu toch zo laag staat komt omdat deze twee mil
joen mensen zien dat de LPF de ideeen die zij eigen
lijk zou moeten uitdragen, niet meer uitdraagt waar
door deze mensen hier geen heil meer in zien. Echter 
moeten we alleen maar blij zijn met deze lage stand. 
Dit betekend dat we te maken hebben met een nieuw 
soort kiezers. Kiezers die alleen maar op ons stem
men als wij ons best doen en daadwerkelijk datgene 
doen waar de kiezers om vragen. Dit schept een uit
daging en zet ons aan om echt goed aan de slag te 
gaan , we moeten werken om stemmen te krijgen en 
we worden eindelijk is ECHT afgerekend op onze ver
antwoordelijkheid . Bij de gevestigde orde is dit een 
heel ander verhaal. Wat ze ook doen, of dit nu fout of 
goed is, er zal altijd een grote groep mensen zijn die 
op de partij blijft stemmen omdat zij al jaren op deze 
partij stemmen of omdat ze zichzelf wel sociaal vin
den en daarom maar PvdA stemmen. Als de PvdA net 
zo hard zou worden afgerekend op haar fouten als de 
LPF nu dan zou de PvdA al lang niet meer hebben 
bestaan. 

Ondanks dat in de media bijna alleen maar chaos te 
zien was omtrent de LPF, betekent dit zeker niet dat 
het ook alleen maar chaos was. De problemen in de 
LPF zijn veroorzaakt door een handjevol herrie
schoppers die persee de macht wilde hebben en 
vochten om fractievoorzitter te zijn en vochten om in 
het fractiebestuur te mogen plaatsnemen . Echter 
hebben deze mensen zich vergist, want de macht zit 
hem niet en een titeltje of in een positie. De macht 
krijg je pas als de kiezer achter je staat. Als jij datge
ne doet waar de kiezer om vraagt. Al deze mensen 
die vochten om de macht zijn nu door de LPF aan de 
kant gezet. Eruit gegooid. Geen Harry Wijnschenk 
meer, geen Herman Heinsbroek meer en geen Ferry 

Hoogendijk meer. Deze mensen hebben zichzelf 
belachelijk gemaakt en zij staan nu met lege handen 
aan de kant,eigen schuld . 

De mensen die over zijn gebleven aangevuld met wat 
nieuwe goede mensen zullen nu de kandidatenlijst 
gaan vormen. Nu zonder haantjes en zonder mensen 
die het alleen maar voor zichzelf doen, voor een posi
tie en voor de eigen macht. De LPF is inmiddels al 
een dermate volwassen partij geworden dat de partij 
nu gezuiverd wordt van al het kwaad , alle Ferry 
Hoogendijks .. Zonder dit kwaad kan de LPF weer 
sterk optreden. Het vertrouwen van de twee miljoen 
mensen die nog steeds achter dezelfde ideeen staan 
terugwinnen om daarna ook daadwerkelijk voor deze 
mensen aan de slag te gaan. 

Wouter Wijnmalen is Vice Voorzitter van de Jonge 
Fortuynisten 
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rense weide 

Al bijna twee maanden is Rense ambteloos 
burger. Het hoe en waarom is al uitgebreid 
besproken, dus daar gaat dit interview niet 
over. We treffen elkaar in café Dudok onder 
het genot van taart, thee en caffé au lait (kof
fie verkeerd, red.). Waar is Rense nu mee 
bezig en hoe kijkt hij bijvoorbeeld aan tegen 
de ontwerp kandidatenlijst? Een visie van de 
oud landelijk voorzitter over de aankomende 
verkiezingen, het falen van het kabinet op de 
EU-top en de manco's van Jeltje en Wouter ... 

Afscheidsinterview met 

Waar ben je momenteel mee bezig en wat zijn je 
plannen voor de toekomst? 
"Afstuderen heeft op dit moment mijn allerhoogste 
prioriteit, dus daar gaat veel van mijn tijd aan op. Ik 
zal ook mijn gezicht nog wel laten zien in de lokale 
VVD afdeling in Den Haag. Ik voel mij maatschappe
lijk betrokken en ook politiek betrokken bij de VVD. 
Concrete politieke plannen voor de toekomst heb ik 
nog niet, maar ben en blijf een betrokken lid van de 
VVD!" 

Wat vind je van de samenstelling van de ontwerp
kandidatenlijst van de VVD? 
"Het hoofdbestuur van de VVD heeft goed werk ver
richt. Je ziet dat ze elke stem weer terug willen win
nen. Dat gaat dan niet alleen om de 'vernieuwing en 
verjonging' op de lijst, maar het is ook heel positief 
dat een aantal mensen de wacht is aangezegd en dat 
mensen zelf hun conclusies hebben getrokken. 
Ik denk dat deze fractie veel beter in staat is om even
tuele oppostie te voeren, beter dan de huidige fractie. 
Feit is wel dat de VVD moeite heeft met het vinden 

van geschikte vrouwen , ik vind dat er nu nog te wei
nig vrouwen en allochtonen op de lijst staan. Dat is 
iets waar de VVD in moet blijven investeren." 

Nog kritiek? 
"Bij een aantal personen, zoals bijvoorbeeld Ayaan 
Hirsi Ali die hoog op de lijst geplaatst zijn kan de VVD 
een gevaar lopen. We weten allemaal hoe zij denkt 
over vraagstukken als de multiculturele samenleving 
en integratie, maar alle onderwerpen moeten met 
haar worden doorgesproken zodat ze ook over bij
voorbeeld sociaal-economische vraagstukken en 
ruimtelijke ordening een liberaal verhaal heeft. 
Daarbij komt dat ze veel gevraagd zal worden door 
de media en dat ze op alle speerpunten een liberaal 
antwoord geeft. Verder zitten er nog wel een aantal 
schoonheidsfoutjes in ." 

De JOVD heeft ook twee namen genoemd van jonge 
mensen voor op de lijst. Een van die namen staat al 
op de ontwerp-lijst. Goede ontwikkeling? 
"Zeker, het parlement moet een afspiegeling zijn van 



de bevolking. De VVD heeft overigens ook zelf geïn
vesteerd in jong bloed. Jong gaat niet alleen over 
leeftijd , maar ook over je ervaring en je achtergrond . 
Deze twee mensen (Eske van Egerschot en Jeroen 
de Veth , red .) hebben allebei een JOVD verleden . De 
eisen van alle nieuwkomers op de lijst en zeker bij de 
jonge mensen, zullen hoog zijn . Voor een jonge 
vrouw is het eigenlijk veel makkelijker om op de lijst 
te komen omdat de concurrentie niet zo groot, maar 
als je er dan eenmaal op staat, zul je met argwaan 
worden bekeken. Ze zullen heel sterk hun competen
ties moeten tonen en hun politieke mening sterk uit
dragen ." 

Hoe vind je dat de VVD het op politiek gebied doet? 
"Daar wil ik drie dingen over zeggen. Ten eerste vind 
ik dat de VVD het niet hard genoeg gespeeld heeft 
als het gaat om de toetreding van de lidstaten en de 
hervorming van het Europees landbouwbeleid. 
Balkenende heeft op dat laatste punt, in tegenstelling 
tot wat hij zelf en Zalm zegt, helemaal niets bereikt. 
Dit was volgens mij helemaal niet het 'hoogst haalba
re'. 
Tweede punt is het integratie- en asielbeleid. Er zit nu 
een sterke integratieminister die een hard en duidelijk 
beleid voorstaat. Maar wat zijn nu eigenlijk de ver
schillen tussen de VVD en de LPF op dit punt. 
Hebben wij een andere aanpak of denken de beide 
partijen hier praktisch hetzelfde over? Dit punt vraagt 
een duidelijke profilering van de VVD in de campag
ne. 
Ik vraag me ook af hoe het zit met het standpunt van 
de VVD over de (gekozen) burgemeester. Er is nu 
wat onduidelijkheid over of we wel of niet voor zijn. 
Wat mij betreft wordt het op de BAV van de VVD een 
keuze tussen het rapport van Ivo Opstelten en het 
oude model. En dan kies ik abslouut voor de 
benoemde burgermeester. Immers de bevolking 
vraagt en verlangt behoorlijk bestuur, de bevolking wil 
helemaal niet meer kiezen ." 

Wat zijn je verwachtingen van de Tweede 
Kamerverkiezingen in januari? 
"Zalm heeft bij veel kiezers aan betrouwbaarheid 
ingeboet. Het beeld wat van hem wordt neergezet is 
een lijsttrekker die snel van mening verandert als dat 
electoraal beter uitkomt en hij wordt gezien als de 
aanjager van de val van het kabinet . De uitzending 
van Kopspijkers van onlangs was daar tekenend 
voor. Ik vind het absoluut niet terecht, ik kan het ook 

I afscheidsinterview 

met argumenten bestrijden , maar dat is niet het beeld 
dat leeft bij de mensen in het land. De VVD heeft cor
rect gehandeld de afgelopen tijd , maar Zalm moet 
misschien nu wat meer zijn menselijke kant laten 
zien . Over de uitslag van de verkiezingen , de VVD zal 
denk ik rond de dertig zetels gaan halen en ik ver
wacht dat het CDA de grootste partij wordt. Het CDA 
heeft aangegeven met de VVD verder te willen gaan. 
Het CDA is straks aan zet, als ze grootste is, om een 
keuze te maken met wie ze wil regeren . Laat de VVD 
zich maar bescheiden opstellen , zodat de VVD echt 
gevraagd moet worden om weer mee te doen. Want 
zoals ik al eerder heb gezegd , oppositie voeren kan 
de fractie met de huidige kandidatenlijst." 

Over de PvdA gesproken, wat vind je van de kandi
daten voor het lijsttrekkerschap? 
"Jeltje staat heel ver van de VVD af, ze heeft geen 
verstand van financiën en dat blijkt ook wel uit de 
voorstellen die ze doet. Wouter is wat minder links en 
volks en probeert dus met linkse uitspraken de PvdA
leden voor zich te winnen." 

Wat heb je geleerd van je tijd in de JOVD en neem je 
mee naar de toekomst? 
"Ik kan dat het kortst samenvatten door te zeggen dat 
mijn horizon door de JOVD in velerlei opzichten ver
breed is. Ik heb in mijn JOVD periode gezien hoe 
bepaalde politieke en bestuurlijke processen tot 
stand komen.Van een links kabinet gaan we niet fail
liet! We mogen ons gelukkig prijzen met de stabiliteit 
die er in Europa is. De keuzes die wij maken zijn keu
zes om dingen te verbeteren , wij hoeven niets meer 
op te bouwen." 
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tweede-kamerverkiezingen 

Vaststelling kandidatenlijst 
op 30 november 

Komt u ook naar Noordwijkerhout? 

Als u wilt weten hoe de definitieve kandidatenlijst van de Tweede-Kamerverkiezingen 

eruit gaat zien. Dan mag u 30 november niet missen! 

Op zaterdag 30 november vindt immers de Buitengewone Algemene Vergadering plaats. 

Zorg dat ook u getuige bent van de vaststelling van de nieuwe kandidatenlijst. En vervolgens is 

het toch fantastisch om met eigen ogen te zien hoe alle kandidaten zich presenteren?! 

Uiteraard spreekt na de presentatie van de kandidaten dé lijsttrekker van de VVD, Gerrit Zalm. 

De vergadering vindt plaats in Golden Tulip Conference Hotel Leeuwenhorst, Langelaan 3 in 

Noordwijkerhout en vangt aan om 10.30 uur (ontvangst 10.00 uur). 

Het volledige programma vindt u op de internetsite via de volgende link http://www. vvd.nl en is 

op te vragen bij het algemeen secretariaat, tel. (070) 3613061. 

Lunch 

De vergadering is voor iedereen vrij toegankelijk. Indien u in Noordwijkerhout gebruik wilt 

maken van een lunch à € 12,-, dan dient u dit echter van tevoren te reserveren. Dit kunt u tot 

en met woensdag 27 november doen bij Mathieu Borsboom, tel. (070) 361 3031 of per mail 

m.borsboom@vvd.nl 
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"Meer aandacht voor jongeren op de woning-
markt is in Zaanstad absoluut noodzakelijk. 
Als er op korte termijn niets gebeurt, dan zul
len de problemen snel nog groter worden." 
Zo verwoordde Kalin Anev, voorzitter van 
JOVD Zaanstreek e.o., de uitkomst van het 
forum over jongerenhuisvesting, dat 31 okto
ber jongstleden door deze organisatie werd 
georganiseerd. 

"Meer aandachtvoor 

jongerenhuisvesting 

jongerenhuisvesting absoluut noodzakelijk" 

Vrijwel overal in Nederland is het een bekend 
probleem. Jongeren, studenten en starters heb
ben de grootst mogelijke moeite om de woning
markt te betreden . Er zijn te weinig kamers , 'star
ters' stromen niet door naar een grotere woning 
omdat dat vaak te duur is, en daardoor staan de 
jongeren van vandaag buitenspel. 

Ook in Zaanstad begint dit probleem steeds gro
tere vormen aan te nemen. Zeker met het oog op 
de komst van de Zaanse Academie zal het aan
tal studenten dat in de regio Zaanstad een 
woning zoekt verder toenemen . Volgens de 
JOVD wordt het daarom tijd dat er meer aan
dacht voor deze problemen komt, en er werd een 
forum georganiseerd geleid door Sander 
Janssen om de problemen, en mogelijke oploss
ingen, in kaart te brengen. 

Tijdens het forum, waarbij afgevaardigden van 
alle betrokken partijen, zoals de gemeente, 
woningbouwverenigingen en natuurlijk de jonge
ren zelf, aanwezig waren, werden de problemen 
van jongeren door alle partijen onderkend. Ook 
de oorzaken lijken bekend. Wethouder Schouten 
(Jeugdbeleid) geeft aan dat volgens haar het 
probleem mede een erfenis van het verleden is: 
"Door de jaren heen is er al weinig gebouwd voor 
jongeren. Ook de bestaande huizen zijn hier van 
een ander type dan bijvoorbeeld in Amsterdam. 
Studentenkamers met een eigen opgang heb je 

in Zaanstad eigenlijk niet, en er zijn mede daar
om ook vrijwel geen mensen die bijvoorbeeld 
hun zolderkamertje verhuren ." 
Naast het kwantitatieve probleem vormt ook de 
slechte doorstroming een probleem. Dhr. 
Roozekrans, de directeur van de woningbouwfe
deratie, legt uit: "Doordat degenen die nu huren 
de prijzen van koopwoningen niet kunnen beta
len, stokt de doorstroming en komen starters 
maar moeilijk aan een woning. Daarbij is het zo 
dat het aantal huurwoningen is afgenomen, 
waardoor de problemen nog meer toenemen." 

Naast het identificeren van de problemen werd er 
ook gesproken over mogelijke oplossingen. Op 
korte termijn moet men vooral creatief zijn , terwijl 
op langere termijn een vergroting van de woning
voorraad door middel van nieuwbouw een moge
lijke oplossing lijkt. 
Oe creativiteit van de deelnemers was groot, en 
vooral dhr. Sanders, voorzitter van stichting 
Zaanse Volkshuisvesting (ZVH) , kwam met 
krachtige maatregelen: "Om de starter/jongere 
op de woningmarkt een betere positie te geven 
moet je tegen alle logica in door het systeem 
heen een oplossing zoeken." Sanders denkt aan 
het stoppen met de woonruimteverdeling: 
"Starters gaan nooit voor op urgente gevallen, 
zoals mensen die uit een echtscheiding komen, 
en dus worden ze in de file voor een woning over 
de vluchtstrook ingehaald door deze urgente 
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jongerenhuisvesting 
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gevallen. Wanneer je de problemen voor starters 
wil verlichten, moet er dus een drastische men
tale verandering komen. Je kunt bijvoorbeeld 
beslissen dat één op de drie woningen wordt toe
gewezen aan een starter." 
Dhr. Brandenburg, voorzitter van de Zaanse 
Studentenvereniging, vindt dat er meer ruimte 
gemaakt moet worden voor particulier initiatief. 
De studentenvereniging heeft met hulp van ZVH 
het pand naast het eigen pand gekocht, en ver
bouwt dit tot studentenhuisvesting. 
De JOVD steunt hem in dit voorstel. Voorzitter 
Anev denkt dat ook particulier initiatief van jon
geren, met hulp van bijvoorbeeld woningbouw
verenigingen, op een aantal vrije kavels tot meer 
jongerenhuisvesting kan leiden. 

De JS Zaanstreek is het hier absoluut niet mee 
eens. "De opoffering van vrije kavels zal opnieuw 
groen doen verdwijnen, en het milieu aantasten." 
Hiermee oogst hij de hoon van de andere deel
nemers, omdat hij eerder had aangegeven het 
liefst ruimere huizen voor jonge gezinnen te wil
len. Om dit te realiseren zullen volgens hem 
nieuwe flats gebouwd moeten worden. Anev 
reageert: "Groen behouden, en daarnaast ruime
re woningen bouwen, lijkt me nogal tegenstrijdig. 
En zijn flats dan geen horizonvervuiling?" 

Aan het einde van de avond werd aan alle deel
nemers gevraagd om met twee mogelijke oplos
singen te komen. Opnieuw verraste Sanders: 
"Leg een cruiseschip in de Zaan en laat daar jon
geren in wonen. Ook een mogelijkheid is om bij-
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voorbeeld twee honderd waterkavels vrij 
beschikbaar te stellen , waar jongeren hun woon
boot mogen aanleggen. De woonbootmarkt is 
totaal ingestort, dus een woonboot is ook voor 
jongeren te betalen." De JOVD ziet het bouwen 
van nieuwe jongerenhuisvesting als goede, 
structurele oplossing. Dit zal werken , mits er voor 
wordt gezorgd dat mensen door kunnen stromen 
naar een hoger niveau in de woningmarkt. Op 
korte termijn moet er meer ruimte beschikbaar 
gesteld worden voor tijdelijke huisvesting, bij
voorbeeld in gebouwen die op dit moment leeg 
staan . 

Naar aanleiding van deze avond zal de JOVD de 
deelnemers vragen om hun twee oplossingen op 
papier te zetten, en deze aan de JOVD te over
handigen. De JOVD zal daarvan een rapport 
maken, en dit aan de gemeente overhandigen. 
Anev: "Met dit rapport willen we aantonen dat er 
veel te doen is aan de problemen van jongeren 
op de woningmarkt. Het is natuurlijk de bedoeling 
dat ook de gemeente hierdoor inziet dat er nu 
iets gedaan moet worden." Ook stelt Anev voor 
een commissie in het leven te roepen waarin jon
geren , gemeente en woningbouwverenigingen 
om de tafel gaan zitten om concrete oplossingen 
te vinden . "In Utrecht is er ook zo'n commissie, 
en daar is het een succes. We hopen dat zo'n 
commissie hier ook met oplossingen komt, zodat 
we de problemen van jongeren op de woning
markt kunnen verminderen . Pas als dat gelukt is, 
kunnen we zeggen dat deze avond een succes is 
geweest." 

Michile Majoor is secretaris van de afdeling 
Zaanstreek 



I zesde lustrum 

In 2003 viert de afdeling Utrecht e.o. haar zesde lustrum. De lustrumcommissie van deze afdeling pakt dit groots 
aan: nieuwsbrieven, verschillende activiteiten waaronder een weekend en een almanak. Omdat je een verjaar
dagsfeestje ook niet alleen viert, doen wij graag verslag van onze plannen en nodigen bij deze ook alle andere 
JOVD-Ieden uit om onze activiteiten te bezoeken. 

Het thema en werktitel 
Een lustrum is een moment van terugkijken op een rijk verleden , stilstaan bij het heden en vooruit kijken naar de 
toekomst. In de dertig jaar van het bestaan van onze afdeling en de jaren die nog zullen volgen kennen we één 
rode draad: de politiek! Langs deze lijn zullen we dan ook ons lustrum vieren . De afdeling zal een reis maken 
door het politieke landschap. Een reis die begint bij de oude politiek en eindigt bij de nieuwe politiek. Sinds okto
ber en de aankomende verkiezingen, meer dan ooit een actueel thema. Onze reisgenoten en markeringspunten 
in onze reis door de tijd zijn de premiers BalkenEnde, Kok, Lubbers, Van Agt en Den Uyl. De premiers die 
Nederland in de dertig jarige geschiedenis van de afdeling Utrecht e.o. heeft gekend. Derhalve ook de werktitel: 
BEKLAD. Is het een metafoor voor de huidige staat van politiek (en journalistiek) in Nederland? Zijn we beklad 
en besmeurt en daardoor hard aan een schoonmaakbeurt of zelfs vervanging van het stelsel toe? 

De activiteiten 
De reis geven we gestalte door middel van diverse activiteiten. Gezien ons thema en het roemrijke verleden van 
onze afdeling organiseren wij twee activiteiten en een weekend . Waarschijnlijk komt deze Driemaster na 12 
november uit en hebben jullie de eerste activiteit met o.a. Wiltem Oltmans gemist. Oltmans, die man die bekend 
staat om zijn ongezouten mening en die wars is van politieke correctheid . Hij werkt al meer dan dertig jaar in de 
journalistiek en heeft de politiek in al die jaren beschreven . Met hem gaan we praten over politieke vernieuwing 
en de onontbeerlijke rol van de journalistiek hierin . Natuurlijk zullen we met hem ook nog enkele woorden wisse
len over de situatie in Irak en zijn mening over Bush . 
Zonder twijfel heeft de islamitische gemeenschap in de afgelopen dertig jaar een steeds grotere rol gespeelt bin
nen de politiek. In januari gaan we een moskee bezoeken en zullen we in discussie treden met afgevaardigden 
van de islamitische gemeenschap. Discussieonderwerpen zijn de positie van vrouwen , de positie van jongeren, 
de integratie en politieke invloed van imams. Een enigszins nieuw onderwerp voor JOVD'ers en daarentegen toch 
weer een aloud fenomeen : de nieuwe zuil. Zie hier de oude en nieuwe politiek. 
Na een hoop politiek wordt het tijd voor feest. We zijn immers JOVD'ers. In februari gaat onze afdeling een week
end weg. Nee, niet alleen drinken, eten en hangen. Dat niet. Er wordt een simulatiespel gedaan en er vindt een 
discussie plaats . Een perfecte gelegenheid om met elkaar met de benen op tafel te discussiëren over de staat 
van Politiek Nederland . Een sportieve outdoor activiteit hoort hier natuurlijk ook bij . Ook mensen die niet lid zijn 
van afdeling Utrecht e.o. zijn hierbij van harte welkom. Het aantal plaatsen is echter beperkt. 

De nieuwsbrieven en almanak 
Bij een goede reis hoort ook een reisgids . Dit is de speciale lustrumnieuwsbrief die vijf maal zal verschijnen. Alle 
leden van de afdeling, maar ook alle bekende oud-leden van de afdeling, ontvangen de nieuwsbrieven om hen 
op de hoogte te houden . Maar ook om hen warm te maken voor het einde van het lustrum. En aan het einde van 
de reis willen we graag de avonturen van onze reis vereeuwigen . Dit doen we met een reisverslag : de lustrumal
manak. In maart 2003 bestaat de afdeling dertig jaar en zal de almanak gepresenteerd worden. Hierin wordt het 
verleden van de JOVD-afdeling Utrecht e.o. besproken en de politieke geschiedenis tegen het licht gehouden. 
o.a. aan de hand van anecdotes en foto 's (gecensureerd?). 

Gaat u mee op reis? Stapt u ook aan boord? Wij hopen ook andere leden dan alleen van de afdeling Utrecht e.o. 
te mogen ontvangen. Kijkt u vooral op onze website of stuur een mailtje aan jovdlustrum@yahoo.com. Graag tot 
ziens op één van onze activite iten. 

De lustrumcommissie van de afdeling Utrecht e.o. 
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int erview 

Interview Annette Nijs 

De nieuwe, maar al weer demissionaire staatssecretaris van Onderwijs heet 
Annette Nijs (Waalwijk, 16 december 1961). In de JOVD geschiedenis is zij 
tamelijk bekend. Zij was namelijk de eerste vrouwelijke Landelijk Voorzitter in 
1987, maar ze begon direct met een bestuurscrisis door het vertrouwen op te 
zeggen in haar medebestuursleden. Voordat ze staatssecretaris werd, was ze 
wereldwijd manager e-commerce bij Shell en woonde in Manilla op de 
Fillippijnen. Na haar academische opleiding economie heeft ze haar MBA 
gehaald in Engeland. Afgelopen juli is ze dus door Gerrit Zalm uit Manilla 
gehaald om het beleid van Hermans op het gebied van het beroepsonderwijs 
en het wetenschappelijk onderwijs verder voort te zetten. 

Tijdens je studententijd werd je lid van de JOVD. 
Wat trok je zo aan in het liberalisme? 
"Ik studeerde toentertijd economie in Rotterdam. 
Economie is een vak waar je al heel snel met ide
ologieën in aanraking komt, denk maar aan de 
Keynesianen en de Monetaristen. Voor mij was 
het erg belangrijk om na te gaan, wat je nou van 
die theorieën vindt. Bij mij kwam sterk naar voren 
dat ik geloof in het individu en niet zo zeer in een 
overheid . Het moet gaan om je eigen welzijn en 
je eigen ontwikkeling. Iemand die ook economie 
studeerde, nam me een keer mee naar iets van 
de JOVD. Ik vond het best wel leuk en ben toen 
gebleven." 

Al vrij snel nadat je lid was geworden, werd je 
Landelijk Voorzitter. Was dit niet moeilijk? 

• verenigingsperiodiek van de ~ .. ~ 

"Dat heeft voordelen en het heeft nadelen. Het 
voordeel is dat je een stuk objectiever naar de 
vereniging kon kijken . Daardoor valt het je ook 
veel eerder op wat er gebeurde. Aan de andere 
kant schiet iedereen ontzettend hard op je af en 
moet je die leden nog leren kennen . Dat vind ik 
een vereiste als je voorzitter wordt. Je moet het 
land ingaan, mensen leren kennen , handen 
schudden en leren weten wat er speelt. " 

Je was niet alleen snel voorzitter, maar ook de 
eerste vrouwelijke Landelijk Voorzitter van de 
JOVO. Dat was zeker erg bijzonder? 
"Voor de JOVD was mijn voorzitterschap als eer
ste vrouw heel erg bijzonder, omdat in de politiek 
in die tijd nog niet zo veel vrouwen waren. Voor 
mij persoonlijk was het belangrijker om voorzitter 



te zijn dan de eerste vrouwelijke voorzitter. Het 
heeft publiciteit opgeleverd en dat is hartstikke 
goed voor de JOVD. Daarnaast gaf het ook een 
soort steun aan de vrouwen binnen de VVD, 
zoiets als 'dat kunnen wij ook bereiken '." 

Was het voor een vrouw indertijd moeilijker om 
zoiets te bereiken? 
"Ik denk het niet! Maar zo zit ik er ook helemaal 
niet in als vrouw. Je bent gewoon jezelf en daar 
ben je vrouw mee, of niet. Het is vooral afhanke
lijk van hoe je bent. In mijn tijd was er een vrou
welijke Algemeen Secretaris , dus we waren met 
z_n tweeën . Daarnaast had je nog een 
Internationaal Secretaris, die vrouw was. Het 

I was dus niet zo dat het één vrouw tussen alle
maal mannen was. " 

onnette nijs 

In die tijd was het overigens een redelijke crisis
tijd. Je hebt vlak na je aantreden het vertrouwen 
in je bestuur opgezegd 
"Toen ik dat hele verhaal rondom de opkomst 
van de LPF hoorde, moest ik er weer aan terug
denken . Waarom is de LPF opgekomen in 
Nederland? Men vond namelijk dat de politiek lei
ders in ons land niet meer naar de mensen luis
terden en niet meer wisten wat de kiezers beziel
den. Dat idee heerste in Nederland. In mijn tijd 
was dit hetzelfde tussen het Hoofdbestuur en de 
leden van de Algemene Vergadering van de 
JOVD. In de periode dat ik voorzitter werd, is er 
een aantal ledenvergaderingen geweest waarbij 
het Hoofdbestuur de houding had dat ze het niet 
interessant vonden wat de leden wilden. 'Wij 
gaan toch onze eigen weg' . En dat stuitte me erg 
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int erview 

tegen de borst. Want waar zit je er voor als 
bestuur? Voor de leden! Dat gebeurde keer op 
keer. Keer op keer was een groot gedeelte van 
het Hoofdbestuur haar eigen zin aan het door
drijven. Als voorzitter kreeg ik het niet voor elkaar 
om te doen wat de leden wilden . Dat was een 
hele bizarre situatie. Je vraagt je af wat je er aan 
kan doen. Ik heb daar toen met het bestuur over 
gesproken, maar dat sloeg helemaal niet aan . 
Dan zit er maar één ding op: terug gegaan naar 
de leden! Tijdens de Algemene Vergadering heb 
ik gezegd dat ik niet kon werken met een bestuur 
dat niet doet wat de leden willen . Daarmee 
zegde ik dus het vertrouwen in mijn bestuur op. 
Ik kon toen aanblijven als interim-voorzitter. Er is 
vervolgens een commissie van drie wijze man
nen ingesteld, die als conclusie stelde dat ik een 
nieuw bestuur kon gaan zoeken. " 

Nog steeds spelen zich in de JOVD bestuurscri
ses af. Zijn de JOVD en bestuurscrises onlosma
kelijk met elkaar verbonden? 
"Ik denk gewoon dat JOVD-ers met àl hun passie 
en heel hun hart in de JOVD zitten en ze steken 
ook ongelooflijk veel uren er in. Jongeren zeggen 
daarnaast ook veel gemakkelijker waar het op 
staat. Dus wat dat betreft, kan ik zeggen dat het 
wel een beetje 'schwung_ aan de JOVD geeft. 
Het kan ook geen kwaad! Tenminste, zolang het 
op een goede manier gebeurt. Ik denk ook dat je 
er heel veel van op kunt pikken. Je ziet dat de 
normale gang van zaken gewoon doorgaat. Kijk 
maar naar de politieke inhoud en de organisatie 
van een congres, die gaan gewoon door!" 

Hoe belangrijk vind je het om activiteiten naast je 
studie te ontplooien? 
"Het is één van de issues die we bespreken met 
de studentenorganisaties. Ikzelf vind het gewoon 
ontzettend belangrijk dat mensen dat doen. Je 
leert er zo veel van, bijvoorbeeld over hoe je je 
moet opstellen in samenwerking en vergader
technieken . Dus één van de dingen waar ik nu 
mee bezig ben, is te kijken of studenten iets 
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meer ruimte gegeven kan worden , zowel finan
cieel als in wat men kiest om te gaan doen. 
Binnenkort gaan we een studieclubje onder lei
ding van Willem Vermeend opzetten , waar overi
gens ook de JOVD in gaat participeren. Dat club
je gaat nadenken over wat jongeren in principe 
nodig hebben om hun studietijd door te kunnen 
brengen op de manier waarop ze dat willen . 
ledereen moet in zijn basisonderhoud kunnen 
voorzien , dus dat betaalt de overheid . Ik vind 
daarnaast dat iedereen best wel wat mag bijdra
gen aan de kosten van z_n studie. Verder heeft 
iedereen een recht op leven en dan in het bij
zonder op een fijn leven. Dat moet dan een blok 
worden waarin iederéén kan zeggen dat hij iets 
van de overheid wil lenen. Ook wil ik gelijkere 
verdelingen van vergoedingen in tijd creëren, als 
je zaken naast je studie on plooit." 

Is je eigen verantwoordelijkheid ' nemen dan het 
uitgangspunt? 
"Het uitgangspunt is dat je als jongere je eigen 
verantwoordelijkheid kan nemen terwijl je stu
deert, maar dat je dat op een zodanige manier 
kan doen, dat als je je op je studie wilt concen
treren , dat dat kan. Dus dat betekent dat je dan 
niet hoeft te werken . Maar als je het belangrijk 
vindt om gedeeltelijk naast je studie iets anders 
te doen, dat dit dus ook kan . Het studiegroepje 
mag zelf gaan bepalen wat dat dan is. Het gaat 
dan niet om een jaar Nieuw Zeeland , maar om 
bijvoorbeeld het bestuur van een pol itieke jonge
renorganisatie. " 

In hoeverre juich je het poldermodel van de stu
dentenorganisaties toe? 
"Nee, dat juich ik helemaal niet toe. Wat wel heel 
erg belangrijk is , is dat je weet wat er ergens 
speelt en naar de studenten toegaat. Daarnaast 
moet je je ideeën te toetsen en de drijfveren van 
studenten achterhalen . Praktisch is het als men
sen die er dagelijks mee bezig zijn , jou vertellen 
waar je mee bezig moet zijn . Je komt er dan ach-



ter wie de LSVb nou vertegenwoordigt. Er zijn 
veel koepels in het onderwijsveld. Die verdedi
gen allemaal hun eigen belang, maar wat ik erg 
belangrijk vind, is om te kijken wat het algemeen 
belang is. Hierdoor zijn er patstellingen komen te 
staan en dat komt met name door dat poldermo
del. Op een gegeven moment moet je dus als 
overheid ingrijpen om meer te doen aan cluste
ring van opleidingen en het onderscheidend ver
mogen van de verschillende onderwijsinstellin
gen . Dit is voor een liberaal heel vreemd." 

Kies je voor minder universiteiten of kies je voor 
evenveel, maar gespecialiseerdere universitei
ten? 
"Ik ben van mening dat het niet zozeer belangrijk 
is wat de instelling doet, maar hoe het opleidin
genveld er uit ziet. Wat je nu vaak ziet, is heel erg 
illustratief. Eén hogeschool start een succesvolle 
nieuwe opleiding en wel acht of negen verschil
lende hogescholen starten op hetzelfde tijdstip 
met eenzelfde opleiding . Je zou ze er bijna van 
verdenken dat ze het onder een kopieerapparaat 
hebben geschoven. Dat betekent gewoon: wat 
hij heeft, wil ik ook! Het gaat er mij dus om dat 
instellingen niet dezelfde opleidingen maken. Het 
moet doorzichtiger!" 

Tien opleidingen psychologie vind je teveel, heb 
je wel eens gezegd 
"Ja, dat vind ik veel te veel. Wat je zou moeten 
doen, is een basisstudie psychologie ontwikke
len en dan specialiseren in verschillende richtin
gen. En die verschillende richtingen zouden dan 
op verschillende instellingen moeten plaatsvin
den. Zo kun je in Nederland topmasters krijgen. 
Nu houden we een gemene deler en niemand 
steekt er bovenuit." 

Ondanks alle mooie plannen, zullen er toch weer 
bezuinigingen moeten plaatsvinden. Waarin 
moet er gesneden worden? 
"Eén van de dingen die we gezegd hebben met 

onnette nijs 

deze bezuinigingen , is dat we die zo ver 
mogelijk van de student willen houden. Zij 
mogen er niks van merken. Wat we gaan 
bespreken, is bijvoorbeeld het bezuinigen 
op de tweede en derde studies. Dat bete
kent voor het HBO dat je al bijna alle 
bezuinigingen kunt invoeren." 

Hoe komt het dan dat de studentenorga
nisties zo in opstand komen tegen de 
bezuinigingen? 
"Ja, omdat als je tegen studentenorganisa
ties zegt, dat je de bezuinigingen ten koste 
van de tweede en derde studies laat 
plaatsvinden, ze dat toch niet willen horen. 
Dat is best wel jammer. Ik zal een mooi 
voorbeeld geven. Ik was op bezoek bij de 
LSVb en met de voorzitter was ik aan het 
praten over het collegegeld. Ik heb haar 
toen gezegd dat zolang ik hier zit, het col
legegeld voor de eerste studie niet ver
hoogd zal gaan worden. Nog geen tien 
minuten later gaat de telefoon en belt 
Radio 1. Dan zegt de voorzitter tegen 
Radio 1 dat ze ongelooflijk bang is dat het 
collegegeld verhoogd gaat worden. Ik 
vraag me dan af hoe dat mogelijk is!" 

Volgens mij kun je het duale onderwijs op 
het HBO veel meer uitbreiden. Studenten 
werken en leren dan naast elkaar en vol
gen dus een zeer praktijkgerichte oplei
ding. Bijkomend voordeel is dat het je als 
overheid waarschijnlijk een stuk minder 
kost 
"Je zou het als overheid niet moeten sti
muleren, omdat het minder kost. Maar ik 
ben er helemaal voor om dat te doen. Niet 
alleen in het HBO, maar het kan ook in het 
WO. Je kunt als student gratis consultant 
zijn. Nu zie je in stages dat het bedrijven 
best wel wat oplevert. Maar ik meen het 
wel als ik zeg dat het niet moet gebeuren, 
omdat mensen te krap in hun geld zitten ." 
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Het kan misschien ook al in het VMBO 
"Daar ben ik erg voor, want ook in het VMBO kan 
dat. Als je naar het eerste jaar van het VMBO 
kijkt, is dat heel theoretisch en daar knappen al 
veel van die kinderen op af. Daarvan zeg ik, die 
kun je niet al in een bedrijf zetten, want je krijgt 
dan het Kinderwetje van Van Houten. Maar wat 
je wel kan doen, is virtueel een bedrijfje opzetten. 
Wat heel belangrijk is, is dat leerlingen op 
VMBO-scholen op die manier heel veel sociale 
vaardigheden leren." 

Oe verkiezingen zijn iets eerder dan gepland. Als 
de VVO weer mee gaat doen aan een nieuw 
kabinet, zou je dan weer staatssecretaris van 
Onderwijs willen worden? 
"Ja, ik zou onderwijs heel erg leuk vinden. Het 
zou natuurlijk nog leuker zijn als ik dat dan in de 
ministersportefeuille kan doen. Het heeft voorde
len om staatssecretaris te zijn, omdat je wat 
meer in de luwte zit. Je kan meer dingen uitpro
beren om te kijken hoe het is . Het heeft ook 
zeker voordelen als je er nieuw in komt. Een 
nadeel is bijvoorbeeld dat de minister verant
woordelijk is voor het ambtenarenapparaat. Als 
je dus denkt dat je het zo en zo beter kunt doen, 
omdat het beter is voor m_n portefeuille, dan is 
dat een stuk lastiger om dat te doen als je staats
secretaris bent. Je bent een beetje gehandicapt 
in het organiseren van je eigen ondersteuning." 

Zou jouw portefeuille ook beter passen in de por
tefeuille van een minister dan van een staatsse
cretaris? 
"Dat vind ik een beetje een rare discussie. Het 
maakt niet uit, je moet er gewoon een goede 
bewindspersoon hebben. Het moet niet zo zijn 
dat de status verschilt. De minister die er zit, kan 
in de ministerraad de hele portefeuille aan. Plus, 

je zit er als staatssecretaris als het je eigen 
onderwerp betreft. Het heeft overigens nog een 
ander voordeel om minister te zijn en dat mis ik 
wel een beetje. Ik ben nu voornamelijk met 
onderwijs bezig. De minister heeft door een 
ministerraad een bredere portefeuille. Ik lees het 
wel en ik hoor het wel , maar ik ben er geen 
onderdeel van." 

We zien je dus weer terug in het volgende kabi
net! 
"Ik zou wel een beetje teleurgesteld zijn als ik 
niet in het nieuwe kabinet zou zitten ." 
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I hoQ~ onderwijs 

Hoger OnderwijS blijft probleem 
Ooit waren de problemen in het hoger onder
wijs als volgt samen te vatten: het percenta
ge studenten dat in de gestelde tijd afstu
deert of überhaupt afstudeert was te laag, het 
onderwijs sloot niet goed aan op de 
beroepspraktijk, volgens sommigen was de 
overstap naar een andere (buitenlandse) 
onderwijsinstelling onnodig moeizaam, en de 
kosten waren te hoog. De invoering van de 
Bachelor-Master-structuur moest switchen 
tussen onderwijsinstellingen en de keuzevrij
heid vergroten; tot op heden is alleen de 
naam van de diploma's veranderd. 
(Probleemgestuurd) groepswerken moest 
onderwijs praktijkgericht, leuk, en meer dan 
kennis alleen maken, zodat slagingspercen
tages en kansen op de arbeidsmarkt vergroot 
werden, maar leidt tot meeliften en frustraties 
bij studenten. In plaats van dit probleem op te 
lossen heeft het hoger onderwijs dit pro
bleem verplaatst naar het voortgezet onder
wijs (Tweede Fase), waar prompt dezelfde 
problemen met slagingspercentages, meelif
ten en frustraties opdoken. Voor het kosten
aspect is tot op heden nog geen oplossing 
geïmplementeerd. Met het bovenstaande is 
de vinger op de zere plek gelegd. Tijd voor 
een krachtige pijnstiller. 

Ten eerste het studierendement, zoals de studie
duur van de tot economische grootheid verwor
den student in jargon heet. Hoewel er meerdere 
oorzaken voor dit probleem worden genoemd, is 
een relatief weinig genoemde oorzaak de zoge
naamde leerstijl van de student. Hoewel het te 
ver voert om uitgebreid op leerstijlen in te gaan, 
zijn er in het kort twee leerstijlindelingen: naar 
mate van zelfstandigheid van de student en naar 
wijze van leren (bijvoorbeeld abstract versus 
concreet en actieve verwerking versus passieve 

verwerking van de leerstof). De wijze van leren is 
in Nederland goed geregeld met de differentia
ties: vmbo, havo, vwo, mbo, hbo en wo. Voor 
veel studenten en door · de Tweede
Fasescholieren is de mate van zelfstandigheid bij 
het leren een probleem. In het onderwijs wordt 
een belangrijke fout gemaakt. De progressie in 
de zelfstandigheid van de student is een 
'shock', men gaat van het ene extreem (van vol
komen door de docent door de stof geleid) naar 
het andere extreem (volkomen zelfstandig wer
ken). Eigenlijk zou deze groei naar zelfstandig
heid van leren de hele middelbare schoolcarrière 
van de student moeten beslaan. Verder zijn er 
natuurlijk studenten die lui zijn , het antwoord hier 
is: de studie duurt 4 jaar, 4 jaar studiefinancie
ring, en geen cent meer. Eventueel kan de stu
diefinanciering ook uitbetaald worden per 
behaalde studiepunt. Ook het herkansen (inclu
sief volgen van extra colleges) van tentamens 
kan apart gefactureerd worden. 

Samenwerken, al dan niet in projectmatige zin, 
was enkele jaren geleden een noviteit op vele 
hogescholen en universiteiten. Aan de hand van 
een probleem of opdracht met z'n allen aan de 
slag en nog wat leren ook. Ter leringh ende ver
maeck. Dit was in ieder geval de bedoeling. 
Tegenwoordig bestaan sommige opleidingen, 
vooral in het hbo, louter uit groepswerken. Hierbij 
zijn enkele problemen gerezen, zoals meeliften 
en een regressie naar het gemiddelde van de cij
fers van excellente en benedenmaatse studen
ten. De doelstellingen van samenwerken in het 
hoger onderwijs waren onder meer: studenten 
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leren samenwerken, wat relevant is voor de late
re beroepspraktijk; studenten leren sociaalcom
municatieve vaardigheden, wat vooral een veel 
besproken manco was van studenten op univer
siteiten; studenten werken aan een probleem, 
wat leuker en meer praktijkgericht zou zijn. 
Omdat dit niet helemaal liep als bedoeld hebben 
we het samenwerken maar verplaatst naar het 
voortgezet onderwijs, dat het probleem mag 
oplossen. Intussen confronteren we 15- en 16-
jarigen met werken in groepen. Twee vragen 
worden daarbij niet beantwoordt: Wat is de zin 
van in teams werken? Hoe pak je dat aan? De 
zin van in teams werken is vrij simpel: synergie. 
Door met meerdere mensen een bepaald pro
bleem vanuit hun unieke invalshoeken te bena
deren kom je in ambigue situatie tot betere 
beslissingen, die het resultaat van het beste indi
vidu in de groep bijna altijd overtreffen. 

Dit gaat natuurlijk niet vanzelf. Want hoe pak je 
dat aan? Welkom in HEL (Het Echte Leven). Het 
omgaan met verschillende meningen en paradig
ma's, meelifters of slecht presterende groepsge
noten confronteren (elkaar aanspreken op inzet 
en resultaat) , en andere kritische succesfactoren 
in samenwerken kosten veel oefening. Bedrijven 
investeren bijvoorbeeld duizenden euro's in die 
oefening. Toch verwachten we dat vakdocenten 
in het voortgezet onderwijs dat wel even regelen. 
Niet dus, en daarom moet de begeleiding van het 
leren samenwerken geïnstitutionaliseerd worden 
middels een gespecialiseerd vak in het voortge
zet onderwijs. 

Blijft de vraag: Wordt door het werken in teams 
het niveau van excellente en subgemiddelde stu
denten of scholieren niet genivelleerd, en is het 
oneerlijk een team één cijfer te geven? Nee en 
nee. Omdat, indien daadwerkelijk goed wordt 
samengewerkt, de gezamenlijke leerervaring en 
derhalve het cijfer (dat louter feedback dient te 
zijn, geen beloning) groter is dan de hoogste 
individuele leerervaring indien alleen gewerkt 
zou worden. 

En dan de BaMa. Het was zo'n leuk idee. Je 
wordt eerst Bachelor (met meer keuzevrijheid in 
vakken dan vroeger) en dan kun je, al dan niet 
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elders, je verder specialiseren met als resultaat 
een Master. De invoering van de BaMa gaat ech
ter niet zo snel en soepel als verwacht. De grote 
vraag bij de BaMa is nog steeds: Wat levert het 
op? Na het behalen van de Bachelor is toelating 
tot een Master zelden onvoorwaardelijk. De 
overstap naar het buitenland blijft moeilijk, en 
bovendien hebben veel Nederlandse instellingen 
uitwisselingsmogelijkheden met een buitenlands 
equivalent. En die keuzevrijheid in vakken bij de 
Bacheloropleiding , daar was toch vroeger een 
vrije ruimte voor? Daarnaast kon je je vaak gratis 
inschrijven bij een andere faculteit van dezelfde 
universiteit. Kortom, de BaMa lost tot op heden 
minder problemen op dan zij creëert. 

Tot slot de kosten van hoger onderwijs. Een aan
zienlijke reductie in de kosten van het hoger 
onderwijs is mogelijk door het verkleinen van de 
differentiatie (met name in het hbo), onderwijsin
stellingen laten specialiseren en het invoeren 
van e-learning. 
In Nederland is het mogelijk dat in het hbo een 
groot aantal opleidingen meer dan 75% correla
tie vertoont. Als we die opleidingen samenvoe
gen zijn aanzienlijk kostenbesparingen mogelijk. 
Verder hebben we één landbouwuniversiteit, 
twee technische universiteiten (voor het geval er 
één afbrandt?), en verder nog een fors aantal 
universiteiten en hogescholen die bijna allemaal 
dezelfde opleidingen aanbieden. Specialisatie 
van onderwijsinstellingen in een beperkt aantal 
opleidingen biedt niet alleen kosten- maar ook 
kwaliteitsverbeteringen. Als afsluiting de invoe
ring van e-learning, eigenlijk een ordinaire kwes
tie van geld en macht. Want de nodige docenten 
worden overbodig als we de cognitieve delen van 
opleidingen via internet aanbieden , wat, met de 
huidige ontwikkelingen in Computer Assisted 
Learning (CAL) uitstekend mogelijk is. Studenten 
die daar problemen mee hebben, hebben nog 
een lange weg te gaan naar een zelfstandige 
leerstijl. In cauda venenis. 

Paul van As is Penningmeester van Regio 
Midden en Kandidaat Algemeen Bestuurslid 
Vorming & Scholing & Informatisering 



*Cursus m.b.t. congresonderwerp (vrijdag 15 november 2002) 
Aanvang : 20:00 I Afdeling: Venlo I Locatie: Maagdenberg 

*Congresvoorbereiding (maandag 18 november 2002) 

liberale agenda 

Aanvang: 20:30 1 Afdeling: Rijnmond I Locatie: Pro Rege, Oudedijk 113 

* Motiedebat (dinsdag 19 november 2002) 
Aanvang : 19:30 1 Afdeling: Leiden 1 Locatie: De Grote Beer,Rembrandtstraat 27 

* Minicongres (donderdag 21 november 2002) 
Aanvang : 20:00 I Afdeling : Amsterdam I Locatie: Gespuis 

* Novembercongres (zaterdag 23 november 2002) 
Aanvang: 11:00 I Afdeling: Landelijk I Locatie : n.n.b. 

*Activiteit n.n.b. (dinsdag 26 november 2002) 
Aanvang: 19:30 I Afdeling: Maastricht I Locatie: Café D'n Avanceur, Helmstraat 

* ALV (woensdag 27 november 2002) 
Aanvang: 20:30 1 Afdeling: Rijnmond I Locatie: Pro Rege, Oudedijk 113 

*Borrel (donderdag 28 november 2002) 
Aanvang: 20:00 I Afdeling : Amsterdam I Locatie: De Heffer 

*Debat met Sinterklaas (dinsdag 3 december 2002) 
Aanvang: 20:30 I Afdeling: Utrecht I Locatie : n.n.b. 

*Maandelijkse Borrel (woensdag 4 december 2002) 
Aanvang : 20:00 1 Afdeling: Amsterdam 1 Locatie : Café de Heffer, Oudebrugsteeg 7 

*Maandelijkse Borrel (vrijdag 6 december 2002) 
Aanvang : 16:15 1 Afdeling: Apeldoorn- Epe 1 Locatie: Tapperij den Olifant 

*Napraten over afgelopen Congres (vrijdag 6 december 2002) 
Aanvang : 20:00 I Afdeling : Venlo I Locatie: Maagdenberg 

*Wereld handelspel (dinsdag 10 december 2002) 
Aanvang: 20:00 I Afdeling: Nijmegen 1 Locatie: Cafe Samson 

* Mr.Ph.Broodlezing (dinsdag 10 december 2002) 
Aanvang: 20:00 1 Afdeling : Leiden 1 Locatie: n.n.b. 

* Lustrumactiviteit (vrijdag 13 december 2002) 
Aanvang : 17:00 1 Afdeling : Utrecht 1 Locatie : n.n.b. 

*Kerstdiner & Cursus Etiquette (woensdag 18 december 2002) 
Aanvang : 19:00 I Afdeling : Amsterdam 1 Locatie: n.n.b. 

* Nieuwjaarsborrel (dinsdag 7 januari 2003) 
Aanvang : 20:00 I Afdeling : Leiden I Locatie: n.n.b. 

* Nieuwjaarsborrel (dinsdag 14 januari 2003) 
Aanvang : 20:00 I Afdeling : Nijmegen 1 Locatie : Café Samson 

* Verkiezings LJD (zondag 19 januari 2003) 
Aanvang : 19:00 I Afdeling : Amsterdam 1 Locatie: n.n.b. 

*Landelijke Verkiezingen (woensdag 22 januari 2003) 
Aanvang: 19:00 I Afdeling : Amsterdam 1 Locatie : n.n.b. 

*Debat avond, Anne Llze van der Stoel (maandag 27 januari 2003) 
Aanvang : 20:00 I Afdeling: Amsterdam 1 Locatie: n.n.b. 

* Debatingavond (dinsdag 18 februari 2003) 
Aanvang : 20:00 I Afdeling: Nijmegen I Locatie: Cafe Samson 
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